
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από 6ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Παρασκευής, το 3ο
Γενικό Λύκειο Χαλανδρίου, το 2ο Γυµνάσιο Ναυπλίου, το Γυ-
µνάσιο Φιλιατρών Μεσσηνίας και το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας,
σελ. 1953, 1954, 1961, 1970, 1975, 1976, 1988

2. Ανακοινώνεται ότι η Διακοµµατική Κοινοβουλευτική Επι-
τροπή για το Δηµογραφικό καταθέτει την έκθεσή της, σελ.
1957

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1952, 1953, 1957, 1961,
1962, 1964, 1965, 1975, 1976, 1979, 1980, 1985, 1986, 1987,
1988

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-

µικών: «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού
έτους 2019», σελ.  1947

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1947 - 1967
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1967 - 1991

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΤΤΑΣ Δ. , σελ. 1957
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 1952, 1953
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1952, 1953, 1957, 1961, 

1962, 1964, 1965
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 1961
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1965
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1975, 1976, 1979, 1980, 

1985, 1988
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1957, 1964, 1975, 1980
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1952, 1953
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1952
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 1957, 1975, 1986
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1952
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 1987

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 1947
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1954
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1953
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 1950
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 1951, 1952
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1952
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1979
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 1988
ΔΕΔΕΣ Ι. , σελ. 1980
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 1970
ΖΟΡΜΠΑ Μ. , σελ. 1962, 1964
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 1960, 1961
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 1983
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 1958
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ  Ά. , σελ. 1986
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1976

ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 1988
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1966
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 1971
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 1972, 1975
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1962, 1973
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1983
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1964, 1965, 1966, 1975, 

1981
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1952, 1953
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1957
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 1975
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 1952, 1961, 1981, 1985
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 1977
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 1948, 1949
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 1973, 1975
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 1964
ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ Ε. , σελ. 1987
ΣΤΕΡΓΙΟΥ Κ. , σελ. 1969
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 1959
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1955, 1957
ΤΟΣΚΑΣ Ν. , σελ. 1949
ΤΣΙΡΚΑΣ Β. , σελ. 1982
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 1955
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 1990
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 1981
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 1968

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1971, 1975
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 1952
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1975, 1981
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 1985
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1972
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Αθήνα, σήµερα στις 14 Δεκεµβρίου 2018, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.08’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Θ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2019».

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανάσιος Αθανασίου. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σύµφωνα µε παλαιότερη έρευνα γαλλικής επιθεώρησης, η ελ-

ληνική επαρχία εµφάνιζε τον µικρότερο βαθµό επαρχιωτισµού.
«Ο Έλληνας δουλεύει σκληρά στο χωράφι για να στείλει το παιδί
του να σπουδάσει γεωπονική στο Μονπελιέ, οικονοµικά στο Λον-
δίνο, δηµοσιογραφία στο Γουλβερχάµπτον», έγραφε χαρακτηρι-
στικά η επιθεώρηση -το θυµάµαι- που ήταν στη «L’ EXPRESS». 

Χθες, όµως, τουλάχιστον ορισµένοι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας επιχείρησαν να το διαψεύσουν αυτό. Επιχείρησαν να
ψηφοθηρήσουν, επιδεικνύοντας έναν απερίγραπτο επαρχιωτι-
σµό. 

Η ελληνική επαρχία είναι πανέµορφη, αλλά ο επαρχιωτισµός
είναι άσχηµος. Είναι και επικίνδυνος, διότι δεν σε αφήνει να δεις
πέρα από το χωριό σου. Να δεις τι; Κάτι που υπαινίχθηκε ο Πιέρ
Μοσκοβισί, αλλά δεν βρήκε κατανόηση. 

Αυτός ο προϋπολογισµός είναι εθνικός. Ωστόσο, δεν αποτελεί
αποκλειστικά ελληνικό γεγονός. Αν ορισµένες πηγές των Βρυ-
ξελλών είναι έγκυρες, τότε µπορούµε να πούµε ότι αυτός ο προ-
ϋπολογισµός αποτελεί προπάντων ευρωπαϊκό γεγονός. Φιλοδο-
ξεί να αποτελέσει προηγούµενο, οιονεί δεδικασµένο, ένα είδος
προτύπου και για άλλες χώρες, όχι βεβαίως σε σχέση µε δεδο-
µένα όπως το πλεόνασµά του -δεν είναι όλοι τόσο χρεωµένοι όσο
εµείς-, αλλά ως προς την ιθύνουσα γραµµή του. 

Και ποια είναι η ιθύνουσα, η κεντρική γραµµή του; Η µεσότητα,
κύριοι συνάδελφοι. Ναι, εφαρµόζει κατ’ αρχάς, ψηλαφητά, εφαρ-
µόζει συγκρατηµένα, αλλά εφαρµόζει επιτέλους αυτή την αρχή,
τη µεσότητα. 

Πού βρίσκεται η µεσότητα; Προσφεύγω πάλι στον Μοσκοβισί.
Προσέξτε τον συµπλεκτικό σύνδεσµο «και». Ο Επίτροπος θεωρεί

αυτόν τον προϋπολογισµό ως «µια απόδειξη ότι µπορείς να έχεις
την ίδια στιγµή και µεταρρυθµίσεις, που να σε οδηγούν σε βιώ-
σιµα δηµόσια οικονοµικά και να έχεις κοινωνικό πρόγραµµα και
να επιστρέφεις στην ανάπτυξη. Μπορείς ταυτόχρονα να δηµι-
ουργείς θέσεις απασχόλησης και να µειώνεις τις ανισότητες».
Πρόκειται γι’ αυτό που ο Γιώργος Χουλιαράκης χαρακτήρισε ο
δρόµος ανάµεσα, «ο δρόµος µεταξύ», δηλαδή ο δρόµος µεταξύ
δηµοσιονοµικής ισορροπίας και επέκτασης.

Αν δείτε τώρα εν ευρεία εννοία αυτό τον δρόµο, αυτή την ιθύ-
νουσα γραµµή, αυτού του είδους τη µεσότητα να εφαρµόζεται
αναλογικά και στην περίπτωση της Γαλλίας και στην περίπτωση
της Ιταλίας, ορισµένοι θα εκπλαγείτε. Η δική σας συνταγή, κύριοι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, συνταγή του Ευρωπαϊκού Λαϊ-
κού Κόµµατος, διέλυσε την Ευρώπη. Η συνταγή ΣΥΡΙΖΑ - Μοσκο-
βισί µπορεί να τη διασώσει. 

Ποιοι ακριβώς θα εκπλαγούν; Εκείνοι που µέσα στο πάθος
τους για πάση θυσία επιστροφή στην εξουσία αποφάσισαν να
µην µετρούν πια τα λόγια τους. 

Η οικονοµία και οι προϋπολογισµοί της κρίνονται σε πολλά επί-
πεδα, κρίνονται όταν φθάνουν στις αγορές, κρίνονται και όταν
καταλήγουν στο κορµί σου. Σε έναν προϋπολογισµό µπορεί να
υπάρχουν κωδικοί – µαχαιριές και κωδικοί – φάρµακα παυσίλυπα.

Η επιστηµονική ανάλυση έχει και εδώ µεγάλη σηµασία, όχι
όµως όταν περιφρονεί τον απλό, καθηµερινό άνθρωπο. Όταν
λέµε επιστήµη, εννοούµε κύκλωση αντιθέσεων, δεν εννοούµε τον
κάθε επιστήµονα. Δεν εννοούµε απλώς την κατοχή πτυχίων -και
πολλών πτυχίων µάλιστα- διότι όπως γράφει στο «MERE CHRIS-
TIANITY» ένας µεγάλος διανοητής, ο C.S. Lewis: «Δεν υπάρχει
καµµία αντίθεση στο να πεις «ο Τζον είναι ηλίθιος και διδάκτωρ
πανεπιστηµίου»». Στα µάτια µου, µάτια ενός επίµονου ερασιτέχνη
-θυµηθείτε τον Τζον, που προανέφερα και µην περιφρονείτε τους
επίµονους ερασιτέχνες- ο προϋπολογισµός αυτός εµφανίζει επι-
πλέον τρία χαρακτηριστικά:

Πρώτον, τον σφραγίζει η σφραγίδα εκείνη που δεν χρησιµο-
ποιήθηκε τόσο έντονα εδώ και οκτώ χρόνια: η σφραγίδα της κοι-
νωνικής ευαισθησίας.

Κάνει κακό η κοινωνική ευαισθησία; Δεν είναι ηθικού χαρα-
κτήρα το ερώτηµα. Στυγνά, ωµά, ψυχρά, επιστηµονικά ρωτώ: Η
κοινωνική ευαισθησία κάνει κακό στη σηµερινή ελληνική οικονο-
µία;

Απάντηση: «Τα κοινωνικά µέτρα θα συµβάλουν στην αύξηση
του ΑΕΠ». Ποιος το είπε; Ο ίδιος, ο µη ιδιαιτέρως αγαπητός στη
Νέα Δηµοκρατία κ. Μοσκοβισί. Νοµίζετε ότι ο κ. Μοσκοβισί µετρά
χωρίς να τον βλέπουν στο Βερολίνο; Nein, leider nicht.

Ακούσατε τι είπε ο άνθρωπος; «Τα κοινωνικά µέτρα θα συµβά-
λουν στην αύξηση του ΑΕΠ». Τι επιπλέον θα του «σέρνατε», αν

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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δεν είχε αποσύρει την υποψηφιότητά του από τις ευρωεκλογές,
κύριε Μηταράκη; Με ποιον είστε, µε τον Έλληνα ή µε το λιοντάρι;
Προσέξτε! Το λιοντάρι ψηφίζει, αλλά ψηφίζει εκείνον που θα τον
καταβροχθίσει. 

Δεύτερον, αυτός ο προϋπολογισµός έχει προνοήσει για το τι
θα πουν οι αγορές, οι αναπόφευκτες αγορές. Τούτο δηλώνει πε-
ρίτρανα ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι κυβέρνηση ρεαλισµού. Σε
µια χώρα που έχει ακριβώς υπερπλεόνασµα συναισθήµατος και
τροµακτικό έλλειµµα ρεαλισµού, τούτο αποτελεί ευλογία. 

Τρίτον, αυτός ο προϋπολογισµός δεν είναι προϋπολογισµός
ευτυχίας ούτε χρυσών κουταλιών. Με σεβασµό στα 4,3 εκατοµ-
µύρια ΑΦΜ που χρωστούν στο δηµόσιο, µε σεβασµό στους λιγό-
τερους, αισθητά λιγότερους, αλλά ακόµα απαράδεκτα πολλούς
ανέργους µας, µε σεβασµό στα υπερχρεωµένα νοικοκυριά οφεί-
λουµε να δηλώσουµε ότι οι πρώτες µεγάλες µάχες κερδήθηκαν
και ότι, µε ορισµένες προϋποθέσεις, θα κερδηθούν και όσες απο-
µένουν. 

Άλλοι επιλέγουν να συνοµιλούν δηµιουργικά και άλλοι κατα-
στροφικά. Δηµιουργικά µιλούν εκείνοι που φροντίζουν ώστε το
κράτος να πληρώνει τις µισές ασφαλιστικές εισφορές των νέων
µέχρι 25 ετών. Δηµιουργικά µιλούν όσοι εξετάζουν αν µπορεί να
εφαρµοστεί και στην Ελλάδα το κυπριακό πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ»,
που προβλέπει πληρωµή από το κράτος του 1/3 της µηνιαίας
δόσης των στεγαστικών δανείων. Δηµιουργικά µιλούν όσοι προ-
σπαθούν να συµπεριλάβουν όσο το δυνατόν περισσότερους στις
εκατόν είκοσι δόσεις. 

Καταστροφικά µιλούν όσοι τα βλέπουν όλα µαύρα, πενθώντας
έτσι για την έξοδο της πατρίδας τους από το Πρόγραµµα Δηµο-
σιονοµικής Προσαρµογής. Καταστροφικά µιλούν όσοι κατηγο-
ρούν ακόµη και τους οµοϊδεάτες τους στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα ότι συνάπτουν ανίερες συµµαχίες. 

Σας δυσαρεστούν πολύ. Σας δυσαρεστούν οι δηλώσεις Μο-
σκοβισί, οι δηλώσεις Γιούνγκερ, οι δηλώσεις Σολτς, οι δηλώσεις
Πάιατ. Σας δυσαρεστούν ακόµα και οι ανακοινώσεις του Γουίλµ-
πορ Ρος σχετικά µε την απόσυρση της συµµετοχής του από ναυ-
τιλιακή εταιρεία. Πότε θα καταλάβετε ότι είστε αποµονωµένοι; 

Εκείνο που πονά είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ µπορεί, ο ΣΥΡΙΖΑ τα κατα-
φέρνει και ότι τούτο αναγνωρίζεται διεθνώς. Αυτό το µήνυµα
προσπαθείτε να θολώσετε. Σας εύχοµαι «καλή επιτυχία» στις δη-
µοσκοπικές σας προσπάθειες. Ως εκεί. Ο ελληνικός λαός αντι-
λαµβάνεται ποιοι περιγράφουν σωστά την πραγµατικότητα και
ποιοι µπορούν να κάνουν κάτι ριζοσπαστικά για να τη βελτιώ-
σουν. Ο λαός κρίνει. Και στις δηµοκρατίες και ο λαός έχει ευ-
θύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αθανασίου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαθεοδώρου εκ µέρους της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης. Αµέσως µετά είναι ο κ. Τόσκας και µετά θα
πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Βα-
σιλειάδης. 

Κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινούσα

µε µια παρατήρηση ότι τα έδρανα της Βουλής είναι άδεια. Από
τη στιγµή όµως που ο Πρόεδρος της Βουλής είναι εδώ, νοµίζω
ότι παρέλκει οποιαδήποτε τέτοιου είδους παρατήρηση. 

Ακούσαµε πάρα πολλά τις τελευταίες µέρες για τον προϋπο-
λογισµό του 2019. Το ποτήρι δεν είναι ούτε µισοάδειο ούτε µι-
σογεµάτο. Θα πρέπει να δούµε ποιο ποτήρι διαλέγουµε κάθε
φορά για να προσδιορίσουµε. 

Είναι ο τελευταίος προϋπολογισµός αυτής της Κυβέρνησης.
Είναι ταυτόχρονα ο προϋπολογισµός που επιδιώκει να εξυπηρε-
τήσει την ψευδαίσθηση της εξόδου της χώρας από τα µνηµόνια
και της ελευθερίας διαχείρισης, δήθεν, ενός διαθέσιµου δηµο-
σιονοµικού χώρου. 

Είναι ένας προϋπολογισµός δηµοσιονοµικά µνηµονιακός γιατί
ακολουθεί τις δεσµεύσεις του µνηµονίου. Είναι επίσης αντιανα-
πτυξιακός, είναι κοινωνικά άδικος σε πάρα πολλές από τις πτυχές
του και είναι φορολογικά εξοντωτικός. Βασικά του χαρακτηρι-

στικά, κύριοι συνάδελφοι, είναι η αναδιανοµή της φτώχειας και
η ακύρωση κάθε προοπτικής σοβαρής ανάπτυξης και παραγω-
γής νέου πλούτου. 

Οι περισσότεροι από τους πολίτες -για να βλέπουµε το πραγ-
µατικό ποτήρι- αντιµετωπίζουν ένα ευρύ φάσµα ανεργίας. Οι
άνεργοι σήµερα είναι ένα εκατοµµύριο, σύµφωνα µε τα επίσηµα
στοιχεία. Ταυτόχρονα, σκεφτείτε ότι τριακόσιες έως πεντακόσιες
χιλιάδες είναι αυτοί οι οποίοι βρίσκονται στο εξωτερικό. Για τους
πολίτες, εποµένως, δεν παρουσιάζει τίποτα το ελπιδοφόρο, ενώ
αντίθετα στις βασικές επιλογές της Κυβέρνησης είναι η φτωχο-
ποίηση των πολλών και η οικονοµική καταρράκωση της µεσαίας
τάξης. 

Το προσχέδιο του προϋπολογισµού του 2019 συνεχίζει µια φο-
ροκεντρική πολιτική, µια φοροκεντρική προσαρµογή για την επί-
τευξη του στόχου ως προς ένα πρωτογενές πλεόνασµα που θα
διαµορφωθεί στο 3,6% του ΑΕΠ, δηλαδή σε 6,9 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Εµείς για άλλη µια φορά εκφράζουµε την απόλυτη αντί-
θεσή µας για την επίµονη επιδίωξη υψηλότερων των δεσµεύσεων
της χώρας πρωτογενών πλεονασµάτων που προφανώς συνεπά-
γεται υπερβολική λιτότητα, η οποία επηρεάζει αρνητικά την ανά-
πτυξη, επηρεάζει όµως αρνητικά και τη ζωή των πολιτών µέσα
από την υπερφορολόγηση. Όπως έχω πει συχνά, αν είχαν µείνει
αυτά τα χρήµατα, το υπερπλεόνασµα το οποίο παίρνει το κράτος
από την τσέπη του Έλληνα φορολογούµενου, ο καθένας και η
καθεµιά θα ήξερε τι να τα κάνει καλύτερα.

Η κυβερνητική πλειοψηφία επιδιώκει τη συστηµατική φορολο-
γική αφαίµαξη των πολιτών. Αν και η Ελλάδα βρίσκεται στον πυθ-
µένα της ευρωζώνης -12% σε σχέση µε τις επενδύσεις τόσο στο
δηµόσιο όσο και στον ιδιωτικό τοµέα- η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ φροντίζει να επιβεβαιώσει την εµµονή στη σκληρή λιτό-
τητα και να µετατρέπει πλέον τη δυσοίωνη αυτή πραγµατικότητα
τα τελευταία χρόνια σε δηµοσιονοµικό καθεστώς. Έτσι, η κατά
κεφαλήν κατανάλωση στην Ελλάδα από το 79% του κοινοτικού
όρου το 2015 υποχώρησε στο 77% το 2016, στο 75% το 2017,
αναδεικνύοντας τις περιορισµένες δυνατότητες διάθεσης εισο-
δηµάτων πέραν των απολύτως αναγκαίων. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα της φτωχοποίησης. Η Κυβέρνηση µε την αδιέξοδη
πολιτική της φτώχυνε τον κόσµο παραπέρα από όσο η κρίση τον
είχε φτωχύνει.

Οι περικοπές δαπανών προκύπτουν κατά κύριο λόγο από νέες
περικοπές για το 2019 που αφορούν το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, το οποίο µειώνεται κατά 550 εκατοµµύρια ευρώ σε
σχέση µε το µεσοπρόθεσµο, σε µια συστηµατική προσπάθεια για
να βγουν τα νούµερα που εξυπηρετούν τις κυβερνητικές επιλο-
γές της Κυβέρνησης για την αναδιανοµή της φτώχειας. Έχω την
απορία ειλικρινά πώς αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση και πώς εν-
νοεί την ανάπτυξη. Με µείωση των δηµόσιων επενδύσεων; Με
ψαλίδισµα των επενδυτικών κεφαλαίων; Εάν πράγµατι έχει τέ-
τοιες ιδέες, θεωρώ πως πριν ακόµα αρχίσει έχει τελειώσει ακόµα
κι αυτή η ατροφική ανάπτυξη του 2% που προβλέπει η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για τον επόµενο χρόνο. Η συνεχής επιδίωξη
πρωτογενών πλεονασµάτων πάνω από τα συµφωνηµένα επίπεδα
του 3,5% του ΑΕΠ θα συµπιέσει τον ιδιωτικό τοµέα, τις επιχειρή-
σεις και τα νοικοκυριά. Έτσι παράγεται η φτώχεια. Και έτσι µε-
γαλώνει και βαθαίνει η φτώχεια. Η Κυβέρνηση µε υπεροψία και
αλαζονεία φαίνεται να το αγνοεί ή, το χειρότερο σήµερα, να το
υιοθετεί. 

Περαιτέρω µειωµένες κατά 523 εκατοµµύρια ευρώ θα είναι το
2019 και οι παροχές του δηµοσίου σε εργαζόµενους, µε ό,τι ση-
µαίνει αυτό για την αγοραστική δύναµη της µικροµεσαίας τάξης.
Συγκεκριµένα, θα ανέλθουν στα 12,9 δισεκατοµµύρια ευρώ από
13,5 δισεκατοµµύρια το 2018. Ο προϋπολογισµός αποτυπώνει
για µια ακόµη φορά τη φιλοσοφία που υιοθετεί η Κυβέρνηση στο
επίπεδο των συντάξεων όπου, παρά τη διατήρηση της προσωπι-
κής διαφοράς, συνεχίζεται η περικοπή των συντάξεων των νέων
συνταξιούχων, των επικουρικών συντάξεων, του ΕΚΑΣ, των συν-
τάξεων χηρείας. Το 2019 συνολικά η συνταξιοδοτική δαπάνη
προϋπολογίζεται σε 275 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα από το
2018. Έτσι παράγεται η φτώχεια των συνταξιούχων. 

Η αδικία εις βάρος των αδυνάτων αποτυπώνεται, λοιπόν, πε-
ρίτρανα και στον δήθεν κοινωνικό µεταµνηµονιακό προϋπολογι-
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σµό. Στο σχέδιο του 2019 σε σχέση µε το 2018 εκτός από τη µεί-
ωση στη συνταξιοδοτική δαπάνη διαπιστώνουµε ότι η φαρµακευ-
τική δαπάνη, η δαπάνη για τις παροχές ασθένειας του ΕΟΠΥΥ,
αλλά και τα επιδόµατα ανεργίας του ΟΑΕΔ ψαλιδίζονται κατά
470 εκατοµµύρια σε σχέση µε πέρσι. Σε επίπεδο χρηµατοδότη-
σης και εµπιστοσύνης στην οικονοµία το τραπεζικό σύστηµα σή-
µερα µετράει ακόµα 30 δισεκατοµµύρια λιγότερες καταθέσεις
νοικοκυριών και επιχειρήσεων από τα τέλη του 2014, ποσά που
εκτός από την πολύτιµη πηγή για τη χρηµατοδότηση των επεν-
δύσεων µέσω του τραπεζικού συστήµατος αποτελούν και τον ση-
µαντικότερο δείκτη εµπιστοσύνης των πολιτών και των αγορών
προς τις προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας. 

Στον αντίποδα, αυξηµένα αναµένονται τα έσοδα από τον ΦΠΑ,
τον φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων. Οι εισπράξεις από
τον φόρο εισοδήµατος φυσικών προσώπων ανέρχονται στα 11,1
δισεκατοµµύρια ευρώ από 10,9 του 2018. Κι εδώ η αύξηση βγαί-
νει από το εισόδηµα, την ίδια στιγµή που ο συντονιστής του Γρα-
φείου του Προϋπολογισµού δηλώνει ότι η Ελλάδα είναι πρωταθ-
λήτρια στην φορολόγηση αν υπολογιστούν οι αυξήσεις το 2016,
το 2017 σε ΦΠΑ, ειδικό φόρο κατανάλωσης. Ταυτόχρονα συνε-
χίζει η οικονοµία στην κατηφορική οδό της ανορθόδοξης αναζή-
τησης των δηµοσιονοµικών εσόδων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ούτε ένα λεπτό δεν θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. Την ανοχή
σας, παρακαλώ. 

Η ζηµιά που έχει υποστεί η χώρα κατά την τελευταία τετραετία
της διακυβέρνησής σας είναι τεράστια. Η δικαιοσύνη, η παιδεία,
η υγεία, η κοινωνική πρόνοια έχουν αρνητικό πρόσηµο σ’ αυτόν
τον προϋπολογισµό. Τα µεγέθη επιβεβαιώνουν την παραµονή
της χώρας σε κατάσταση ύφεσης, αβεβαιότητας, συνεχών περι-
κοπών στα διαθέσιµα εισοδήµατα των πολιτών. Έτσι παράγεται
η φτωχοποίηση. Πρόκειται για έναν οικονοµικά αναποτελεσµα-
τικό, κοινωνικά άδικο προϋπολογισµό. Οι πολίτες θα συνεχίσουν
να δέχονται µειώσεις σε µισθούς και συντάξεις και φοροεπιδρο-
µές. 

Φαίνεται ότι όλα αυτά τελικά δεν παράγουν κανένα όφελος για
τον πολίτη. Με τη µείωση της αγοραστικής δύναµης και την αφαί-
µαξη των εισοδηµάτων τους είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση
αγνοεί ότι η έξοδος από την κρίση περνάει από διαρθρωτικές αλ-
λαγές αλλά πάνω απ’ όλα από την παραγωγή νέου πλούτου από
τις επενδύσεις, από την τόνωση της κατανάλωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρό-
εδρε. Μια φράση µόνο. 

Σήµερα, το χρέος για τα νοικοκυριά φτάνει στο 65% του ΑΕΠ,
κάτι που σηµαίνει πάνω από 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η παρα-
οικονοµία καλπάζει, οι τράπεζες κινδυνεύουν να εξαϋλωθούν και
η χώρα δεν µπορεί να βγει για δανεισµό. Αυτή είναι η πολιτική
την οποία ακολουθείτε. Και γι’ αυτούς τους λόγους εµείς θα κα-
ταψηφίσουµε τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαθεοδώρου.
Τον λόγο έχει ο κ. Τόσκας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

του ΣΥΡΙΖΑ, για επτά λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΟΣΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, πρώτα θα ήθελα να κάνω ορισµένα διευκρι-

νιστικά σχόλια.
Θα ήθελα να εκφράσω τη λύπη µου και, αν θέλετε, την αγανά-

κτησή µου για όσα είπε ο Πρόεδρος του κόµµατος της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης πριν από λίγες µέρες. Ξέρετε ότι είµαι
µετρηµένος στα λόγια µου και προσέχω τι λέω. Όµως να εκτο-
ξεύονται κατηγορίες, ότι υπάρχουν εδώ προδότες που δεν δί-
στασαν να κάνουν συναλλαγές σε εθνικά θέµατα, είναι πέρα από
τις συνήθεις αλληλοκατηγορίες που ανταλλάσσονται σ’ αυτόν
τον χώρο. Μπορεί κάποιοι στο όνοµα ενός πρόσκαιρου οφέλους
και επιρροής σε ορισµένες περιοχές να εξάπτουν τα πάθη, αλλά

µε καιροσκοπισµό παραβλέπουν ότι αν δεν βρεθεί λύση στο µα-
κεδονικό, υπάρχει κίνδυνος µελλοντικά να δούµε «Μεγάλη Αλβα-
νία» και «Μεγάλη Βουλγαρία» και ταυτόχρονη επιρροή της Τουρ-
κίας στα βόρεια σύνορά µας. Και δείτε την αστάθεια που υπάρχει
όχι µόνο στην περιοχή µας αλλά και στην Κεντρική Ευρώπη. Τα
πολιτικά προβλήµατα παραµένουν άλυτα όταν µεταµφιέζονται
σε πολιτισµικά, έλεγε ο Γκράµσι.

Γιατί υποστηρίζω το σηµερινό σχέδιο του προϋπολογισµού;
Για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια είναι ορατά τα σηµάδια
της ανάκαµψης. Μπορεί αυτή η ανάπτυξη να είναι και βιώσιµη
και δίκαιη. Επιστρέφουµε σε ρυθµούς ανάπτυξης πάνω από το
2% παρ’ ότι είµαστε υποχρεωµένοι να έχουµε υψηλά πλεονά-
σµατα της τάξης του 3,5%. Έχουµε αποκτήσει την εµπιστοσύνη
των αγορών, µειώνουµε σηµαντικά την ανεργία και προστα-
τεύουµε τους πιο αδύνατους και ευάλωτους. 

Το ασφαλιστικό σύστηµα, αυτό που η Νέα Δηµοκρατία θέλει
να διαλύσει υπέρ των ιδιωτικών συµφερόντων, έγινε βιώσιµο.
Έγινε ένα ταµείο πλεονασµατικό. Το νέο παραγωγικό µοντέλο
της χώρας βασίζεται στις εξαγωγές, στην καινοτοµία και στους
σύγχρονους τρόπους παραγωγής. Η ανάκτηση της αυτοδυνα-
µίας της χώρας, η αναπτυξιακή πορεία, το εθνικό αναπτυξιακό
σχέδιο, οι προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, η διαµόρφωση νέων
όρων προς όφελος των πολλών είναι η απάντηση σ’ αυτούς που
προέβλεπαν ότι τίποτα δεν θα άλλαζε µε το τέλος των µνηµονίων. 

Όµως εγείρονται ορισµένα ερωτήµατα. Τι προτείνει η Νέα Δη-
µοκρατία και δυστυχώς ένα µέρος της Κεντροαριστεράς σε ό,τι
αφορά στην παραγωγική δοµή της χώρας, τη διάθεση των δα-
πανών, τις κοινωνικές δαπάνες, τη διανοµή των πόρων; Είναι τυ-
χαίες οι επιλογές της Νέας Δηµοκρατίας ή αποτελούν αντιγραφή
παλιών συνταγών της εποχής Θάτσερ; 

Γιατί αναφέρθηκε από στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας το
όνοµα του δικτάτορα της Χιλής του Πινοσέτ; Γιατί υπάρχει τέτοια
εµµονή της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και µέρους της Κεντροαρι-
στεράς σε επιλογές που συστήνουν µεγαλύτερη καταστολή; Η
Νέα Δηµοκρατία και οι πιστοί ακόλουθοί της έχουν εµµονικές αν-
τιλήψεις ή όλα αυτά αποτελούν συγκεκριµένες συνταγές που
αποσκοπούν στο σπάσιµο της ραχοκοκαλιάς των εργαζοµένων
και όχι δεν είναι απλώς οικονοµικές συνταγές; 

Τι θα παρουσίαζε η Νέα Δηµοκρατία σ’ έναν υποτιθέµενο προ-
ϋπολογισµό, µε βάση πάντοτε τις διακηρύξεις των στελεχών της; 

Πρώτον, ο κρατικός σχεδιασµός και ο έλεγχος θα θεωρούνταν
άρνηση της ελευθερίας. 

Δεύτερον, τα συλλογικά αγαθά, νερό, ρεύµα, παιδεία, υγεία,
θα θεωρούνταν εµπόρευµα προς απαλλοτρίωση ή αλλιώς, εµπό-
διο στην ανάπτυξη. 

Τρίτον, η ελευθερία της αγοράς είναι το υπέρτατο αγαθό και
συνδεδεµένο µόνο µε την ατοµικότητα και την επιχειρηµατική
πρωτοβουλία, χωρίς φυσικά δεσµεύσεις και ελέγχους.

Τέταρτον, θα δίνονταν περισσότερα δικαιώµατα και ελευθε-
ρίες σε εκείνους, των οποίων το εισόδηµα, ο ελεύθερος χρόνος
και η ασφάλεια δεν χρειάζονται εγγύηση.

Πέµπτον, η χρηµατοδότηση των δήµων και περιφερειών θα
µειωνόταν, µε αποτέλεσµα να υποχρεωθούν αυτοί σε επιβολή
επιπλέον φόρων στους δηµότες.

Έκτον, θα γίνονταν εκτεταµένες ιδιωτικοποιήσεις και πλειστη-
ριασµοί ακόµη και πρώτων κατοικιών.

Έβδοµον, η πρόσβαση σε βασικές ανθρώπινες ανάγκες θα κα-
θοριζόταν από τις ανάγκες της αγοράς και τη δυνατότητα κά-
ποιου να πληρώνει.

Όγδοον, θα γίνονταν κανόνες η αυξηµένη εργασιακή ανασφά-
λεια, οι χαµηλότεροι µισθοί και η απώλεια επιδοµάτων και εργα-
σιακής προστασίας.

Ένατον, θα µεταφερόταν όλη η ευθύνη για την ευηµερία στο
άτοµο.

Δέκατον, το κράτος θα αποσυρόταν από την κοινωνική πρό-
νοια και από τους τοµείς υγείας, εκπαίδευσης και κοινωνικών
υπηρεσιών, που κάποτε ήταν θεµελιώδεις για τον εµπεδωµένο
φιλελευθερισµό, µε αποτέλεσµα όλο και µεγαλύτερα τµήµατα
του πληθυσµού να εκτίθενται στη φτώχεια. 

Εντέκατον, σε τέτοιες συνθήκες η Νέα Δηµοκρατία προαναγ-
γέλλει αυταρχισµό και καταστολή στο όνοµα του νόµου και της
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τάξης, γιατί πώς αλλιώς θα εφαρµόζονταν αυτά τα µέτρα; Αυτά
θα γίνονταν και ας προσπαθεί να τα κρύψει η Νέα Δηµοκρατία. 

Το προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού για το έτος 2019
σηµατοδοτεί την επανένταξη της χώρας στο διεθνές οικονοµικό
σύστηµα και εγκαινιάζει τη σταδιακή στροφή της δηµοσιονοµι-
κής πολιτικής, από την πολυετή προσαρµογή στη λελογισµένη
επέκταση. Έχει σαν στόχο την ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδή-
µατος των νοικοκυριών, την υποστήριξη της βιώσιµης ανάπτυξης
και την αντιµετώπιση µε τρόπο στοχευµένο χρονίων ελλειµµάτων
στον τοµέα της κοινωνικής προστασίας. 

Ενδεικτικά, κοινωνικές παρεµβάσεις, όπως το πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι» η ειδική αγωγή, η επιδότηση ενοικίου, η µεί-
ωση ασφαλιστικών εισφορών, η επιδότηση ασφαλιστικών εισφο-
ρών των νέων, η µείωση του ΕΝΦΙΑ, είναι χαρακτηριστικά δείγ-
µατα της πολιτικής κάτω από τα νέα δεδοµένα, γιατί µέσα σ’
αυτά τα τέσσερα χρόνια της διακυβέρνησης βγήκαµε από το
µνηµόνιο, µειώθηκε η ανεργία, χτίζεται το κοινωνικό κράτος, επι-
στρέψαµε στην ανάπτυξη, η χώρα ανάκτησε την εµπιστοσύνη,
έγινε βιώσιµο το ασφαλιστικό, ρυθµίστηκαν βασικά θέµατα της
οικονοµίας. 

Δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Δεν είναι όλα τα προγράµµατα ίδια. Δεν
είναι οι προϋπολογισµοί όλων των κυβερνήσεων µονότονες επα-
ναλήψεις τεχνοκρατικών προτάσεων. Σε δύσκολους καιρούς
εµείς δείχνουµε τον προσανατολισµό µας. Εµείς προτάσσουµε
το κοινωνικό κράτος και την ανάπτυξη. Προσπαθούµε να στή-
σουµε στα πόδια τους πάλι τα νοικοκυριά και τους πολίτες
πρώτα της µεσαίας τάξης και τα φτωχότερα στρώµατα. Δεν µπο-
ρούµε να αποκαταστήσουµε πλήρως τις απώλειες των µνηµο-
νίων, αλλά κάνουµε µια καλή αρχή και είµαστε ταξικά µερο-
ληπτικοί υπέρ των ασθενέστερων τάξεων. Δεν το κρύβουµε.

Η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας δεν είναι απλώς νεοφιλε-
λεύθερη, είναι στο απώτατο άκρο του νεοφιλελευθερισµού, εκεί
που υπάρχει εµµονική προσήλωση σε ανεδαφικές και αντικοινω-
νικές φυσικά αρχές. 

Δεν ήταν τυχαία η αναφορά στο ασφαλιστικό του καθεστώτος
Πινοσέτ. Στη δικτατορική Χιλή της δεκαετίας του 1970 έγιναν τα
πρώτα πειράµατα. Εκεί πήγαν οι θεωρητικοί του νεοφιλελευθε-
ρισµού Χάγιεκ και Φρίντµαν, για να δώσουν κατευθύνσεις.

Ο πολύπαθος ελληνικός λαός είναι σίγουρο ότι θα αρνηθεί τέ-
τοια πειράµατα στον τόπο του. Οι φτωχοί άνθρωποι δεν είναι
ελεύθεροι. Παντού η κοινωνική δικαιοσύνη έχει καταστεί σαφής
στόχος και όχι ένα απόµακρο ιδανικό. Η πρωταρχική υποχρέωση
του κράτους και της κοινωνίας των πολιτών είναι να χρησιµοποι-
ήσει τις εξουσίες και να κατανείµει τους πόρους, για να εξαλείψει
τη φτώχεια και την πείνα και να παράσχει ασφάλεια εισοδήµατος,
ασφάλεια έναντι των µεγάλων κινδύνων. Αυτά δεν ήταν λόγια του
Μαρξ, αλλά του Αµερικανού Προέδρου Ρούσβελτ στο ετήσιο µή-
νυµά του στο Κογκρέσο το 1935.

Χωρίς κοινωνία δεν υπάρχουν άτοµα. Ας το καταλάβουν καλά
όσοι φαντάζονται «θατσερικές» πολιτικές στην Ελλάδα. Εµείς,
δεν υποσχόµαστε θαύµατα. Κάνουµε, όµως, βήµατα σταθερά και
σίγουρα σε κατεύθυνση διαµετρικά αντίθετη από τον νεοφιλε-
λευθερισµό της Νέας Δηµοκρατίας και χωρίς να δηµιουργούµε
δηµοκρατικό έλλειµµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τόσκα.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Γε-
ώργιος Βασιλειάδης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, µε σχε-
τική ανοχή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε αυτές τις
ηµέρες τον πρώτο προϋπολογισµό µε τη χώρα εκτός επιτρο-
πείας, τον πρώτο προϋπολογισµό που σχεδιάστηκε, αποφασί-
στηκε και θα εκτελεστεί αποκλειστικά από τις ελληνικές δοµές,
αποκλειστικά από την ελληνική Κυβέρνηση για πρώτη φορά µετά
από µια οκταετία. 

Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός που µπορούµε µε σύνεση να
σχεδιάσουµε την επόµενη µέρα της χώρας, να αποκαταστήσου-

µε κοινωνικές αδικίες, να αφήσουµε στο παρελθόν τον εργα-
σιακό µεσαίωνα, φτιάχνοντας τον καινούργιο δρόµο µιας νέας
εργασιακής πραγµατικότητας και κανονικότητας.

Για πρώτη φορά είναι ένας προϋπολογισµός που δεν παίρνει
αλλά δίνει, µε στοχευµένες παρεµβάσεις στις πλέον τρωθείσες
από την κρίση κοινωνικές τάξεις. Για πρώτη φορά µετά από οχτώ
χρόνια σε κρατικό προϋπολογισµό βλέπουµε µειώσεις στον άδι-
κο φόρο του ΕΝΦΙΑ στοχευµένες για τις πιο αδύναµες κοινωνικές
τάξεις, µειώσεις των ασφαλιστικών εισφορών για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, µειώσεις στη φορολογία των επιχειρήσεων
και ταυτόχρονα επιδοτήσεις στοχευµένες για τις πιο ευάλωτες
οµάδες του πληθυσµού, επιδότηση ενοικίου για τους νέους αν-
θρώπους, νέες δίκαιες µορφές οικογενειακών επιδοµάτων, πα-
ρεµβάσεις που αγκαλιάζουν το µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής
κοινωνίας.

Η ανεργία βαίνει συνεχώς µειούµενη, ενώ η οικονοµία κάθε
τρίµηνο δείχνει πως ξεπερνάµε µε σταθερά βήµατα την κρίση.
Με όλα αυτά έχουµε καταφέρει να κερδίσουµε την κοινωνία και
να την κρατήσουµε όρθια, ακόµα και µε τη δηµιουργία µόνιµων
δοµών κοινωνικής προστασίας, µε δηµιουργία µηχανισµών για
τους πιο ευάλωτους της κοινωνίας, µε στήριξη των δοµών της
δηµόσιας υγείας και παιδείας, µια στήριξη µόνιµη και στέρεη, για
να µη ζήσουµε ποτέ ξανά όσα τραγικά ζήσαµε τα πρώτα χρόνια
της κρίσης. Έχουµε ένα ασφαλιστικό σύστηµα που µετά την τρα-
γική διαχείριση δεκαετιών και το εγκληµατικό PSI είναι πλέον δη-
µόσιο και βιώσιµο, αφήνοντας τους θαυµαστές των µοντέλων
Πινοσέτ στη µοναχικότητά τους και χωρίς αφήγηµα. 

Στο ίδιο πλαίσιο και µε τους ίδιους στόχους κινηθήκαµε όλα
αυτά τα χρόνια και στη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού. Καταφέ-
ραµε σε δύσκολα δηµοσιονοµικά χρόνια να έχουµε συνεχείς αυ-
ξήσεις στις µεταβιβαστικές δαπάνες, µε χρηστή διαχείριση,
ορθολογισµό, διαφάνεια, στοχευµένες δράσεις, αλλά και µε
όραµα για την επόµενη µέρα καταφέραµε να καταστήσουµε βιώ-
σιµες τις εθνικές αθλητικές εγκαταστάσεις. 

Τα στοιχεία µιλούν από µόνα τους. Από 10 εκατοµµύρια ευρώ
που ήταν η χρηµατοδότηση του 2015, φθάνουµε στο 2018, τη
χρονιά που µας φεύγει, στα 12,5 εκατοµµύρια ευρώ και µέσα σε
αυτά, ακόµα 2 εκατοµµύρια ευρώ ληξιπρόθεσµες οφειλές που
µαζί µε άλλες είχαµε κληρονοµήσει από το δραµατικό παρελθόν.
Είχαµε αύξηση κατά 20% µέσα σε αυτά τα χρόνια, µέσα σε αυ-
τούς τους πιεσµένους προϋπολογισµούς, ενώ την ίδια στιγµή,
όπως είπα ξανά, καλύψαµε το σύνολο των ληξιπρόθεσµων οφει-
λών όχι µόνο προς τα στάδια, αλλά και προς τους αθλητές, τα
λεγόµενα «πριµ». Μιλάµε γι’ αυτούς µε τους οποίους έτρεχαν
όλοι να βγάλουν φωτογραφίες, όταν έρχονταν µε τα µετάλλια
και µας έκαναν περήφανους και µετά ξεχνούσαµε να τους δώ-
σουµε τη δική µας συµβολή, το δικό µας κοµµάτι, την αναγνώ-
ριση της πολιτείας µέσω του χρηµατικού επάθλου. 

Και φτάσαµε στο σηµείο σήµερα, µετά και την τελευταία δόση
των 2,8 εκατοµµυρίων ευρώ που εκταµιεύσαµε την προηγούµενη
εβδοµάδα, να µη χρωστάµε σε κανέναν αθλητή ούτε ένα ευρώ,
για να µπορούµε να τους κοιτάζουµε στα µάτια και να τους λέµε
πραγµατικά «ευχαριστώ». 

Ταυτόχρονα, µε στοχευµένες παρεµβάσεις στο σύνολο της
επικράτειας µέσα από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
ανασταίνουµε παρατηµένες εγκαταστάσεις, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Αυτές οι παρεµβάσεις είναι µακριά και έξω από τις
φαραωνικές λογικές του παρελθόντος, αλλά και από τις πελατει-
ακές λογικές του παρελθόντος που χώριζαν τη χώρα σε Πράσι-
νους και Βένετους, δηµιουργώντας παιδιά και αποπαίδια, περι-
φέρειες ξεχασµένες και περιφέρειες γεµάτες έργα. 

Διακόσια είκοσι ένα έργα σε αυτή την τετραετία σε όλη την
επικράτεια ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ, χωρίς σε αυτά να συµ-
περιλάβουµε έργα άνω των 5 εκατοµµυρίων ευρώ στις εθνικές
αθλητικές εγκαταστάσεις, για να ακολουθήσουν τα ευρωπαϊκά
πρότυπα -σε άλλη λογική οι παρεµβάσεις-, δηµιουργώντας νέες,
µικρές, ζωντανές κοινότητες, κάνοντας παρεµβάσεις στα σχο-
λεία. Και µέσα σε αυτές τις παρεµβάσεις δεν υπολογίζουµε
αυτές που από κοινού κάνανε µε το Υπουργείο Παιδείας, για τις
αυλές σχολείων, µε το Υπουργείο Νησιωτικής Πολιτικής και µε
όλα τα Υπουργεία που συνεργαζόµαστε, για να έχουµε τη µεγι-
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στοποίηση στην απόδοση, τη µεγιστοποίηση στην εξασφάλιση
πόρων, τη µεγιστοποίηση στις παρεµβάσεις και στον πληθυσµό
που αγγίζουµε.

Σε αντιδιαστολή για το πώς βλέπατε και συνεχίζετε να βλέπετε
το κράτος ως λάφυρο, διαβάζουµε το χθεσινό περιστατικό για
τις εκλογές της ΕΠΣ Κυκλάδων, µε µια από τις δύο παρατάξεις,
µε εξέχον στέλεχός σας να προεδρεύει ή να εκπροσωπεί, να υπό-
σχεται δηµόσια έργα για να πάρει ψήφους και να αλλάξετε τα
πληρεξούσια. Έτσι αντιµετωπίζατε το κράτος και αυτό επαγγέλ-
λεστε. Ο κόσµος δεν το ξεχνάει και, δόξα τω θεώ, µε τις συµπε-
ριφορές σας του το κάνετε κάθε µέρα ακόµα πιο σαφές.

Στο ίδιο πλαίσιο, αναγνωρίζοντας και στηρίζοντας το ευρω-
παϊκό αθλητικό οικοδόµηµα, έχουµε καταφέρει από το 2015 έως
σήµερα να αυξήσουµε τις επιχορηγήσεις στις εθνικές οµοσπον-
δίες από 16 εκατοµµύρια ευρώ το 2016 που ήταν ολυµπιακή χρο-
νιά, σε 20 εκατοµµύρια ευρώ, φέτος, το 2018, ενώ για το 2019
προβλέπεται µια µεσοσταθµική, περαιτέρω αύξηση, της τάξεως
του 10%. Αναγνωρίζοντας ταυτόχρονα τη µεγάλη ανάγκη στήρι-
ξης, ιδίως των νέων αθλητών, -γιατί πραγµατικά χρειαζόµαστε
περισσότερα χρήµατα και µε σύνεση και µε σοβαρό σχεδιασµό
θα φτάσουµε σε αυτά που απαιτούνται- θεσµοθετήσαµε -και τις
επόµενες ηµέρες θα ανακοινωθούν- αθλητικές υποτροφίες ύ-
ψους 4.200 ευρώ τον χρόνο για νέους αθλητές και αθλήτριες
έως είκοσι δύο ετών οι οποίοι έχουν µεγάλες επιδόσεις και δεν
έχουν βρει χορηγούς.

Την ίδια στιγµή, πέρα από τις εξοφλήσεις των πριµ που κά-
ναµε, προχωρήσαµε στην αποκατάσταση της αδικίας µε τους
διακριθέντες αθλητές και τους διορισµούς που είχαν παγώσει
όλα αυτά τα χρόνια. Για τους αθλητές-µαθητές υπήρξε πρόνοια
για τις απουσίες τους, για ενισχυτική διδασκαλία των παιδιών
αυτών, που κατά τα άλλα το κράτος έβγαζε -το ξαναλέω- φωτο-
γραφίες και λέγαµε µεγάλα λόγια περηφάνιας. Έτσι αποδεικνύε-
ται η περηφάνεια, µε αυτές τις παρεµβάσεις, βοηθώντας τους
να είναι και καλοί µαθητές και καλοί αθλητές. Θεσπίσαµε, µε
αυτά τα νούµερα, σε αυτή την κρίση, το µάθηµα της κολύµβησης
στα δηµόσια σχολεία της χώρας. Τα παιδιά της Γ’ Δηµοτικού των
δηµόσιων σχολείων αυτής της χώρας, αυτών των δοµών, µαθαί-
νουν κολύµβηση, δωρεάν, µέσα από τις δράσεις του Υπουργείου
Παιδείας και της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού. Και όλα αυτά
τα κάναµε –και αυτό είναι το πιο σηµαντικό- διαχειριζόµενοι τα
προηγούµενα χρόνια σχεδόν τον ίδιο προϋπολογισµό, όµως µε
µια µεγάλη διαφορά σε σχέση µε το παρελθόν: χρηστή διαχεί-
ριση, χρηστή διαχείριση, χρηστή διαχείριση και όραµα για µια
Ελλάδα που αξίζει στους Έλληνες, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα
και τους εργαζόµενους στα σταδιακές και στις εθνικές οµοσπον-
δίες. Το αµέσως επόµενο διάστηµα αποκαθιστούµε χρόνιες αδι-
κίες ανθρώπων ταλαιπωρηµένων από ένα πελατειακό κράτος, το
κράτος που είχατε δηµιουργήσει.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από ένα δύ-
σκολο µονοπάτι, αποτέλεσµα συσσωρευµένης κακοδιαχείρισης
τριάντα ετών, νεοφιλελεύθερων εµµονών και αλαζονείας, κατα-
φέρνουµε να αλλάξουµε σελίδα. Ανακτούµε δικαιώµατα, αποκα-
θιστούµε αδικίες, σχεδιάζουµε την Ελλάδα του αύριο µε κοι-
νωνική δικαιοσύνη, µε κοινωνική συνοχή, µε επίκεντρο και µονα-
δικό επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει η κ. Βούλτεψη, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα

της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ζητάτε αυτές τις µέρες επιµόνως, κύριοι και κυρίες συνάδελ-

φοι της Κυβέρνησης, αποδείξεις για τη δηµόσια από του Βήµα-
τος αυτού καταγγελία του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας
Κυριάκου Μητσοτάκη περί της συναλλαγής µε αντάλλαγµα τη
Μακεδονία. Η απάντηση βρίσκεται στη διεξαγόµενη συζήτηση
επί του προϋπολογισµού, στη διάρκεια της οποίας αποκαλύπτε-
ται η πραγµατική κατάσταση της οικονοµίας.

Από τις 21 Αυγούστου, της δήθεν καθαρής εξόδου, έχουµε
ζήσει πέντε κραχ στις τραπεζικές µετοχές. Έχει εξανεµιστεί η
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Από κείνη τη µέρα το επιτό-

κιο του δεκαετούς οµολόγου έχει πάρει την ανιούσα και βρισκό-
µαστε προφανώς εκτός αγορών. Είχαµε µείωση καταθέσεων τον
Οκτώβριο. Ανακοινώθηκε εµπορικό έλλειµµα σχεδόν 40% τον Σε-
πτέµβριο θηριώδες. Ανακοινώθηκε µείωση κατά 23,2% των επεν-
δύσεων για το τρίτο τρίµηνο αυτού του έτους. Τα ληξιπρόθεσµα
χρέη των πολιτών προς το δηµόσιο ξεπέρασαν τα 130 δισεκα-
τοµµύρια. Έχουµε εισαγόµενο πληθωρισµό, αρνητική χρηµατο-
δότηση επιχειρήσεων, οικονοµική ελευθερία επιπέδου Βενεζουέ-
λας και επιχειρηµατικότητα επιπέδου Μογγολίας. Έχουµε, τέλος,
φορολογία που έχει αυξηθεί κατά τέσσερις µονάδες από το 2014
επί του ΑΕΠ.

Δεν τα γνωρίζουν όλα αυτά οι δανειστές; Δεν τα γνωρίζει ο κύ-
ριος Μοσκοβισί που δυσφορεί; Και, βέβαια, τα γνωρίζουν. Όµως,
σας χειροκροτούν. Για ποιο λόγο; Έχετε απάντηση; Πώς τα βρί-
σκουν όλα καλά και ωραία, όταν γνωρίζουν ότι και τα υπερπλεο-
νάσµατα οφείλονται στη φορολογία και στη µείωση των δηµο-
σίων επενδύσεων; Γιατί είναι τόσο ευχαριστηµένοι οι δανειστές;
Προφανώς, γιατί έχουν πάρει ό,τι ζητούσαν και δεν πήραν από
καµµία άλλη ελληνική κυβέρνηση, όπως υπερταµείο, µετανα-
στευτικό και, βέβαια, το πετράδι του στέµµατος, τη Μακεδονία.

Εποµένως η κατάσταση της οικονοµίας και η ανοχή των δανει-
στών είναι η πρώτη απόδειξη συναλλαγής.

Δεύτερη απόδειξη είναι η διαφορετική αντιµετώπιση των Ευ-
ρωπαίων. Επί κυβέρνησης Σαµαρά, ενώ παραδέχονταν ότι η οι-
κονοµία πήγαινε καλά, έβρισκαν διάφορες προφάσεις για να µην
κλείνουν ποτέ καµµία αξιολόγηση, πότε ότι δεν απολύθηκαν όλοι
οι καθηγητές των ΕΠΑΛ, πότε οι καθαρίστριες, πότε οι σχολικοί
τροχονόµοι. Αυτές ήταν οι δεσµεύσεις. Έπρεπε να δώσουν τη
µάχη για να ταυτιστεί ο Σαµαράς και ο Μητσοτάκης, βέβαια, ως
αρµόδιος Υπουργός µε το ανάλγητο και να εξιδανικευθεί ο κ Τσί-
πρας.

Η έκθεση της Κοµισιόν τώρα λέει ότι δεν έχετε ολοκληρώσει
καµµία από τις δεκαέξι δεσµεύσεις. Για ποιο λόγο, λοιπόν, έβρι-
σκαν σ’ εµάς προβλήµατα στις δεσµεύσεις και σ’ εσάς τίποτα;
Για ποιο λόγο τότε έλεγαν ότι υπάρχει πρόβληµα εν όψει των δι-
καστικών αποφάσεων για τις περικοπές και τώρα που τις έχουνε
τις περικοπές, τις αποφάσεις των δικαστηρίων, σας λένε «µπρά-
βο»; Για ποιο λόγο, όταν βρισκόµασταν εµείς στην Κυβέρνηση,
δεν ολοκλήρωναν ποτέ, αν δεν έφευγε και η τελευταία καθαρί-
στρια και ο τελευταίος σχολικός τροχονόµος; Για ποιο λόγο, λοι-
πόν, πίεζαν;

Τρίτη απόδειξη. Με τους ίδιους ανθρώπους –ακούστε- δια-
πραγµατευόµασταν και εµείς και ξέρουµε ότι δεν υπήρχε περί-
πτωση να ψηφιστεί κάτι, ένα µέτρο, και µετά να ξεψηφιστεί. Δεν
θα γινόταν ούτε µια στο εκατοµµύριο. Με τον «ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ» αυτό
γίνεται. Ψηφίζετε, κάτι πετυχαίνουν, ξεψηφίζετε. 

Υπάρχει λογική κατάσταση σε όλα αυτά; Καµµία εξήγηση.
Απλά βάζουν ένα µέτρο, το κρατάνε στην «καβάντζα» και όταν
πετυχαίνουν αυτό που θέλουν, πάνε και το βγάζουν οι δανειστές.
Βάζουν και βγάζουν τα µέτρα µε την µεγαλύτερη ευκολία που θα
µπορούσαµε να φανταστούµε. Επί Σαµαρά µόνο έβαζαν. Μόλις
ολοκληρώναµε όλες τις δεσµεύσεις, εµφανίζονταν µε νέο κατά-
λογο απαιτήσεων. Ήταν µια διαρκής πίεση, που αποδεικνύει ότι
πίεζαν, γιατί ήθελαν να πετύχουν κάτι άλλο. Και αν λέγαµε µία
λέξη που δεν τους άρεσε, σήκωναν τον κόσµο στο ποδάρι. Εσάς
σας αφήνουν να λέτε ό,τι θέλετε.

Τέταρτη απόδειξη είναι η ίδια η συµφωνία. Έχει δοθεί όνοµα,
ταυτότητα, γλώσσα, αυτοπροσδιορισµός, πρόσβαση στη θά-
λασσα, ό,τι ζητούσαν πάντα οι Σκοπιανοί. Είναι ζήτηµα χρόνου η
διεκδίκηση καθιέρωσης µακεδονικής µειονότητας στη Μακεδο-
νία µας. Και δεν συµβαίνει τίποτα. Τα βρίσκει η Κυβέρνηση όλα
ωραία. Οι δανειστές αφαιρούν µέτρα και σας χειροκροτούν. 

Πέµπτη απόδειξη είναι οι δήθεν συνταγµατικές αλλαγές. Ξέ-
ρετε ότι παραβιάζεται ήδη η ήδη επονείδιστη συµφωνία που
έχετε εσείς υπογράψει. Έχει µείνει το όνοµα «Μακεδονία» σ’ ένα
άρθρο. Έχει διατηρηθεί η Διακήρυξη της ASNOM, η επιτοµή του
αλυτρωτισµού όσον αφορά στο µακεδονισµό.

Στο άρθρο 49 λέει ψέµατα ο κ. Τσίπρας ότι µετέφεραν το δικό
µας 108 περί προστασίας του αποδήµου Ελληνισµού, διότι αυτοί
αναφέρουν ότι µεριµνούν για τη διασπορά του µακεδονικού λαού
και των άλλων κοινοτήτων.
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Ποιες είναι αυτές οι άλλες κοινότητες και το δέχεσθε και δεν
λέει τίποτα ο κ. Τσίπρας και υποστηρίζει το αντίθετο; Αυτή η πρε-
µούρα του κ. Τσίπρα προς τι; Γιατί τέτοια επιµονή, λοιπόν; Γιατί,
προφανώς, έχει αναλάβει κάποια δέσµευση.

Και υπάρχει και µια έκτη απόδειξη µε την οποία θα ολοκλη-
ρώσω, κύριε Πρόεδρε. Επί κυβέρνησης Σαµαρά οι Σκοπιανοί δια-
µαρτύρονταν στους Ευρωπαίους ότι δεν έχουν συνοµιλητή στην
Αθήνα διότι οι θέσεις Σαµαρά ήταν από πάντα γνωστές. Έπρεπε,
λοιπόν, να φύγει ο Σαµαράς για να βρουν οι Σκοπιανοί συνοµι-
λητή.

Και καταθέτω τις αποδείξεις στα Πρακτικά. Είναι τα τηλεγρα-
φήµατα από το Γραφείο Τύπου του Γραφείου Σύνδεσης της Ελ-
λάδας στα Σκόπια που είχαν φτάσει τότε, 16 Ιουλίου στο γραφείο
µου ως αρµόδιου Υπουργού.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία Βούλτεψη καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 15 Ιουλίου είχε γίνει η συνάντηση του Ντουµπρόβνικ µε
επίσηµη προσκεκληµένη την κ. Μέρκελ. Εκεί η κ. Μέρκελ είχε πει
ότι το ανεπίλυτο πρόβληµα της ονοµασίας και της ταυτότητας
της Μακεδονίας συνιστά βάρος για όλους, δηλαδή από τον Ιού-
λιο του 2014 η κ. Μέρκελ µιλούσε ξαφνικά για ταυτότητα, το
οποίο για εµάς ήταν ήδη από τότε και πάντα από όλες τις κυβερ-
νήσεις πρωτοφανές.

Ο Ιβάνοφ, ο Σκοπιανός Πρόεδρος είχε δηλώσει ότι εξέθεσε -
λέει- την κατάστασή τους στην κ. Μέρκελ και της είπαν ότι δεν
έχουν µε ποιον να συνοµιλήσουν, ότι στην άλλη πλευρά, δηλαδή
στην Ελλάδα, δηλαδή στον Σαµαρά, δεν έχουν εταίρο για να συ-
νοµιλήσουν και να βρεθεί µια λύση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µισό δευτερόλεπτο για να ολο-
κληρώσω.

Από εκείνη τη συνάντηση στο Ντουµπρόβνικ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είχαν τελειώσει όλα. Δεν έκλεινε η αξιολόγηση, δεν
έβρισκαν κάθε φορά κάτι άλλο να ζητούν, πρόσθεταν, δηµιουρ-
γούσαν…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Α, γι’ αυτό δεν έγινε η αξιολόγηση.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, ακριβώς γι’ αυτό δεν έγινε, γιατί η κ.

Μέρκελ, σας είπα, µίλησε για ταυτότητα σε ανύποπτο χρόνο που
εσείς και εµείς δεν είχαµε ξανακούσει κάτι τέτοιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Άσε τώρα αυτά. Γι’ αυτό δεν έγινε η αξιο-
λόγηση.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Βεβαίως, προφανώς. Δεν υπάρχει αµφι-
βολία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Βεβαίως, προφανώς. Τι, για τον σχολικό
τροχονόµο δεν έγινε η αξιολόγηση; Εσείς έχετε προσλάβει εκατό
Πετσίτηδες. Δεν κατάλαβα! Εσάς, πώς σας αφήνουν να πηγαίνει
ο Πετσίτης και να εισπράττει από παντού;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πες το…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έλα τώρα! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα δευτε-

ρόλεπτο για να ολοκληρώσω.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Α, γι’ αυτό δεν έγινε η αξιολόγηση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μαντά, σας πα-

ρακαλώ.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, βεβαίως, δεν έγινε. Εσείς είστε πολύ

καλοί, τους τα κάνετε όλα και σας αξιολογούν µια χαρά και σας
χειροκροτούν µε την οικονοµία στα τάρταρα. Προφανώς!

Ενοχλείσθε! Θα τα πληρώσετε όλα αυτά, θα έλθει η ώρα που
θα τα πληρώσετε όταν θα έλθει το “Ουράνιο Τόξο” και θα σας
ζητάει µειονότητα, που τη ζητάει ήδη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πες το…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κυρία

Βούλτεψη. Μην απαντάτε και ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μετά από όλα αυτά, οι Σκοπιανοί βρήκαν

και συνοµιλητή και λύση σε βάρος, βέβαια, των εθνικών µας συµ-
φερόντων. Μη ζητάτε, λοιπόν, αποδείξεις. Εµείς δεν βάλαµε καµ-
µία κρυφή κάµερα να δούµε τι έλεγε ο Τσίπρας µε τη Μέρκελ και
µε τον Μοσκοβισί που ξαφνικά έχει δυσφορία. Όµως, γνωρί-
ζουµε πώς πίεζαν εµάς. Και εµείς διαπραγµατευτήκαµε µαζί τους
και ξέραµε ότι πάντα, καταλαβαίναµε ότι πάντα κάτι άλλο από
αυτό που λένε εννοούν, διότι δεν µπορεί να µην έκλειναν την
αξιολόγηση για τις καθαρίστριες. Αυτό ήταν το πρόβληµα της
ελληνικής οικονοµίας για τον κ. Μοσκοβισί τότε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτές είναι οι αποδείξεις. Και µη ζητάτε
αποδείξεις. Οι αποδείξεις είναι στα έργα και τις ηµέρες σας!

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βούλτεψη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ορίστε, κύριε Πρό-
εδρε, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρία Βούλ-
τεψη, εν τη ρύµη του λόγου σας είπατε ότι είναι θέµα χρόνου
ίδρυσης µακεδονικής µειονότητας στην Ελλάδα. Θα παρακα-
λούσα -εάν µεν επιµένετε, έχει γραφτεί στα Πρακτικά- αν δεν επι-
µένετε και θέλετε να ανασκευάσετε, να το κάνετε, διότι αντιλαµ-
βάνεσθε -και είστε πολύ έµπειρη- ότι είναι σοβαρό ζήτηµα.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βούλτεψη,

έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είπα ότι είναι ζήτηµα χρόνου η διεκδί-

κηση και καθιέρωση. Αυτό έχω πει και δεν το παίρνω πίσω, διότι
ξέρετε πολύ καλά ότι στις 11 Νοεµβρίου έγινε συνέδριο στο Ξινό
Νερό Φλώρινας του “Ουράνιου Τόξου”, όπου δήλωσαν ότι «διεκ-
δικούµε µακεδονική µειονότητα και διδασκαλία µακεδονικής
γλώσσας στα ελληνικά σχολεία». 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Και θα είστε υπεύθυνοι εσείς γι’ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει. Καταγράφηκε

στα Πρακτικά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πρώτη φορά έγιναν αυτά τα συνέδρια;

Πενήντα χρόνια γίνονται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, µη

φωνάζετε.
Ηρεµήστε όλοι, σας παρακαλώ.
Ορίστε, κύριε Μαντά, τι θέλετε;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και

Θρησκευµάτων): …(δεν ακούστηκε)
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Η κυρία είναι Πρόεδρος εδώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μηταράκη, δεν

έχει τον λόγο. Η Υφυπουργός θα ανέβει στο Βήµα και θα τα πει.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μας κάνει υποδείξεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Η Υφυπουργός σε λίγο

θα ανέβει στο Βήµα και ό,τι θέλει θα το πει. Μην εξάπτεσθε.
Ορίστε, κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και

Θρησκευµάτων): Να ακουστούν οι υπόλοιποι συνάδελφοι. Αυτό
είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υφυπουργέ, θα
έρθετε στο Βήµα. Σας παρακαλώ.

Ορίστε, κύριε Μαντά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Για µισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
Το να κάνουµε πολιτική αντιπαράθεση µε επιχειρήµατα πάνω

στον προϋπολογισµό νοµίζω ότι είναι αυτονόητο και όλες και
όλοι προσπαθούµε να το κάνουµε. Όµως, το να ακούγονται µέσα
στην Αίθουσα -εγώ δεν θέλω να κάνω χαρακτηρισµούς, θα τοπο-
θετηθώ πολιτικά στην οµιλία µου- τέτοια επικίνδυνα πράγµατα,
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όπως αυτά που είπε η κ. Βούλτεψη, οφείλουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μαντά, συγ-

γνώµη που σας διακόπτω.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι λέει ο κ. Μαντάς;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βούλτεψη, αφή-

στε µε να προεδρεύσω.
Κύριε Μαντά, τοποθετήθηκε ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Βού-

τσης. Δεν χρειάζεται να µιλήσετε και εσείς γι’ αυτό το θέµα. Το-
ποθετήθηκε γι’ αυτό. Το είπε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτοί είναι επικίνδυνοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βούλτεψη, σας

παρακαλώ!
Απάντησε και η κ. Βούλτεψη, καταγράφηκε η άρνησή της. Κα-

ταλαβαίνουµε…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Επικίνδυνοι είναι αυτοί!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θέλω να το τονίσω. Έχω το δικαίωµα,

όπως χθες, ο κ. Δένδιας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχει γνώση ο κ. Δέν-

διας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Με συγχωρείτε πολύ. Όπως χθες και ο

κ. Δένδιας, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, έκανε για µισό
δευτερόλεπτο παρέµβαση, θέλω να µε αφήσετε να ολοκληρώσω
για µισό δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Μαντά, παρα-
καλώ να ολοκληρώσετε στα επόµενα είκοσι δευτερόλεπτα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Επισηµαίνω, λοιπόν, ότι στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο τέτοιες απόψεις και θέσεις, οι οποίες δυστυχώς διατυ-
πώνονται από στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας και συγκεκριµένα,
από την προηγούµενη οµιλούσα, νοµίζω ότι δεν συµβάλλουν σε
καµµία περίπτωση σ’ αυτόν τον ψύχραιµο διάλογο που πρέπει να
γίνει για τα εθνικά ζητήµατα. Τελεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Καταγράφτηκε, κύριε
Μαντά. Είναι κατανοητό. Γι’ αυτόν τον λόγο έκανε παρέµβαση
και ο Πρόεδρος της Βουλής. Δεν χρειαζόταν να το επεκτείνουµε
παραπάνω. Καταγράφονται στα Πρακτικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κάνετε λάθος. Ο Πρόεδρος της Βουλής
είναι Πρόεδρος της Βουλής. Εγώ µιλώ θεσµικά.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ισχυρίζεται ο κύριος συνάδελφος ότι λέω
επικίνδυνα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βούλτεψη, τε-
λειώνει η συζήτηση εδώ. Έχουν καταγραφεί όλες οι απόψεις. Να
συνεχίσουµε, παρακαλώ, µε τη διαδικασία. Για να ετοιµάζεστε…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο αυτοπροσδιορισµός τι είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύρια Βούλτεψη, σας

παρακαλώ. Τοποθετηθήκατε. Έχει γίνει η σχετική…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν έχει ιδέα τι είναι το Διεθνές Δίκαιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

λήγει η συζήτηση.
Τον λόγο έχει ο κ. Βαρδάκης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Μαντά, σας παρακαλώ πολύ! Αν θέλετε περάστε και οι

δύο έξω να συνεχίσετε τη συζήτηση. Τοποθετηθήκατε αµφότε-
ροι.

Για να ετοιµάζονται όλοι οι συνάδελφοι, ο κ. Βαρδάκης είναι
στο Βήµα ήδη, ακολουθεί ο κ. Αϊβατίδης, ο κ. Φορτσάκης και µε-
τά ακολουθεί η Υφυπουργός κ. Τζούφη.

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Να ζητήσετε να παραιτηθεί και ο Μο-

σκοβισί και ο Σεντένο και η Μέρκελ, γιατί υποστηρίζουν τη χώρα
µας. Αυτά είπε η κ. Βούλτεψη. Πιστεύω να καταλάβατε γιατί µι-
λούσαµε τόσον καιρό για «τρόικα εσωτερικού» και «τρόικα εξω-
τερικού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας να λέει ότι οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ήταν προϋπολογισµοί της αυ-
ταπάτης, των ιδεοληψιών και ότι ο νέος προϋπολογισµός είναι
νεοµνηµονιακός και αντιαναπτυξιακός. Οι συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ
µίλησαν για «πέτσινο» προϋπολογισµό και µάλιστα, καταθέτουν
και δικές τους προτάσεις. Άλλοι πάλι είπαν ότι η ανεργία µει-
ώθηκε, γιατί υπερισχύουν οι ελαστικές µορφές απασχόλησης.
Αλήθεια; Και ο πλεονασµατικός ΕΦΚΑ; Πώς δηµιουργήθηκε το

συγκεκριµένο πλεόνασµα;
Η αλήθεια είναι ότι η γύµνια σας είναι µεγάλη. Δεν µιλάτε κα-

θόλου για τον προϋπολογισµό αυτές τις µέρες, αλλά αρθρώνετε
ακόµα αντιπολιτευτικό λόγο µε θέµατα του προγράµµατος της
Θεσσαλονίκης και αυτό δηλώνει την αδυναµία. Μάλλον έχετε µεί-
νει και από λάστιχο και από ρεζέρβα.

Έτσι, µας αναγκάζετε και εµάς να θυµίσουµε τα πεπραγµένα
σας, αν και τα ξέρει πλέον ο ελληνικός λαός. Γι’ αυτό άλλωστε
σας τιµώρησε και θα σας τιµωρήσει ξανά, γιατί όχι µόνο δεν πα-
ραδειγµατιστήκατε από τα λάθη σας, αλλά τα επαναλαµβάνετε.

Επί των ηµερών σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, ήταν κανόνας οι ελαστικές µορφές απασχόλησης.
Ας τα πάρουµε όµως µε τη σειρά: Φτάσατε την ανεργία στο 28%,
ναι ή όχι; Μειώσατε σε ένα βράδυ τον κατώτατο µισθό, ναι ή όχι;
Θεσµοθετήσατε τον υποκατώτατο µισθό -ό,τι πιο αισχρό-, ναι ή
όχι; Καταργήσατε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις, ναι ή όχι;
Επιβάλατε τον ΕΝΦΙΑ, ναι ή όχι; 

Να σας θυµίσω τι λέγατε για τον ΕΝΦΙΑ; Αντώνης Σαµαράς:
«Σωστός ο ΕΝΦΙΑ, αλλά κάνουµε λάθος επικοινωνιακά». Ο εµ-
πνευστής Ευάγγελος Βενιζέλος ανακοινώνει το χαράτσι και έρ-
χεται ο Αντώνης Σαµαράς και το µετατρέπει σε ΕΝΦΙΑ. 

Ακούστε, αυτοί που κουνάτε το δάκτυλο σήµερα. Ο Άδωνις Γε-
ωργιάδης στις 23 Σεπτεµβρίου του 2013 είπε: «Ο ΕΝΦΙΑ είναι δί-
καιος φόρος και πρέπει να υπάρχει για πάντα. Οι Έλληνες δεν
πληρώνουν αρκετούς φόρους. Εάν θέλουµε να γίνουµε κανονικό
κράτος, πρέπει να έχουµε φόρους». 

Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης: «Όποιος δεν έχει να πληρώσει τον
ΕΝΦΙΑ να πουλήσει το σπίτι του».

Ιωάννης Στουρνάρας: «Ο ΕΝΦΙΑ είναι προοδευτικός φόρος,
µία από τις σηµαντικότερες µεταρρυθµίσεις που κάνουµε».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
δώστε µου µισό λεπτό για να κάνω µία ανακοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και ένας
συνοδός εκπαιδευτικός από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Αγίας Πα-
ρασκευής. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε, συγγνώµη για τη διακοπή.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ποιες προοπτικές δηµιουργήσατε

για την ανάπτυξη του πρωτογενή τοµέα; Μόνο πρόστιµα, 3 δισε-
κατοµµύρια πρόστιµα από παράνοµες επιδοτήσεις που πήγαιναν
σε «ηµετέρους». Απολύσατε δηµοτικούς αστυνοµικούς, σχολι-
κούς φύλακες, εκπαιδευτικούς, ναι ή όχι; Διαλύσατε τα νοσοκο-
µεία και στέλνετε στον Καιάδα τους ανασφάλιστους συµπολίτες
µας χρεώνοντάς τους µε εκατοµµύρια ευρώ. Υπεύθυνες δηλώ-
σεις υπέγραφαν για να πάρουν εξιτήριο και τους χρεώνατε τα
νοσήλια. Καταντήσατε ελλειµµατικό τον ΕΦΚΑ κατά 1 δισεκατοµ-
µύριο µε τετρακόσιες χιλιάδες αδιεκπεραίωτες συντάξεις. Κα-
ταργήσατε την Εργατική Εστία, τον ΟΕΚ, µοναδικούς οργανισ-
µούς κοινής ωφέλειας. Κλείσατε την Αγροτική Τράπεζα, το µο-
ναδικό αποκούµπι των αγροτών. Κόψατε το 50% του ταµείου
ανεργίας και απαξιώσατε τον κάθε άνεργο.

Δεν θα µιλήσω για τα οµόλογα, το Χρηµατιστήριο, το PSI, την
καταλήστευση των ασφαλιστικών ταµείων. Θα σας πω µόνο τι
κάνατε εσείς και αυτό είχε σχέση µε αυτά που είπε η κ. Βούλτεψη
προηγουµένως: κάνατε θεσµό τη διαπλοκή, την ανοµία και τη
διαφθορά.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έκλεισε τις µονάδες παραγωγής και τα εργοστάσια;
Ο ΣΥΡΙΖΑ αποβιοµηχάνισε τη χώρα; Σας θυµίζουν τίποτα ο
ν.3845, ο ν.4002, ο ν.3986, ο ν.4024, ο ν.4046, ο ν.4093; Ήταν οι
δικοί σας νόµοι που κατακρεούργησαν µισθούς και συντάξεις και
δώρα και επιδόµατα. Αυτά είναι τα έργα σας. Δεν έµεινε να κά-
νετε τίποτε άλλο και έτσι δηµιουργήσατε τις συνθήκες χρεοκο-
πίας και εξαθλίωσης του ελληνικού λαού. Και έρχεστε σήµερα
να πλειοδοτείτε 5 δισεκατοµµύρια η Νέα Δηµοκρατία, άλλα τόσα
το ΚΙΝΑΛ και γίνατε όλοι φιλοεργατικοί, όταν µέχρι προχθές ο
Αρχηγός σας κ. Μητσοτάκης έλεγε ότι οι συλλογικές διαπραγ-
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µατεύσεις είναι ιδεοληψία του ΣΥΡΙΖΑ. 
Και διερωτάται εδώ ο κάθε Έλληνας πολίτης γιατί, αφού ήσα-

σταν έτοιµοι το 2014 να βγείτε από τα µνηµόνια, να βγείτε στις
αγορές, δεν εφαρµόσατε όλα αυτά τα ωραία που µας λέτε σή-
µερα, όλες αυτές τις προτάσεις που κάνετε σήµερα γιατί δεν τις
εφαρµόζατε το 2014. Φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ, µάλλον. Εγώ να σας ανα-
γνωρίσω ότι είστε µέτριοι ως καλοί, αλλά στις εκθέσεις ιδεών,
µέχρι εκεί. 

Ας πάµε τώρα στη χειρότερη Κυβέρνηση όλων των εποχών,
όπως εσείς λέτε. Την 1-1-2019 αύξηση του κατώτατου µισθού.
Κατάργηση του υποκατώτατου µισθού. Επαναφορά των συλλο-
γικών διαπραγµατεύσεων και του ΟΜΕΔ. Στη δικαιοσύνη όλοι
όσοι έβαλαν το δάκτυλο στο µέλι. Δώσαµε 570 εκατοµµύρια στα
νοσοκοµεία το 2017, όταν εσείς το 2014 δίνατε 140 εκατοµµύρια.
Πλήρης ιατροφαρµακευτική κάλυψη όλων των ανασφάλιστων.
Μείωση του ΕΝΦΙΑ. Προσλήψεις στην εκπαίδευση. Επαναπρόσ-
ληψη σχολικών φυλάκων και δηµοτικών αστυνοµικών. Μονιµο-
ποίηση των εργαζοµένων στο «Βοήθεια στο Σπίτι», που επανα-
λαµβάνω επί δεκατριάµισι χρόνια τους είχατε σε οµηρία και
προχθές διαδηλώνατε στο Υπουργείο Εσωτερικών πλάι-πλάι µε
αυτούς τους ανθρώπους.

Μονιµοποίηση πυροσβεστών, χρηµατοδοτήσεις σε περιφέ-
ρειες και δήµους, δηµιουργώντας προοπτικές ανάπτυξης, µεί-
ωση της ανεργίας του 18%, ενεργοποίηση ελεγκτικών µηχανισ-
µών. Πρώτη η χώρα µας σε απορρόφηση κονδυλίων ΕΣΠΑ. Οι
συντάξεις δεν περικόπτονται ούτε 1 ευρώ. Κατάργηση του
φόρου στο κρασί, κατάργηση του φόρου επιτηδεύµατος στους
αγρότες, µείωση φόρου εισοδήµατος, αύξηση συντάξεων σε
εξακόσιες χιλιάδες συνταξιούχους από 1ης Ιανουαρίου του 2019,
επιδότηση ενοικίου 710 εκατοµµύρια κοινωνικό µέρισµα, 1 δισε-
κατοµµύριο περίπου µέτρα ελάφρυνσης. 

Πάνω από όλα παραδίνουµε στον ελληνικό λαό ένα βιώσιµο
ασφαλιστικό σύστηµα, 850 εκατοµµύρια το 2019 για το κοινωνικό
εισόδηµα αλληλεγγύης, υλοποιούµε έντεκα προγράµµατα από
το Υπουργείο Εργασίας για την καταπολέµηση της ανεργίας, 632
εκατοµµύρια ευρώ. Ειδικό πρόγραµµα απασχόλησης πεντέµισι
χιλιάδων ανέργων, ηλικίας είκοσι δύο έως είκοσι εννέα ετών πε-
ρίπου, 90 εκατοµµυρίων ευρώ. Πρόγραµµα επιχορήγησης επι-
χειρήσεων για την απασχόληση έξι χιλιάδων νέων τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης. Άλλα δύο προγράµµατα είκοσι έξι χιλιάδων νέων
ανέργων, 90 εκατοµµυρίων και 46 εκατοµµυρίων ευρώ.

Όπως καταλαβαίνετε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, είµαστε δύο διαφορετικοί κόσµο. Σε τρία χρόνια µπορέσαµε
και οικοδοµήσαµε ό,τι σχεδόν εσείς αποδοµήσατε δεκαπέντε
χρόνια. Σε τρία χρόνια καταφέραµε να επαναφέρουµε τη χαµένη
αξιοπρέπεια του Έλληνα εργαζόµενου. Δεν θριαµβολογούµε.
Χρειάζεται ακόµα πολλή δουλειά, γιατί οι πολιτικές που εφαρµό-
σατε τα προηγούµενα χρόνια ήταν ολοκληρωτικά καταστροφι-
κές. Όσο πιο γρήγορα καταλάβετε ότι η χώρα αµετάκλητα πλέον
έχει γυρίσει σελίδα, τόσο το καλύτερο για όλους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βαρδάκη.

Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Αϊβατίδης εκ µέρους της
Χρυσής Αυγής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για τη Χρυσή Αυγή ο νεοµπολσεβικισµός που εκφράζεται από

τον ΣΥΡΙΖΑ, µε τις γνωστές επιµιξίες ΠΑΣΟΚ, και ο νεοφιλελευ-
θερισµός ο οποίος εκφράζεται από τη Νέα Δηµοκρατία, είναι
συγκοινωνούντα δοχεία, άλλως είναι οι δύο όψεις του ιδίου διε-
θνιστικού νοµίσµατος. 

Προς επιβεβαίωση αυτού θα θυµίσω ότι στις 5 Μαΐου του τρέ-
χοντος έτους, ο Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ζαν -
Κλοντ Γιούνκερ εκφώνησε έναν πύρινο λόγο και ύµνησε τον Καρλ
Μαρξ στο Τρίερ του πάλαι ποτέ Βασιλείου της Πρωσίας, στη
Γερµανία και πιστεύουµε ακράδαντα -και υπάρχουν στοιχεία γι’
αυτό- ότι µεταχειρίζεται ευνοϊκά την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.

Θα αναφερθώ σε κάποια στοιχεία από την εισηγητική έκθεση
για τον προϋπολογισµό του κ. Τσακαλώτου. Στη σελίδα 17 κάνει
λόγο για ενισχυµένη εποπτεία. Άρα τα περί εξόδου από τα µνη-

µόνια είναι προδήλως ψευδεπίγραφα. Υπάρχει ενισχυµένη επο-
πτεία, όχι απλή εποπτεία. 

Στη σελίδα 31 γίνεται µια πρόβλεψη για πραγµατικό ΑΕΠ και
αύξηση 2,5%. Φαίνεται, λοιπόν, ο προϋπολογισµός ως αναπτυ-
ξιακός, όµως είναι κίβδηλος υπ’ αυτή την έννοια, διότι στηρίζεται
σε άκρατη υπερφορολόγηση.

Προς επιβεβαίωση αυτού, στη σελίδα 43 όσον αφορά στην
ανάλυση των εσόδων σηµειώνεται για τον φόρο εισοδήµατος:
«Από τον παρακρατούµενο φόρο εισοδήµατος στα φυσικά πρό-
σωπα και ιδίως από την παρακράτηση του φόρου λόγω καταβο-
λής του εφάπαξ χρηµατικού ποσού σε διάφορες κατηγορίες
δικαιούχων ειδικών µισθολογίων έχουµε την αύξηση του εισοδή-
µατος».

Φαίνεται, λοιπόν, κι εδώ η υποκριτική στάση της Κυβέρνησης
όσον αφορά στα αναδροµικά, αφού εισπράττει και δεν αποδίδει
καν ένα ποσό λόγω παρακράτησης φόρου. 

Στη σελίδα 45 επιβεβαιώνεται αυτό. «Οι φόροι ως πρόβλεψη
για το 2019 θα είναι 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότεροι από
το 2017 και 1 δισεκατοµµύριο περισσότεροι από την εκτίµηση
για το τρέχον έτος».

Όσον αφορά τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης, ενώ η Κυ-
βέρνηση προέβη σε αυτή την ενέργεια να µην κάνει την περαι-
τέρω περικοπή στις συντάξεις, φαίνεται, όµως, στη σελίδα 91,
στον σχετικό πίνακα, ότι όσον αφορά στις συντάξεις, ως έξοδα
των φορέων κοινωνικής ασφάλισης, η πρόβλεψη για το 2019
είναι πως θα είναι µειωµένες. Άρα, λοιπόν, το συνολικό ποσό που
θα δοθεί ως συντάξεις το 2019 θα είναι µειωµένο. 

Επίσης, µειωµένοι και οι πόροι για τους ΟΤΑ, δηλαδή τα χρή-
µατα που θα δοθούν στους ΟΤΑ θα είναι µειωµένα κατά τουλά-
χιστον 600 εκατοµµύρια ευρώ. 

Έρχοµαι τώρα σ’ ένα κρίσιµο σηµείο, αυτό που αφορά στο
χρέος της γενικής κυβέρνησης. Στη σελίδα 116 αναφέρεται το
εξής: «Το 2019 το χρέος της γενικής κυβέρνησης προβλέπεται
ότι θα διαµορφωθεί στα 323,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ή 167,8%
ως ποσοστό του ΑΕΠ, παρουσιάζοντας µια µείωση κατά 12,6 πο-
σοστιαίες µονάδες έναντι του 2018». 

Ανέτρεξα στο σχετικό έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και ο Ζαν - Κλοντ Γιουνκέρ, ο οποίος ενέ-
κρινε τον προϋπολογισµό σας -επαναλαµβάνω, στην εκτίµηση
για το φθινόπωρο- αναφέρει ότι η πρόβλεψη για το έτος 2019,
όσον αφορά στον λόγο αυτόν, δηλαδή στο επί τοις εκατό του
χρέους της γενικής κυβέρνησης σε σχέση µε το ΑΕΠ, θα είναι
174,9 και όχι 167,8. 

Ψεύδεστε, λοιπόν. Θα πρέπει αυτό το πράγµα να διορθωθεί,
δεν αληθεύει και απορώ πώς ο Γιουνκέρ ενέκρινε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό. 

Το συγκεκριµένο στοιχείο νοµίζω ότι είναι κρίσιµο. Καταθέτω
στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
δηλαδή την εκτίµηση του φθινοπώρου τού τρέχοντος έτους, που
περιγράφει ότι αυτό που εσείς λέτε για τη δήθεν µείωση κατά
12,6% σ’ αυτό το κλάσµα είναι κάτι που είναι απολύτως ψευδές.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αϊβατίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα πρέπει, λοιπόν, να πάρετε θέση, άσχετα βέβαια µε το αν
ως υπερδηµοκράτες κάποιοι από εσάς δεν απαντάτε καν σε ερω-
τήµατα ή ζητήµατα που θέτουν οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
όµως να ξέρετε ότι η κρίση του ελληνικού λαού είναι αµείλικτη
και θα σας τιµωρήσει για τα ψέµατά σας αργά ή γρήγορα. Εγώ
πιστεύω γρήγορα.

Κλείνοντας θα πω ότι η Κυβέρνηση ακολουθεί µια πολύ συγ-
κεκριµένη και απλή πρακτική. Αφού, λοιπόν, υποκλέπτει µέσω
υπερφορολόγησης, άµεσης και έµµεσης, το εισόδηµα του πο-
λίτη, αποδίδει στη συνέχεια µε µια στάγδην διαδικασία παροχές,
επιχειρώντας να παραπλανήσει τον πολίτη. Όµως, ο καλά ενη-
µερωµένος πολίτης δεν υπάρχει περίπτωση να παραπλανηθεί.

Κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε και µία αναφορά για το θέµα του
ονόµατος των Σκοπίων, θα σας πω το εξής: Η Κυβέρνηση, κύριοι
συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, είναι έτοιµη να δώσει το ιερό όνοµα
της Μακεδονίας σε περίπου µισό εκατοµµύριο αυτοπροσδιορι-

1954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ζόµενους Αλβανούς και ογδόντα χιλιάδες αυτοπροσδιοριζόµε-
νους Τούρκους στο κρατίδιο των Σκοπίων. Προσέξτε, είναι ιστο-
ρικό λάθος. Θα σας βαρύνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αϊβατίδη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και
πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γενικό Λύκειο Χαλαν-
δρίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Φορτσάκης για επτά λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για τον προ-

ϋπολογισµό του 2019, πρόκειται, όπως το ξέρουµε όλοι, για τον
τέταρτο προϋπολογισµό που εκπονεί η Κυβέρνηση και τον
πρώτο µε τόσο έντονο προεκλογικό άρωµα. Είναι ένας προϋπο-
λογισµός αντιαναπτυξιακός, ένας προϋπολογισµός σκληρής λι-
τότητας, µε εξαίρεση τις ελάχιστες επικοινωνιακές παροχές εν
όψει των εκλογών. 

Η Κυβέρνηση επιλέγει και πάλι το µικροκοµµατικό της όφελος.
Επιλέγει τις επικοινωνιακές παροχές αντί για την ανάπτυξη. Δίνει
επιδόµατα αντί να δώσει δουλειές. Διογκώνει το κοµµατικό κρά-
τος και εξαλείφει κάθε ψήγµα αξιοκρατίας. Και εξακολουθεί την
καταστροφική πολιτική της. Δυστυχώς για µία ακόµα φορά η
συνταγή είναι ίδια: φόροι, αδικαιολόγητα υψηλά πρωτογενή πλε-
ονάσµατα, εσωτερική στάση πληρωµών. 

Η Κυβέρνηση, αφού πρώτα στέρησε πολλά από πολλούς, έρ-
χεται τώρα να δώσει ελάχιστα σε λίγους. Έχει λάβει µέτρα λιτό-
τητας 9,5 δισεκατοµµύρια, έχει στερήσει 500 εκατοµµύρια από
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και δίνει πίσω µόλις 1 δι-
σεκατοµµύριο. Οι όποιες ελαφρύνσεις και παροχές είναι απο-
σπασµατικές, είναι κοινωνικά άδικες. Η µεσαία τάξη εξακολουθεί
να βρίσκεται στο στόχαστρο. 

Όσο είναι στην εξουσία η Κυβέρνηση πραγµατοποίησε δεκαε-
πτά περικοπές συντάξεων και είκοσι εννιά αυξήσεις φόρων. Φτω-
χοποίησε την ελληνική κοινωνία, διέλυσε -κυριολεκτικά- τη µε-
σαία τάξη και, όµως, κοµπάζει σήµερα ότι δήθεν έσωσε την προ-
σωπική διαφορά των συνταξιούχων και ότι δήθεν µείωσε φόρους
και εισφορές, φόρους και εισφορές που επέβαλε η ίδια και που
η Νέα Δηµοκρατία, όπως το ξέρουµε όλοι, καταψήφισε. 

Η Κυβέρνηση θεωρεί επιτυχία της τη µείωση των ασφαλιστι-
κών εισφορών αποκλειστικά και µόνο για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, τις οποίες εισφορές, θυµίζω, προηγουµένως µόνη της
είχε αυξήσει. Θεωρεί, επίσης, επιτυχία της τη µείωση της φορο-
λόγησης των επιχειρήσεων. Το ότι αυτή η φορολόγηση θα δια-
µορφωθεί το 2021 στα επίπεδα που την παρέλαβε το 2015, δεν
φαίνεται να την απασχολεί ούτε και το ότι η ίδια, µόνη της, είχε
προηγουµένως αυξήσει τους φόρους των επιχειρήσεων. Είναι
εµφανές ότι η Κυβέρνηση δεν µπορεί πια να πείσει ούτε τον
εαυτό της.

Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, οι “ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ” έχουν δεσµεύσει
τη χώρα µας µε ασήκωτα πλεονάσµατα µέχρι το 2022 και µε βα-
ρύτατες υποχρεώσεις µέχρι το 2060 Ακόµα και τα ιστορικά µας
µνηµεία έχουν µπει ενέχυρο και οι πολίτες έχουν έρθει σε από-
γνωση. Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές των πολιτών έχουν ξεπεράσει
τα 103 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πάνω από 4,3 εκατοµµύρια συµ-
πολίτες µας χρωστούν αυτή τη στιγµή στην εφορία και ο αριθµός
αυτός, δυστυχώς, συνεχώς αυξάνεται.

Τα καθαρά έσοδα του 2019 είναι κατά τον προϋπολογισµό αυ-
ξηµένα σε σχέση µε το 2018 στα 53,8 δισεκατοµµύρια, έναντι
53,6 δισεκατοµµυρίων το 2018. Η αύξηση των εσόδων επιτυγχά-
νεται πρωτίστως µε την αύξηση των φόρων. Προστίθεται ένα
ακόµα δισεκατοµµύριο ευρώ στους ήδη υπέρογκους φόρους. Το
είπα ήδη: Είκοσι εννέα νέοι φόροι έχουν επιβληθεί από την Κυ-
βέρνηση.

Οι δαπάνες του 2019 είναι µειωµένες κατά 1,3 δισεκατοµµύριο
σε σχέση µε το 2018 αλλά, δυστυχώς, η µείωση αυτή επιτυγχά-
νεται µε µαχαίρι στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Το τα-
µειακό υπόλοιπο αυξάνεται µε µειώσεις στις επιστροφές φόρων.
Οι δηµόσιες επενδύσεις κατρακυλούν το 2017 στο χαµηλότερο
ύψος της τελευταίας δεκαετίας. Η συνολική υστέρησή τους
µέχρι σήµερα ανέρχεται στο δυσθεώρητο ποσό των 2,6 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Τώρα, έρχεται η Κυβέρνηση και τις µειώνει κι άλλο, κατά 550
εκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε το προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού του 2019 και το µεσοπρόθεσµο. Πρόκειται για δραµατική
περικοπή που στερεί τη χώρα από ανάπτυξη. 

Το πρωτογενές πλεόνασµα το 2019 θα διαµορφωθεί κατά τον
κρατικό προϋπολογισµό στο 3,6% του ΑΕΠ ή σε 6,9 δισεκατοµ-
µύρια. Η καταστροφική για τη χώρα δηµοσιονοµική πολιτική των
υπερπλεονασµάτων δυστυχώς συνεχίζεται. Το σχέδιο του κρα-
τικού προϋπολογισµού προβλέπει ρυθµό ανάπτυξης 2,1% για το
2018 και 2,5% για το 2019. Είναι ο στόχος αυτός εφικτός; Ούτε
κατά διάνοια. Η Κυβέρνηση έχει αποτύχει επί τετραετίας σε όλες
της τις προβλέψεις για την ανάπτυξη. Η Ελλάδα έχει απωλέσει
δυνητικό πλούτο 31 δισεκατοµµυρίων ευρώ καθ’ όλη τη διάρκεια
της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ.

Για να επιτευχθεί ο φετινός ρυθµός ανάπτυξης το Υπουργείο
Οικονοµικών προβλέπει αύξηση των επενδύσεων κατά 11,9%. Το
ίδιο, όµως, προέβλεπε και για το 2018, στοχεύοντας σε αύξηση
11,4%, αλλά πέτυχε το πενιχρό 0,8%. Οι προβλέψεις για το 2019
είναι δυστυχώς δυσοίωνες και αυτό διότι η ανταγωνιστικότητα
της οικονοµίας µας υποχωρεί. Οι επενδύσεις έχουν παραλύσει.
Η µακροχρόνια ανεργία παραµένει. Παραµένουν τα capital con-
trols. Οι καταθέσεις δεν επιστρέφουν στις τράπεζες. Το ιδιωτικό
χρέος εκτοξεύεται. Την ίδια στιγµή οι ληξιπρόθεσµες υποχρεώ-
σεις του δηµοσίου φτάνουν τα 2,6 δισεκατοµµύρια. Δεν υπάρχει
καµµία προοπτική να εξοφλήσει το κράτος τις υποχρεώσεις του.

Οι µεταρρυθµίσεις έχουν βαλτώσει. Το κλίµα εµπιστοσύνης
προς την Ελλάδα δεν έχει αποκατασταθεί. Η χώρα βρίσκεται ου-
σιαστικά εκτός αγορών. Αν η Κυβέρνηση δεν είχε χάσει την αξιο-
πιστία της, η χώρα θα έχει ενταχθεί στο πρόγραµµα ποσοτικής
χαλάρωσης και το επιτόκιο δανεισµού θα ήταν χαµηλότερο. Δυ-
στυχώς αυτό δεν έγινε. Βρισκόµαστε σε καθεστώς ενισχυµένης
εποπτείας, πρωτόγνωρο για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα. Είναι, λοι-
πόν, απίθανο να τονωθούν µε τις συνθήκες αυτές οι επενδύσεις
και η ανάπτυξη της οικονοµίας.

Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2019 είναι
στην ουσία του ένας προϋπολογισµός µνηµονιακός και όχι µετα-
µνηµονιακός. Είναι ένας αµιγώς στερητικός προϋπολογισµός,
ένας προϋπολογισµός µε ελάχιστα δώρα επικοινωνιακά.

Οι πολίτες, όµως, ξέρουν την αλήθεια. Γνωρίζουν ότι φως στο
τούνελ θα δουν µόνο αν εφαρµοστεί ένα συνεκτικό, ρεαλιστικό
σχέδιο για την επόµενη µέρα της οικονοµίας, ένα σχέδιο µε γνώ-
µονα τη µείωση της φορολογίας και των ασφαλιστικών εισφορών
για όλους, την πραγµατοποίηση διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων,
τη δηµιουργία ποιοτικών θέσεων απασχόλησης, την ενίσχυση της
ρευστότητας στην πραγµατική οικονοµία και την επίτευξη υψη-
λής και διατηρήσιµης ανάπτυξης. Οι πολίτες πιστεύουν ότι µπο-
ρούµε καλύτερα. Με τη Νέα Δηµοκρατία στην επόµενη κυβέρ-
νηση θα το καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φορτσάκη. 

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων κ. Τζούφη για επτά λεπτά µε σχετική ανοχή. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι µετά από οκτώ χρόνια
µνηµονιακού χειµώνα, αυτό το προσχέδιο του κρατικού προϋπο-
λογισµού που συζητούµε, κατά τη γνώµη µας, σηµατοδοτεί την
έναρξη της επιστροφής στην κανονικότητα, σκιαγραφώντας την
αποκατάσταση της αξιοπιστίας και την επανένταξη της χώρας
στο σύνηθες διεθνές πλαίσιο. Νοµίζω εξ ου και ο εθνικιστικός πυ-
ρετός της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή βρίσκεται σε πλήρες στρα-
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τηγικό αδιέξοδο.
Ο προϋπολογισµός αυτός σηµατοδοτεί την αποµάκρυνση από

τις πολιτικές της σκληρής λιτότητας, δίνοντας βαθµιαία και µε
τρόπο κοινωνικά δίκαιο, χώρο στην ενίσχυση του διαθέσιµου ει-
σοδήµατος των νοικοκυριών, στην υποστήριξη της βιώσιµης ανά-
πτυξης και βέβαια εµβληµατικά στην περαιτέρω ανασυγκρότηση
του κατεδαφισµένου κοινωνικού κράτους και του συστήµατος
κοινωνικής προστασίας.

Πιο ειδικά, η εκπαίδευση στη χώρα µας στους µνηµονιακούς
χρόνους δέχτηκε πολύ σοβαρό πλήγµα, καθώς η µείωση των ει-
σοδηµάτων των πολιτών µέχρι 50% αλλά και των κρατικών δα-
πανών κατά 34% επέδρασε σε µια σειρά καταστάσεων που οδή-
γησαν σε παιδική φτώχεια, υλική αποστέρηση και συνακόλουθα
επηρέασαν και τις επιδόσεις του µαθητικού πληθυσµού. 

Η διάθεση λιγότερων πόρων και η µείωση των δαπανών στα
σχολεία συνέβαλε, λοιπόν, στην ένταση των ανισοτήτων. Παράλ-
ληλα ελαττώθηκε η δυνατότητα να υπάρξουν νέες σχολικές µο-
νάδες, να συντηρηθούν οι υπάρχουσες, οι µισθοί των εκπαιδευτι-
κών µειώθηκαν και -το πιο σηµαντικό- οι προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού εκπαιδευτικών και άλλων ειδικών πάγωσαν για δέκα
χρόνια, ενώ παράλληλα περισσότεροι από τριάντα χιλιάδες εκ-
παιδευτικοί συνταξιοδοτήθηκαν.

Από την επιθετική αυτή πολιτική δεν γλίτωσαν ούτε τα πανεπι-
στήµια και τα ερευνητικά κέντρα που υποχρηµατοδοτήθηκαν και
υπονοµεύθηκαν έναντι ενός νεοφιλελεύθερου ιδεολογήµατος
περί ιδιωτικοποίησης, οδηγώντας κυρίως µετά την αποφοίτησή
τους χιλιάδες νέους σε φυγή στις χώρες του εξωτερικού, αφού
δεν υπήρχαν θέσεις αντίστοιχες των προσόντων τους.

Για την Κυβέρνησή µας η ουσιαστική στήριξη του κοινωνικού
κράτους γενικά, αλλά και της δηµόσιας και δωρεάν εκπαίδευσης
ειδικά, αποτελεί προτεραιότητα. Έτσι, λοιπόν, από το 2015, που
µε την εντολή του ελληνικού λαού αναλάβαµε τη διοίκηση της
χώρας, καταβάλαµε κάθε δυνατή προσπάθεια για την αντι-
στροφή της κατάστασης, την κανονικοποίηση µιας σειράς χρό-
νιων στρεβλώσεων, τη σταθεροποίηση του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος στο σύνολό του, αλλά και την κατά το δυνατόν ανά-
πτυξή του µε γνώµονα πάντα την απρόσκοπτη πρόσβαση όλων
στη γνώση και στη µόρφωση.

Η συνεχής, λοιπόν, µείωση των εκπαιδευτικών δαπανών που
ξεκίνησε το 2011 σταµάτησε µε τον προϋπολογισµό του 2016.
Στη συνέχεια, στον επόµενο προϋπολογισµό του 2017, οι δηµό-
σιες δαπάνες αυξήθηκαν περίπου στο 2,85% επί του Ακαθάρι-
στου Εθνικού Προϊόντος, που βεβαίως απέχει του ευρωπαϊκού
µέσου όρου, που είναι το 4,7% του ΑΕΠ, αλλά κυρίως ανατρά-
πηκε η αρνητική πρόβλεψη του µεσοπρόθεσµου 2014 - 2018 της
προηγούµενης κυβέρνησης, η οποία προέβλεπε για την τρέ-
χουσα χρονιά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο το 1,9% του
ΑΕΠ για όλη την εκπαίδευση.

Κάνοντας, λοιπόν, προτεραιότητά µας την ποσοτική και ποι-
οτική ανάπτυξη του αγαθού της παρεχόµενης εκπαίδευσης, το
2018 είχαµε αύξηση κατά 3,6% και κατά το 2019 προβλέπεται
ποσό σηµαντικό 5,5 δισεκατοµµύρια, εκ των οποίων τα 4,9 προ-
έρχονται από τον εθνικό προϋπολογισµό και τα 565 εκατοµµύρια
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, δηλαδή αύξηση και
ενίσχυση κατά 4,2% σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2018. 

Και αυτή είναι και η απάντηση προς τον κ. Παπαθεοδώρου. Κα-
ταθέτω διάγραµµα, το οποίο δείχνει ακριβώς αυτή τη µεταβολή
των δαπανών στον χώρο της εκπαίδευσης.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπρόσθετα, τα πανεπιστήµια ενισχύθηκαν µε έκτακτες επι-
χορηγήσεις και τα ενιαιοποιούµενα και µε επιπρόσθετες επιχο-
ρηγήσεις, όπως είναι το Πανεπιστήµιο Ιωαννίνων, το ΤΕΙ Ηπεί-
ρου, το Ιόνιο Πανεπιστήµιο και το ΤΕΙ Ιονίων Νήσων. Εξασφαλί-
στηκαν επιπλέον 20 εκατοµµύρια ευρώ για το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, για να
καλυφθούν δαπάνες σίτισης και καθαριότητας και πολλαπλές
άλλες ανάγκες που έχουν τα πανεπιστήµια, ενώ διπλασιάστηκε
η δηµόσια δαπάνη για την έρευνα και την καινοτοµία µε καίρια
συνεισφορά πρόσθετων πόρων 240 εκατοµµυρίων ευρώ από το

ΕΛΙΔΕΚ για τη στήριξη νέων επιστηµόνων και την ενίσχυση της
έρευνας στα ΑΕΙ και στα ερευνητικά κέντρα.

Επιπλέον, ιδιαίτερα σηµαντική ήταν και η στοχευµένη χρήση
άλλων χρηµατοδοτικών εργαλείων, όπως του ΕΣΠΑ, για την ανά-
πτυξη άλλων προγραµµάτων ύψους πολλών εκατοµµυρίων ευ-
ρώ.

Και πιο ειδικά, για την ειδική αγωγή και εκπαίδευση, που ανήκει
και στις αρµοδιότητες που µου ανατέθηκαν, πράγµατι οι µαθητές
µε αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες έχουν τη δυνα-
τότητα και την υποχρέωση να φοιτούν µέσα στην εκπαιδευτική
διαδικασία, βεβαίως αντιµετωπίζοντας µια σειρά από σοβαρά
κοινωνικά στερεότυπα, ανισότητες και πραγµατικές δυσκολίες,
όχι µόνο µέσα στο σχολείο αλλά και σε όλες τις διαστάσεις της
ζωής τους. 

Τι κάναµε γι’ αυτούς; Ιδρύσαµε τα τελευταία τρία χρόνια πεν-
τακόσια εβδοµήντα νέα τµήµατα ένταξης, αγγίζοντας συνολικά
τα τρεις χιλιάδες επτακόσια δέκα. Το σύνολο των µαθητών µε
αναπηρία και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες που σήµερα φοιτούν
στα γενικά σχολεία είναι περίπου ενενήντα πέντε χιλιάδες και
αυτό είναι µια διαρκής αυξητική τάση τα τελευταία χρόνια. Φαί-
νεται δηλαδή ότι το σχολειό είναι καταφυγή, πέφτει η σχολική
διαρροή και µάλιστα το ποσό που εµφανίζεται είναι στο 6%, όταν
ο µέσος ευρωπαϊκός στόχος για το 2020 ήταν το 10%. 

Ένα µέρος αυτών των παιδιών, περίπου έντεκα χιλιάδες µαθη-
τές, φοιτούν σε ειδικές µονάδες σχολικής αγωγής. Ιδρύσαµε και
τριάντα έξι µονάδες τέτοιες το τελευταίο χρονικό διάστηµα σε
σύνολο τετρακοσίων πενήντα µε πολλαπλά προβλήµατα που βελ-
τιώθηκαν για την ασφαλή µεταφορά τους, ενώ εξακολουθούν να
υπάρχουν σε πολύ σηµαντικό ποσοστό των σχολείων, σε ένα
60% µε 70%, σοβαρά προβλήµατα προσβασιµότητας.

Για να αντιµετωπιστούν, όµως, αυτές οι ανάγκες στα σχολεία
τα οποία ήταν υποστελεχωµένα -διότι το µόνιµο προσωπικό ήταν
µόνο τρεισήµισι χιλιάδες άτοµα- αυξήσαµε πολύ σηµαντικά το
στελεχικό δυναµικό, τόσο σε εκπαιδευτικό όσο και ειδικό και βοη-
θητικό προσωπικό. 

Τη φετινή χρονιά οι προσλήψεις είναι σε αριθµό ρεκόρ, αγγί-
ζουν τις δεκαέξι χιλιάδες, περίπου πάνω από το 50% -και κατα-
θέτω σχετικό πίνακα- για να καλυφθεί το σύνολο σχεδόν των
αιτηµάτων που υπάρχουν σε πολλές ειδικότητες, την παράλληλη
στήριξη, τους σχολικούς νοσηλευτές, το ειδικό προσωπικό. Μά-
λιστα, οι περισσότερες προσλήψεις έγιναν από την έναρξη της
σχολικής χρονιάς, γεγονός που αναδεικνύεται και αναγνωρίζεται
από τον εκπαιδευτικό κόσµο και την κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει η εξαγγελία του Πρωθυπουργού -και περιλαµβάνεται
και στο προσχέδιο του προϋπολογισµού- για πρόσληψη τεσσά-
ρων χιλιάδων πεντακοσίων εκπαιδευτικών µέσα στο 2019 και
αναµένεται και περαιτέρω ενίσχυση που θα προκύψει από τη δε-
δοµένη για την Κυβέρνησή µας επαναφορά του κανόνα «ένας
προς έναν», που η «ευαίσθητη» Νέα Δηµοκρατία επιµένει να επα-
νέλθει στο «ένας προς πέντε».

Έχουµε προχωρήσει και σε µια σειρά πολύ σηµαντικών µεταρ-
ρυθµίσεων βελτίωσης του ποιοτικού κοµµατιού της ειδικής εκ-
παίδευσης -που δεν επαρκεί ο χρόνος για να τις διαβάσω- ενώ
προγραµµατίζουµε και άλλου τύπου µεταρρυθµιστικά πράγµατα
πιο σηµαντικά, όπως την πρώιµη παρέµβαση στην υποχρεωτική
δίχρονη προσχολική εκπαίδευση, αλλά και τη διαµόρφωση νέων
δοµών µεταγυµνασιακής υποστήριξης ατόµων µε σοβαρές ανα-
πηρίες σε συνεργασία µε άλλα Υπουργεία, µε την παροχή από
το Υπουργείο µας εξειδικευµένου προσωπικού και προγραµµά-
των σπουδών στο πλαίσιο της διά βίου µάθησης. 

Η επαγγελµατική εκπαίδευση είναι ένας κλάδος διαχρονικά
απαξιωµένος, πράγµα στο οποίο συνέβαλε κρίσιµα η κατάργηση
δεκάδων ειδικοτήτων και η διαθεσιµότητα εκπαιδευτικών το κα-
λοκαίρι του 2013, όταν στην ηγεσία του Υπουργείου Διοικητικής
Μεταρρύθµισης βρισκόταν ο σηµερινός Αρχηγός της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Όµως από το 2016 εφαρµόζεται το στρατηγικό σχέδιο ανα-
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βάθµισης της επαγγελµατικής εκπαίδευσης µε καινούργια προ-
γράµµατα, όπως είναι για παράδειγµα η νέα αρχή στα ΕΠΑΛ -µε
ενισχυτική διδασκαλία, µε στελέχωση, µε ψυχολόγους, µε υλο-
ποίηση χρηµατοδοτούµενων σχεδίων δράσης- οι διέξοδοι που
δίνονται στα παιδιά που είναι απόφοιτοι του επαγγελµατικού λυ-
κείου µε βελτιωµένο ποσοστό εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, µε νεοϊδρυόµενα διετή τµήµατα επαγγελµατικής εκ-
παίδευσης στα πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ και µε δυνατότητα συµ-
µετοχής στον νέο θεσµό του προαιρετικού µεταλυκειακού έτους-
τάξης µαθητείας, αποκτώντας επαγγελµατικά δικαιώµατα επι-
πέδου «5».

Αυτή η νέα αρχιτεκτονική, οι στοχευµένες παρεµβάσεις, η χρη-
µατοδότηση από εθνικούς και άλλους πόρους, αυτός ο καινούρ-
γιος στρατηγικός σχεδιασµός αποτυπώνεται για αυτόν τον κλάδο
στις θετικές εντυπώσεις της πλατιάς κοινωνικής πλειοψηφίας
αλλά και της εκπαιδευτικής κοινότητας που το έχει αγκαλιάσει
και το στηρίζει. 

Αποτυπώνεται και στην αύξηση των ποσοστών του µαθητικού
δυναµικού. Έχουµε αύξηση 6,5% στα ηµερήσια ΕΠΑΛ, 13% στα
εσπερινά ΕΠΑΛ και 33% στη µαθητεία για το τρέχον έτος. 

Αποτυπώνεται και στον διπλασιασµό του αριθµού των αναπλη-
ρωτών εκπαιδευτικών που κινείται ανοδικά. Βεβαίως και εξακο-
λουθούν να υπάρχουν προβλήµατα, όπως υπάρχουν και πολλαπ-
λές δράσεις σε εξέλιξη για την αλλαγή των προγραµµάτων σπου-
δών, τη συγγραφή νέου εκπαιδευτικού υλικού, την αναβάθµιση
εργαστηριακού εξοπλισµού και άλλα. 

Το Υπουργείο µας έχει και την ευθύνη της ελληνόγλωσσης εκ-
παίδευσης. Εκεί φέτος καταφέραµε να συµβάλουµε στην έγ-
καιρη κάλυψη των εκπαιδευτικών και διοικητικών κενών, κάνο-
ντας άρση ορισµένων αντικινήτρων και καταφέρνοντας να στε-
λεχώσουµε αυτές τις µονάδες περίπου στο 75%, ενώ υπήρξε θε-
τική µεταβολή και στον προϋπολογισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, αν θέ-
λετε, συντοµεύετε. 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ακόµα ένα λεπτό. 

Αυτό δείχνει την έµπρακτη στήριξη του Υπουργείου στην εκ-
παίδευση των Ελληνοπαίδων που βρίσκονται στο εξωτερικό είτε
αποτελούν µέλη των κοινοτήτων των οµογενών είτε είναι παιδιά
νεοµεταναστών, που αναγκάστηκαν να φύγουν στο εξωτερικό
λόγω της σοβαρής κοινωνικής και οικονοµικής κρίσης που ξέ-
σπασε στη χώρα µας. 

Καταλήγοντας, η συζήτηση για το προσχέδιο του προϋπολο-
γισµού απαιτεί την αποτύπωση αριθµών και ποσοτικών δεδοµέ-
νων και προσπάθησα να δώσω κάποια από αυτά.

Η αγωνία µας για την αναστροφή της µνηµονιακής πραγµατι-
κότητας µάς αναγκάζει συχνά να µιλάµε µε νούµερα και δείκτες.
Βασικό µας µέληµα είναι να σταθεροποιήσουµε το εκπαιδευτικό
σύνολο στο σύνολό του, να το αποκαταστήσουµε και να αρχί-
σουµε πια να συζητούµε για τις ποιότητες της εκπαίδευσης, που
µπορούν, βεβαίως, να ευδοκιµήσουν µόνο υπό το πρίσµα της δη-
µόσιας και δωρεάν εκπαίδευσης για όλες και για όλους. 

Σε αυτή την κατεύθυνση είµαστε σε διαρκή διάλογο µε την εκ-
παιδευτική κοινότητα, µε νοµοθετικό έργο, µε αύξηση των κον-
δυλίων και, βεβαίως, µε συνέχιση των δράσεων, µε συνεργασία
και προγραµµατικό πλαίσιο και µε όλα τα άλλα Υπουργεία, αλλά
πρωτίστως µε την εκπαιδευτική κοινότητα, τις τοπικές αρχές και
την ίδια την κοινωνία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την
Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω ότι η διακοµµατική κοινοβουλευτική επιτροπή για το δηµο-
γραφικό καταθέτει την έκθεσή της.

Η σχετική έκθεση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερι-
νής συνεδρίασης. 

Η προαναφερθείσα έκθεση βρίσκεται σε ηλεκτρονική µορφή
στο αρχείο της Διεύθυνσης Ειδικών Μόνιµων Επιτροπών.

Επίσης, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι
σε συνεννόηση µε το Προεδρείο, δεν θα επιτρέπεται πλέον καµ-
µιά αλλαγή από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, όσον αφορά τη
σειρά και το πότε θα µιλήσουν οι Βουλευτές. Εάν δεν βρίσκονται
εδώ, την ώρα που εκφωνείται το όνοµά τους µε βάση τον ανανε-
ωµένο κατάλογο που υπάρχει αυτή τη στιγµή, δεν θα έχουν…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Για ποιον λόγο συµβαίνει αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι απόφαση του

Προεδρείου. Ήταν ορισµένο µέχρι εχθές να υπάρχουν οι σχετι-
κές αλλαγές. Καινούργιες αλλαγές ενηµερώθηκα από το Προ-
εδρείο ότι δεν θα υπάρχουν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Είναι µικρές οι αλλαγές, είναι λίγα τα
άτοµα. Δεν νοµίζω να υπάρχει ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα φανεί. Αν είναι για
πέντε άτοµα θα το συζητήσουµε, αλλά να ξέρετε ότι…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ας προχωρήσουµε τώρα. Στο τέλος να
το δούµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, κύριε Λοβέρδο,

πείτε µου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να προχωρήσουµε στον κατάλογο.

Εγώ καταλαβαίνω τι λέει το Προεδρείο αλλά καταλαβαίνω και
την Αίθουσα. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, επειδή είναι παράλογα
αυστηρή αυτή η επιλογή, να το ξαναδούµε. Ας προχωρήσουµε
τώρα και ας το δούµε στη συνέχεια. Πάντως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αυτό που θα κάνουµε
από την πλευρά µας, είναι να µην εκφωνούνται οι συνάδελφοι.
Εάν, όµως, στο τέλος της ηµέρας µαζευτούν δεκαπέντε, είκοσι
συνάδελφοι, καταλαβαίνετε ότι δεν θα µπορέσουν να συγχωνευ-
τούν όλοι. Κανονικά σήµερα θα έπρεπε να έχουµε ολοκληρώσει
και τον δέκατο κύκλο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το κατανοώ. Τι θα
γίνει αν συσσωρευτούν όλοι τη Δευτέρα; Η αντικατάσταση όµως
λύνει το πρόβληµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, βλέ-
πετε ότι εξαντλούµε τα όρια της ανοχής και όλοι δεν είναι στον
χρόνο τους. Μιλάνε όλοι οι συνάδελφοι πάνω από οκτώ µε εννέα
λεπτά. Δεν θέλουµε να κάνουµε παρατηρήσεις, γιατί καταλαβαί-
νουµε ότι δεν είναι και ωραίο και φρόνιµο από την πλευρά µας,
αλλά θα φτάσουµε στο σηµείο στα επτά λεπτά να κλείνουµε το
µικρόφωνο, για να µπορέσουν να µιλήσουν όλοι. Κανονικά θα
έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί και ο δέκατος κύκλος µέχρι το τέλος
της σηµερινής συνεδρίασης και µε το ζόρι θα φτάσουµε να ολο-
κληρώσουµε τον ένατο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση έχει πάει
πολύ καλά. Έχετε δίκιο σε αυτό που λέτε. Τι λέω τώρα εγώ γι’
αυτό; Επειδή το Προεδρείο έχει δίκιο να φοβάται ότι εάν κάποιοι
δεν έρχονται και µετά ζητούν να µιλήσουν τη Δευτέρα, δεν θα το
προλαβαίνουµε. Σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Γι’ αυτόν τον λόγο
είπα ότι δεν θα εκφωνούνται για µη διαγράφονται µέσω της εκ-
φώνησης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφήστε µε να τελειώσω. Εµείς είµα-
στε σύµφωνοι και να διαγράφονται εν τέλει, εκτός εάν αντικατα-
σταθούν. Αν γίνεται αντικατάσταση από τα ίδια τα κόµµατα, δη-
λαδή ο ένας αντί του άλλου, είναι υπερβολικό να λέτε όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εντάξει θα το συζητή-
σουµε και κατά τη διάρκεια της διαδικασίας. Τουλάχιστον όσο
µπορείτε να παρακαλέσω για άλλη µία φορά να είστε εντός του
χρόνου σας.

Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, για επτά λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ο προϋπολογισµός δείχνει τα κρα-
τικά έσοδα και έξοδα της επόµενης χρονιάς. Καταλαβαίνει κανείς
αν θα ζήσει καλύτερα ή χειρότερα.

Ρωτάµε λοιπόν. Εξασφαλίζεις έναν άνθρωπο λαϊκής οικογέ-
νειας µε µόνιµη και σταθερή δουλειά και αξιοπρεπή µισθό, για
να µπορεί να την ζήσει; Εξασφαλίζεις στα παιδιά του µόρφωση
καλύτερη από τη δική του, χωρίς να χρειάζεται να πληρώνει γι’
αυτή; Θα έχει υγεία, ασφάλιση δηµόσια και δωρεάν, χωρίς αγω-
νία, αν τύχει και αρρωστήσει κανείς, να µην έχει χρέη και να κοι-
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µάται ήσυχος τα βράδια; Θα πηγαίνει διακοπές; Θα απολαµβάνει
τον πολιτισµό, τον αθλητισµό; Θα ζει σε ένα ανθρώπινο περιβάλ-
λον; 

Γιατί ο λαός δεν µπορεί να απολαµβάνει αυτά τα στοιχειώδη,
που δεν του τα εξασφαλίζει, βεβαίως, ούτε αυτός ο προϋπολο-
γισµός ούτε οι προηγούµενοι; Γιατί ο καπιταλιστικός τρόπος πα-
ραγωγής ισοπεδώνει τις ανθρώπινες ανάγκες, για να αυγατίζει
τα κέρδη του. Αυτό καθρεφτίζεται και στον σηµερινό προϋπολο-
γισµό και αφορά τα πάντα, όπως και την παιδεία, όσο ωραιοποι-
ηµένα και αν ήθελε να µας τα δώσει η κυρία Υπουργός.

Τα κενά είναι πολλά. Έχει περάσει το πρώτο τρίµηνο και µέχρι
το τέλος της χρονιάς υπολογίζονται σε είκοσι επτά χιλιάδες.
Κλείνουν τµήµατα των ΕΠΑΛ. Είναι σε κινητοποιήσεις παιδιά και
γονείς µαζί. Έχουν συνταξιοδοτηθεί πάνω από τριάντα πέντε χι-
λιάδες και στην πρωτοβάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαί-
δευση και, βέβαια, ούτε από τον προϋπολογισµό αναπληρώνο-
νται, παρ’ όλες τις µικροαυξήσεις που υπάρχουν, και σε καµµιά
περίπτωση δεν αφορά µόνιµη και σταθερή δουλειά. Για την ει-
δική αγωγή ας µη µιλήσουµε. Τεράστια τα κενά. Κόλαση και για
τα παιδιά και για τους παιδαγωγούς. Ας είµαστε ειλικρινείς και
ας είστε γενναίοι. 

Τα έσοδα, λοιπόν, του προϋπολογισµού δεν προέρχονται από
τη φορολόγηση των µεγαλοµετόχων των επιχειρηµατικών οµί-
λων, δηλαδή των πλουσίων. Αυτοί έχουν τις περισσότερες φο-
ροαπαλλαγές. Γι’ αυτό η συµβολή τους είναι µόλις το 6%. Αυτό
ίσχυε πάντα και µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, το ίδιο ισχύει και µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Τα περισσότερα έσοδα είναι από την άγρια φορολόγηση της
εργατικής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων και ταυτόχρονα εξοι-
κονοµείτε πόρους από τη µείωση δαπανών, που είναι για τις
ανάγκες της λαϊκής οικογένειας. Γι’ αυτό χιλιάδες µικρά παιδιά
δεν θα βρουν πάλι θέση το 2019 σε παιδικό σταθµό, αφού κό-
ψατε τις δαπάνες για τη δηµιουργία νέων. 

Όµως έσοδα έχετε και τα προγραµµατίζετε και µέσα από τις
διάφορες µορφές ιδιωτικοποιήσεων σε στρατηγικούς τοµείς,
υπονοµεύοντας την άµυνα και ασφάλεια της χώρας -και εσείς και
οι προηγούµενοι- από τηλεπικοινωνίες, ενέργεια, αεροδρόµια,
λιµάνια κ. ο. κ..

Μάλιστα αυτές οι ιδιωτικοποιήσεις καλύπτονταi από τον νόµο
προστασίας ξένων κεφαλαίων, όπου απαλλάσσονται φορολο-
γικά, απαγορεύεται η απαλλοτρίωσή τους, επιτρέπεται η χρησι-
µοποίηση αλλοδαπού δυναµικού και άλλα προκλητικά προνόµια.
Είναι ο νόµος του 1953 προσαρµοσµένος στο άρθρο 107 του
Συντάγµατος, που το ΚΚΕ προτείνει την κατάργησή του, αλλά
εσείς κάνετε ότι δεν ακούτε όλοι σας. 

Έτσι είναι. Δίνετε τον πλούτο της χώρας στα σαγόνια των επι-
χειρηµατικών οµίλων, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ και
καταδικάζετε την πλειοψηφία του λαού σε φτώχεια και δυστυχία.

Στον προϋπολογισµό παρουσιάζονται τα περιουσιακά στοιχεία
του ελληνικού δηµοσίου και τις αποκρατικοποιήσεις. Αναφέρε-
στε σε ένα φιλόδοξο πρόγραµµα και έναν οικονοµικό εξορθολο-
γισµό, που θα εξασφαλίζουν διαρκή οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας, όπως λέτε, µε σύγχρονο όραµα και ισχυρές αξίες. Αυτά
αφορούν το κεφάλαιο και όχι τον λαό. 

Περιλαµβάνετε, λοιπόν, από τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ», µέχ-
ρι τη ΔΕΣΦΑ, την ΕΥΔΑΠ, ΕΥΔΑΘ και λιµάνια, µε πρώτο και κα-
λύτερο αυτό της Αλεξανδρούπολης, αφού τα µετατρέπετε µε
γρήγορους ρυθµούς σε βάση εφόρµησης των ΗΠΑ και του ΝΑ-
ΤΟ. Ουσιαστικά τα µετατρέπετε σε βάση υποδοχής και συναρ-
µολόγησης νατοϊκών ελικοπτέρων και ίσως και ηλεκτρονικής επι-
τήρησης της Μαύρης Θάλασσας και των Στενών του Βοσπόρου. 

Είναι τα επικίνδυνα σχέδια των ΗΠΑ στα Βαλκάνια, που δίνουν
έµφαση στον στρατιωτικό έλεγχο των θαλασσίων στενών και
στην ένταξη στο ΝΑΤΟ των κρατών που παίζουν ρόλο στη µετα-
φορά ενέργειας και εµπορευµάτων από την Ασία στην Ευρώπη. 

Η Κυβέρνηση πρωταγωνιστεί σε αυτούς τους επικίνδυνους ατ-
λαντικούς σχεδιασµούς, προκειµένου να αναδείξει την Ελλάδα
ως πύλη εισόδου των κινέζικων εµπορευµάτων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και από την άλλη να συµβάλλει στον έλεγχο συγκεκριµέ-
νων θαλάσσιων και σιδηροδροµικών δρόµων από ΗΠΑ και ΝΑΤΟ.
Για αυτό δίνετε έµφαση και στις ιδιωτικοποιήσεις, που ψηφίζετε

όλοι µαζί, στα λιµάνια Πειραιά, Θεσσαλονίκης, Αλεξανδρούπο-
λης. Τις συνέπειες σε µισθωτούς, εργάτες και αυτοαπασχολού-
µενους τις ζούµε στον Πειραιά. 

Πώς πέτυχε πέρυσι η «COSCO» την καλύτερη επίδοση κερδο-
φορίας κατά την τελευταία δεκαετία; Την πέτυχε µε την εντατι-
κοποίηση της εργασίας των εργαζοµένων, που δουλεύουν ακόµα
και συνεχόµενα δωδεκάωρα χωρίς κατοχυρωµένο ρεπό, µε ατο-
µικές συµβάσεις, µέσα σε επικίνδυνες συνθήκες εργασίας, σε
συνθήκες ψυχολογικής πίεσης και επαγγελµατικού στρες. Την
πέτυχε, γιατί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, µε τη βοήθεια της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, ψήφισε τον Φλεβάρη του 2017 νόµο,
που εµφάνιζε τους λιµενεργάτες ως ανειδίκευτους αλλά και άλ-
λους αντεργατικούς νόµους. 

Ναι υπάρχουν σύγχρονες γερανογέφυρες, επιχειρηµατικά
ναυτιλιακά cluster, µεγάλη αύξηση κερδών των οµίλων. Την ίδια
στιγµή, όµως, επιδεινώνεται η κατάσταση των λαϊκών στρωµά-
των, αποδεικνύοντας ότι υπάρχουν οι εκµεταλλευτές και οι εκ-
µεταλλευόµενοι. Και εσείς όλοι καµαρώνετε ότι αναβαθµίζεται
το λιµάνι και αναδεικνύεται η χώρα σε κόµβο µεταφοράς εµπο-
ρευµάτων και ενέργειας µε γεωπολιτική αναβάθµιση της χώρας
σε βάρος των δικαιωµάτων και της ζωής του λαού. Ταυτόχρονα
οξύνεται ο οικονοµικός και πολιτικός ανταγωνισµός µεταξύ ΗΠΑ,
Κίνας και Ευρωπαϊκής Ένωσης και περιπλέκονται τα ζητήµατα
που προσπαθεί να επιλύσει η Κυβέρνηση, για να υπηρετήσει τα
συµφέροντα της άρχουσας τάξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Συνεπώς δίκαιη ανάπτυξη ή κανονικότητα ή φιλολαϊκός προ-
ϋπολογισµός µε οφέλη για όλους, δεν υπάρχει. Λέτε συνειδητά
ψέµατα. Ούτε υπάρχει θαυµατουργός δρόµος που να διασφαλί-
ζει ταυτόχρονα τα συµφέροντα των θυµάτων της καπιταλιστικής
εκµετάλλευσης µε τους εκµεταλλευτές τους. Εξάλλου µνηµονια-
κές πολιτικές εφαρµόζονται σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, διότι είναι πολιτική στήριξης της κερδοφορίας του µο-
νοπωλιακού κεφαλαίου. 

Μαχητική, λοιπόν, πρέπει να είναι και η απάντηση από τους
λαούς και από τον ελληνικό λαό, για να βγουν µπροστά οι εργα-
τικές λαϊκές ανάγκες. Λύση; Η οργάνωση και ο αγώνας και µαζική
συµµετοχή στα πανελλαδικά συλλαλητήρια της Τρίτης 18 Δεκεµ-
βρίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Μανωλάκου.
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Καραγ-

κούνης και αµέσως µετά η Υφυπουργός κ. Τελιγιορίδου. 
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Μια πάγια, διαχρονική σχεδόν, κριτική που ασκείται για τον

τρόπο που ασχολούµαστε µε τον προϋπολογισµό στην Ελλάδα,
είναι ότι κάνουµε προϋπολογισµούς, όπως άλλωστε κάθε χώρα
στον κόσµο, αλλά δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι, δεν κάνουµε
απολογισµούς. Ο προϋπολογισµός χωρίς έναν απολογισµό και
χωρίς µηχανισµούς για την τήρησή του αποτελεί ευχολόγιο. Και
είναι οι διαρκείς αστοχίες του εκάστοτε προϋπολογισµού, που
όχι µόνο υπονοµεύουν την ορθή άσκηση της οικονοµικής πολιτι-
κής αλλά και την ίδια τη λειτουργία του κράτους.

Άρα για εµένα -και το έχω ξαναπεί- το πρώτιστο δεν είναι τι
λέει ο προϋπολογισµός, αλλά αν αυτός τηρείται. Και στην περί-
πτωσή µας που δεν είναι απλώς ένας ακόµη προϋπολογισµός,
αλλά ο προεκλογικός προϋπολογισµός του ΣΥΡΙΖΑ, είναι κατ’
ακριβολογία -για να θυµηθώ µια παλιά µου έκφραση- ο προϋπο-
λογισµός του παραµυθά. Και επειδή ο συγκεκριµένος παραµυ-
θάς θα πάει σπίτι του, µε αυτή την έννοια στην παρούσα φάση
µπορεί να λέει ό,τι θέλει. Αν υπάρχουν δύο χαρακτηριστικά της
οικονοµικής πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ, είναι αφ’ ενός η εικονικότητα
και αφ’ ετέρου η ανευθυνότητα. Ειδικά το τελευταίο τρέφεται
από τη συνειδητοποίηση ότι του χρόνου τέτοια εποχή, την ευ-
θύνη του προϋπολογισµού και της διαχείρισης του χάους που
θα έχει αφήσει πίσω του ο ΣΥΡΙΖΑ, θα την έχουν άλλοι. Και, βε-
βαίως, θα τη διοικούν άλλοι. 

1958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Είναι ένας προϋπολογισµός εικονικής πραγµατικότητας, γιατί
παρουσιάζεται από την Κυβέρνηση ως υγιής και ισοσκελισµένος.
Μόνο που η αλήθεια είναι ότι αυτό οφείλεται, κυρίως, στη φορο-
ληστεία και, βεβαίως, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, στη φτω-
χοποίηση. Και όποιος, πραγµατικά, γνωρίζει τι συµβαίνει στην
ελληνική οικονοµία, σίγουρα γελάει µε τα όσα λένε τα κυβερνη-
τικά στελέχη για την κατάσταση της οικονοµίας. 

Αντί απαντήσεως, λοιπόν, στην εικονικότητα των όσων προ-
βάλλει αυτός ο προϋπολογισµός-Πινόκιο, θα πω αυτά που λέει ο
κάθε πολίτης, ο κάθε Έλληνας που δεν ανήκει στην τάξη των βο-
λεµένων της Κυβέρνησης, της «πρώτη φορά Αριστεράς». Η Ελ-
λάδα µέσα στα χρόνια της κρίσης έχει απωλέσει το 25% του ΑΕΠ
της, δηλαδή έχει υποστεί καταστροφή µεγαλύτερη από αυτή των
Ηνωµένων Πολιτειών στη µεγάλη κρίση του 1929. Τα κρατικά
έσοδα και τα περίφηµα πλεονάσµατα προέρχονται από τον φο-
ροµπηχτισµό, τη φοροληστεία και από την εισπρακτική τροµο-
κρατία µε τα εκατοµµύρια των αυθαίρετων κατασχέσεων ακόµα
και για µερικές εκατοντάδες ευρώ και µε τους φορολογικούς
ελέγχους-παρωδία που όσο µπορούν συνεχίζουν το έργο τους,
παρά τις δικαστικές αποφάσεις που επιθυµούν να κάνουν την Ελ-
λάδα ένα σοβαρό κράτος φορολογικής δικαιοσύνης. 

Το 1/4 σχεδόν του πληθυσµού παραµένει άνεργο. Η δε ανερ-
γία των νέων εξακολουθεί να είναι πάνω από 50% και µισό εκα-
τοµµύριο ικανά και ταλαντούχα νέα παιδιά έχουν ξενιτευτεί στο
εξωτερικό, γιατί πολύ απλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
αντέχουν να ζουν στη χώρα του παραµυθά. 

Σε αυτή τη χώρα άλλωστε ο παραµυθάς που θα καταργούσε
τον ΕΝΦΙΑ και θα έσκιζε το µνηµόνιο, τα διατήρησε όλα στο ακέ-
ραιο. Κι αν όπως λέει τελειώσαµε µε τα µνηµόνια, το λέει, προ-
φανώς, γιατί τα εφάρµοσε πλήρως, τα πάντα, κάθε γραµµή του
µνηµονίου. Δεν έχετε κάτι άλλο να κάνετε. Φτώχεια, ακρίβεια,
συντάξεις πείνας, κατασχέσεις, κατάρρευση της µικροµεσαίας
επιχειρηµατικότητας και, τελικά, ραγδαία συρρίκνωση της µε-
σαίας τάξης. 

Την ίδια ώρα η Ελλάδα µόνη στον κόσµο εξακολουθεί να εφαρ-
µόζει κεφαλαιακούς ελέγχους. Και, φυσικά, οι τράπεζες που σε
κάθε οικονοµία αποτελούν τον µοχλό της ανάπτυξης, στην πραγ-
µατικότητα δεν ασκούν τραπεζικό έργο, αλλά απλώς λειτουρ-
γούν ως µηχανισµός υποβοήθησης της είσπραξης φόρων. Αυτή
είναι, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, η Ελλάδα του ΣΥΡΙΖΑ και
αυτή είναι η δική σας οικονοµία. 

Όπως είπα, εκτός από την εικονικότητα, το άλλο χαρακτηρι-
στικό της οικονοµικής πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ είναι η ανευθυνό-
τητα. Διότι όπως είπα και πριν, οι κυβερνώντες γνωρίζουν ότι σε
µερικούς µήνες όχι απλώς θα πάνε σπίτι τους, αλλά εφεξής το
διαχρονικό, πολιτικό σύνθηµα της χώρας µετά απ’ αυτή την τε-
τραετία θα είναι «ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει Αριστερά». Που
λέει ο λόγος, βεβαίως, Αριστερά, γιατί τι Αριστερά είναι αυτή που
κάνει όλα τα χατίρια του κ. Σόιµπλε; Οπότε για να συνεχίσω τη
σκέψη µου, δίπλα στην εικονική πραγµατικότητα έχουµε γνωρί-
σει και την παροχολογία ΣΥΡΙΖΑ. 

Τώρα τα θυµηθήκατε. Λίγο πριν τις εκλογές. Όσα κάνατε για
τέσσερα σχεδόν χρόνια, τα ακριβώς αντίθετα δηλαδή, τώρα λέτε
ότι θα τα λύσετε. Εσείς που εφαρµόσατε ασφαλιστικές εισφορές
ληστείας µε τον νόµο Κατρούγκαλου, τώρα λέτε ότι θα τις µει-
ώσετε, γιατί είναι άδικες. Αν είναι άδικες γιατί τις νοµοθετήσατε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; 

Εσείς που κάνατε πάλι µε τον νόµο Κατρούγκαλου τις συντά-
ξεις χηρείας να µην αρκούν ούτε για τη ΔΕΗ ενός µηνός, τώρα
λέτε ότι καταφέρατε να µη µειώσετε τις συντάξεις. Και τα λέτε
και σοβαρά. Εσείς που φορολογήσατε οτιδήποτε κινείται, τώρα
λέτε ότι θα φροντίσετε για να ανασταλεί η µείωση του αφορολο-
γήτου. 

Προφανώς δεν έχετε καταλάβει ότι είστε προσωρινά φιλοξε-
νούµενοι στην εξουσία και ότι όταν σύντοµα θα σας γίνει έξωση,
τον λογαριασµό, βεβαίως, θα πληρώσει άλλος. Όµως λέτε «δεν
βαριέσαι, ας υποσχεθούµε τώρα τα πάντα, µπας και ο ιδιοκτήτης
µάς κρατήσει µέσα. Εµείς για τέσσερα χρόνια κάναµε ακριβώς
τα αντίθετα». Γι’ αυτό άλλωστε η παροχολογία και η παροχοκρα-
τία του ΣΥΡΙΖΑ εξηγείται κυνικά -το γράφουν άλλωστε όλα τα
διεθνή µέσα- ως απόπειρα να παραµείνετε όσο γίνεται περισσό-

τερο στην εξουσία. Και το παραδέχεστε ανοιχτά εσείς τα ίδια τα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Εδώ φτάσαµε δυστυχώς. 

Κι αν, όπως είπα στην αρχή, µεγαλύτερη σηµασία για τον κάθε
προϋπολογισµό έχει ο απολογισµός του, µπορεί σε αυτή ακρι-
βώς τη χρονική συγκυρία που ζούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να µην έχει τελικά τόσο µεγάλη σηµασία. Γιατί όσο εικονικός
και ανεύθυνος µπορεί να είναι ο δικός σας προϋπολογισµός, το
γεγονός που παραµένει, είναι ότι σε λίγους µήνες θα έρθει η ώρα
της αλήθειας, που είναι αναπόφευκτη σε κάθε δηµοκρατία, δη-
λαδή η ώρα των εκλογών. Σε αυτές τις εκλογές ο λαός θα αφήσει
πίσω τον διχαστικό και µυθοµανή λαϊκισµό του ΣΥΡΙΖΑ και θα ξε-
κινήσει µια πορεία πραγµατικής ανόρθωσης της οικονοµίας
χωρίς εικονικότητες, χωρίς ανευθυνότητες, αλλά µια συµφωνία
αλήθειας µε τις παραγωγικές δυνάµεις του τόπου όπως την ονο-
µάζουµε εµείς. 

Θα είναι, βεβαίως, η ώρα της Νέας Δηµοκρατίας, θα είναι η
ώρα του Κυριάκου Μητσοτάκη, και σε µερικούς µήνες από τώρα
όλα αυτά που σήµερα συζητάµε, κύριε Υπουργέ των Οικονοµι-
κών, θα αποτελούν µια κωµικοτραγική ανάµνηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καραγκούνη.

Τον λόγο έχει ζητήσει η Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων κ. Τελιγιορίδου.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, µε σχετική α-
νοχή και παρακαλώ να µην εξαντλήσετε και εσείς τα όρια.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε. Σας ευ-
χαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή σήµερα συζητά τον
πρώτο προϋπολογισµό της µεταµνηµονιακής εποχής και επειδή,
πράγµατι, εάν θέλουµε αυτή η συζήτηση να είναι ειλικρινής, δεν
πρέπει να λέµε παραµύθια και να παραµυθιάζουµε τον κόσµο
που µας ακούει, πρέπει να πούµε την αλήθεια. 

Θυµόµαστε, λοιπόν, ότι για να φθάσουµε σήµερα εδώ, για
οκτώ χρόνια η κοινωνία πέρασε µια πολύ µεγάλη δοκιµασία, µια
δοκιµασία και µια περιπέτεια που ξεκίνησαν µε ευθύνη των πα-
λιών κυβερνήσεων από την έλλειψη στρατηγικού σχεδιασµού για
την οικονοµική ανάπτυξη, από τη λεηλασία της παραγωγικής
βάσης, από την αδιαφορία για τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, από
την αδιαφορία για το µέλλον της νέας γενιάς, από την αναλγησία
για την ποιότητα ζωής των ηλικιωµένων µας, από τα φαινόµενα
της διαφθοράς, της διαπλοκής και εν τέλει της υποτίµησης της
ίδιας µας της δηµοκρατίας. 

Στα οκτώ προηγούµενα χρόνια δεν συρρικνώθηκαν απλώς τα
εισοδήµατα, συρρικνώθηκαν τα όνειρα, οι ελπίδες και περιορί-
στηκαν οι ορίζοντες του ελληνικού λαού για µια αξιοπρεπή ζωή.
Θα περίµενα, λοιπόν, σήµερα εδώ γι’ αυτή την κατάσταση, απ’
όσους, πράγµατι, δεν θέλουν τα παραµύθια, από τους εκπροσώ-
πους του παλιού πολιτικού συστήµατος που µας οδήγησαν σ’
αυτή την περιπέτεια, να κάνουν την αυτοκριτική τους. Αυτό δεν
γίνεται. 

Και πώς απευθύνεσαι στον ελληνικό λαό και του ζητάς να σε
εµπιστευτεί, όταν δεν αναγνωρίζεις τα λάθη σου και όταν είσαι
αµετανόητος; Αντί, λοιπόν, να αναγνωρίσουν την ευθύνη τους,
υπονοµεύουν συνειδητά τη θετική προοπτική που ανοίγεται σή-
µερα µπροστά µας για την κοινωνία και την πατρίδα µε µόνο
στόχο και σκοπό την επιστροφή τους στην εξουσία. 

Φτάσαµε, µάλιστα, στο σηµείο, να ακουστεί σ’ αυτή την Αίθου-
σα πριν από λίγα εικοσιτετράωρα αλλά και από συναδέλφους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πριν από λίγο, η φοβερή καταγγελία
και προς τον Πρωθυπουργό και προς την Κυβέρνησή µας ότι
τάχα ανταλλάξαµε τη µη περικοπή των συντάξεων µε τη Μακε-
δονία. Αυτοί που παρακαλούσαν σε µυστικές συναντήσεις τον
Ζάεφ, να περιµένει την αλλαγή της κυβέρνησης στην Ελλάδα,
για να διαπραγµατευτούν οι ίδιοι, αυτοί που παρακαλούσαν τον
Μοσκοβισί και τη Μέρκελ, να προχωρήσουν στη µείωση των συν-
τάξεων και να µην επιτρέψουν στην Κυβέρνηση την αναστολή
της µείωσης των συντάξεων, αυτοί που πίεζαν µε κάθε τρόπο, να
µην προχωρήσει η χώρα µπροστά, κατηγορούν ότι ανταλλάξαµε
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τη Μακεδονία µε τη µη περικοπή των συντάξεων. Μας κατηγο-
ρούν, δηλαδή, για µια άθλια συναλλαγή, σαν αυτές µάλλον που
γνωρίζουν πολύ καλά πώς γίνονται και κρίνουν σήµερα εξ ιδίων
τα αλλότρια. Και είναι τόσο µεγάλο το ατόπηµα του κ. Μητσο-
τάκη και της Νέας Δηµοκρατίας, που ειλικρινά πιστεύω ότι επειδή
ο ελληνικός λαός έχει κρίση και αντίληψη, δεν χρειάζεται επι-
πλέον σχολιασµό. 

Το µόνο που προτείνουν σήµερα για τον τόπο είναι εκλογές,
µε την ανεδαφική ελπίδα πως θα τις κερδίσουν. 

Ευτυχώς για τον τόπο η ευχή του Αρχηγού της Νέας Δηµο-
κρατίας και των στελεχών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα
πραγµατοποιηθεί το 2019, και θα σας δοθεί η ευκαιρία να δοκι-
µαστείτε όχι σε µια εκλογική αναµέτρηση αλλά σε πολλές στις
αυτοδιοικητικές, στις ευρωεκλογές, στις εθνικές εκλογές και
µετά από τα δυσµενή για εσάς αποτελέσµατα, τελικά και στις
εσωκοµµατικές σας εκλογές για να εκλέξετε νέο Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Απέναντι στην ευθύνη που δεχόµαστε από το καταδικασµένο
παρελθόν, εµείς προχωράµε µε αποφασιστικότητα στην επόµενη
ηµέρα. Και αυτός ο προϋπολογισµός είναι προσανατολισµένος
στην επόµενη µέρα. Είναι ο πρώτος προϋπολογισµός που επι-
τρέπει τη χάραξη µιας πιο αυτόνοµης πολιτικής. Αποτελεί τη γέ-
φυρα, που πρέπει και µπορεί να αποτελέσει το πέρασµα από την
εποχή των µνηµονίων στην επανεκκίνηση της αναπτυξιακής πο-
ρείας. Αυτό σηµαίνει αλλαγή υποδείγµατος, που υπαγορεύουν
οι εθνικές ανάγκες και όχι οι µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Η µεγέθυνση της οικονοµίας είναι πλέον ένα αδιαµφισβήτητο
γεγονός, που βεβαιώνουν όλοι οι σχετικοί δείκτες και αυτό µας
δίνει τη δυνατότητα να ισχυροποιήσουµε τη θέση της χώρας µας
στα Βαλκάνια, στη Μεσόγειο και στην Ευρώπη και να την ισχυ-
ροποιήθουµε όχι µόνο οικονοµικά αλλά και γεωπολιτικά. Χάσαµε
δεκαετίες, αγνοώντας αυτή την ιδιαίτερη γεωπολιτική µας θέση.
Η ελληνική γεωργία, η βιοτεχνία, το εµπόριο αλλά και η βιοµη-
χανία για χρόνια εγκλωβίστηκαν στη φιλοσοφία ενός «αθηνοκεν-
τρικού» σχεδιασµού, που αγνοούσε την περιφερειακή συζήτηση
και κατέληξε να βλάψει ακόµα και την ίδια την πρωτεύουσα και
να ακυρώσει τη δυνατότητα διείσδυσης της χώρας µας στις αγο-
ρές των γειτονικών χωρών.

Αυτό σήµερα αλλάζει. Οφείλουµε, ιδιαίτερα, η αγροτική παρα-
γωγή να αφήσει πίσω το παλιό παραδοσιακό µοντέλο και να εκ-
φράσει µια νέα δυναµική, να εκφράσει το ξαναζωντάνεµα της
υπαίθρου µε νέες µορφές παραγωγικής δραστηριότητας, µε ενί-
σχυση των συνεταιριστικών σχηµάτων, µε καινοτόµες πρωτοβου-
λίες. Με αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών και µε την ευφυή
γεωργία µπορεί να γίνει η αγροτική παραγωγή ο βασικός πυλώ-
νας ανάπτυξης στη νέα εποχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Προχωράµε στη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών των

αγροτών, στην κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, στην κα-
τάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης για το κρασί, στη στή-
ριξη αναπτυξιακών έργων µέσω του ΕΣΠΑ και του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων που αυξάνεται κατά 120 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Συνολικά προχωράµε σε µέτρα που βοηθούν στην ανασυγκρό-
τηση του αγροτικού τοµέα, ώστε να γίνει ανταγωνιστικός και πε-
ρισσότερο εξωστρεφής. Στην κατεύθυνση αυτή έχουµε ενεργο-
ποιήσει ήδη το 83% της δηµόσιας δαπάνης του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης. Πραγµατοποιήθηκαν τριάντα µία νέες
προκηρύξεις ύψους 3,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Πιστεύω ότι
αυτό δείχνει την κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι, η ανασυγκρότηση της κοινωνίας, η επι-
στροφή των εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών µας που µετα-
νάστευσαν, όλα περνούν µέσα από την οικονοµική, εκπαιδευτική
και πολιτιστική αναγέννηση της υπαίθρου. 

Αυτή η Κυβέρνηση αυτή η µεγάλη πατριωτική και δηµοκρατική
συµµαχία που σήµερα είναι σηµείο αναφοράς για την προοδευ-
τική Ευρώπη, θα δώσει και θα κερδίσει τη µάχη της βιώσιµης
ανάπτυξης και της ευηµερίας των πολλών. Η υπερψήφιση αυτού
του προϋπολογισµού σηµατοδοτεί την έναρξη αυτής της νέας

νικηφόρας πορείας. Είναι στο χέρι µας να το πετύχουµε. 
Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Η συνάδελφος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ

κ. Θελερίτη έχει τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητές συναδέλ-

φισσες, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου για τον προϋπολογισµό,
θα ήθελα να αναφέρω ότι έχει συνταχθεί ένα κείµενο, το οποίο
απευθύνεται προς όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες του δηµο-
κρατικού τόξου και αφορά τη µηδενική ανοχή που πρέπει να
έχουµε και ως µέλη του Κοινοβουλίου απέναντι στη βία κατά των
γυναικών, στην έµφυλη βία και στις γυναικοκτονίες. 

Αυτό το κείµενο που έχει συνταχθεί έχει υιοθετηθεί από την
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, όπου έχουν υπογράψει
όλοι οι Βουλευτές και οι Βουλεύτριες, έχει συµφωνήσει και η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΚΙΝΑΛ µέσω της κ. Χριστοφιλοπούλου
και αναµένουµε να συµφωνήσουν και οι υπόλοιπες Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες, έτσι ώστε τα µέλη του Κοινοβουλίου να έχουν
αυτή την ανακοίνωση και προς δηµοσίευση, µε αφορµή τις συγ-
κεντρώσεις και τις διαµαρτυρίες που διοργανώνουν οι φεµινιστι-
κές και γυναικείες οργανώσεις για τον βιασµό και τη δολοφονία
της Έλενας Τοπαλούδη. 

Θα διαβάσω το κείµενο αλλά όχι πολύ αναλυτικά, καθώς το
έχω στείλει προς όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Θα πω
µόνο ότι ως µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου, έχουµε κυρώσει
τη Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για την πρόληψη και
την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών και της ενδοοι-
κογενειακής βίας και η οποία έχει γίνει νόµος πια, δηλαδή ο
ν.4531/2018. Σύµφωνα µε το άρθρο 70 της σύµβασης προβλέ-
πεται ότι τα κοινοβούλια, παρακολουθούν και λαµβάνουν αντί-
στοιχα µέτρα για την εφαρµογή της.

«Με αφορµή αυτό και επειδή η βία κατά των γυναικών συνιστά
παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων, είναι µορφή διάκρισης
κατά των γυναικών και περιλαµβάνει όλες τις πράξεις βίας που
βασίζονται στο φύλο και οι οποίες έχουν ή ενδέχεται να έχουν
ως αποτέλεσµα τη σωµατική, ψυχολογική, σεξουαλική, οικονο-
µική βλάβη ή πόνο για τις γυναίκες είτε συµβαίνει στον δηµόσιο
είτε στον ιδιωτικό χώρο και επειδή η βία κατά των γυναικών συ-
νιστά έναν από τους σηµαντικότερους κοινωνικούς µηχανισµούς
µέσω των οποίων οι γυναίκες οδηγούνται σε ανισότιµη θέση και
οι γενοκτονίες συνιστούν ακραία µορφή σεξιστικής και πατριαρ-
χική βίας, εκφράζουµε την οργή µας και καταδικάζουµε τον βια-
σµό και τη δολοφονία της Ελένης Τοπαλούδη, όλους τους βιασ-
µούς και όλες τις γενοκτονίες γυναικών και νεαρών κοριτσιών
στη χώρα µας και διεθνώς. Εκφράζουµε την οργή µας και κατα-
δικάζουµε την κουλτούρα ανοχής της έµφυλης βίας, την πα-
τριαρχία, τον σεξισµό, που κακοποιούν, τραυµατίζουν, βασανί-
ζουν, βιάζουν και δολοφονούν γυναίκες και κορίτσια, επειδή είναι
γυναίκες και κορίτσια.

Δηλώνουµε απερίφραστα ότι δεν θα σιωπάσουµε άλλο. Δηλώ-
νουµε ότι για εµάς η πρόληψη και η εξάλειψη βίας κατά των γυ-
ναικών είναι κατεξοχήν πολιτικό ζήτηµα και κορυφαία πολιτική
προτεραιότητα και είµαστε αποφασισµένες και αποφασισµένοι,
στο πλαίσιο του θεσµικού µας ρόλου, να εργαστούµε συστηµα-
τικά για την προστασία των γυναικών από όλες τις µορφές βίας
για την πρόληψη και εξάλειψη της έµφυλης βίας και της κουλ-
τούρας του βιασµού, που προβάλλει την αντρική βία ως κάτι ανα-
µενόµενο και κανονικό.

Είµαστε αποφασισµένες και αποφασισµένοι, να συµβάλλουµε
στην αλλαγή των κοινωνικών και πολιτιστικών προτύπων συµπε-
ριφοράς, µε σκοπό την εξάλειψη προκαταλήψεων, εθίµων, πα-
ραδόσεων και όλων των πρακτικών οι οποίες βασίζονται στην
ιδέα της κατωτερότητας των γυναικών ή στους στερεότυπους
ρόλους…».

Το κείµενο συνεχίζεται. Είναι –νοµίζω- καθαρά κατά των δια-
κρίσεων των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Τελειώνει λέγοντας: «Να
µη χαθεί ξανά άλλη ζωή, για να µπορούν οι γυναίκες να ζουν
ελεύθερες, ανεξάρτητες και χωρίς φόβο».

Θα θέλαµε, λοιπόν, να υπογραφεί αυτό το κείµενο και από τις
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υπόλοιπες Κοινοβουλευτικές Οµάδες. Νοµίζω ότι θα ήταν πολύ
καλό, να συµπαρασταθούµε και σήµερα και τη Δευτέρα στις εκ-
δηλώσεις διαµαρτυρίας που διοργανώνουν οι γυναικείες, φεµι-
νιστικές οργανώσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, να

ξέρετε ότι το περισσότερο κοµµάτι του χρόνου σας το έχετε ανα-
λώσει σε αυτό. Δεν µπορεί να έχει αντίστοιχη ανοχή και το Προ-
εδρείο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μπορεί, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν θα µου πείτε

εσείς, κύριε Μπάρκα. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τουλάχιστον τρία λεπτά, όπως και οι

άλλοι, θα µπορούσατε να µου τα δώσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ένα µε δύο λεπτά θα

σας δώσω όµως. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ωραία. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές συναδέλφισσες και συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκι-

νήσω την οµιλία µου για τον προϋπολογισµό του 2019, απαντών-
τας στον κ. Σταϊκούρα περί των αχρείαστων ετών διακυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ και την προσπάθεια που έγινε για συµψηφισµό των
προηγούµενων ετών, δηλαδή τα σαράντα χρόνια µε τα τελευταία
τέσσερα χρόνια, απαντώντας παράλληλα και σε όσους τάσσον-
ται µε την πολιτική αντίληψη για τη διακυβέρνηση από µόνιµους
κατόχους της εξουσίας, οι οποίοι παρά τις ρητορείες τους δυ-
σκολεύονται, πραγµατικά, πολύ να αποδεχτούν τους δηµοκρα-
τικούς όρους του παιχνιδιού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κατ’ αρχάς, λοιπόν, ο κρατικός προϋπολογισµός για το 2019
αφορά µια χρονιά που σηµατοδοτεί την επανένταξη της χώρας
στο διεθνές οικονοµικό σύστηµα και εγκαινιάζει τη σταδιακή
στροφή της δηµοσιονοµικής πολιτικής από την πολυετή προσαρ-
µογή στη λελογισµένη επέκταση.

Επειδή αργά αλλά σταθερά παρακολουθούµε τα µακροοικο-
νοµικά µεγέθη της ελληνικής οικονοµίας να βελτιώνονται, το
2019 είναι µια χρονιά κατά την οποία και η δηµοσιονοµική πολι-
τική σταδιακά στρέφεται σ’ ένα νέο µείγµα πολιτικών που έχουν
τριπλό στόχο. Να ενισχύσουν τα εισοδήµατα των νοικοκυριών,
να υποστηρίξουν τη βιώσιµη ανάπτυξη και να αντιµετωπίσουν
χρόνια ελλείµµατα στον τοµέα της κοινωνικής προστασίας.

Αυτό το επιτρέπουν τα τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που συνέβαλαν αποφασιστικά στο να φτάσουµε σήµερα
στην έξοδο από τα µνηµόνια, στο να µειώσουµε την ανεργία και
να οικοδοµήσουµε ένα κοινωνικό κράτος. Φυσικά όλη αυτή η
προστασία του κοινωνικού κράτους που µεγάλη προσπάθεια
έγινε κατά την περίοδο των τεσσάρων χρόνων, έγινε µε πολιτικές
του ΣΥΡΙΖΑ, αν και δεν ήµαστε εµείς, αυτοί που εντάξαµε τον ελ-
ληνικό λαό στα µνηµόνια, αλλά εσείς η κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Παρά το αφήγηµά σας, λοιπόν, περί του αντιθέτου δεν θα πα-
ραδώσουµε στη λήθη όσα πράξετε και, κυρίως, δεν θα παραδώ-
σουµε στη λήθη τις συνέπειες που είχαν αυτές οι πολιτικές.

Άρα όπως προανέφερα, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που κατά-
φερε να αλλάξει το µείγµα της δηµοσιονοµικής πολιτικής και δεν
θα ήταν αυτό δυνατό χωρίς τις δηµοσιονοµικές επιδόσεις των
τελευταίων τριών ετών αλλά, κυρίως, δεν θα ήταν αυτό εφικτό,
αν δεν υπήρχαν οι θυσίες των Ελλήνων πολιτών, σήµερα πραγ-
µατοποιεί αυτή την αλλαγή. Μειώνει φορολογικά βάρη και εισφο-
ρές και ενισχύει µέτρα και δράσεις για την κοινωνική προστασία.

Επειδή έχουν ειπωθεί πάρα πολλά και από τους συναδέλφους
και δεν θέλω να τα επαναλάβω, θα ήθελα δύο σηµεία µόνο να
θίξω, όσον αφορά τον προϋπολογισµό που αφορά τις προσλή-
ψεις στο δηµόσιο.

Τι ισχυρίζεται, αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία; Ότι
υπάρχει διόγκωση του κράτους, του δηµόσιου τοµέα. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι λέει ο προϋπολογισµός για αυτό. Τον Δε-
κέµβριο του 2014 το τακτικό προσωπικό ήταν πεντακόσιες εβδο-
µήντα έξι χιλιάδες οχτακόσιοι πενήντα έξι υπάλληλοι και τον
Αύγουστο του 2018 πεντακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες πεντακόσιοι
έντεκα.

Επίσης σύµφωνα µε τα στοιχεία του µητρώου ο αριθµός των
προσλήψεων προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου και συµβάσεων µίσθωσης έργου που επιβα-
ρύνουν τον κρατικό προϋπολογισµό, διατηρήθηκε στα προβλε-
πόµενα έτη στα όρια των προηγούµενων ετών και σηµείωσε και
µείωση. Εδώ µπορείτε πολύ αναλυτικά να δείτε τη µείωση αυτή
και στον προϋπολογισµό. 

Πώς συµβαίνει, λοιπόν, ενώ έχουµε αυτά, εµείς να τάζουµε ότι
ενισχύουµε ένα πελατειακό κράτος; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον να
δούµε την περίοδο αυτή τι γίνεται. Τελικά αυτά που αναφέρει η
Νέα Δηµοκρατία είναι λάθος ή είναι η συνειδητή παραποίηση της
πραγµατικότητας; Κάθε διορισµός στο δηµόσιο αυτή τη στιγµή
εξυπηρετεί άµεσες και επείγουσες ανάγκες, για να µπορέσει να
σταθεί το δηµόσιο και να λειτουργήσει στα χρόνια των µνηµονια-
κών δεσµεύσεων µε τον κανόνα µία πρόσληψη για κάθε πέντε
αποχωρήσεις; Και εδώ θα πρέπει πάλι να µην παραδώσουµε στη
λήθη ότι η δηµόσια διοίκηση κατά τη µνηµονιακή περίοδο υπέστη
οριζόντια µείωση, που δεν έχει προηγούµενο σε άλλη ευρωπαϊκή
χώρα και αγγίζει το 20% µε αποτέλεσµα τη µεγάλη δυσλειτουρ-
γία της.

Άρα, τελικά, αυτό που ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία για διόγ-
κωση του δηµόσιου τοµέα, είναι αληθές ή είναι ψέµα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης υπάρχουν προσλήψεις τελικά εκτός της ΠΥΣ; Ναι,

υπάρχουν. Ποιες είναι αυτές οι προσλήψεις, όµως; Να τις δούµε;
Είναι προσλήψεις που αφορούν τις υπηρεσίες ανταποδοτικών
τελών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μην αναφέρετε, σας
παρακαλώ, τις προσλήψεις, γιατί είναι µεγάλο θέµα.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Δύο λεπτά δώστε µου, κύριε Πρόεδρε, να
τελειώσω την πρότασή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν µπορώ να σας
δώσω δύο λεπτά, κυρία Θελερίτη. Δεν γίνεται. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ωραία, τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν µπορείτε να µιλή-

σετε δώδεκα λεπτά στο σύνολο. Σας το είπα από την αρχή. Δύο
λεπτά ανοχή είχατε ήδη και έχετε φτάσει στα δέκα λεπτά.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Για τη δηµόσια διοίκηση είναι πάρα πολύ
σηµαντικό να αναφέρουµε ότι όντως, κρατούµε αυτή τη στιγµή
τη µνηµονιακή πρόβλεψη, αλλά καταφέραµε τον κανόνα 1 προς
5, δηλαδή µία πρόσληψη για κάθε πέντε αποχωρήσεις, να τον
κάνουµε 1 προς 1, µία πρόσληψη για κάθε µία αποχώρηση, και
στόχος µας είναι να επιταχύνουµε και να ολοκληρώσουµε όλες
τις θεσµικές αλλαγές, για να έχουµε µια αξιοκρατική και διάφανη
δηµόσια διοίκηση.

Αυτό το κάνουµε όχι διορίζοντας, όπως ο κ. Μητσοτάκης πριν
το 2014, όλους τους διευθυντές στο δηµόσιο, αλλά αυτή τη
στιγµή έχουµε ένα σύστηµα κρίσεων. Και εµείς µε αυτούς τους
διορισµένους διευθυντές κάναµε πολιτική όλα αυτά τα χρόνια,
τα τέσσερα χρόνια, και τώρα φτιάξαµε ένα σωστό σύστηµα, αξιο-
κρατικό, για να µπορούµε να έχουµε δηµόσια διοίκηση µε δια-
φάνεια και αξιοκρατία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Θελερίτη.

Και εµείς, ως Προεδρείο, βέβαια, καταδικάζουµε κάθε είδους
µορφή βίας. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό το θέµα που θίξατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Ναυπλίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2018 1961



(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ο

Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Κρεµαστινός, για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα χρη-
σιµοποιήσω ακαδηµαϊκή γλώσσα που απευθύνεται σε λίγους
ούτε τη ξύλινη πολιτική γλώσσα, η οποία υποβιβάζει τους πολίτες
σε οπαδούς. Θα προσπαθήσω να µιλήσω απλά και κατανοητά. 

Ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο πρώτος προϋπολογισµός
ύστερα από τρία µνηµόνια. Είναι ένας προϋπολογισµός, που κα-
λύπτει τη χρονιά των εκλογών και είναι αυτονόητο. Είναι ένας
προϋπολογισµός, ο οποίος προσπαθεί να ανακουφίσει τα θύµατα
και των τριών µνηµονίων ανεξάρτητα πώς συµµετέχουν στη θυ-
µατοποίηση στο κάθε µνηµόνιο. 

Δηλαδή είναι ένας προϋπολογισµός επιδοµατικός, που κυρίως
στηρίζεται στο υπερπλεόνασµα. Όµως, είναι υπερπλεόνασµα,
που προέρχεται κυρίως από την υπερφορολόγηση και τη µείωση
των δηµοσίων επενδύσεων κατά ένα ποσοστό, που αποτελούν
το οξυγόνο για την ανάπτυξη κάθε χώρας. 

Το ερώτηµα που προκύπτει είναι για πόσο καιρό µπορεί η
χώρα να συνεχίσει να κινείται µέσα σε αυτό το οικονοµικό πλαί-
σιο, µε αυτές τις αρχές. Πώς είναι δυνατόν να υπάρξουν ανά-
πτυξη και επενδύσεις, όταν υπάρχει τόσο υψηλή φορολογία και
όταν οι τράπεζες αδυνατούν, στην πράξη, να δώσουν δάνεια στις
υγιείς επιχειρήσεις για να κινηθεί η οικονοµία; Γνωρίζετε κάποια
χώρα στον πλανήτη να παρουσιάζει ανάπτυξη µε capital controls
-βελτιωµένα βέβαια- και υπερφορολόγηση; Μην ψάχνετε. Δεν
υπάρχει τέτοια χώρα πουθενά. Η ανταγωνιστικότητα θέλει χα-
µηλή φορολογία, θέλει δανειοδότηση από τις τράπεζες.

Όµως, η µεγαλύτερη αγωνία που πρέπει να µας διακατέχει
όλους είναι αν, υπό αυτές τις συνθήκες, οι αγορές θα δανειοδο-
τήσουν την Ελλάδα µε χαµηλά επιτόκια, γιατί αν δεν υπάρξει δα-
νειοδότηση µε χαµηλά επιτόκια, τότε η πολυπόθητη ανάπτυξη
για τη χώρα θα αποτελέσει όνειρο θερινής νυκτός, µε απρόβλε-
πτες συνέπειες για την περαιτέρω οικονοµία της χώρας.

Είναι επιτέλους καιρός, η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση να αντιληφθούν τις ευθύνες τους και να συµφωνήσουν,
χωρίς κοµµατικούς υπολογισµούς, στα βασικότερα σηµεία, για
να εξέλθει επιτέλους η χώρα από αυτήν την οικονοµική κρίση.
Δεν θα πρέπει να επαναληφθεί η κακή εικόνα του παρελθόντος,
όπου το πολιτικό σύστηµα σχεδόν στο σύνολό του συµπεριφέρ-
θηκε –ας µου επιτραπεί η έκφραση- ανάλογα µε την αλληγορία
των µωρών παρθένων του Ευαγγελίου. Η Ελλάδα, σε αντίθεση
µε όλες τις άλλες χώρες, µηδέ της Κύπρου εξαιρουµένης, που
είχαν πρόβληµα οικονοµικό, συµπεριφέρθηκε δυστυχώς, όπως
οι µωρές παρθένες. 

Ο Γιώργος Παπανδρέου πίστεψε ότι µόνος του θα µπορούσε
να βγάλει τη χώρα από τη χρεοκοπία, µε την εφαρµογή του πρώ-
του µνηµονίου, µέσα σε έναν χρόνο, γι’ αυτό και δεν έκανε ούτε
δηµοψήφισµα ούτε εκλογές τον Μάιο του 2010. 

Όµως, οι αγανακτισµένοι πολίτες στο Σύνταγµα και σε όλη τη
χώρα, µαζί µε όλα σχεδόν τα κόµµατα, εµπόδισαν την εφαρµογή
του πρώτου µνηµονίου, για να έρθει µετά από λίγους µήνες ο Αν-
τώνης Σαµαράς, ο οποίος είχε διαγράψει –σηµειωτέον- τη Ντόρα
Μπακογιάννη, επειδή ψήφισε το πρώτο µνηµόνιο, να στηρίζει την
Κυβέρνηση Παπαδήµου, που υποχρεώθηκε από τους δανειστές
να εφαρµόσει το PSI, το οποίο δεν υπήρχε στο πρώτο µνηµόνιο
ή τουλάχιστον δεν είχε εφαρµοστεί.

Εν συνεχεία, ο ίδιος εφάρµοσε κατ’ ανάγκη ένα δεύτερο µνη-
µόνιο, που δεν ήταν καλύτερο από το πρώτο, αλλά ήταν χειρό-
τερο.

Τέλος, ακολούθησε η περίοδος της αυταπάτης, όπως τη χα-
ρακτήρισε ο Πρωθυπουργός, µε Υπουργό Οικονοµικών τότε τον
Γιάνη Βαρουφάκη, κατά τη διάρκεια του πρώτου εξαµήνου του
2015. Ήταν η περίοδος που έφερε, δυστυχώς, το τρίτο µνηµόνιο,
που υπήρξε χειρότερο και από τα δυο πρώτα, γιατί αναγκάστηκε
να δεχθεί το βάρος των προηγουµένων και επιπλέον, να επιβάλει
τα capital controls στις τράπεζες, δηλαδή ουσιαστικά να τις κλεί-
σει.

Αναγκάστηκε, αντί να αυξήσει, όπως υποσχόταν ο ΣΥΡΙΖΑ, να
µειώσει και άλλο τις συντάξεις -τις ήδη µειωµένες- και να οδηγή-

σει τη µεσαία τάξη, σχεδόν σε εξαφάνιση µε τη βαριά φορολο-
γία, που επακολούθησε, αλλά το χειρότερο από όλα, ήταν ότι
αναγκάστηκε να παραχωρήσει προς εκµετάλλευση τη δηµόσια
περιουσία, τουλάχιστον για έναν αιώνα, που δεν διανοήθηκε να
το πράξει κανείς ποτέ. «Ούτε µια βραχονησίδα», έλεγε ο Ανδρέας
Παπανδρέου στον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, «δεν πρέπει να πα-
ραχωρηθεί για εκµετάλλευση στους ξένους».

Έτσι, ακόµα και η Κύπρος, που υπέστη το κούρεµα στις τρά-
πεζές της, αλλά που εφάρµοσε ένα και µοναδικό µνηµόνιο, είναι
σήµερα εκτός κρίσης, µε ανάπτυξη περί το 4% του ΑΕΠ της. Δη-
λαδή, νικητές και νικηµένοι όλοι χάσαµε µαζί.

Αυτή, δυστυχώς, είναι η πραγµατικότητα για τη χώρα και από
δω και µπρος, οι ευθύνες Κυβέρνησης και Αντιπολίτευσης, που
θα προκύψουν µετά τις εκλογές, θα είναι τεράστιες για τις επό-
µενες γενιές, αν δεν πράξουν το αυτονόητο, να καταλάβουν δη-
λαδή αυτό που γρήγορα κατάλαβαν οι αδελφοί µας στην Κύπρο,
ότι για να εξέλθει η χώρα από αυτή την οικονοµική κατάσταση,
που βρίσκεται σήµερα υπάρχει ένας και µόνος δρόµος, µονόδρο-
µος: Στην Κύπρο, κοµµουνιστές, σοσιαλιστές, συντηρητικοί, δε-
ξιοί και ακροδεξιοί συµφώνησαν στο αυτονόητο, στον µονόδρο-
µο. Το ίδιο έπραξαν και οι Πορτογάλοι και οι Ιρλανδοί και σήµερα
απολαµβάνουν καλύτερες µέρες από εµάς.

Ο λαϊκισµός και η δηµαγωγία δεν οδηγούν ποτέ σε καλύτερες
µέρες και τα σκληρά αστυνοµικά µέτρα, προκειµένου να επιβλη-
θεί η τάξη σε µια χώρα, που οικονοµικά υποφέρει δεν αποδίδουν.
Αυτά που αντιµετωπίζει σήµερα ο Πρόεδρος Μακρόν στη Γαλλία,
θα αντιµετωπίσει και εδώ οποιαδήποτε κυβέρνηση στο µέλλον
θελήσει να επιδιώξει την ευρεία συναίνεση µε την Αντιπολίτευσή
της µε σκληρά µέτρα. Σκληρά µέτρα δεν είναι δυνατόν να γίνουν
δεκτά από αυτή την κοινωνία που υποφέρει.

Η χώρα χρειάζεται πολιτική ωριµότητα. Δείτε το παράδειγµα
της Αγγλίας: Οι µισοί είναι υπέρ του Brexit και οι άλλοι µισοί κατά.
Τεράστιο πρόβληµα για τη χώρα. Κανένας, όµως, δεν διανοείται
να αποκαλέσει τον άλλο «προδότη». Οι πρωθυπουργοί των µι-
κρών χωρών είναι υποχρεωµένοι να ελίσσονται στην εξωτερική
πολιτική, προκειµένου να διασφαλίσουν καλύτερες µέρες για τη
χώρα τους, µέσα στο πλαίσιο της παγκοσµιοποιηµένης οικονο-
µίας και των υπερδυνάµεων. Λάθη µπορεί να γίνουν, αλλά δεν
υπάρχουν προδότες και πατριώτες. Δυστυχώς, είναι µια κακή συ-
νήθεια του λαού µας, που έρχεται από πολύ µακριά, από την αρ-
χαιότητα και θα έπρεπε να σταµατήσει σήµερα και όχι, δυστυ-
χώς, να συνεχίζεται, αν θέλουµε να µας αποκαλούν Ευρωπαίους
και να µη µας αποκαλούν Βαλκάνιους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε και εµείς.

Τον λόγο έχει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Ζορµπά.

Κυρία Υπουργέ, έχετε δέκα λεπτά στη διάθεσή σας. Για να
ετοιµάζονται και οι επόµενοι, αµέσως µετά είναι ο κ. Σαρακιώτης.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δη-
µοκρατικής Συµπαράταξης, ο κ. Λοβέρδος και ο κ. Κεφαλογιάν-
νης, που ακολουθούν.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο φετινός προϋπολογισµός του

Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού έχει µια αύξηση κατά
10,5 εκατοµµύρια ευρώ. Έχει φτάσει στα 350 εκατοµµύρια ευρώ
από τα περσινά 339 εκατοµµύρια ευρώ. Από αυτά, 45 εκατοµµύ-
ρια ευρώ προέρχονται από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων και ο τοµέας του πολιτισµού βρίσκεται στα 250,4 εκατοµ-
µύρια ευρώ, ενώ του αθλητισµού στα 54,58 εκατοµµύρια ευρώ.

Προβλέπονται, όµως, παράλληλα και έσοδα από το ΤΑΠ, τα
οποία είναι σταθερά αυξανόµενα κάθε χρόνο και άρα, για το
2019 ο προϋπολογισµός βρίσκεται σχεδόν πάνω από τα 55 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Πρόκειται εποµένως, για έναν προϋπολογισµό
που, µετά από τα χρόνια της συρρίκνωσης στη διάρκεια της κρί-
σης, επιτρέπει µια ανάσα, έναν καλύτερο σχεδιασµό. 

Σηµαντική εξέλιξη για το 2018 αποτέλεσε η εφαρµογή του ηλε-
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κτρονικού εισιτηρίου, που εφαρµόστηκε σε αρχαιολογικούς χώ-
ρους, µνηµεία και µουσεία της χώρας και εποµένως, εργαζόµα-
στε -και συνεχίζουµε- συστηµατικά για την επέκταση της εφαρ-
µογής του. Παράλληλα, η εύρυθµη λειτουργία των χώρων ενι-
σχύει την προβολή και την τουριστική ανάπτυξη της χώρας, αξιο-
ποιώντας τις δυνατότητες της πολιτιστικής κληρονοµιάς, µε
σταθερό γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον. 

Για την επόµενη χρονιά, θα συνεχίσουµε σταθερά την προσπά-
θειά µας για την καλύτερη διαχείριση σε έργα και δράσεις, που
εξυπηρετούν, τόσο την πολιτιστική κληρονοµιά, όσο και την ενί-
σχυση των δυνατοτήτων, που διαθέτει η σύγχρονη, δηµιουργική
πολιτιστική και καλλιτεχνική παραγωγή της χώρας. Εστιάζουµε
σε προγράµµατα ικανά να συνδεθούν µε την ανάπτυξη, έτσι ώστε
η στρατηγική του Υπουργείου να εκδιπλωθεί παραγωγικά µέσω
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και της αξιοποίησης
της δηµιουργικής βιοµηχανίας και των ψηφιακών εφαρµογών
στον πολιτισµό. 

Στη νέα, µετά την κρίση, περίοδο, στην οποία εισέρχεται η
χώρα υπάρχουν ορισµένα σηµαντικά διακυβεύµατα, για τα οποία
θα ήθελα να µιλήσω. Συνολικότερα, θα λέγαµε ότι βρισκόµαστε
µπροστά στις προκλήσεις ενός νέου παραδείγµατος, στο οποίο
είναι εµφανείς οι ευρύτερες συνεργατικές πρωτοβουλίες, η εξω-
στρέφεια και η προσπάθεια του κόσµου του πολιτισµού να ανα-
συγκροτηθεί µετά την κρίση και παράλληλα, να συγκροτήσει ένα
νέο όραµα. Ως κόσµο του πολιτισµού, εννοούµε τον κόσµο των
δηµιουργών, των καλλιτεχνών, των παραγωγών, αλλά και όσων
εργάζονται στο ευρύτερο πεδίο της πολιτισµικής διαχείρισης,
όπου και τα πανεπιστήµια και τα µεταπτυχιακά τους τµήµατα παί-
ζουν έναν σηµαντικό ρόλο, όπως και η πολιτιστική βιοµηχανία και
κάθε ζωντανό κύτταρο πολιτισµού, που βρίσκεται στην επικρά-
τεια. 

Από τη µεριά µας, τα σηµεία αναφοράς, τα οποία επεξεργα-
ζόµαστε είναι πρώτα από όλα η διεύρυνση της έννοιας του πολι-
τισµού σε πεδία πέραν των κατακτηµένων. Και λέγοντας
κατακτηµένα εννοώ την πολιτισµική κληρονοµιά, τα γράµµατα
και τις τέχνες. Το Υπουργείο δεν θα πρέπει να αγνοεί, αλλά να
παρεµβαίνει στα κοινωνικοπολιτισµικά φαινόµενα της καθηµερι-
νής ζωής, αυτά που εµπεριέχουν τη βιωµένη κουλτούρα των αν-
θρώπων και που συχνά είναι πεδία συγκρούσεων, επιτρέποντας
να βρίσκει έδαφος η επιθετικότητα και η βία, η µισαλλοδοξία, η
θρησκευτική δυσανεξία, ο σεξισµός, ο ρατσισµός, η ξενοφοβία.
Είναι ακριβώς αυτό το πεδίο, στο οποίο κρίνεται η σχέση πολιτι-
κής δηµοκρατίας και πολιτισµικής δηµοκρατίας, εκεί όπου η κοι-
νωνία µας θεµελιώνει το νόηµα και όχι µόνο τις τυπικές διαδι-
κασίες της δηµοκρατίας, εκεί που πρέπει να είµαστε σε καθηµε-
ρινή εγρήγορση και να υπερασπιζόµαστε τα πολιτισµικά δικαιώ-
µατα, να µην ανεχόµαστε τις κάθε είδους ανισότητες και
διακρίσεις -φυλής, φύλου, θρησκευτικές, σεξουαλικού προσανα-
τολισµού, κοινωνικής ή εθνοτικής καταγωγής- ώστε ως κοινωνία
-και µε πολιτικές παρεµβάσεις- να βρισκόµαστε αποφασιστικά
απέναντι στον απολυταρχισµό και τις φασίζουσες συµπεριφορές,
που προσπαθούν να διχάσουν, που προκαλούν συγκρούσεις και
εγκλήµατα ακόµη, εγκλήµατα ρατσισµού και µίσους. 

Πολιτισµός είναι οι τέχνες και τα µουσεία και τα βιβλία, αλλά
και το να υπερασπιστούµε σταθερά και αποφασιστικά, για όλους
και όχι επιλεκτικά και µε µισόκλειστα µάτια, τη νοµιµότητα, την
ελεύθερη έκφραση και τα δικαιώµατα, που είναι δείκτες µέτρη-
σης της πολιτισµικής δηµοκρατίας.

Δεν θα σταθώ ιδιαίτερα στα έργα, που βρίσκονται σε εξέλιξη
και είναι πολλά, εκατοντάδες ούτε στους εποπτευόµενους φο-
ρείς, διότι η κατάσταση εκεί έχει σταθεροποιηθεί και έχει περά-
σει η περίοδος της µεγάλης πίεσης και κρίσης. Ένα ξεχωριστό,
όµως, κοµβικό σηµείο, στο οποίο θέλω να αναφερθώ, είναι η ορ-
γάνωση και ο ρόλος της Ειδικής Γραµµατείας Σύγχρονου Πολι-
τισµού, που θα αποτελέσει σύντοµα καθοριστικό παράγοντα
στον σχεδιασµό και την εφαρµογή της πολιτιστικής πολιτικής για
τον σύγχρονο πολιτισµό στην περιφέρεια. Προς τούτο, βρισκό-
µαστε σε φάση σχεδιασµού και άµεσης δροµολόγησης της πε-
ριφερειακής πολιτισµικής πολιτικής, που αφορά τον σύγχρονο
πολιτισµό, γιατί, όπως ξέρετε, η πολιτισµική κληρονοµιά ήδη έχει
µεγάλη περιφερειακή διάρθρωση. Είµαστε µε το βλέµµα στραµ-

µένο σε ορίζοντα δεκαετίας, για τη συγκρότηση ενός νέου και
σαφούς µοντέλου ανάπτυξης και κοινωνικής-πολιτισµικής συνο-
χής, που να αφορά όλες τις περιφέρειες της χώρας.

Σε αυτό το πλαίσιο, στόχος είναι η ανασυγκρότηση της ταυ-
τότητας και της ανάδειξης των πόλεων και των περιφερειών, µε
κεντρικούς άξονες τη συµπερίληψη όλων των οµάδων του πλη-
θυσµού, την πολιτισµική συνοχή µέσα από τη µείωση των ανισο-
τήτων, τις συµµετοχικές διαδικασίες, την παραγωγική και οικο-
νοµική ανασυγκρότηση και επίσης αναζωογόνηση.

Είµαστε σε διαβούλευση, πολύ σύντοµα. Σε αυτήν τη διαβού-
λευση, εκτός από τους θεσµικούς δρώντες, δήµους και περιφέ-
ρειες, που εκ των πραγµάτων έχουν σηµαντικό ρόλο, όλα τα
κύτταρα πολιτισµού -βιβλιοθήκες, οργανισµοί, πανεπιστηµιακές
σχολές, λέσχες κινηµατογράφου, µουσεία, σύλλογοι- θα έχουν
έναν σηµαντικό ρόλο.

Ένα δεύτερο σηµείο, στο οποίο θέλω να σταθώ, είναι ο πολι-
τισµός για παιδιά και νέους. Η σχέση των ανηλίκων µε τον πολι-
τισµό, τις υπηρεσίες και την κατανάλωση πολιτιστικών προϊόντων
και αγαθών, αλλά και µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τις ψη-
φιακές εφαρµογές και όλες οι νέες πολιτιστικές πρακτικές που
έχουν αυτές οι ηλικίες και που πολλές φορές µας ξενίζουν, βρί-
σκονται στο επίκεντρο του ενδιαφέροντός µας. Μετά από σχε-
τική έρευνα, που σύντοµα ολοκληρώνεται, θα είµαστε σε θέση
να υποστηρίξουµε µια πολιτική, µε πρόγραµµα στοχευµένο σε
δράσεις για τα παιδιά. Θέλουµε η τέχνη και η επικοινωνία, αλλά
και η γενικότερη δηµιουργικότητα, που τρέφει το φαντασιακό και
διαµορφώνει την ταυτότητα των παιδιών και των νέων, να βρί-
σκεται στο κέντρο της ζωής τους δυναµικά, προσφέροντάς τους
τη συνθήκη της ελεύθερης έκφρασης και τα δηµιουργικά εφόδια,
που συγκροτούν νέα υποκείµενα µε κριτική σκέψη, νέους πολίτες
µε δηµοκρατική συνείδηση, ελευθερία γνώµης και έκφρασης.

Το Υπουργείο Πολιτισµού αναγνωρίζει το µερίδιο της δικής
του ευθύνης απέναντι στα πολιτισµικά δικαιώµατα των παιδιών
και των νέων. Το παιδί-πολίτης είναι ένα υπό διαµόρφωση µέλος
της δηµοκρατικής κοινωνίας, δικαιούται να έχει ισότιµη πρό-
σβαση στις κοινωνικές διεργασίες, στην πληροφόρηση, τη γνώ-
ση και τον πολιτισµό, να συµµετέχει και να παίζει ενεργό ρόλο
στην πορεία της ζωής και του µέλλοντός του. Δεν είναι ένα
άβουλο αντικείµενο διαµόρφωσης κατά τη βούληση των ενηλί-
κων, αλλά είναι ένα αναπτυσσόµενο υποκείµενο, που ωριµάζει
και οφείλουµε να του παρέχουµε τα εχέγγυα µιας ασφαλούς
ζωής και τις συνθήκες δίκαια κατανεµηµένων όρων ανάπτυξής
του.

Έχουµε, όµως, και µια ιδιαίτερη υποχρέωση να υποστηρίξου-
µε τα παιδιά, που ανήκουν σε ευάλωτες οµάδες, όπως είναι τα
παιδιά σε κατάσταση φτώχειας, τα έγκλειστα σε ιδρύµατα και
κέντρα κράτησης, τα παιδιά µε αναπηρίες, τα παιδιά Ροµά, τα
παιδιά πρόσφυγες και µετανάστες και άλλες οµάδες, που κινδυ-
νεύουν µε αποκλεισµό. Σε αυτό το πεδίο, πιστεύουµε σε δράσεις
µαζί, σε δράσεις από κοινού, ικανές να προκαλούν συνάφειες και
να επηρεάζουν εξίσου όλες τις πλευρές που συµµετέχουν: άλλες
υποστηρικτικά στις ευάλωτες οµάδες, άλλες ευαισθητοποιώντας
τες, αυτές που έρχονται σε επαφή µε την ευαλωτότητα των
άλλων, των διαφορετικών. Είναι εκεί που πρέπει να οικοδοµή-
σουµε γέφυρες επικοινωνίας, κοινών δράσεων και µιας νέας στά-
σης ζωής, που θα υπερβαίνει την ευαισθησία και την αναγνώριση
της ιδιαιτερότητας και θα µετατρέπεται σε ενεργητική στάση
κατά των διακρίσεων.

Οι κοινωνικές παροχές για την υποστήριξη των παιδιών και
νέων ήταν σηµαντικές και σταθερά, εντυπωσιακά, θα έλεγα, αυ-
ξανόµενες τα τρία τελευταία χρόνια. Ήταν σωτήριες για πολλές
οικογένειες και παιδιά, αλλά χάρη σε αυτές και µετά από αυτές
είναι η στιγµή να τις συµπληρώσουµε µε πολιτικές πολιτισµικής
υποστήριξης.

Όσον αφορά τους νέους δηµιουργούς και καλλιτέχνες, σχε-
διάζουµε ένα πρόγραµµα για τις δηµιουργικές οµάδες των νέων
παραγωγών και καλλιτεχνών, που βγαίνοντας από την κρίση,
πρέπει να έχουν εργαλεία και δυνατότητες να δείξουν τι µπο-
ρούν, πιο δυναµικά και πιο ευδιάκριτα. Γι’ αυτό και το κέντρο για
τη σύγχρονη πολιτιστική δηµιουργία, που θα στεγαστεί στο
«ΑΚΡΟΠΟΛ» θεωρούµε ότι είναι ένας ανοικτός, δηµόσιος, δηµι-
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ουργικός, νεανικός χώρος - κόµβος για την ανάπτυξη και ενίσχυ-
ση της σύγχρονης δραστηριότητας και καλλιτεχνικής δηµιουρ-
γίας.

Τέλος, -αλλά όχι έσχατο ως προς τη σηµασία του- αναφέροµαι
στον νέο οργανισµό βιβλίου και πολιτισµού, τον οποίο έχουµε
υποσχεθεί και ο οποίος βρίσκεται σε διαβούλευση και σύντοµα
πιστεύουµε ότι θα µπορεί να έχει ολοκληρωµένο το σχέδιό του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ κι εγώ µε
τη σειρά µου την κυρία Υπουργό για την ακρίβεια στο χρόνο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, κό-
ψατε για δεύτερη φορά τη φόρα στον κ. Σαρακιώτη, ο οποίος
είναι ο επόµενος οµιλητής και ξεκίνησε να έλθει στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μια ερώτηση, κυρία Υπουργέ. Το έκα-

να και χθες και προχθές. Μια απλή ερώτηση θέλω να σας κάνω. 
Απ’ ό,τι ανέδειξε προ ηµερών η συνάδελφός µου κ. Χαρά Κε-

φαλίδου -η οποία σας έχει υποβάλει µια σχετική ερώτηση- η προ-
κάτοχός σας ή µάλλον όχι ακριβώς η ίδια, αλλά οι υπηρεσίες σας
επί της προκατόχου σας, είχαν κοστολογήσει την «τιµή πώλη-
σης» µνηµείων της αρχαιότητας ή και νεοτέρων. Διαβάσαµε ότι
όταν εσείς το είδατε αυτό, αντιδράσατε πολύ έντονα. Πιστεύω
ότι το κάνατε αυτό. 

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, µπορείτε να µας πείτε τι ακριβώς
έχει συµβεί, µε µια λέξη και αν είχαν υπάρξει ή αν κατά τη θητεία
σας θα υπάρξουν εξαιρέσεις; Είναι άθλιο από µόνο του γεγονός,
αν έχει υπάρξει, ότι είχε κοστολογηθεί ένα προς ένα κοµµάτι η
περιουσία του ελληνικού λαού από πλευράς πολιτιστικής κληρο-
νοµιάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο, αν το επιθυµείτε.

ΜΥΡΣΙΝΗ ΖΟΡΜΠΑ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Κύριε Λοβέρδο, θεωρώ πολύ ρητορική την ερώτηση. Ήδη υπάρ-
χουν διαδικασίες, οι οποίες έχουν προχωρήσει. Η ταυτοποίηση
των µνηµείων και η υπαγωγή τους στην εξαίρεση είναι δεδοµένη
από την αρχή. Δεν αντιλαµβάνοµαι τι εννοείτε µε τον όρο «κο-
στολόγηση» για µνηµεία και χώρους πολιτιστικής κληρονοµιάς,
οι οποίοι ούτε κοστολογούνται ούτε πωλούνται ούτε µπορεί κα-
νείς να αµφισβητήσει ότι ανήκουν στο δηµόσιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, σας

παρακαλώ πολύ. Να µην µπούµε σε διαδικασία. Σας έδωσα τον
λόγο για να µιλήσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν απάντησε. Απέ-
φυγε την ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχει ανέβει στο Βήµα
ο κ. Σαρακιώτης. Αµέσως µετά, θα µιλήσετε από το Βήµα. Έχετε
οµιλία αµέσως µετά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Δεν απάντησε
στην ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν έχει σηµασία.
Απάντησε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να λέτε την αλήθεια, κυρία Υπουργέ.
Όχι κόλπα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αυτή ήταν η απάντησή
της. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Υπήρξε κοστολόγηση ή όχι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, δεν

ακούγεστε. Έχει ανέβει στο Βήµα ο επόµενος οµιλητής.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι κόλπα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, σας

παρακαλώ πολύ. Σεβαστείτε τον συνάδελφο, που ανέβηκε στο
Βήµα και για τρίτη φορά τού κόψαµε τη φόρα, στην ουσία.

Κύριε Σαρακιώτη, έχετε τον λόγο και χίλια συγγνώµη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνοµαι την ανάγκη της

Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να εφεύρει ένα αφήγηµα, µια σα-

νίδα σωτηρίας η οποία να αφορά την οικονοµική της πολιτική. Σί-
γουρα, δεν είναι εύκολο να πείσετε τους πολίτες µιας χώρας,
που χρεοκοπήσατε, καθώς έχουν βιώσει στην καθηµερινότητά
τους τα τραγικά αποτελέσµατα των πράξεων και των ενεργειών
σας. Είµαι σίγουρος ότι το σκεφτήκατε πολύ σοβαρά, συµβου-
λευτήκατε τους ακριβοπληρωµένους σας επικοινωνιολόγους, πι-
στέψατε ότι ο ελληνικός λαός έχει πολύ κοντή µνήµη και µας το
παρουσιάσατε.

Πώς τιτλοφορείται, λοιπόν, το αφήγηµά σας; Μόνο µε δύο λέ-
ξεις: Αχρείαστη λιτότητα. Το επαναλαµβάνετε διαρκώς, το τόνισε
στην οµιλία του και ο εισηγητής σας και είναι η µόνιµη επωδός
σας σ’ όλες τις τοποθετήσεις.

Ας δούµε, όµως, τι κρύβεται πίσω από την αχρείαστη λιτότητα,
που δήθεν έφερε η σηµερινή Κυβέρνηση. Επιδιώκετε πρωτίστως,
να αποκρύψετε τεχνηέντως τις ευθύνες σας. Η κρίση και η χρε-
οκοπία της χώρας, βεβαίως, δεν ήταν ουρανοκατέβατη, δεν την
έφεραν οι εξωγήινοι, οι προνοµιακοί συνοµιλητές του Προέδρου
σας. 

Εσείς, προφανώς, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
είστε οι αποκλειστικοί υπεύθυνοι των δεινών των Ελλήνων πολι-
τών και αυτό δεν είναι η προσωπική µου άποψη. Ο πρώην Επί-
τροπος, αρµόδιος επί των οικονοµικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
κ. Χοακίν Αλµούνια, προνοµιακός κάποτε συνοµιλητής σας τον
Απρίλιο του 2009 µε αφορµή την είσοδο της ελληνικής οικονο-
µίας, για πολλοστή φορά, σε επιτήρηση για υπερβολικό έλλειµ-
µα, ανέφερε ότι µας έδωσαν το φθινόπωρο του 2008 έναν
προϋπολογισµό, που προέβλεπε για το 2009 έλλειµµα 1,8. Τον
πρώτο κιόλας µήνα είχε ξεπεράσει το 3% του ΑΕΠ και τον Απρί-
λιο του 2009 το έλλειµµα ήταν πάνω από 5%, σύµφωνα µε τις
εκτιµήσεις µας. Όπως όλοι γνωρίζουµε, το έτος 2009 έκλεισε µε
έλλειµµα 15,5%. Αυτά ήταν τα πεπραγµένα σας κι έτσι οδηγή-
θηκε η χώρα στην καταστροφή και στα µνηµόνια. 

Τι άλλο, όµως, κρύβει αυτή η περίφηµη αχρείαστη λιτότητα;
Προφανώς, προσπαθείτε να δικαιολογήσετε τα 65 δισεκατοµµύ-
ρια επώδυνων µέτρων, που ελήφθησαν από το 2010 µέχρι το
2014. Αυτά για εσάς σίγουρα, ήταν η χρήσιµη λιτότητα. Οι περι-
κοπές µισθών, οι περικοπές συντάξεων, οι απολύσεις, τα λουκέτα
στις επιχειρήσεις, η εκτόξευση της ανεργίας, η φυγή των νέων
επιστηµόνων στο εξωτερικό, η θέσπιση του υποκατώτατου µι-
σθού, η µείωση του κατώτατου, το πεντάευρω στα νοσοκοµεία,
ο ΕΝΦΙΑ, οι πολλοί φόροι που επιβάλατε, όλα αυτά ήταν για εσάς
χρήσιµα. Ήταν η χρήσιµη λιτότητα της Νέας Δηµοκρατίας, η
αναγκαία προσαρµογή στην κατάρρευση, που προκαλέσατε. 

Ένα τρίτο και έρχοµαι στο σήµερα. Στόχος του αφηγήµατος
σας είναι, βεβαίως, η ταύτιση η δική µας µε τις πολιτικές σας.
Χρήσιµη η λιτότητα εσείς, αχρείαστη λιτότητα ο ΣΥΡΙΖΑ. Άρα εί-
µαστε όλοι ίδιοι. 

Δυστυχώς, όµως, για εσάς η χώρα βγήκε από τα µνηµόνια και
έχει χαράξει νέα αναπτυξιακή πορεία, στ’ αλήθεια και όχι στη
φαντασία και στα Ζάππεια, µε πράξεις και όχι µε λόγια. 

Η ανάκαµψη αποτυπώνεται σταδιακά στην πραγµατική οικο-
νοµία και έχει πάψει να αποτελεί έναν ευσεβή πόθο, όπως τον
εξέφραζαν τα προηγούµενα χρόνια οι λάτρεις των µνηµονίων. Η
ανεργία µειώνεται. Οι εξαγωγές εκτοξεύονται. Το ισοζύγιο στις
διαγραφές και εγγραφές στα επιµελητήρια είναι τα τελευταία
χρόνια θετικό. Ασκείται µία πολιτική, η οποία βάζει ως στόχο, ως
προτεραιότητα, τον άνθρωπο. Αποκαθίστανται αδικίες, όπως µε
τους επιτυχόντες του ΑΣΕΠ του 1998, µε τους πενταετείς πυρο-
σβέστες, µε τους εργαζόµενους στο «Βοήθεια στο Σπίτι», µε
τους εργαζόµενους στην καθαριότητα, στους δήµους. 

Όσο, λοιπόν, εσείς ψάχνετε και αναζητείτε εναγωνίως αφηγή-
µατα, εµείς θα επιστρέφουµε στους συµπολίτες µας όλα όσα
τους στερήσατε µε τις πολιτικές σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ήσασταν και σύντο-

µος. Εµείς ευχαριστούµε, κύριε Σαρακιώτη.
Κύριε Λοβέρδο, έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά, που τόσο θέ-

λατε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έπρεπε να έρθετε στο γήπεδο, κύριε

Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Η µισή Ελλάδα είναι
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χαρούµενη, κύριε Λοβέρδο. Κανονικά, έπρεπε να είναι όλη η Ελ-
λάδα, γιατί µιλάµε για µια ελληνική επιτυχία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αν συνεχίσετε έτσι, θα πά-
ρουµε τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αµέσως µετά, έχετε
εσείς τον λόγο, κύριε Κεφαλογιάννη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ορισµένοι, σαν τον κ. Κεφαλογιάννη,
φαρµακώθηκαν χθες το βράδυ. Θα τους περάσει, όµως. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, πριν από τέσσερα χρόνια, ο ΣΥΡΙΖΑ µε βιτριολικές επι-
θέσεις εναντίον όσων θεωρούσαν ότι στέκονταν εµπόδιο στο
δρόµο του και µε τον εύκολο δρόµο του λαϊκισµού και της δηµα-
γωγίας, τον εύκολο δρόµο µέσα στη δυσκολία της χώρας, κατά-
φερε να αποσπάσει την αποδοχή µιας µερίδας του ελληνικού
λαού και του εκλογικού σώµατος κι έτσι, µε συµπαραστάτη τους
ΑΝΕΛ, ως ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ, άρχισαν, το ένα µετά το άλλο, τα άλµατα
στο σκοτάδι, για να χρησιµοποιήσω έναν όρο, που µας έρχεται
από την βικτωριανή εποχή.

Το κόστος αυτής της περιόδου ήταν συνολικά, να περάσει η
Ελλάδα µία δεύτερη φάση κρίσης, ένα επιπλέον αχρείαστο µνη-
µόνιο και 86 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως ο κεντρικός τραπεζίτης
της χώρας, ο κ. Στουρνάρας, αποτύπωσε σε µεγέθη κόστους εύ-
στοχα τη «γενναία» διαπραγµάτευση Τσίπρα-Βαρουφάκη. 

Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Τους αριθµούς τους αποτύπωσαν
ο συνάδελφός µου κ. Γιάννης Κουτσούκος, ειδικός εισηγητής, ο
κ. Γιώργος Αρβανιτίδης, ειδικός εισηγητής, ο κ. Κώστας Σκανδα-
λίδης, ο γενικός µας εισηγητής, που επένδυσε και πολιτικά τη
γλώσσα των αριθµών κι έκανε µία, νοµίζω πανθοµολογουµένως,
εξαιρετική κριτική στο κυβερνητικό έργο. 

Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το ΔΝΤ
προέβλεπαν για την τετραετία 2015-2018 υψηλούς ρυθµούς ανά-
πτυξης. Τι έγινε εξαιτίας σας; Το 2015, αντί ανάπτυξης 2,9%, εί-
χαµε ύφεση 0,3%.Το 2016, αντί ανάπτυξης 3,7% είχαµε ύφεση
0,2%. Το 2017, αντί ανάπτυξης 3,5%, είχαµε ανάπτυξη 1,5%. Και
για το 2018 υπήρχε πρόβλεψη 3,3% και είχαµε ανάπτυξη τελικά
2,1%, αν κλείσουν έτσι τελικά οι αριθµοί, που σχετίζονται µε τους
ρυθµούς ανάπτυξης. Θα καταθέσω οκτώ πίνακες, όλους µαζί για
να µην καθυστερώ.

Επιπλέον, έχουν υπολογίσει οι αρµόδιοι Υπουργοί ποια είναι η
κατ’ έτος απώλεια του δυνητικού ΑΕΠ της χώρας; Είναι 58 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Εσείς και µάλιστα, αποκλειστικά εσείς, είστε
εκείνοι που µετατρέποντας ως δηµόσιο λόγο, δήθεν, τις άναρ-
θρες κραυγές, προκαλέσατε τη δεύτερη φάση της οικονοµικής
κρίσης. Είµαστε η µοναδική χώρα, από τις χώρες που µπήκαν σε
κρίση, που έκανε και δεύτερη φάση, για πολιτικούς λόγους. 

Και έτσι, δεν ίσχυσαν όσα ευοίωνα προβλέπονταν από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή και το ΔΝΤ. Το 2015 είχαµε 6 δισεκατοµµύρια
απώλεια. Αντί 191 δισεκατοµµυρίων ευρώ, είχαµε ΑΕΠ 185 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Το 2016 είχαµε 13 δισεκατοµµύρια ευρώ απώ-
λεια, µε την ίδια λογική. Το 2017 είχαµε 18 δισεκατοµµύρια απώ-
λεια και φέτος έχουµε 20 δισεκατοµµύρια απωλειών.

Ακόµη και αν επιτευχθούν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
οι στόχοι για ανάπτυξη γύρω στο 2% για την περίοδο 2019-2022,
ακόµα και τότε δεν πρόκειται η χώρα να πλησιάσει τις προβλέ-
ψεις για το 2014 και µετά. Οµιλούν και πάλι οι αριθµοί.

Η πρόβλεψη για το 2018 για το ΑΕΠ ήταν 212 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Η πρόβλεψη, όπως εσείς διαµορφώνετε τα πράγµατα και
τις προβλέψεις σας, για το 2022 είναι 208 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αυτά καταδεικνύουν ότι, ακόµη και αν όλα αυτά που λέτε είναι
σωστά, όταν προβλέπετε, το 2022, η χώρα δεν θα φτάσει εκεί
που θα µπορούσε να έχει φτάσει το 2018. 

Δεν έχω χρόνο να κάνω γενικότερες αναφορές, όπως συνηθί-
ζεται στον προϋπολογισµό, µιλώντας για γενικότερα θέµατα. Δεν
µπορώ να απαριθµήσω ένα προς ένα τα κεφαλικά σας αµαρτή-
µατα. Θα αναφερθώ, όµως, µε µία φράση για τα όσα τα επιχει-
ρούσατε να κάνετε -και επιχειρείτε ακόµα- στον τοµέα της
ενηµέρωσης, που ευτυχώς το δηµιούργηµά του Ελευθερίου Βε-
νιζέλου, µε πρώτη Προεδρεία του Κωνσταντίνου Ρακτιβάν, το
Συµβούλιο της Επικρατείας σάς σταµάτησε το 2016 και αυτά τα
οποία έγιναν το καλοκαίρι στο Μάτι, τα οποία δεν έχουν σταµα-
τήσει να παράγουν αποτελέσµατα και για τα οποία θα µιλήσετε

ενώπιον της δικαιοσύνης. Δεν έχω χρόνο να αναφερθώ ειδικά σε
αυτά. Πρέπει να µένω στα θέµατα του προϋπολογισµού.

Η λογική σας: ψευτο-Ροµπέν των Δασών και δήθεν. Πρώτος
την εφαρµόζει ο Πρωθυπουργός, αλλά και ο Υπουργός Οικονο-
µικών από πίσω. Παίρνουµε χρήµατα από αυτούς που έχουν και
τα δίνουµε στους φτωχούς. Αυτή είναι λογική ψευτο-Ροµπέν των
Δασών. Συντρίψατε τη µεσαία τάξη µε απολύτως αντιαναπτυξια-
κές φορολογικές και εισφορολογικές παρεµβάσεις. 

Θα δώσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα παράδειγµα, από
τα πάρα πολλά που έχω δώσει στην Εθνική Αντιπροσωπεία, ένα
τελευταίο, που µου έφερε διαµαρτυρόµενος δικηγόρος, σύµ-
φωνα µε τον οποίον, δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω και Συµβου-
λίου της Επικρατείας, πενήντα εννέα ετών, µε εισόδηµα από
ελεύθερο επάγγελµα, δηλαδή τη δικηγορία του, σαράντα µία χι-
λιάδες ευρώ -καθαρή φορολογική δήλωση, γιατί οι πελάτες του
είναι εταιρείες και τίποτα δεν µπορεί να κρυφτεί- έχει λειτουργή-
σει ήδη ως φοροεισπράκτορας, έχοντας εισπράξει φυσικά το
ΦΠΑ 9.500 χιλιάδες ευρώ και το αποδίδει. Καταβάλλει 9.000
ευρώ προκαταβολή φόρου, λόγω του ότι οι πελάτες του είναι
εταιρείες. Πληρώνει 5.000 ευρώ ΕΦΚΑ, αθροιστικά 2.500 ευρώ
τέλος επιτηδεύµατος και εισφορά αλληλεγγύης, τουλάχιστον
12.000 ευρώ έξοδα γραφείου, εκ των οποίων πολλά από αυτά
πηγαίνουν στη δηµόσια ωφέλεια και δεν έχει ακόµα ακριβή ει-
κόνα, ποιος θα είναι ο φόρος εισοδήµατος µετά την εκκαθάριση,
συν τον ΕΝΦΙΑ, τα δηµοτικά τέλη και τα άλλα. Τα τρία τέταρτα
του εισοδήµατός τους, οι άνθρωποι αυτοί αποδίδουν στο κρά-
τος, σύµφωνα µε τη λογική σας. Δεν είστε Ροµπέν των Δασών.
Είστε παραβάτες του Συντάγµατος, που υποχρεώνει αναλογική
φορολογική ισότητα και ταυτοχρόνως, εχθροί της εργασίας και
της ανάπτυξης.

Τι κάνατε; Εδώ, µιλάει και η εµπειρία δεκάδων ανθρώπων από
εµάς. Την πρόταση να χτυπήσουµε τη µεσαία τάξη και να διανέ-
µονται εισοδήµατα µας την έκαναν από την πρώτη στιγµή. Είναι
µία πολιτική αυτή, η πιο ακραία νεοφιλελεύθερη. Χτυπάς τη µε-
σαία τάξη. Κατεβάζεις ανθρώπους από εκεί στους χαµηλά αµει-
βόµενους ή στους ανήµπορους να ζήσουν και διανέµεις επιδό-
µατα. Αυτή είναι µία πολιτική, που από το 2009, µε το που µπήκε
η χώρα στην περιδίνηση, µας την πρότειναν ως εναλλακτική και
την αρνηθήκαµε. Τινές εξ υµών, που έζησαν τα γεγονότα από
κοντά τότε, µπορούν να σας διαβεβαιώσουν γι’ αυτό. Εσείς υπα-
κούσατε απολύτως σε αυτή την πολιτική κατεύθυνση, σε αυτή
την οικονοµική κατεύθυνση και τα κάνατε έτσι ακριβώς, κατά τις
υπαγορεύσεις.

Στοιχείο ότι η πολιτική σας δεν είναι καθόλου υπέρ των χαµη-
λών στρωµάτων, είναι οι σχετικοί πίνακες, που προκύπτουν από
τον προϋπολογισµό σας για τις αυξήσεις των έµµεσων φόρων.

Κύριε Κουτσούκο, πήρατε ποτέ απάντηση για την καταγραφή,
που ζητήσατε στην επιτροπή -ήµουν και µπροστά- απολύτως
συγκεκριµένα, τον κατάλογο των φορολογικών εσόδων; Δεν πή-
ρατε. Και δεν θα πάρετε, Κύριε Κουτσούκο, παρ’ότι ήµουν µπρο-
στά, όταν σας υπόσχονταν ότι αυτήν την κατάσταση, αυτόν τον
πίνακα θα τον καταθέσουν. 

Είχαµε, λοιπόν, µειώσει τους έµµεσους φόρους µέσα στην
κρίση κατά 7,1 ποσοστιαίες µονάδες ως ποσοστό φορολογικών
εσόδων και εσείς από το 2015 έως τώρα την αυξήσατε κατά 6,3
ποσοστιαίες µονάδες ως ποσοστό και πάλι των φορολογικών
εσόδων. Εµείς είχαµε µείωση 7,1, εσείς είχατε αύξηση 6,3. Και
µην µε ρωτήσετε πού το βρήκαµε. Ψάχνοντας µέσα στην ειση-
γητική σας έκθεση και στους αριθµούς, καταγράφουµε αυτά τα
νούµερα. Αν θεωρείτε ότι κατά µια κεραία πέφτουµε έξω, δώστε
τους πίνακες, που σας ζητάει ο κ. Κουτσούκος, τουλάχιστον να
µιλάµε πολιτικά στηριγµένοι όλοι στους ίδιους αριθµούς.

Μιλάτε για υπερπλεόνασµα. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το
έχουµε πει πολλές φορές και στην Επιτροπή Οικονοµικών και
στην Ολοµέλεια, µε ευκαιρία ειδική θεµατολογία, όπως παρα-
δείγµατος χάρη το ασφαλιστικό. 

Αληθεύει ότι τα υπερπλεονάσµατα προκύπτουν από την υπερ-
φορολόγηση; Το οµολογείτε. Αληθεύει ότι έχετε υποεκτελέσει
το Πρόγραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων; Ανέφερε ο κ. Κου-
τσούκος για 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αληθεύει ότι υπάρχει µεί-
ωση στις επιστροφές του φόρου κατά 750 εκατοµµύρια ευρώ; 
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Αληθεύει ότι 6 δισεκατοµµύρια από τα 7 δισεκατοµµύρια του
υπερπλεονάσµατος προκύπτουν από τις κατασχέσεις λογαρια-
σµών; Αληθεύει αυτός ο αριθµός; Προκύπτει. Προκύπτει οπωσ-
δήποτε από τις σχετικές καταστάσεις, που ανά τρίµηνο καταθέτει
η Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, 6 δισεκατοµµύρια ευρώ
από εκεί. Να συλλογιστείτε τους αριθµούς αυτούς, πριν κοµπά-
ζετε από το Βήµα της Βουλής εσείς της Πλειοψηφίας.

Εδώ στη Βουλή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαι σχετικώς
έµπειρος και ξέρω να χειρίζοµαι τα θέµατα, όταν ρωτώ πραγµα-
τικά. Μου έκανε εντύπωση αυτή η πολύ µεγάλη αύξηση του αριθ-
µού των οφειλετών και του ποσού των οφειλετών στον ΕΦΚΑ το
2014, όταν παραδώσαµε και ο αριθµός που προκύπτει τώρα, εξα-
πλάσιοι οφειλέτες, τριπλάσιο οφειλόµενο ποσό επί την ηµερών
σας. 

Και ρώτησα τη παρουσία πολλών Υπουργών εχθές τον κ. Πε-
τρόπουλο, γιατί είναι αυτός ο αριθµός έτσι; Δεν προσέθεσα κρι-
τική, ρώτησα απλώς. Και µου απάντησε, διότι το ΚΕΑΟ, το δη-
µιούργηµα του κ. Βρούτση, δεν είχε συµπεριλάβει το 2014 όλα
τα ταµεία που πήγαν στον ΕΦΚΑ και άρα οι αριθµοί συµπληρώ-
νονται. Δεν υπάρχει αύξηση, µου λέει, υπάρχει απλώς συµπλή-
ρωση, είναι στατιστική η διαφορά.  

Δεν αντέδρασα, γιατί, κύριε Πρόεδρε, όπως και µε την κ. Ζορ-
µπά ρωτάω, όταν η απάντηση, όµως, είναι αυτή που είναι σή-
µερα, που αρνηθήκατε να µου πείτε πόσο κοστολόγησε η προ-
κάτοχός σας συγκεκριµένα µνηµεία και αναφερθήκατε κατά της
κοστολόγησης. Όλοι µαζί είµαστε κατά της κοστολόγησης, µόνο
επί των ηµερών σας, όµως, κοστολογήσατε αρχαιότητες. 

Ο χθεσινός ερωτηθείς Υπουργός, µου είπε αυτό που σας είπα.
Προκύπτει όµως, γιατί τι κάνει; Ό,τι προκύπτει ως πρόβληµα σε
έναν οφειλέτη προς τον ΕΦΚΑ το 2015 δεν το καταγράφουν αµέ-
σως, το ετεροχρονίζουν κατά την καταγραφή του, το πάνε το
2017 και λένε «παλαιά». Δεν λένε ότι το «παλαιά» αναφέρεται στο
2015 -το σπρώχνουν προς τα πίσω- ότι δήθεν, αναφέρεται στη
δική µας περίοδο.

Μόνο όταν αναλάβει η καινούργια ηγεσία στο Υπουργείο αυτό,
θα καταστούν σαφείς οι αριθµοί. Θα σας καταθέσω δύο στοιχεία
από εργαζοµένους στον τοµέα: από επτακόσιες χιλιάδες οφει-
λέτες κατέστησαν ένα εκατοµµύριο τετρακόσιες χιλιάδες τετρα-
κόσιοι και από 22 δισεκατοµµύρια οφειλές κατέστησαν 34 δισε-
κατοµµύρια οφειλές.

Ο κύριος Υπουργός χθες δεν είπε την αλήθεια. Η αλήθεια,
όµως, προκύπτει από τους αριθµούς. Και όταν θα πέσετε, οι
αριθµοί αυτοί θα γίνουν γνωστοί στους Έλληνες πολίτες, γιατί
τους κρύβετε σήµερα.

Δεν έχω χρόνο να µιλήσω για το Ελληνικό, να µιλήσω για συµ-
βολικές και πολύ σηµαντικές µεγάλες επενδύσεις. Θα κάνω µια
αναφορά ακόµη σε έναν αριθµό, στα ληξιπρόθεσµα. Παραλά-
βατε 74 δισεκατοµµύρια -το έχουν πει πολλοί συνάδελφοι- στα
103 δισεκατοµµύρια είµαστε σήµερα. Και στα αντίθετα ληξιπρό-
θεσµα του δηµοσίου προς εταιρείες πήρατε 6,6 δισεκατοµµύρια
για να εξαφανίσετε τις οφειλές αυτές του δηµοσίου. Και ξαφνικά,
έχουµε 2,6. 

Εγώ ρωτάω εµπειρότερους συνάδελφους τι έγινε; Τα ψειρί-
σανε αυτά ή δηµιουργήθηκαν αυτοµάτως και τόσο πολύ γρή-
γορα οφειλές 2,6; Πρέπει για όλα αυτά να δώσετε κάποιες πολύ
συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Και για τη σταθερότητα των τραπεζών, που µιλάτε εδώ, είχαµε
λόγω της πολιτικής σας, Βαρουφάκη-Τσίπρα, απώλεια από το
τραπεζικό σύστηµα δεκάδων δισεκατοµµυρίων ευρώ και από τις
επιστροφές, που προέκυψαν µετά µε τη σχετική οµαλότητα δεν
ισοφαρίστηκε το ποσό, αλλά υπολείπεται περίπου κατά 35 δισε-
κατοµµύρια. Αυτοί οι άνθρωποι δεν εµπιστεύτηκαν το σύστηµα,
έτσι όπως το έχετε διαµορφώσει.

Κυρίες και κύριοι, για να κλείσω, µου έκανε πάρα πολλή εντύ-
πωση, την καταχειροκρότησα, η τοποθέτηση του συνάδελφού
µου, του κ. Σκανδαλίδη. Καταθέτω παράλληλες ανησυχίες, ανη-
συχίες τις οποίες εξέφρασα στην µοναδική µου οµιλία στην Επι-
τροπή Οικονοµικών, όταν συζητούσαµε το προσχέδιο και όχι το
σχέδιο νόµου του προϋπολογισµού. 

Είχα πει ότι ανησυχούµε για έτος 2019. Ανησυχούµε γιατί το
ευρωπαϊκό περιβάλλον δεν είναι θετικό. Ανησυχούµε, γιατί τα

όσα συµβαίνουν στην Ιταλία, στην Τουρκία, τα όσα συµβαίνουν
στη Γαλλία δηµιουργούν οικονοµικά και πολιτικά προβλήµατα,
που δεν καθιστούν ευχάριστο και θετικό το περιβάλλον, µέσα στο
οποίο η χώρα προσπαθεί να σηκώσει κεφάλι. 

Ανησυχούµε, γιατί η πορεία των µετοχών των τραπεζών οδηγεί
σε πολύ προβληµατικές καταστάσεις και συνεπώς, τα οικονοµο-
πολιτικά συµπεράσµατα είναι πάρα πολύ δυσάρεστα. Και, επί-
σης, στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, ακόµη και αν είχε χρήµατα
για µεταβιβάσεις, οι διώξεις των στελεχών του, που έχετε προ-
καλέσει καθιστούν διστακτικό κάθε στέλεχος τραπεζικού συστή-
µατος να βάλει υπογραφή. Τους καταλαβαίνω. Αλλά αυτό δεν
µπορεί να αφορά την οικονοµία και την αναπτυξιακή της φάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για την έξοδο στις αγορές καταθέτουµε και εµείς και εγώ προ-

σωπικά τις ανησυχίες µας. Δεν προδικάζω. Εύχοµαι και ελπίζω
όταν η χώρα βγει στις αγορές, έχουµε και µια σχετική πληροφό-
ρηση για το πώς σκοπεύετε να βγείτε, εύχοµαι και ελπίζω η έξο-
δος της χώρας στις αγορές να έχει  θετικά αποτελέσµατα.
Συµφέρει τους πάντες. Δεν µπορεί κανείς από εµάς να λέει «σας
ευχόµαστε να αποτύχετε εκεί», γιατί η αποτυχία σας θα αφορά
όλη την ελληνική κοινωνία. 

Ήδη δικαιολογούνται τα συµπεράσµατα τρίτων εκτός Ελλά-
δος, ότι η Ελλάδα διστάζει να βγει, φοβάται να βγει γιατί τα επι-
τόκια δανεισµού των κρατικών οµολόγων στην αγορά των δηµο-
σίων οµολόγων, που είναι η µοναδική αγορά από την οποία ένα
κράτος παίρνει χρήµατα, είναι πάρα πολύ απογοητευτικά. 

Και, επίσης, δεν βλέπουµε αυτό που χρειαζόµαστε, δηλαδή
τους σοκαριστικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Για να αντιµετωπίσεις
τα υπερβολικά πλεονάσµατα είσαι υποχρεωµένος να προκαλέ-
σεις µε τη διευκόλυνση που θα δώσεις στην οικονοµία -δεν
έχουµε κρατική οικονοµία εδώ, αλλά µπορούµε να ξεσφίξουµε
λίγο την αγκαλιά του κράτους πάνω στην οικονοµία- µε πολιτικές
διευκόλυνσης της οικονοµίας να ευνοήσεις σοκαριστικούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης. Ούτε και αυτό. 

Και αντί να απαιτείτε και να δοκιµαζόµαστε όλοι µε αυτό το
κριτήριο, στο πώς το πολιτικό σύστηµα έστω και µετά απ’ όλες
τις αθλιότητες που κάνατε µπορεί να βρει µια πορεία συνεννόη-
σης των µεγάλων και των µικρότερων κοµµάτων, εσείς ακολου-
θείτε µε τα πρωτοσέλιδα και µε τα διάφορά σας µια πολιτική
διχασµού. Συνεχίζετε στον εύκολο δρόµο µε τον οποίο έχετε ξε-
κινήσει.

Δεν είµαστε, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω, διατεθειµένοι να συµ-
πράξουµε στην υιοθέτηση αυτού του σχεδίου νόµου, του σχε-
δίου νόµου για τον προϋπολογισµό του 2019. Καταψηφίζουµε. 

Το σηµαντικότερο, όµως, πέρα από αυτήν την ψήφο µας, που
είναι αυτονόητη, είναι κάτι άλλο. Είναι οι σοβαρές µας ανησυχίες
που µε υπευθυνότητα, σοβαρότητα, επίγνωση της κατάστασης
που περνάει η χώρα, της ανάγκης για µια επόµενη µέρα, της
προσδοκίας του λαού για κανονικότητα και αξιοπρέπεια, µε επί-
γνωση όλων αυτών, είµαστε από την πλευρά εκείνων των ανθρώ-
πων και των πολιτικών που ανησυχούν. 

Καταθέτουµε κριτική και ανησυχίες και περιµένουµε επιτέλους
από κάποιες οµιλίες υπευθύνων ακόµη και σήµερα, λίγο πριν την
τελική τους πτώση και ήττα σε λίγο καιρό στις εκλογές, κάποιες
υπεύθυνες τοποθετήσεις στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Ευχαριστώ πολύ
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λοβέρδο.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η συζήτηση για τον

κρατικό προϋπολογισµό είναι πάντοτε µία πάρα πολύ καλή ευ-
καιρία προκειµένου να συζητήσουµε για την πραγµατική κατά-

1966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σταση της οικονοµίας και της κοινωνίας όχι, όµως, γενικά και αό-
ριστα, αλλά επί πραγµατικών δεδοµένων. Και µάλιστα επί δεδο-
µένων τα οποία δεν προέρχονται από στοιχεία της αντιπολίτευ-
σης, αλλά από στοιχεία τα οποία καταθέτει η ίδια η Κυβέρνηση. 

Και ευτυχώς, νοµίζω, ότι στις δηµοκρατίες αυτά τα δεδοµένα
δεν αλλάζουν και δεν πρέπει να αλλάζουν ανάλογα µε την κοµ-
µατική ταυτότητα του καθενός ή ενδεχοµένως µε τους ευσεβείς
πόθους που µπορεί να έχει ο καθένας µας. Γιατί όσες ανακρί-
βειες και αν ακούγονται, όση παραπληροφόρηση και αν παρά-
γεται από διάφορες πλευρές, νοµίζω, ότι η σκληρή πραγµα-
τικότητα δεν µπορεί να αλλάξει. Και η πραγµατικότητα στις δη-
µοκρατίες µπορεί να αποτυπωθεί. Το µόνο που αποτυπώνει ο
συγκεκριµένος προϋπολογισµός για το έτος 2019 είναι το πόσο
ανέξοδη υπήρξε η αριστερή ρητορική της Κυβέρνησης και το
πόσο κενή περιεχοµένου υπήρξε η δήθεν κοινωνική ευαισθησία
τα τελευταία τέσσερα χρόνια. Μάλιστα, η Κυβέρνηση διά στόµα-
τος Πρωθυπουργού µάς ενηµέρωσε πρόσφατα ότι η πολιτική της
διακρίνεται από ταξικότητα. 

Άρα παίρνουµε, λοιπόν, ως δεδοµένο ότι έχουµε να κάνουµε,
κατ’ αρχάς, µε έναν ταξικό προϋπολογισµό. Και βεβαίως, ως τα-
ξικό προϋπολογισµό και ταξική πολιτική φαντάζοµαι ότι έχει στο
µυαλό του τη µείωση κατά 20 µε 60 ευρώ του ΕΝΦΙΑ και της πα-
ροχής επιδοµάτων της τάξεως των 200 µε 300 ευρώ. Για να
δούµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν πραγµατικά αυτή
η ταξική κοινωνική πολιτική αποτυπώνεται και στα νούµερα του
ίδιου του προϋπολογισµού. 

Τις προηγούµενες ηµέρες η Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία
δηµοσίευσε τα στοιχεία για τις κοινωνικές παροχές στα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα στοιχεία
της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Επιτροπής, οι κοινωνικές δαπάνες
στην Ελλάδα αντιστοιχούν στο 26,6% του ΑΕΠ. 

Όσον αφορά τους ανέργους, η Ελλάδα δίνει µόνο το 3,7% των
κοινωνικών δαπανών για τη στήριξή τους, όταν στην Ισπανία, µια
αντίστοιχη χώρα µε πολύ µεγάλο πρόβληµα ανεργίας, αυτό είναι
στο υπερδιπλάσιο, στο 8,1%. 

Όσον αφορά την κατηγορία αναπήρων και υγείας, οι δαπάνες
περιορίζονται στο 26,4% του κοινοτικού µέσου όρου, όταν για
παράδειγµα αντίστοιχα στα είκοσι επτά κράτη-µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης είναι δέκα µονάδες παραπάνω. 

Όσον αφορά τις δαπάνες για στέγαση και κοινωνικό αποκλει-
σµό, η Ελλάδα αφιερώνει µόλις το 0,9% του συνόλου των κοινω-
νικών δαπανών, το οποίο, βέβαια, δεν θα το συγκρίνω µε το 4,9%
του κοινοτικού µέσου όρου, αλλά µπορώ να το συγκρίνω µε το
1,6% -σχεδόν υπερδιπλάσιο- το οποίο αφιερώνει η γειτονική µας
Βουλγαρία για τις αντίστοιχες δαπάνες. 

Άρα αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όχι
µόνο κοινωνικά ευαίσθητος ή ταξικός, όπως τον όρισε ο Πρωθυ-
πουργός, δεν είναι ο προϋπολογισµός, αλλά αντίστοιχα όλο αυτό
το αφήγηµα περί δήθεν αποκατάστασης κοινωνικών αδικιών, τις
οποίες υπέστησαν αυτά τα στρώµατα τα τελευταία χρόνια, πέ-
φτει στο κενό. Θυµίζω, επίσης, ότι όλο αυτό το αφήγηµα οικοδο-
µήθηκε πάνω σε κάποια συγκεκριµένα δεδοµένα, τα οποία επί-
σης δεν αµφισβητούνται. 

Όταν παραλάβατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2014 τη
διακυβέρνηση της χώρας -το είπαν και οι προηγούµενοι οµιλη-
τές- τα ληξιπρόθεσµα τόσο σε ταµεία όσο και στην εφορία συ-
νολικά ήταν γύρω στα 75 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τώρα που µπαί-
νει το 2019, µετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ,
έχετε προσθέσει γύρω στα 60 δισεκατοµµύρια ευρώ, πράγµα το
οποίο δείχνει ότι στην ουσία έχετε αφαιµάξει τα µεσαία και µι-
κροµεσαία στρώµατα. Και νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρο και είναι κάτι
το οποίο δεν αµφισβητείται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Και βεβαίως, όλη αυτή η ταξική πολιτική, σύµφωνα µε τα λε-
γόµενα του Πρωθυπουργού, είναι να προσφέρετε κοινωνικά µε-
ρίσµατα, συµβάσεις και µονιµοποιήσεις και βεβαίως να υπερφο-
ρολογείτε –επαναλαµβάνω- τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικο-
νοµίας, τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής κοινωνίας, που είναι η µι-
κροµεσαία και η µεσαία τάξη, δηλαδή περίπου το 90% του ελλη-
νικού πληθυσµού.

Και δυστυχώς, αυτή τη στιγµή ακούµε πολλούς συναδέλφους
να µιλούν για µια Ελλάδα εικονικής πραγµατικότητας, γιατί, αν
βγει κανείς έξω στην κοινωνία και περπατήσει, θα δει ότι στην
ουσία αυτή η Ελλάδα, την οποία εσείς προσπαθείτε να παρου-
σιάσετε, δεν υπάρχει. Είναι ένα περίφηµο αριστερό success
story. Θέλετε να έχετε στο πλαίσιο της προεκλογικής περιόδου,
που ατύπως έχει ξεκινήσει, µια ρητορική, ένα αφήγηµα, προκει-
µένου να έχετε και εσείς κάτι να πείτε στους εκλογείς. 

Θυµίζω ένα πολύ βασικό στοιχείο –νοµίζω- το οποίο ίσως είναι
και το πιο ισχυρό από όλα. Πριν από λίγες ηµέρες είχε βγει µία
έκθεση του ΟΟΣΑ. Ξέρετε τι λέει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η έκθεση του ΟΟΣΑ; Λέει ότι µόλις το 2019 τα εισοδήµατα των
ελληνικών νοικοκυριών θα φτάσουν στο επίπεδο του 2014, όχι
του 2007 ή του 2008, δηλαδή προ κρίσης, αλλά του 2014. Σας
λέει, λοιπόν, µε απλά λόγια ότι τέσσερα χρόνια συν το 2019, δη-
λαδή τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, στην ουσία
αφαίρεσαν αναπτυξιακή προοπτική της χώρας, αφαίρεσαν εισό-
δηµα από τα νοικοκυριά και µόλις το 2019 θα επιστρέψουµε στο
επίπεδο που ήµασταν το 2014. Νοµίζω ότι αυτό αποτυπώνει µε
τον καλύτερο τρόπο την εικόνα που πραγµατικά αυτή τη στιγµή
βιώνει η ελληνική οικονοµία και η ελληνική κοινωνία. 

Θα µου επιτρέψετε να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε µία παρατήρηση που δεν είχα σκοπό να την κάνω, αλλά
άκουσα πολλούς συναδέλφους να κάνουν αναφορά και βεβαίως
δεν µπορώ να την παραλείψω. Άκουσα προηγουµένως τον αγα-
πητό συνάδελφο κ. Μαντά, αναφερόµενος στο θέµα των εθνικών
θεµάτων, απαντώντας και στην κ. Βούλτεψη, να λέει ότι πρέπει
να κάνουµε έναν νηφάλιο διάλογο για τα εθνικά θέµατα και ότι
κακώς ανεβάζουµε τις κορώνες. 

Αυτό πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν ένα δεδο-
µένο σωστό, αν γινόταν πριν ακριβώς από έναν χρόνο. Σε µερι-
κούς µήνες, όταν θα έλθει η κύρωση της Συµφωνίας των Πρεσ-
πών στην Ελληνική Βουλή, δεν θα έχουµε τη δυνατότητα να αλ-
λάξουµε το κείµενο, δεν θα έχουµε τη δυνατότητα να συζητή-
σουµε πραγµατικά στην ουσία του κειµένου. Έρχονται τετελεσ-
µένα, έχετε ένα κείµενο, που εσείς έχετε συµφωνήσει ως Κυβέρ-
νηση, και θα κληθεί ο καθένας από εµάς να το απορρίψει ή να
συµφωνήσει µε αυτό.

Πάµε, όµως, στην ουσία µιας προσθήκης που έχει γίνει µέσα
στο κείµενο. Βεβαίως και το γεγονός ότι αυτήν τη στιγµή ο συν-
δυασµός παραχώρησης µακεδονικής γλώσσας και µακεδονικής
ιθαγένειας οδηγεί µοιραία στην αναγνώριση µακεδονικής εθνό-
τητας και εποµένως ανοίγει ο δρόµος, δυστυχώς, για διεκδική-
σεις και αλυτρωτισµούς από το γειτονικό κρατίδιο. Είναι ένα
δεδοµένο το οποίο δυστυχώς θα το βρούµε µπροστά µας, όσο
και να κανείς εθελοτυφλεί. Εµείς κρούουµε το καµπανάκι αυτήν
τη στιγµή και έχουµε πει ότι είναι µία εθνικά επιζήµια συµφωνία
και µάλιστα εδώ δεν χωράνε διαφορετικές νοµικές ερµηνείες.
Είναι πολύ συγκεκριµένη η νοµική ερµηνεία. Θα έχουµε τη δυνα-
τότητα να τα πούµε και όταν θα έρθει η συµφωνία στη Βουλή.
Μπορεί να είναι κάτι δυσάρεστο για εσάς, αλλά δυστυχώς ανοί-
γετε τον δρόµο για µακεδονικό αλυτρωτισµό και για αναγνώριση
δήθεν µακεδονικής µειονότητας. Θα το βρούµε µπροστά µας.

Να προσθέσω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε: Πολλές φορές
ακούω ως τελευταίο επιχείρηµα από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ τον εναγ-
καλισµό της Νέας Δηµοκρατίας µε µία ακροδεξιά ρητορική. Να
σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η δική µας παρά-
ταξη -και είµαι περήφανος που ανήκω σε αυτήν την παράταξη-
έκανε ό,τι ήταν θεσµικώς σωστό, προκειµένου αυτό το ακροδεξιό
µόρφωµα που λέγεται Χρυσή Αυγή να καταπολεµηθεί. Αντίθετα,
να θυµίσω ότι εσείς χέρι µε χέρι ρίξατε την προηγούµενη κυβέρ-
νηση Σαµαρά. Εσείς χέρι µε χέρι ήσασταν στο δηµοψήφισµα του
2015 και εσείς χέρι µε χέρι, ύστερα από πρόσκληση του κ. Καµ-
µένου, πήγατε στο Καστελόριζο και βγάζατε φωτογραφίες µαζί
τους. Μάλιστα, να θυµίσω ότι τότε η κίνηση των «53+» µίλαγαν
για ξέπλυµα της Χρυσής Αυγής, όταν κάποιοι συνάδελφοι από
τον ΣΥΡΙΖΑ και τους Ανεξάρτητους Έλληνες πηγαίνατε στο Κα-
στελόριζο µε τον κ. Καµµένο για να βγάζατε φωτογραφίες. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
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βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω την οµιλία µου προσυπογράφοντας και εγώ το

ψήφισµα κατά της βίας σε βάρος των γυναικών, που παρουσίασε
η συνάδελφός µου από την Κορινθία η κ. Θελερίτη. Χαιρετίζουµε
και τη σηµερινή κινητοποίηση στις 18.00’ για τη δολοφονία της
φοιτήτριας στη Ρόδο, της Ελένης Τοπαλούδη.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µετά από µία  σκληρή δεκαετία, ερχόµαστε σήµερα µε έναν κρα-
τικό προϋπολογισµό για πρώτη φορά επεκτατικό. 

Γιατί άραγε είναι τόσο σηµαντικός ο χαρακτηρισµός «επεκτα-
τικός» που σε άλλες περιπτώσεις θα είχε αρνητικό πρόσηµο, του-
λάχιστον στη διεθνή πολιτική σκηνή. Εδώ έχει ένα θετικό πρόση-
µο, γιατί θα αποτυπώσει και κοινωνικά και στην πράξη αυτό το
διαφορετικό µείγµα πολιτικής που φέρνουµε. 

Η αλλαγή του µείγµατος δηµοσιονοµικής πολιτικής που είµα-
στε πλέον σε θέση να προτείνουµε µετά τη λήξη των προγραµ-
µάτων, αλλά που προσπαθήσαµε να κάνουµε και µέσα στα
µνηµόνια µε το παράλληλο πρόγραµµα, θα επιφέρει αλλαγή και
στις παραπάνω στρεβλώσεις και πληγές. 

Και πώς αποτυπώνονται αυτά; Με τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά
30% µεσοσταθµικά, µε τη µείωση ασφαλιστικών εισφορών ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων και αγροτών από
1-1-2019, µε τη σταδιακή µείωση του φόρου εισοδήµατος νοµι-
κών προσώπων από 29% σε 25%, µε µείωση 1% κατ’ έτος, µε την
επιδότηση των ασφαλιστικών εισφορών για νέους µέχρι είκοσι
πέντε ετών, µε την ενίσχυση και τις προσλήψεις στην ειδική
αγωγή, µε την ενίσχυση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι»
µε πάνω από τρεις χιλιάδες διακόσιες προσλήψεις.

Και βέβαια δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι καταφέραµε να αποτρέ-
ψουµε το άδικο και επαχθές µέτρο της περικοπής των συντάξεων
που επιβλήθηκε από το ΔΝΤ στη δεύτερη αξιολόγηση. Και βέβαια
το γεγονός ότι δίνουµε και φέτος κοινωνικό µέρισµα, ότι καταρ-
γούµε τον φόρο στο κρασί, ότι καταβάλλουµε τα αναδροµικά, ότι
επαναφέρουµε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις και τις συλλο-
γικές συµβάσεις εργασίας και την επικείµενη αύξηση του κατώ-
τατου µισθού µε την κατάργηση του υποκατώτατου.

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλους τους
τοµείς προσπαθούµε να έχουµε στο κέντρο της πολιτικής µας
τον άνθρωπο, τις ανάγκες και τα δικαιώµατά του. Σε αυτό το
πλαίσιο η ελληνική Κυβέρνηση έχει αποδείξει µε τις πρωτοβου-
λίες της ότι η παραπάνω θέση αποτελεί απόλυτη προτεραιότητα
γι’ αυτήν και στο προσφυγικό – µεταναστευτικό.

Σήµερα πια, σχεδόν µόνοι µας σε µία Ευρώπη που έχει σκο-
τεινιάσει επικίνδυνα από τα σύννεφα ακροδεξιών, αντιµετανα-
στευτικών, ξενοφοβικών, αντιλαϊκών πολιτικών, παλεύουµε να
προτάξουµε την αλληλεγγύη, την ανθρωπιά και την ένταξη, αλλά
και τον σεβασµό στο διεθνές δίκαιο. Και όλα αυτά χωρίς να πα-
ραγνωρίζουµε τις δυσκολίες, τις καθυστερήσεις, τα κωλύµατα
και τις κακές συνθήκες που συνεχίζουν και παραµένουν σε κά-
ποιες δοµές στα νησιά, έχοντας βέβαια προχωρήσει σε µία
ισχυρή αποσυµφόρηση το τελευταίο διάστηµα. 

Επίσης, δεν λέµε ότι τα κάνουµε όλα καλά, γνωρίζοντας ότι
έχουν γίνει βήµατα που είναι πολύ σηµαντικά τόσο στη νοµοθε-
σία όσο και στην εκπαίδευση, στην πρόσβαση στην υγεία, στην
εργασία και την κοινωνική πρόνοια.

Όµως για να δούµε ποιες λέξεις χρησιµοποίησε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, διά του εισηγητή της, του κ. Σταϊκούρα, µιλώντας
για το προσφυγικό - µεταναστευτικό στρεφόµενος στην Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ; Μίλησε για ανικανότητα, για ιδεοληψία και για
αδιαφάνεια. Για πάµε λοιπόν να δούµε µία-µία αυτές τις λέξεις.

Είναι άραγε ανικανότητα, όταν το 2015 µε την έρευνα και διά-
σωση που έγινε στη θάλασσα και την ασφαλή µεταφορά στην εν-
δοχώρα, πάνω από ένα εκατοµµύριο άνθρωποι πέρασαν στην
ελληνική επικράτεια και στην υπόλοιπη Ευρώπη; Είναι άραγε ανι-
κανότητα της ελληνικής Κυβέρνησης το κλείσιµο των συνόρων

από δικούς σας συµµάχους και η µετατροπή της Ελλάδας σε
αποθήκη ψυχών; Ή µήπως είναι ανικανότητα των Ενόπλων Δυ-
νάµεων και του Μηχανικού συγκεκριµένα που έστησε τις δοµές
µέσα σε ελάχιστο χρόνο;

Για να δούµε τώρα την ιδεοληψία. Είναι ιδεοληψία η Συνθήκη
της Γενεύης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που προβλέπει ότι
κάθε άνθρωπος που έρχεται στο ελληνικό έδαφος έχει δικαίωµα
να κάνει αίτηµα ασύλου και να εξεταστεί η διεθνής προστασία του;
Ή µήπως η ίδρυση του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής,
που ένας συνάδελφός σας χαρακτήρισε αχρείαστο, δηµιουργεί
προβλήµατα; Τέλος, αν είναι ιδεοληψία το ότι εµείς δεν έχουµε
πολίτες Α’, Β’ και Γ’ κατηγορίας, πράγµατι είµαστε ιδεοληπτικοί,
γιατί βάζουµε στο κέντρο τον άνθρωπο χωρίς αστερίσκους.

Πάµε τώρα και στην αδιαφάνεια, η οποία έχει γίνει καραµέλα
από την πλευρά σας το τελευταίο διάστηµα. Έφτασε µάλιστα και
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από αυτό το Βήµα
να αναφερθεί στο πόρισµα-φωτιά της OLAF περί κακοδιαχείρι-
σης της ελληνικής Κυβέρνησης στα κονδύλια.

Τι ήταν όµως τελικά όλο αυτό; Με πηχυαίους τίτλους είδαµε
αυτό το πόρισµα-φωτιά και ω, του θαύµατος µέσα στο κυρίως
κείµενο των δηµοσιευµάτων δεν αναφερόταν πουθενά η ελληνική
Κυβέρνηση, αλλά η Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Υποστήριξης Ασύλου,
η EASO -που ξέρετε και τα ευρωπαϊκά υποτίθεται καλύτερα από
εµάς- στην οποία διαπίστωσε κάποιες παρατυπίες. Εποµένως,
ούτε καν από τα προσφιλή σας Μέσα η δική µας Κυβέρνηση εµ-
πλέκεται πουθενά. Όµως είναι το αγαπηµένο σας παιχνίδι να ρί-
χνετε λάσπη στον ανεµιστήρα. 

Το χαρακτηριστικότερο βέβαια παράδειγµα είναι οι συνεχείς
αναφορές σας στο περιβόητο ποσό των 1,6 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, που υποτίθεται ότι πήρε το ελληνικό κράτος για τη διαχεί-
ριση του προσφυγικού, παρ’ όλες τις επανειληµµένες απαντή-
σεις µας µε επίσηµα στοιχεία. 

Αυτό που θέλω µόνο να τονίσω είναι ότι δεν µιλάµε για 1,6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ εκταµίευση στο ελληνικό κράτος, αλλά για
συνολικό προϋπολογισµό δράσεων της τάξης των 1,6 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ. Από αυτές τις δράσεις λοιπόν αυτή τη στιγµή έ-
χουν εγκριθεί 1,41 δισεκατοµµύρια ευρώ από την DG HOME,
έχουν εκταµιευθεί µόλις κάποια από αυτά και πάνε στο ελληνικό
κράτος, σε διεθνείς οργανισµούς κλπ. Υπάρχουν επίσης 650 εκα-
τοµµύρια ευρώ που διατίθενται από την DG ECHO κατευθείαν
σε διεθνείς οργανισµούς και ΜΚΟ, χωρίς να µπορούν αυτά τα
χρήµατα να υπαχθούν σε οποιονδήποτε έλεγχο από εµάς.

Και επειδή εδώ µιλάµε για τον κρατικό προϋπολογισµό, πρέπει
να γνωρίζετε ότι ο προϋπολογισµός του Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής το 2019 θα ανέλθει σε 41,3 εκατοµµύρια
ευρώ και σε 40 εκατοµµύρια ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, ώστε να καλύψει τις πολύπλευρες ανάγκες των
υπηρεσιών και δράσεών του.

Θα ήθελα όµως να αναφερθώ και σε κάτι άλλο, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, διότι ναι, µεν ξεπεράστηκαν τα όρια πολλές
φορές σε αυτήν την Αίθουσα αυτές τις µέρες, ένα όµως δεν µπο-
ρεί να µείνει αναπάντητο. Νοµίζω ότι ο συνάδελφος από τη Νέα
Δηµοκρατία, ο κ. Αθανασίου, δεν δίστασε να συνδέσει µέχρι και
τον Γκαίµπελς µε την Κυβέρνηση αυτή.

Κατ’ αρχάς, κάνω έκκληση και για το υπόλοιπο του προϋπολο-
γισµού σε όλα τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου να αντιπα-
ρατεθούµε µε επιχειρήµατα και όχι µε τέτοιες αναφορές ή και µε
άλλες λεκτικές επιθέσεις µέσα στον χώρο του Κοινοβουλίου απέ-
ναντι σε συναδέλφους µας.

Επίσης, πρέπει να είστε πολύ προσεκτικοί -και ελπίζω να µην
το ενστερνίζεστε όλοι αυτό που είπε ο κ. Αθανασίου- όταν ανα-
φέρεσθε στο κόµµα, την Κοινοβουλευτική Οµάδα και την Κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τέτοιον τρόπο, διότι αποτελούνται από αν-
θρώπους που έχουν αγωνιστεί για δεκαετίες στον δρόµο, στη
Βουλή και τώρα στην Κυβέρνηση απέναντι στον φασισµό µε όλες
τις µορφές του. Έχουν φυλακιστεί, εξοριστεί, στιγµατιστεί και
υποφέρει αυτοί και οι οικογένειές τους για τις ιδέες τους.

Εµείς θα συνεχίσουµε να υπηρετούµε µε συνέπεια τις αρχές
αυτές, τη στιγµή που η κεντρική γραµµή της Νέας Δηµοκρατίας
-και όχι επιµέρους συνάδελφοι- ρίχνει όλο και περισσότερο νερό
στον µύλο της ακροδεξιάς.

1968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Στεργίου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση παρουσιάζει ως φιλολαϊκό τον κρατικό προϋπο-

λογισµό που όχι µόνο ενσωµατώνει όλα τα αντιλαϊκά µέτρα των
προηγούµενων χρόνων και τους στόχους για τα µατωµένα πλε-
ονάσµατα, αλλά φορτώνει και νέα βάρη στον λαό, ενώ την ίδια
στιγµή µπουκώνει µε νέα προνόµια το µεγάλο κεφάλαιο. Έτσι,
λοιπόν, για άλλη µια χρονιά οι εργαζόµενοι θα είναι τα µεγαλύ-
τερα θύµατα αυτού του ταξικού προϋπολογισµού σε βάρος τους.
Γιατί ταξικός είναι ο προϋπολογισµός, αλλά σε όφελος των επι-
χειρηµατικών οµίλων του µεγάλου κεφαλαίου.

Να βάλουµε µερικά ερωτήµατα: Τι είναι αυτό που εµποδίζει,
όµως, και δεν ικανοποιεί σήµερα έστω και τις στοιχειώδεις ανάγ-
κες των εργαζοµένων; Γιατί η νέα γενιά να ζει και να ζήσει χειρό-
τερα από την προηγούµενη και να γυρνάει η ζωή πίσω δεκαετίες;
Γιατί να µην έχουν όλοι οι εργαζόµενοι δουλειά µε σταθερό ηµε-
ρήσιο χρόνο εργασίας και µάλιστα µειωµένο, λόγω της εξέλιξης
της επιστήµης; Γιατί να µην απολαµβάνουν δωρεάν αναβαθµι-
σµένες παροχές υγείας, παιδείας, πρόνοιας; Γιατί να µην έχουν
επαρκή ελεύθερο χρόνο για ξεκούραση, ψυχαγωγία, να απολαµ-
βάνουν τον πολιτισµό και τον αθλητισµό; Γιατί να µην µπορούν
να κάνουν διακοπές αυτοί µαζί µε τις οικογένειές τους; Άραγε,
θα ικανοποιηθεί κάτι από όλα αυτά µε το µέρισµα των πεντακο-
σίων ευρώ το πολύ το οποίο δίνετε και πανηγυρίζετε σε νοικοκυ-
ριά που έχουν εισόδηµα πέντε, έξι, επτά, οκτώ ή εννιά χιλιάδες
ευρώ; Όχι. 

Αυτά και άλλα πολλά «γιατί» προβληµατίζουν τους εργαζόµε-
νους. Και τους καλούµε να µας ακούσουν. Το εµπόδιο για όλα
αυτά τα «γιατί» είναι η οργάνωση της οικονοµίας και το σύστηµά
της, που λειτουργεί µε βασικό κριτήριο και γνώµονα το κέρδος
και όχι την ικανοποίηση όλων των παραπάνω αναγκών. Είναι οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι βιοµήχανοι, οι εφοπλιστές που έχουν
τα κλειδιά της οικονοµίας στα χέρια τους και φορτώνουν στον
λαό για χάρη της κερδοφορίας τους µια ζωή γεµάτη βάσανα,
φτώχεια και εξαθλίωση. Είναι ένα σύστηµα, το οποίο σαπίζει και
θυσιάζει τις ανθρώπινες ζωές για την κερδοφορία του, µε απο-
τέλεσµα το 10% να ζει στη χλιδή και το 90% να αγκοµαχάει για
να τα βγάλει πέρα.

Το ΚΚΕ λέει στον λαό µας να αµφισβητήσει εν πρώτοις και να
απορρίψει αυτό που του λανσάρετε ως σωτηρία, µε το οποίο
ούτε στη Δευτέρα Παρουσία δεν πρόκειται να δει χαΐρι. Να
ακουµπήσει πάνω στην πρότασή µας που συµβαδίζει απόλυτα
µε την εποχή. Δηλαδή ποιο; Να απολαµβάνει ο λαός αυτό, το ο-
ποίο παράγει για να έχει µια ζωή µε χαµόγελο και µάτια γεµάτα
ευτυχία. 

Αυτό µπορεί να γίνει µόνο όταν όλα τα οικονοµικά εργαλεία
µπουν στη διάθεση και στην υπηρεσία του λαού µας, µε την κοι-
νωνικοποίηση των συγκεντρωµένων µέσων παραγωγής, όταν
όλες οι πλουτοπαραγωγικές πηγές γίνουν κοινωνική περιουσία,
απελευθερώνοντας έτσι τις µεγάλες αναπτυξιακές δυνατότητες
που έχει σήµερα η χώρα µας και οι οποίες µε επιστηµονικό κεν-
τρικό σχεδιασµό θα δώσουν δύναµη και ώθηση σε όλους τους
κλάδους της οικονοµίας, εξαλείφοντας έτσι οριστικά την αναρχία
στην παραγωγή που χαρακτηρίζει το καπιταλιστικό σύστηµα και
γεννά τις βαθιές αυτές οικονοµικές κρίσεις, τις οποίες πληρώνει
ο λαός µας. Αυτή η λαϊκή εξουσία µπορεί να εξαλείψει πραγµα-
τικά όλα τα βάσανα του λαού µας.

Κύριοι της Κυβέρνησης, πανηγυρίζετε ότι καταφέρατε να κα-
τεβάσετε την ανεργία στο 18%, ενώ την παραλάβατε στο 26%.
Πέρα από το ότι ανταγωνίζεσθε µε τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ ποιος έφερε πιο µεγάλη δυστυχία σε εργαζόµενους και
άνεργους, ας δούµε την πραγµατικότητα και µάλιστα µε στοιχεία
δικά σας.

Πρώτον, δεν γνωρίζετε ότι πεντακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι
δουλεύουν στο εξωτερικό και δεν προσµετρώνται στους αριθ-
µούς; Δεν ξέρετε ότι οι ελαστικές µορφές απασχόλησης σπάνε
κόκκαλα σε κάθε χώρο δουλειάς, αφού παραµένει σε πλήρη ισχύ

και έχει ενισχυθεί από εσάς όλο το αντεργατικό πλαίσιο εργα-
σιακών σχέσεων, γιατί αυτό απαιτεί η ανταγωνιστικότητα και η
κερδοφορία των βιοµηχάνων; 

Με τα δικά σας στοιχεία, δεν το ξέρετε ότι το 45% των προσ-
λήψεων είναι πλήρους απασχόλησης και το 55% ελαστικές µορ-
φές απασχόλησης; Γι’ αυτό λοιπόν, πανηγυρίζετε; Τι να πούµε. 

Για τους ανέργους τι επιφυλάσσετε; Ένα χρόνο επιδότησης
µε το άθλιο 363 ευρώ τον µήνα και µετά άσε τον άνθρωπο να πε-
θαίνει στο κρεβάτι του. Αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής είναι
µόνο το 10% των ανέργων να επιδοτείται. Επιδοτείτε, όµως, αδ-
ρά τους βιοµήχανους µε ζεστό χρήµα για να προσλαµβάνουν ερ-
γαζόµενους µε µισθούς άθλιους. Γι’ αυτούς έχετε χρήµα. Για
τους ανέργους όχι. 

Παράλληλα έχετε επιδοθεί σε ένα παραµύθι ότι ανεβάζετε τον
κατώτερο µισθό. Το είπε ο προηγούµενος οµιλητής του ΣΥΡΙΖΑ.
Για να δούµε, όµως, πώς και πόσο. 

Ενεργοποιήσατε τον νόµο Βρούτση -που τον κάνατε και δικό
σας, ενώ τον καταγγέλλατε κατά τα άλλα- µε τον οποίον ο κατώ-
τερος µισθός δεν θα είναι αποτέλεσµα αγωνιστικής διεκδίκησης
των συνδικάτων µε τον ΣΕΒ, αλλά θα καθορίζεται µε υπουργική
απόφαση, παίρνοντας υπόψη µόνο την κερδοφορία και ανταγω-
νιστικότητα των επιχειρήσεων, όπως ακριβώς λέει ο ΣΕΒ, και όχι
τις ανάγκες των εργαζοµένων. Τώρα πόσο θα τον ανεβάσετε;
Κατά πως διαρρέετε εσείς οι ίδιοι 20-30 ευρώ το µήνα. Πολύ κου-
βαρντάδες είστε για τους εργαζόµενους! 

Πανηγυρίζετε, επίσης, ότι επαναφέρετε τις συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας. Τι ακριβώς επαναφέρετε; Ας πούµε ότι µια συν-
δικαλιστική οργάνωση υπογράφει συλλογική σύµβαση εργασίας
µε την αντίστοιχη κλαδική εργοδοτική οργάνωση.

Πρώτον, δεν έχετε θωρακίσει εκ των προτέρων νοµοθετώντας
ότι για να γίνει υποχρεωτική µια συλλογική σύµβαση πρέπει προ-
αιρετικά η εργοδοτική οργάνωση να προσκοµίσει στο Υπουργείο
Εργασίας µητρώο µελών µε το οποίο να αποδεικνύει ότι καλύπτει
το 51% του κλάδου; Ρωτάµε. Ποιος θα το κάνει; Αφού είναι προ-
αιρετικό. Θα βγάλουν τα µάτια τους µόνοι τους; 

Δεύτερον, σε όλους τους κλάδους πάνω από τους µισούς ερ-
γαζόµενους δεν το ξέρετε ότι είτε δουλεύουν µε ελαστικές µορ-
φές είτε είναι ενοικιαζόµενοι σε εργολάβους; Αυτοί καλύπτονται
από τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας; Όχι. Ένα παράδειγµα
είναι ο κλάδος του τουρισµού, όπου η συλλογική σύµβαση ερ-
γασίας εφαρµόζεται µόνο στο 10% των εργαζοµένων, αφού
ισχύουν δεκαπέντε διαφορετικές µορφές απασχόλησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας παρακαλώ.
Επιεικώς θα πούµε µόνο ότι κοροϊδεύετε τους εργαζόµενους

ασύστολα. Αν πραγµατικά θέλατε να επαναφέρετε τον κατώτερο
µισθό, τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, την κατάργηση όλων
των αντεργατικών νόµων, δεν έχετε παρά να ψηφίσετε την πρό-
ταση νόµου των πεντακοσίων τριάντα συνδικαλιστικών οργανώ-
σεων που σας έχουµε καταθέσει. Αλήθεια, πού την έχετε αυτή;
Δυο χρόνια σας την έχουµε καταθέσει. Εµείς και το Πανεργατικό
Αγωνιστικό Μέτωπο δεν θα πάψουµε να διεκδικούµε την επανα-
φορά όλων των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

Κύριοι της Κυβέρνησης και των άλλων κοµµάτων που στηρί-
ζετε µε τα µπούνια αυτό το βάρβαρο σύστηµα, το έχετε Ευαγγέ-
λιο και το προσκυνάτε –καπιταλισµός λέγεται- τα γνωρίζετε αυτά.
Τα λέµε ιδιαίτερα στους εργαζόµενους. Στο όνοµα της δίκαιης
ανάπτυξης, της ανταγωνιστικότητας και της κερδοφορίας του
έχει δηµιουργήσει κάτεργα στους χώρους δουλείας µε αποτέλε-
σµα χιλιάδες εργατικά ατυχήµατα µε δεκάδες νεκρούς. Πιο συγ-
κεκριµένα, µε στοιχεία του ΣΕΠΕ, το 2016 έγιναν έξι χιλιάδες
πεντακόσια δεκαπέντε εργατικά ατυχήµατα εκ των οποίων εβδο-
µήντα πέντε θανατηφόρα. Δηλαδή, κάθε πέντε µέρες είχαµε και
έναν εργάτη νεκρό. Για το 2017 και το 2018 που φεύγει δεν υπάρ-
χουν στοιχεία του ΣΕΠΕ. Αυτό και µόνο λοιπόν το στοιχείο επι-
βεβαιώνει ότι το κεφάλαιο που όλοι σας πιστά υπηρετείτε σκο-
τώνει και δεν υπολογίζει ούτε την ίδια τη ζωή του εργάτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Αυτή την ανάπτυξη που γίνεται για
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τα κέρδη του κεφαλαίου, που κλείνει το µέλλον στη ζωή και την
ανθρώπινη εξέλιξη την παρουσιάζετε ως διέξοδο από την κρίση,
τάχαµου τάχατες. Ποτέ και πουθενά δεν υπήρξε δίκαιη ανάπτυξη
και δίκαιη κατανοµή στο έδαφος της καπιταλιστικής οικονοµίας
και µάλιστα σε περίοδο κρίσης. 

Επιδίωξη όλων σας, ιδιαίτερα της Κυβέρνησης, είναι να κάνετε
τον λαό µας συνένοχο, να τον κάνετε να σιωπήσει, να τον έχετε
σε αναµονή, να ανέχεται να ζει στη φτώχεια και στην εξαθλίωση,
περιµένοντας τάχαµου από τη δίκαιη ανάπτυξη κάποια ψίχουλα
που του δίνετε στο τέλος του χρόνου, περίπου 300 ευρώ. Όµως
όσο η οικονοµία είναι σχεδιασµένη για να υπηρετεί τα κέρδη και
όχι την ικανοποίηση των αναγκών µας, ο λαός µας δεν πρόκειται
να δει άσπρη µέρα. 

Καλούµε, λοιπόν, τους εργαζόµενους, τον λαό µας, να κλεί-
σουν τα αυτιά τους στους παλιούς και νέους σωτήρες και µε
οδηγό πάντοτε τις δικές τους σύγχρονες ανάγκες να αγωνιστούν
µαζί µε τα ταξικά συνδικάτα, συµπορευόµενοι µε τη γραµµή του
κόµµατός µας, για να επανακτήσουν όλα όσα τους έκλεψαν και
να ανοίξουν τον δρόµο για την οριστική απαλλαγή από τα δεινά
τους, ανατρέποντας αυτόν τον σάπιο εκµεταλλευτικό τρόπο ορ-
γάνωσης της οικονοµίας, που γεννά φτώχεια, εξαθλίωση, πόλεµο
και προσφυγιά. Να συµπορευτούν µαζί µας, µε το ΚΚΕ, που έ-
χουµε τη µοναδική πρόταση διεξόδου σε όφελός τους, κρατών-
τας παράλληλα τα κλειδιά της οικονοµίας και της εξουσίας στα
χέρια τους. 

Καλούµε όλους τους εργαζόµενους στις 18 του Δεκέµβρη, την
Τρίτη δηλαδή, να πάρουν µέρος στα συλλαλητήρια του Πανερ-
γατικού Αγωνιστικού Μετώπου ενάντια στον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Ο Ρήγας και η Επανάσταση» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι επτά  µαθητές και µα-
θήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 3ο Γενικό Λύκειο
Χαλανδρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Δηµαράς, ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
έχει τον λόγο για επτά λεπτά κατά τον Κανονισµό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να πω στον συνάδελφο του ΚΚΕ, που µόλις µίλησε,
ότι και εµείς έχουµε την ίδια αγωνία για τους εργαζόµενους, για
τους εργάτες, για τα εργατικά ατυχήµατα, για τη φτώχεια, για τη
δυστυχία, απλώς πρέπει να τα λύσουµε µέσα στις σηµερινές δε-
δοµένες συνθήκες και, αν θέλετε, να σχεδιάσουµε από κοινού
και τις αλλαγές που πρέπει να γίνουν στο κοινωνικο-οικονοµικό
σύστηµα για το µέλλον. Πρέπει, όµως, να τα δούµε σήµερα µέσα
στις δεσµεύσεις της χώρας που έχουµε, τα χρέη, τους γείτονες,
τους κινδύνους, µέσα σε όλα αυτά πρέπει να κινούµαστε. 

Θα ξεκινήσω µε µερικά στοιχεία του προϋπολογισµού για το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, πώς είναι το 2018 σε
σχέση µε το 2019. Έχουµε µείωση κατά 55% των δαπανών που
αφορούν πάγια περιουσιακά στοιχεία, υπερδιπλασιασµό κατά
120%, από 5 εκατοµµύρια σε 11 εκατοµµύρια ευρώ των αποδό-
σεων στον Ελληνικό Οργανισµό Ανακύκλωσης, τον ΕΟΑΝ, από
έσοδα που προκύπτουν από την εφαρµογή της υπουργικής από-
φασης για τη µείωση κατανάλωσης της πλαστικής σακούλας.
Έχουµε πρόβλεψη κονδυλίου 17,5 εκατοµµυρίων ευρώ για τη µε-
ταβίβαση σε παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας, για τη χορήγηση
έκπτωσης σε οικιακούς καταναλωτές της Περιφέρειας Δυτικής
Μακεδονίας και του Δήµου Μεγαλόπολης της Αρκαδίας, λόγω
της λειτουργίας λιγνιτικών ορυχείων και σταθµών ηλεκτροπαρα-
γωγής. Έχουµε διατήρηση κονδυλίου ύψους 6,2 εκατοµµυρίων
ευρώ για δαπάνες δασοπροστασίας. Έχουµε τετραπλασιασµό
των πόρων που αφορούν επιχορήγηση φορέων διαχείρισης προ-
στατευόµενων περιοχών, από 450.000 ευρώ σε 2,2 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Πίσω από τους αριθµούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

η ζωή των ανθρώπων, είναι η ανεργία των νέων, η κατάσταση στο
σύστηµα υγείας, η ζωή στον πλανήτη, ο ανθρώπινος πολιτισµός.
Όλα αυτά πρέπει να τα σκεφτόµαστε, όταν συζητάµε για τους
αριθµούς και της οικονοµίας, αλλά και του προϋπολογισµού
κάθε χρόνο. 

Η συζήτηση για τον προϋπολογισµό είναι ευκαιρία να αναλυ-
θούν τα πολιτικά σχέδια των κοµµάτων για την οικονοµία και όχι
µόνο γι’ αυτήν, δηλαδή και για την κοινωνία. 

Μια συστηµατική παράθεση των προτάσεων των κοµµάτων και
µια τεκµηρίωση θα έκαναν κατανοητές τις διαφορές των πολιτι-
κών προγραµµάτων, για να ενηµερωθούν οι πολίτες και να τοπο-
θετηθούν µε την ψήφο τους. Δυστυχώς, όµως, οι περισσότερες
τοποθετήσεις των συναδέλφων δεν είναι σ’ αυτήν τη βάση, αλλά
γινόµαστε σχολιαστές, βάζουµε και το µακεδονικό στη συζήτηση
και ό,τι µας έρθει. 

Η χώρα µας, όπως και κάθε χώρα, χρειάζεται ένα στρατηγικό
σχέδιο για την οικονοµία και την οργάνωση της κοινωνίας, µε
προβολή στο µέλλον. Οι συνθήκες αλλάζουν ταχύτατα. Τα δεδο-
µένα του προβλήµατος καθορίζουν την προσέγγιση και την κα-
τεύθυνση σχεδιασµού της οικονοµίας, µακροπρόθεσµα, µεσο-
πρόθεσµα και βραχυπρόθεσµα. Συνήθως στεκόµαστε στο βρα-
χυπρόθεσµα. Οι αλλαγές που αποτυπώνονται στους προϋπολο-
γισµούς αφορούν τον προσανατολισµό των διαθέσιµων οικονοµι-
κών πόρων, τη φορολογική πολιτική και γενικά τις προτεραιότη-
τες των πολιτικών επιλογών. 

Διαµορφώνονται νέες συνθήκες. Μιλάµε για την ανάκτηση της
ανεξαρτησίας της χώρας και δεν προσδιορίζουµε τα βήµατα
απεξάρτησης που πρέπει να γίνονται για έναν µακροπρόθεσµο
σχεδιασµό για κάθε έτος και σε κάθε τοµέα. Για παράδειγµα, σή-
µερα η χώρα µας εισάγει περίπου το 75% της ενέργειας. Από τις
διεθνείς συµβάσεις για τις κλιµατικές αλλαγές –Συµφωνία του
Παρισιού κ.λπ.- αλλά και την ταχύτητα εξάντλησης των αποθε-
µάτων πετρελαίου, λιγνίτη και φωταερίου στον πλανήτη, θα πρέ-
πει το 2050, κύριοι συνάδελφοι, το 90%-95% της ενέργειας να
παράγεται και στη χώρα µας από Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας.
Δηλαδή, κανένα σπίτι δεν θα πρέπει ή δεν θα µπορεί να θερµαί-
νεται τότε µε πετρέλαιο και φωταέριο.

Πόσο συζητήθηκε, λοιπόν, το σχέδιο µετάβασης της χώρας
στη λεγόµενη «απανθρακοποίηση» στον ενεργειακό τοµέα; Πόσο
έχει καθοριστεί η απόλυτη ανάγκη προσαρµογής των πόλεων
στον στόχο αυτό; Πόσο έχουµε κατανοήσει τα νέα δεδοµένα, για
τα οποία οι επιστήµονες µας διαβεβαιώνουν;

Όταν έχουµε αύξηση της θερµοκρασίας στον πλανήτη κατά
ενάµιση βαθµό Κελσίου, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, στα κέντρα των πόλεων θα έχουµε συν πεντέµισι βαθµούς
Κελσίου τα καλοκαίρια και η ενέργεια που θα απαιτείται για τον
δροσισµό το καλοκαίρι θα είναι πολλαπλάσια σ’ αυτές τις περιο-
χές από τις άλλες περιοχές µε πράσινο και απ’ αυτό που είναι
σήµερα.

Πόσο, λοιπόν, έχει κατανοηθεί ότι πρέπει να πρασινίσουµε τις
πόλεις και ιδιαίτερα τα κέντρα των πόλεων, όπως η Αθήνα; Όµως
πρασίνισµα σηµαίνει διασπορά του πρασίνου µέσα στην πόλη,
αλλά και πράσινες διαδροµές µε λωρίδες πρασίνου ικανού πλά-
τους. 

Πόσο έχει κατανοηθεί, επίσης, ότι το σχέδιο ενεργειακής απε-
ξάρτησης συνδυάζεται µε επανασχεδιασµό της πόλης για την αν-
θεκτικότητα σε υψηλές θερµοκρασίες, αλλά και σε σεισµούς και
ότι πρέπει να ασχοληθούµε σοβαρά µε τα παλαιά κτήρια; Αυτό
το λέω, διότι ταυτόχρονα πρέπει να λύσουµε τρία τουλάχιστον
προβλήµατα, ήτοι να βρούµε χώρο και χώµα να φυτέψουµε δέν-
τρα, να αποκτήσουµε περισσότερους κοινόχρηστους χώρους
στα πυκνοκατοικηµένα τµήµατα της πόλης, να αναβαθµίσουµε
ενεργειακά τα παλαιά κτήρια, από τα οποία όσα κατασκευάστη-
καν πριν από το 1980, δεν έχουν ούτε στοιχειώδεις µονώσεις.
Πρέπει, επίσης, να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα της στατικής
αντοχής των κτηρίων σε µεγάλους σεισµούς. Ταυτόχρονα, αν λύ-
σουµε αυτά τα προβλήµατα, δίνουµε και δουλειά στους οικοδό-
µους, στους µηχανικούς, στους τεχνίτες, που στη µεγάλη τους
πλειοψηφία σήµερα είναι άνεργοι.

Μιλάµε για κτήρια τα οποία κατασκευάστηκαν πριν από το
1980 µε τον παλαιό αντισεισµικό κανονισµό, ενώ παράλληλα
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έχουµε και µείωση της αντοχής του οπλισµένου σκυροδέµατος,
που αρχίζει µετά τα σαράντα ή πενήντα χρόνια να χάνει την αν-
τοχή του. Πολλές φορές γίνεται συζήτηση για την ενεργειακή
αναβάθµιση των κτηρίων και αγνοούµε τον άλλο παράγοντα, δη-
λαδή την αντοχή των κτηρίων, στα οποία επενδύουµε χρήµατα
για ενεργειακή αναβάθµιση.

Μπορούµε, όµως, να ενισχύσουµε θεµέλια ή σκελετό κτηρίων
στο συνεχές οικοδοµικό σύστηµα που το ένα κτήριο κολλά πάνω
στο άλλο και συνήθως είναι και σε διαφορετικά βάθη η θεµε-
λίωσή τους; Μήπως πρέπει να κατανοήσουµε την ανάγκη για ένα
µακροπρόθεσµο πρόγραµµα για τις πόλεις µας, που θα προβάλ-
λεται στο 2030, το 2040 και το 2050, για επανασχεδιασµό των
πόλεων που θα προβλέπει και απόσυρση κτηρίων, λύνοντας ταυ-
τόχρονα όλα τα κοινωνικά προβλήµατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα µια ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το σχέδιο για τις πόλεις το 2030, το 2040 και 2050, µε εν-

διάµεσα στάδια υλοποίησης, σχεδιάζουµε στο Υπουργείο και αρ-
χίσαµε τον δηµόσιο διάλογο για τούτο. Η Κυβέρνηση παρου-
σίασε τον προηγούµενο µήνα, τον Νοέµβριο του 2018, το εθνικό
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα. Το σχέδιο κινείται στο πλαί-
σιο των διεθνών συνθηκών για την κλιµατική αλλαγή. Παρουσιά-
ζονται αναλυτικά οι στόχοι για κάθε τοµέα που προανέφερα,
όπως τα κτήρια, οι µεταφορές, οι Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας.
Μέχρι τώρα είµαστε µέσα στους στόχους που θέτει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή.

Θα ήθελα κάτι να πω ακόµα για τη δίκαιη ανάπτυξη και το σχέ-
διο επιβίωσης. Όσον αφορά τη λεγόµενη δίκαιη ανάπτυξη, παρ’
όλο που η λέξη ανάπτυξη µε τη συνήθη εννοιολογία είναι αδόκι-
µος όρος οικολογικά, για να είναι δίκαιη δεν αρκεί να µοιράζει
σήµερα τον παραγόµενο πλούτο δικαιότερα –αυτό πρέπει να γί-
νεται- αλλά ταυτόχρονα για να είναι δίκαιη, πρέπει να µην αδικεί
τις επόµενες γενιές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εποµένως, µια ανάπτυξη, έστω µε δίκαιη κατανοµή του πλού-
του, µε τα χαρακτηριστικά του καταναλωτισµού, όπως τον ζούµε
στον δυτικό κόσµο, έχει οικολογικό αποτύπωµα που αποτυπώνε-
ται σε δυόµισι ή τρεις πλανήτες για το επίπεδο ζωής που έχει ο
δυτικός κόσµος. Δυστυχώς, η ανθρωπότητα βαδίζει χωρίς σχέδιο
επιβίωσης και το κυρίαρχο πολιτικό σύστηµα δεν βλέπει µακριά.
Ενδιαφέρεται για την ανάπτυξη µε εφήµερα χαρακτηριστικά, που
φέρνει κέρδη και καταναλωτισµό, µε ταυτόχρονη φτώχεια και δυ-
στυχία.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Παρακαλώ την κ. Κοζοµπόλη, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, να λάβει
τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση κλήθηκε την τελευ-
ταία τριετία να διαχειριστεί τα οικονοµικά της χώρας που βρί-
σκονταν σε µια πολύ άσχηµη κατάσταση που µπορεί κανείς να
την παροµοιώσει µόνο µε εκείνη του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου. 

Μίλησε νωρίτερα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΙΝΑΛ
για προβλέψεις που δεν επιβεβαιώθηκαν στους υπολογισµούς.
Εγώ θέλω να ρωτήσω το εξής: Η πρόβλεψη του 2014 που ήταν
για 1,7% ανάπτυξη µήπως έγινε 0,2% και γι’ αυτό φταίει η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Ήδη, λοιπόν, είχε εκτροχιαστεί όλο το πρό-
βληµα.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό έγινε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ακριβώς, κύριε

συνάδελφε. Κάνετε πολιτική µε προβλέψεις. Μην κοροϊδεύουµε
τον κόσµο. Ας πάµε παρακάτω.

Ανέλαβε, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση να διαχειριστεί τα οικονο-
µικά της χώρας, χωρίς χρηµατοδότηση, χωρίς εργαλεία σταθε-
ροποίησης, µε ένα ευάλωτο τραπεζικό σύστηµα και την κοινωνία
διαλυµένη. Οι επιλογές ήταν ελάχιστες. Ο δανεισµός γινόταν µε

πολύ δύσκολους όρους, γιατί η αξιοπιστία της χώρας είχε χαθεί
και, εποµένως, οι δανειακές συµβάσεις έθεταν αυστηρούς ό-
ρους, τους οποίους έπρεπε να τους τηρήσουµε. Η άλλη λύση
ήταν η έξοδος από την Ευρωζώνη, µε τα χρέη της χώρας να πα-
ραµένουν στο ευρώ και ακέραια. 

Φυσικά, δεν ήταν µόνο το οικονοµικό κόστος τεράστιο, αλλά
ανυπολόγιστο ήταν και το κοινωνικό κόστος σ’ αυτήν την περί-
πτωση, όχι για εκείνους που εν τω µεταξύ είχαν κερδοσκοπήσει
και είχαν βγάλει τα κεφάλαιά τους στο εξωτερικό, αλλά για εκεί-
νους που θα έβλεπαν απλήρωτους την άλλη µέρα τους µισθούς
και τις συντάξεις τους, για τους µικρούς καταθέτες που θα έβλε-
παν τις καταθέσεις τους να εξανεµίζονται, που θα έβλεπαν την
καταστροφή στη ζωή τους να ολοκληρώνεται.

Επιλέχθηκε ο δύσκολος δρόµος και σήµερα είµαστε σε θέση
να κάνουµε απολογισµό τριετίας και να αισθανόµαστε δικαίωση.
Έτσι, και ο προϋπολογισµός του 2019 που συζητάµε σήµερα
σχεδιάστηκε µε άλλους όρους. Τόσο η διαδικασία κατάρτισής
του, όσο και το περιεχόµενό του σηµατοδοτούν την πορεία της
χώρας στην κανονικότητα µετά από δέκα χρόνια.

Η βούληση υπήρχε. Με συντονισµένες προσπάθειες και όχι τυ-
χαία προέκυψε η δυνατότητα και έτσι τα δηµοσιονοµικά µεγέθη
της χώρας επιτρέπουν µε ασφάλεια να έχουµε ένα νέο µείγµα
δηµοσιονοµικής πολιτικής που στοχεύει στην ενίσχυση του δια-
θέσιµου εισοδήµατος των νοικοκυριών, στην υποστήριξη της
βιώσιµης ανάπτυξης και στη θωράκιση της κοινωνικής προστα-
σίας.

Έτσι, στον προϋπολογισµό του 2019 περιλαµβάνονται µέτρα
που έχουν ήδη ψηφιστεί και που είναι µέτρα ελάφρυνσης, µόνι-
µης µείωσης φορολογικών βαρών και ασφαλιστικών εισφορών
των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων, µέτρα που αποσκοπούν
στην τόνωση της κοινωνικής προστασίας και της απασχόλησης
των νέων. 

Είδαµε αυξηµένους τους επιµέρους τοµείς του προϋπολογι-
σµού στο κοινωνικό κράτος. Το ίδιο είδαµε και στην υγεία, αλλά
και στην παιδεία χαρακτηριστικά, που την παραλάβαµε µε µια
φθίνουσα πορεία. Μάλιστα, µε εκείνες τις προδιαγραφές ήταν
να έχει φθάσει το 2018 στο 1,6% του προϋπολογισµού και τη βλέ-
πουµε υπερδιπλασιασµένη. Να µην αναφερθώ αναλυτικά. Τα
είπαν και οι άλλοι συνάδελφοι. Φυσικά, βλέπουµε ενισχυµένη και
την κοινωνική αλληλεγγύη.

Θα ήθελα, ενδεικτικά, να σταθώ σ’ έναν δύσκολο τοµέα, που
δεν είναι και πολύ ευχάριστος, σ’ αυτόν της αντεγκληµατικής πο-
λιτικής. 

Σ’ αυτόν τον τοµέα έχουν γίνει τοµές πραγµατικά. Η πολιτική
αυτής της Κυβέρνησης έχει θέσει στο επίκεντρο την επανένταξη
των αποφυλακισµένων. Και εδώ µε καταστήµατα κράτησης που
βρίσκονται διάσπαρτα και στο πουθενά, άναρχα δοµηµένα και
άλλα κατασκευασµένα εκατόν πενήντα χρόνια και πλέον για άλ-
λους σκοπούς από αυτούς που χρησιµοποιούνται σήµερα, η Κυ-
βέρνηση έκανε παρεµβάσεις. Περίσσεψαν χώροι και έτσι δη-
µιούργησε δοµές, σχολεία δεύτερης ευκαιρίας, χώρους για δη-
µιουργική απασχόληση. Έκανε ΙΕΚ στα περισσότερα από αυτά
τα καταστήµατα και έτσι πολλοί παρακολουθούν –ψυκτικοί, ΙΕΚ
µαγειρικής, διάφορες άλλες ειδικότητες-, έτσι ώστε ο κρατούµε-
νος να µπορέσει να επανέλθει στην κοινωνία, στην εργασία. Αυτό
θα είναι καλό για εκείνον, αλλά και για την κοινωνία. Εν τέλει, θα
είναι ασφάλεια και για την κοινωνία.

Παρέλειψα να πω κάτι πολύ σηµαντικό που έχει δροµολογηθεί
ήδη από το 2008, που ο κ. Δένδιας ήταν τότε Υπουργός Δικαιο-
σύνης, δηλαδή την ένταξη των υπηρεσιών υγείας του ΕΣΥ, κάτι
που δεν γινόταν γιατί σκόνταφτε στο οικονοµικό κοµµάτι και που
σήµερα είναι πλέον γεγονός. Ήδη δηµοσιεύθηκε στο Φύλλο
Εφηµερίδας της Κυβέρνησης η σχετική υπουργική απόφαση και
µε όλη την οικονοµική δυσκολία έγινε και αυτό, η επιµόρφωση
του φυλακτικού προσωπικού και αλλά µε ελάχιστους πόρους.

Τώρα στον προϋπολογισµό του 2019 υπάρχει για πρώτη φορά
αλλαγή διάρθρωσης. Για πρώτη φορά η Γενική Γραµµατεία Αν-
τεγκληµατικής Πολιτικής έχει δικό της προϋπολογισµό, που
ανέρχεται στα 134 εκατοµµύρια έναντι 127 πέρυσι, που κυρίως
ήταν για µισθολογικό κόστος.

Έτσι, έχουµε τη δυνατότητα να γίνει, ενώ δεν είχε γίνει κάτι
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τέτοιο επί πολλά χρόνια, πρόσληψη σωφρονιστικών υπαλλήλων.
Η τελευταία φορά που στελεχώθηκαν τα σωφρονιστικά καταστή-
µατα ήταν µε όσους τέθηκαν σε διαθεσιµότητα από τη Δηµοτική
Αστυνοµία. Και τώρα ήδη έχουν προκηρυχθεί σχετικοί διαγωνι-
σµοί. 

Επίσης, θα βελτιωθεί η φαρµακευτική περίθαλψη, οι γιατροί,
η στελέχωση και άλλα για να µην τα αναφέρω αναλυτικά 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η υλοποίηση των µέτρων που
εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη έχει υποβάλει σε
µεγάλη δοκιµασία τη Νέα Δηµοκρατία. Κατά τα ειωθότα, οι εξαγ-
γελίες γίνονταν πριν τις εκλογές και δεν υλοποιούνταν. Εδώ
έχουµε το αντίθετο. Το προεκλογικό πρόγραµµα του Σεπτεµ-
βρίου του 2015, όχι µόνο υλοποιήθηκε, αλλά υπερκεράστηκε και
τώρα δεν υπάρχει µεγαλύτερος πολιτικός ευτελισµός για την
ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας και όσους είχαν επενδύσει στο
αφήγηµα της καταστροφολογίας από το να ψηφίζουν µέτρα που
παρακαλούσαν γονυπετείς να µην εφαρµοστούν. Μάλιστα, η Νέα
Δηµοκρατία οµολόγησε επισήµως ότι έσπευσε να προσαρµόσει
το πρόγραµµά της στα συγκεκριµένα µέτρα.

Όταν είδαν τις ιστορίες καταστροφής τη µία µετά την άλλη να
καταρρέουν, οι ηγεσίες της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του
ΚΙΝΑΛ, µπροστά στο προφανές αδιέξοδο, επιχειρούν να απαξιώ-
σουν τα µέτρα της Κυβέρνησης, να τα αξιολογήσουν ως δευτε-
ρεύοντα και να τα αποδώσουν µε τον όρο «παροχολογία», να τα
εντάξουν σε µια άλλη ευτελή, πελατειακή σχέση, δεδοµένου ότι
το 2019 είναι ούτως ή άλλως χρονιά εκλογών, όπως ακριβώς
απέδωσαν ως σκανδαλολογία τη σειρά των µεγάλων υποθέσεων
διαφθοράς, στις οποίες έχουν εµπλακεί κυβερνητικά και µη στε-
λέχη των δύο άλλοτε µεγάλων κοµµάτων, του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας.

Το ορθό θα ήταν να παραθέσει ευθαρσώς το πρόγραµµά της
η Νέα Δηµοκρατία και να µας εξηγήσει πώς ακριβώς θα προσελ-
κύσει τις επενδύσεις που επαγγέλλεται και τι ακριβώς θα κάνει
στο ασφαλιστικό, στην παιδεία που επαγγέλλεται περιορισµούς
των δαπανών.

Τα µέτρα της Κυβέρνησης δεν αποτελούν πελατειακές παρο-
χές. Ένα προς ένα, όπως τα αναδροµικά, η µη περικοπή συντά-
ξεων, η µείωση ασφαλιστικών εισφορών, η επιδότηση ασφαλιστι-
κών εισφορών νέων, η κατάργηση ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο κρασί, έχουν σαφή κοινωνικό και αναπτυξιακό χαρακτήρα,
αποβλέπουν στην αποκατάσταση της κοινωνικής συνοχής που
επλήγη βάναυσα τα χρόνια της κρίσης και στην τόνωση της κα-
τανάλωσης.

Η Νέα Δηµοκρατία, αφού κατέρριψε και το τελευταίο της αφή-
γηµα, επέστρεψε στην αγαπηµένη της καταφυγή, την καταστρο-
φολογία. Και τι δεν ακούσαµε αυτές τις µέρες από Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας και της Αντιπολίτευσης. Μέχρι κάποιος
συνάδελφός µας αποκάλεσε τον φετινό προϋπολογισµό ζουρλο-
µανδύα. Και µη χειρότερα!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν σας
ακούει κανένας, δεν σας πιστεύει κανένας, γιατί όπλο µας είναι
η αλήθεια και οι πράξεις µας, όχι τα λόγια. Όπλο µας είναι οι
ζωές των πολιτών που σιγά-σιγά βρίσκουν την κανονικότητά τους
και που αργά, αλλά σταθερά, καλυτερεύουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Κόνσολας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια

ότι τα έργα και οι ηµέρες σας, τα λόγια της αλήθειας, αποτυπώ-
νονται στις πράξεις σας και αυτό κρίνει ο ελληνικός λαός. Ειλι-
κρινά είναι άξιον απορίας, γιατί η διαστρέβλωση της πραγµατικό-
τητας αποτυπώνεται στο σύνολο σχεδόν των οµιλητών της κυ-
βερνητικής παράταξης.

Άκουσα µε προσοχή -όπως θα ακούσατε και εσείς- τους ειση-
γητές της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Σταϊκούρα, τον κ. Βεσυρό-
πουλο, τον κύριο Υπουργό. Τους ακούσατε όλους. Ε, αυτή η
τοποθέτηση, η δική σας, είναι εντελώς εξωπραγµατική και είναι
στην άλλη όχθη από αυτά που η Νέα Δηµοκρατία λέει αυτές τις
µέρες στη Βουλή. Σε συνδυασµό, µάλιστα, µε την παροχολογία

που η Κυβέρνηση το τελευταίο διάστηµα καταθέτει και ανακοι-
νώνει, δείχνει την εικόνα µιας κυβέρνησης που διανύει τις τελευ-
ταίες ηµέρες της. Αυτή είναι η αλήθεια. Ουσιαστικά ο κ. Τσίπρας
οργανώνει την αποχώρησή του. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι όσο πιο γρήγορα αποχωρήσει, τόσο
καλύτερα για τον τόπο και πρέπει να το καταλάβετε. Αν το έχετε
καταλάβει, πιθανόν να έχει ακόµα προοπτική σωτηρίας και ανά-
πτυξης ο τόπος αυτός.

Γιατί εκ των προτέρων έχει ναρκοθετήσει τον δρόµο -αυτό που
σας αναφέρω- της επόµενης κυβέρνησης. Γιατί το λέω αυτό; Δε-
σµεύοντας τη χώρα η Κυβέρνηση σε πρωτογενή πλεονάσµατα
µέχρι το 2022 ύψους 3,5% και 2,2% µέχρι το 2060 και εκχωρών-
τας τη δηµόσια περιουσία στους δανειστές για τα ενενήντα εννέα
χρόνια. Και δεν έχετε την τόλµη, κυρία Υπουργέ Οικονοµικών, να
απαντήσετε στην ερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας, πολλές
φορές τώρα, ποια είναι τα ακίνητα που έχετε εκχωρήσει. Θα το
κάνετε επιτέλους; 

Ο κ. Τσίπρας υπέγραψε ό,τι του έβαζαν µπροστά αυτά τα τέσ-
σερα χρόνια. Για αυτό φτάσαµε εδώ. Τις υπογραφές αυτές τις
πληρώνουµε πολύ ακριβά και τις πληρώνει η χώρα. Ο λογαρια-
σµός άνοιξε µε ένα επώδυνο και αχρείαστο µνηµόνιο, µε είκοσι
εννέα νέους φόρους -τα κατέθεσε ο Πρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας στην οµιλία του και ο κ. Βεσυρόπουλος- και µέτρα 9,9
δισεκατοµµύρια ευρώ. Ποιος το ξεχνάει αυτό; Συνεχίστηκε µε τη
διάλυση του τραπεζικού συστήµατος και τη φτωχοποίηση της µε-
σαίας τάξης και κορυφώνεται µε επώδυνες και απαράδεκτες
υποχρεώσεις και παραχωρήσεις στα εθνικά ζητήµατα, όπως
ακούσατε από τους προηγούµενους οµιλητές και τον κ. Κεφαλο-
γιάννη.

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ και κύριοι Υπουργοί, προέρχοµαι και
εγώ και ο Πρόεδρος, ο κ. Κρεµαστινός, από τα Δωδεκάνησα, την
αρχή της Ευρώπης. Ο κ. Λοβέρδος το γνωρίζει πολύ καλά. Έχω
ακούσει την τοποθέτησή του. Εκεί χτυπά η καρδιά της Ελλάδας,
εκεί είναι η πραγµατική Ελλάδα, εκεί που ζούµε καθηµερινά τις
επιβουλές της γειτονιάς µας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Και όχι µόνο τα Δωδεκάνησα. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Βεβαίως, σωστά και εσείς, ο Σά-

µιος.
Εκεί, λοιπόν, ζείτε τις επιβουλές της Τουρκίας, την επιθετικό-

τητά της. Η απάντηση σε αυτήν την επιθετικότητα, όµως, κύριοι
συνάδελφοι της Κυβέρνησης, - βλέπω ότι µειδιάτε για αυτήν την
αναφορά, να µην µειδιάτε- προϋποθέτει αποτρεπτική ισχύ, αλλά
και µια σοβαρή και αξιόπιστη κυβερνητική προσέγγιση στα θέ-
µατα. Πόσο, όµως, σοβαρή µπορεί να είναι µια κυβέρνηση που
αναγγέλλει την επέκταση των υδάτων σε 12 µίλια για το Ιόνιο,
χωρίς προηγουµένως να συνυπολογίσει την αντίδραση της γεί-
τονος χώρας και κάνει πίσω, µπροστά στις τουρκικές αντιδρά-
σεις; Είναι σοβαρή κυβέρνηση; Δεν αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση
ότι εξαγγέλλοντας την επέκταση των 12 µιλίων για το Ιόνιο και
µε την άτακτη υποχώρηση που έκανε µετά την ανακοίνωση κυ-
βερνητικών παραγόντων της Τουρκίας, ουσιαστικά νοµιµοποιεί
τις αιτιάσεις της Τουρκίας περί ειδικών συνθηκών στο Αιγαίο;
Πόσο σοβαρή και αξιόπιστη είναι µια Κυβέρνηση που µετατρέπει
τα νησιά του Αιγαίου, τον πιο ευαίσθητο χώρο, σε τόπο εγκλωβι-
σµού παράνοµων µεταναστών και προσφύγων;

Άκουσα συνάδελφο προηγουµένως να κρίνει την τοποθέτηση
του κυρίου Σταϊκούρα σε σχέση µε το µεταναστευτικό. Εκεί, λοι-
πόν, σας καλούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, στο Ανατολικό Αιγαίο,
στα Δωδεκάνησα να δείτε τι συµβαίνει µε τα προσφυγονήσια. 

Και µια που είναι και η κ. Παπανάτσιου εδώ, επιτρέψτε µου µε
όλον τον σεβασµό, κυρία Υπουργέ, να σας κάνω την εξής ερώ-
τηση: Αλήθεια, τι θα κάνετε µε τους µειωµένους συντελεστές
ΦΠΑ για τα πέντε νησιά που έχουν πληγεί από το προσφυγικό;
Θα τα παρατείνετε; Γιατί σε δεκαπέντε ηµέρες, κυρία Υπουργέ,
λήγει αυτό το µέτρο. 

Δεν δεχθήκατε την τροπολογία της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν
δεχθήκατε για δύο φορές τη συνυπογραφή των Βουλευτών της
Νέας Δηµοκρατίας για το Αιγαίο. Εάν τυχόν τα παρατείνετε, οµο-
λογείτε εµµέσως ότι το µεταναστευτικό πρόβληµα υπάρχει. Σας
λέω ότι υπάρχει πραγµατικά. Αν δεν το παρατείνετε, τι θα προ-
σφέρετε ως αντίµετρα, τα λεγόµενα αντίµετρα, στα νησιά αυτά; 

1972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Όσον αφορά τους συναδέλφους που έχουν ενστάσεις, θα
τους πρότεινα να ρωτήσουν στη Λέσβο, στη Χίο, στη Σάµο, στη
Λέρο, στην Κω τι συµβαίνει µε τον τουρισµό, τι συνέβη τον Αύ-
γουστο. Ο κ. Τσίπρας είπε ότι αυξήθηκε ο τουρισµός στη Λέσβο.
Μάλλον µετράει τους µετανάστες. Γιατί η Τράπεζα της Ελλάδος
και το ΙΝΣΕΤΕ καταθέτουν άλλα στοιχεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς η Κυβέρνηση γνωρί-
ζει µόνο έναν δρόµο, να διχάζει τους πολίτες. Τρέφεται από τον
διχαστικό λόγο, αναζητεί έναν λόγο ύπαρξης µέσα απ’ αυτόν.
Διαστρεβλώνει την πραγµατικότητα µε τρόπο εξοργιστικό, αλλά
και κυρίως µε τρόπο που υποτιµά τη νοηµοσύνη των πολιτών. 

Η έξοδος από το µνηµόνιο και η επιστροφή της χώρας στην
κανονικότητα συνδέεται µε δύο προϋποθέσεις -το ακούσαµε εδώ
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση-, την αποκλιµάκωση της υπερ-
φορολόγησης και της πολιτικής της λιτότητας και κυρίως την
έξοδο από τις αγορές. 

Δυστυχώς, καµµία από τις δύο προϋποθέσεις δεν πληρούνται
σήµερα, αφού συνεχίζεται η φρενίτιδα της υπερφορολόγησης,
ενώ η χώρα δεν µπορεί να βγει στις αγορές. 

Σας το ρώτησε και ο κ. Λοβέρδος. Θα τολµήσετε να βγείτε στις
αγορές; Για να δούµε τι θα συµβεί, γιατί τα επιτόκια του δανει-
σµού είναι απαγορευτικά και κινούνται σε υψηλά επίπεδα και πα-
ράλληλα οι αγορές δεν εµπιστεύονται τη χώρα, δεν εµπιστεύο-
νται αυτήν την Κυβέρνηση, όπως δεν την εµπιστεύονται και οι
Έλληνες πολίτες. Έχετε χάσει την κοινωνική πλειοψηφία, όπως,
επίσης, δεν σας εµπιστεύονται όσοι θέλουν να επενδύσουν στην
χώρα. Οι επενδύσεις έχουν πάει στο πυρ το εξώτερο και καµµία
δεν έχει έρθει. 

Πριν από δύο χρόνια, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ψήφισε έ-
ναν αναπτυξιακό νόµο. Δύο χρόνια µετά δεν έχει υλοποιηθεί καµ-
µία επένδυση απ’ αυτές τις προβλέψεις του νόµου αυτού. 

Και ως τοµεάρχης τουρισµού της Νέας Δηµοκρατίας, που έχω
την τιµή να υπηρετώ την παράταξη, έχω το δικαίωµα να κάνω µε-
ρικές αναφορές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε ένα λεπτό. 
Γνωρίζετε ακόµα ότι όλοι οι ποιοτικοί δείκτες επιβεβαιώνουν

ότι παρά τη θριαµβολογία της Κυβέρνησης και της ηγεσίας του
Υπουργείου Τουρισµού σπάει το ένα ρεκόρ µετά το άλλο, εντού-
τοις δεν συνάδει αυτή η άφιξη των επισκεπτών µε τα έσοδα. Το
λέει η Τράπεζα της Ελλάδος, το λέει το ΙΝΣΕΤΕ, το λένε οι ανε-
ξάρτητες αρχές. Οι ποιοτικοί δείκτες επιβεβαιώνουν ότι η αύξηση
του αριθµού των επισκεπτών δεν µεταφράζεται µε µια αντίστοιχη
αύξηση των εσόδων σε όλα τα επίπεδα. 

Υπάρχουν ευρήµατα ερευνών, όπως αυτή του ΙΝΣΕΤΕ, που
δείχνει ότι η κατά κεφαλή δαπάνη ανά τουρίστα για τη φετινή
χρονιά είναι στα 522 ευρώ, ενώ το 2017, τώρα δηλαδή, απέχει
πάρα πολύ από το µακρινό 2005 που ήταν 750 ευρώ. Δηλαδή, η
Κυβέρνηση επαίρεται για επισκέπτες, όταν δέκα χρόνια σχεδόν
µετά η κατά κεφαλή δαπάνη είναι πολύ πίσω.

Ανάλογα ευρήµατα υπάρχουν και σε άλλους ποιοτικούς δεί-
κτες, όπως η µέση διάρκεια παραµονής ανά επισκέπτη. Επίσης,
µειώθηκαν και οι διανυκτερεύσεις. 

Όλα τα παραπάνω, η Κυβέρνηση κάνει ότι δεν τα καταλαβαί-
νει. Η Ελλάδα ως τουριστικός προορισµός έχει πρόβληµα αντα-
γωνιστικότητας και το λένε οι άνθρωποι της αγοράς, οι άνθρωποι
του τουρισµού. 

Οι φόροι που επέβαλε η Κυβέρνηση στον τουρισµό από το κα-
λοκαίρι του 2015 έχουν αρνητική επίπτωση στον τουρισµό µας.
Ουσιαστικά, η Κυβέρνηση στοχοποίησε τον τουρισµό µε νέους
φόρους. Ο ΦΠΑ στην εστίαση έχει πάει στα ύψη. Στη διαµονή
έχει πάει από το 6,5% στο 13%. Η διανυκτέρευση που έχει επι-
βληθεί µε τον νέο φόρο έχει γίνει προβληµατική, είναι κεφαλικός
φόρος. 

Επίσης, να σας θυµίσω ότι ο ΕΝΦΙΑ έχει δηµιουργήσει τερά-
στιο πρόβληµα στις µικρές τουριστικές επιχειρήσεις και στα ενοι-
κιαζόµενα δωµάτια, ενώ στην Ιταλία, στην Ισπανία, στην Πορτο-
γαλία, µιλάµε για συντελεστές του 6%, του 9%. Αποτέλεσµα
όλων αυτών, οι έµµεσοι φόροι. Διότι τα έσοδα από τους έµµε-
σους φόρους -που είναι οι πιο άδικοι και έχουν κόστος στις χα-

µηλές εισοδηµατικές τάξεις για την κατανάλωση- είναι υψηλό-
τερα από τα έσοδα των άµεσων φόρων που έχετε επιβάλλει,
κυρία Υπουργέ. Με αυτές τις λογικές δεν πάµε πουθενά. 

Κλείνοντας, θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι αν πιστεύουµε σε
µια προοπτική ανάπτυξης, πρέπει να δούµε την αποκλιµάκωση
των φορολογικών συντελεστών άµεσα, πρέπει να δούµε ένα νέο
χωροταξικό. Η χώρα γίνεται δυνατή αν έχει ελπίδα και προοπτική
µέσα από ένα νέο χωροταξικό που, δυστυχώς, µέχρι τώρα η Κυ-
βέρνηση δεν έχει κατανοήσει. Το χωροταξικό έχει αναχθεί στο
2003. Το µόνο που µπορείτε να κάνετε είναι γρήγορα προσφυγή
στις κάλπες. Αυτό είναι αίτηµα των πολιτών. Αυτό είναι και το αί-
τηµα της κοινωνίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και
εγώ, κύριε Κόνσολα.

Προτού σας δώσω τον λόγο, κυρία Παπανάτσιου, θα ήθελα να
πω το εξής, γιατί το έχω συζητήσει και µε τον Υπουργό τον κ.
Τσακαλώτο. Πράγµατι, υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα, ότι στις
αεροπορικές συγκοινωνίες µε τα Δωδεκάνησα, την πιο αποµα-
κρυσµένη περιοχή, το κόστος του εισιτηρίου είναι τεράστιο. Να
φανταστείτε ότι µπορεί να πάτε στο Λονδίνο µε πολύ φθηνότερο
εισιτήριο από ότι στη Ρόδο, παραδείγµατος χάριν και η «AEGE-
AN» επισήµως ανακοίνωσε ότι αυτό οφείλεται στο ότι ο ΦΠΑ από
10%, που ήταν το 2010, πήγε στο 13% µε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση και τώρα έχει πάει στο 24%, δηλαδή το 1/4 περίπου του
εισιτηρίου είναι ΦΠΑ.

Συνεπώς, η παράκληση είναι -να µην απαντήσετε τώρα- να
δείτε το θέµα σοβαρότερα, διότι πέραν του ότι οι πολίτες δεν
µπορούν, θα συρρικνωθεί και ο τουρισµός, διότι είναι απαγορευ-
τική αυτή η τιµή για τις αεροπορικές εταιρείες, δεδοµένου ότι η
Turkish Airlines χρηµατοδοτείται, επιχορηγείται δηλαδή, από την
τουρκική Κυβέρνηση. Δεν είναι θέµα επιχορήγησης -κανένας δεν
θα το πει αυτό- αλλά πρέπει να αντιµετωπιστεί, κατά τη γνώµη
µου, ο ΦΠΑ των αεροπορικών συγκοινωνιών διαφορετικά για λό-
γους ουσιαστικούς για τους πολίτες και για τον τουρισµό.

Παρακαλώ, κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε αυτές τις µέρες στη

Βουλή το πρώτο σχέδιο προϋπολογισµού µετά την έξοδο της
χώρας από τα προγράµµατα λιτότητας. Είναι µια εξέλιξη που
έχει τη σφραγίδα της Κυβέρνησης της Αριστεράς. Ο προϋπολο-
γισµός αυτός είναι ένας διαφορετικός προϋπολογισµός. Είναι η
πρώτη φορά µετά το 2010, όταν η χώρα µπήκε στα προγράµµατα
που ένας προϋπολογισµός περιλαµβάνει επεκτατικά µέτρα 910
εκατοµµυρίων ευρώ, τα οποία θα διατεθούν για την ενίσχυση της
κοινωνικής πλειοψηφίας, για την ανακούφιση του κόσµου από
βάρη που φορτώθηκε στην περίοδο των µνηµονίων.

Η µείωση του ΕΝΦΙΑ για το 2019, η µείωση του φόρου στις
επιχειρήσεις, η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος σε αγρό-
τες - µέλη συνεταιρισµών, αγροτικούς συνεταιρισµούς και ΚΟΙΝ-
ΣΕΠ, είναι µέτρα που δεν επιβλήθηκαν από κάπου. Τα αποφάσισε
η Κυβέρνησή µας, µε γνώµονα να επιστρέψει ένα κοµµάτι της
υπεραπόδοσης της οικονοµίας πίσω στον λαό. Αυτό είναι το δια-
φορετικό στον φετινό προϋπολογισµό. Γίνεται ένα σηµαντικό
βήµα για την ανάσχεση της λιτότητας.

Παρά τα όσα λέει η Νέα Δηµοκρατία και όσοι ποντάρουν στο
αφήγηµα της καταστροφής, η ελληνική οικονοµία δείχνει σαφή
σηµάδια ανάκαµψης. Φέτος είναι η τρίτη συνεχόµενη χρονιά που
καταφέρνουµε να έχουµε θετικό προϋπολογισµό, να έχουµε δη-
µοσιονοµικό πλεόνασµα. Με βάση το υπερπλεόνασµα που πετύ-
χαµε και φέτος, µπορέσαµε να δώσουµε πάλι το κοινωνικό µέρι-
σµα σε αυτούς που το έχουν περισσότερο ανάγκη.

Υπάρχουν, βέβαια και άλλα σηµαντικά στοιχεία που δείχνουν
τη βελτίωση του κλίµατος. Πρώτα από όλα, είναι η µείωση της
ανεργίας. Η ανεργία µειώνεται σταθερά. Τον Αύγουστο του 2018,
η ανεργία ανήλθε σε 18,9% έναντι 20,8% τον Αύγουστο του 2017.
Ας µη θυµίσουµε, βέβαια, πόσο είχε πάει η ανεργία επί Νέας Δη-
µοκρατίας. Το 2013 είχε φτάσει το 27,6%. Επίσης, µε στοιχεία
από το «ΕΡΓΑΝΗ», το πρώτο δεκάµηνο του 2018 έχουµε εκατόν
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εξήντα οκτώ χιλιάδες διακόσιες ογδόντα δύο νέες θέσεις εργα-
σίας. Είναι η καλύτερη επίδοση που καταγράφεται στη χώρα από
το 2001, δηλαδή από όταν ξεκίνησαν να υπάρχουν τα στοιχεία.

Ας δούµε τώρα την ανάπτυξη. Το 2018, ο ρυθµός ανάπτυξης
αναµένεται να κλείσει σε επίπεδα υψηλότερα από τα προβλεπό-
µενα, στο 2,1% του ΑΕΠ έναντι στόχου 2%.

Επίσης, φέτος το πρώτο εξάµηνο του 2018, σύµφωνα µε στοι-
χεία της Τράπεζας της Ελλάδος, οι άµεσες ξένες επενδύσεις αυ-
ξήθηκαν κατά 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, σε σχέση µε το πρώτο
εξάµηνο του 2017. 

Επιπλέον, µε στοιχεία από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων το 2017, οι επιχειρήσεις που έκαναν έναρξη εργασιών
ήταν περίπου δεκαοκτώ χιλιάδες περισσότερες από αυτές που
διέκοψαν. Το 2018, µε τα µέχρι τώρα στοιχεία, οι επιχειρήσεις
που άνοιξαν ήταν είκοσι έξι χιλιάδες πεντακόσιες εξήντα οκτώ
παραπάνω από αυτές που έκλεισαν. Η βελτίωση αυτού του ισο-
ζυγίου για δεύτερη χρονιά δείχνει σαφώς ότι βρισκόµαστε σε
αναπτυξιακή τροχιά. Δεν φτιάχνουµε βέβαια κανένα success
story, χρειάζονται να γίνουν πολλά ακόµη. Σίγουρα, όµως, η
πραγµατικότητα και η ανάκαµψη της οικονοµίας που καταγρά-
φεται καθηµερινά δεν έχει καµµία σχέση µε το δικό σας αφήγηµα
της µιζέριας και της καταστροφής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά τη φορολογική
πολιτική µπορούµε να πούµε ότι τα τελευταία χρόνια κάναµε αρ-
κετά βήµατα µπροστά εντός ενός Προγράµµατος Δηµοσιονοµι-
κής Προσαρµογής και έχοντας κληρονοµήσει πολλές αδικίες
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά και ένα κατεδαφισµένο
ΑΕΠ. Καταφέραµε να µεταστρέψουµε το µείγµα της πολιτικής,
ώστε τα φορολογικά βάρη να κατανεµηθούν πιο δίκαια. Με τις
παρεµβάσεις που κάναµε στο φορολογικό και το ασφαλιστικό
σύστηµα το 80% µε 85% των επαγγελµατιών πληρώνει λιγότε-
ρους φόρους και εισφορές από ό,τι στο προηγούµενο καθεστώς.
Η µεσαία τάξη, άραγε, δεν είναι µέσα σε αυτό το 80%; Απο-
ρούµε.

Τα τελευταία χρόνια παρατηρήθηκε σαφής αύξηση στα φορο-
λογικά έσοδα, την οποία η Αντιπολίτευση επιµένει να χρεώνει
πάντα στην υπερφορολόγηση. Το αφήγηµα αυτό το στηρίζει µε
επιλεκτική παρουσίαση της πραγµατικότητας. Βλέπω, για παρά-
δειγµα, µε ενδιαφέρον ότι το ΠΑΣΟΚ, νυν Κίνηµα Αλλαγής, µας
κάνει κριτική ότι αυξήσαµε τον ΦΠΑ κατά µία µονάδα. Να θυµη-
θούµε λίγο τι είχε γίνει επί των δικών τους ηµερών: Τον Μάρτιο
του 2010 ο ΦΠΑ ήταν στο 19%. Τον Ιούλιο του 2010 ο ΦΠΑ
έφτασε στο 23%, αυξήθηκε τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες σε
µια µόνο χρονιά. 

Ακούµε επίσης, συνεχώς για νέους φόρους που επέβαλε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Μάλλον ξεχνούν οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης ότι
τους πιο σκληρούς φόρους τους επέβαλαν αυτοί στην περίοδο
που κυβερνούσαν. Πότε επιβλήθηκε ο φόρος επιτηδεύµατος; Το
2011. Πότε επιβλήθηκε η εισφορά αλληλεγγύης; Το 2011. Και ο
βαρύτερος φόρος όλων ο ΕΝΦΙΑ -ένας από τους πιο άδικους φό-
ρους της µνηµονιακής περιόδου- πότε επιβλήθηκε; Το 2013. Το
ξεχνάτε αυτό. Ο ΕΝΦΙΑ ήταν ίσως το µεγαλύτερο δώρο που κά-
νατε στους δανειστές, γιατί µε την εισπραξιµότητά του δέσµευσε
την Κυβέρνηση µας. Εποµένως, κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης, λίγη αυτοκριτική δεν θα έβλαπτε. 

Ας δούµε λιγάκι και τα νούµερα για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές,
γιατί πολλά έχουν ακουστεί για τους µικροοφειλέτες, που υποτί-
θεται ότι πολλαπλασιάσαµε. Ας πάρουµε, λοιπόν, τα στοιχεία των
συµπολιτών µας που οφείλουν έως 3.000 ευρώ. Τρία εκατοµµύρια
τριακόσιες ογδόντα έξι χιλιάδες εκατόν σαράντα πέντε µικροο-
φειλέτες µε συνολικό αριθµό οφειλών 1.650.000.000, υπήρχαν,
γνωρίζετε πότε; Στις 31-12-2014, σύµφωνα µε στοιχεία της ΑΑΔΕ.
Επί των ηµερών σας υπήρχαν αυτά. Υπήρχαν τρία εκατοµµύρια
τριακόσιοι εβδοµήντα επτά τετρακόσιοι πενήντα τρεις µικροοφει-
λέτες µε σύνολο οφειλών 1.626.000.000 στις 31-10-2018. Πού
είναι η εκτόξευση για την οποία µιλάτε; Προφανώς και δεν πανη-
γυρίζουµε για την εικόνα αυτή. Μειωµένα είναι, λίγο µειωµένα.
Γνωρίζουµε την κατάσταση και αντί να προβαίνουµε σε ανυπό-
στατες κατηγορίες, προχωράµε, επεξεργαζόµαστε µέτρα για την
ανακούφιση των συµπολιτών µας. Άµεσα θα δείτε και περισσό-
τερα.

Η αύξηση των φορολογικών εσόδων που σηµειώθηκαν επί
δικής µας διακυβέρνησης, συνδέεται άµεσα µε θετικά αποτελέ-
σµατα που πετύχαµε από τη µείωση της φοροδιαφυγής. Κεντρι-
κός παράγοντας σε αυτό είναι η κατακόρυφη αύξηση της χρή-
σης πλαστικού χρήµατος στην Ελλάδα, η οποία προσέγγισε τα
ευρωπαϊκά δεδοµένα, κάτι που συνέβη επί δικής µας διακυβέρ-
νησης.

Με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η αξία των
συναλλαγών µε κάρτες ως ποσοστό του ΑΕΠ εκτινάχθηκε από
το 5% το 2015 στο 12,1% το 2017, προσεγγίζοντας τον µέσο όρο
της ευρωζώνης που διαµορφώθηκε πέρυσι στο 14,8%. Αυτό δεν
θα γινόταν βέβαια αυτόµατα. Χρειάστηκε να ληφθούν συγκεκρι-
µένες πολιτικές πρωτοβουλίες και θεσµικές παρεµβάσεις, ώστε
οι πολίτες να παρακινηθούν να χρησιµοποιούν περισσότερο το
πλαστικό χρήµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Το επόµενο διάστηµα έρχεται η επέκταση αυτών των δρά-
σεων. Μιλάµε µε στοιχεία. Σύµφωνα µε πρόσφατες µελέτες ορ-
γανισµών, ανάµεσα στους οποίους το ΙΟΒΕ, το 2017 τα συνολικά
έσοδα από τον ΦΠΑ αυξήθηκαν κατά 5,2% ή 780 εκατοµµύρια,
εξαιτίας µεταξύ άλλων παραγόντων της βελτίωσης του µακρο-
οικονοµικού περιβάλλοντος της µεγαλύτερης αποτελεσµατικό-
τητας των φορολογικών ελέγχων, αλλά και της αύξησης των
ηλεκτρονικών συναλλαγών.

Η µελέτη αυτή µε το πιο συντηρητικό σενάριο αναφέρει ότι η
ποσοτικοποιηµένη επίδοση των ηλεκτρονικών συναλλαγών στα
έσοδα του ΦΠΑ είναι σηµαντική και υπολογίζεται κατά µέσο όρο
στα 300 εκατοµµύρια ευρώ. Και αυτόµατα πιο συντηρητικό σε-
νάριο, γιατί ένα βασικό σενάριο της µελέτης του ΙΟΒΕ λέει ότι
το 50% της συνολικής αύξησης εσόδων από το ΦΠΑ το 2017, 400
εκατοµµύρια περίπου, προέρχεται από την αύξηση των ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών.

Παρατηρούµε ότι αυτή η θετική απόδοση των εσόδων συνεχί-
ζεται και το 2018. Ακόµη σηµαντική ως προς την ενίσχυση των
φορολογικών εσόδων ήταν και η εφαρµογή της οικειοθελούς
αποκάλυψης εισοδηµάτων VDI. Σύµφωνα µε στοιχεία της ΑΑΔΕ,
µέχρι τον Νοέµβριο του 2017 που ίσχυσε το συγκεκριµένο µέτρο,
υπεβλήθησαν πάνω από µισό εκατοµµύριο δηλώσεις οικειοθε-
λούς αποκάλυψης εισοδηµάτων και καταλογίστηκαν πάνω από
795 εκατοµµύρια ευρώ. Τα στοιχεία µάλιστα δείχνουν ότι το 2017
το 40,3% των δηλωθέντων ποσών προέρχεται από το εισόδηµα
που απέφερε το 59,5% των συνολικών φόρων και προστίµων.

Σήµερα, που έχουµε βγει από τα προγράµµατα και µπορούµε
να διαθέσουµε τον δηµοσιονοµικό µας χώρο, σύµφωνα µε το
δικό µας πολιτικό σχέδιο, προχωράµε σε στοχευµένες παρεµβά-
σεις και φορολογικές ελαφρύνσεις, για να αφαιρέσουµε από
τους πολίτες βάρη που φορτώθηκαν τα προηγούµενα χρόνια.
Ένα τέτοιο παράδειγµα ήταν και η κατάργηση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο κρασί.

Και εδώ έγκειται η διαφορά µας. Εµείς σήµερα αξιοποιούµε
το νέο πλαίσιο στο οποίο βρίσκεται η χώρα και διαθέτουµε τον
δηµοσιονοµικό χώρο για τα κοµµάτια της κοινωνίας που έχουν
περισσότερο ανάγκη. Στοχευµένα µειώνουµε φόρους, διορθώ-
νουµε αδικίες, αλλά χτίζουµε παράλληλα και ένα σύγχρονο κοι-
νωνικό κράτος. Βάζουµε τα θεµέλια για τη δίκαιη ανάπτυξη. Το
ακριβώς αντίθετο είναι το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας
που κουβαλά τη φιλοσοφία του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.
Ο κ. Μητσοτάκης υπόσχεται ένα σοκ µείωσης φόρων στον ιδιω-
τικό τοµέα, προκειµένου αυτό να αυξήσει, όπως λέει, την απα-
σχόληση. Και αυτό σε συνδυασµό µε την ισοπέδωση των εργα-
σιακών σχέσεων και το άνοιγµα του ασφαλιστικού στα ιδιωτικά
συµφέροντα.

Η κλασική νεοφιλελεύθερη συνταγή που όχι µόνο δεν οδήγησε
σε αύξηση της απασχόλησης ποτέ και πουθενά, αλλά δεν οδή-
γησε και σε πραγµατική ανάπτυξη. Εκτός κι αν εννοούµε ανά-
πτυξη το όφελος των λίγων και εκλεκτών, µιας συγκεκριµένης
ολιγαρχίας που τις προηγούµενες δεκαετίες στην Ελλάδα πρω-
ταγωνίστησε στην καταλήστευση του δηµοσίου πλούτου. 

Αυτό είναι το σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας και όσο περισσό-
τερο το ξεδιπλώνει ο κ. Μητσοτάκης τόσο γίνεται πιο σαφές. Ό-
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πως πριν λίγο καιρό που είπε «ότι οι νέοι στη χώρα µας επιλέ-
γουν…-ναι, καλά ακούσατε- «…να δουλεύουν χωρίς ασφάλιση». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 που έρχεται σε λίγες
µέρες µπορεί να γίνει πράξη µε το κατάλληλο πολιτικό σχέδιο.
Είναι η µετάβαση από την εποχή της λιτότητας στην ανάπτυξη
και την απασχόληση. Μετά την κατάργηση του µέτρου για τις
συντάξεις και τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, τώρα
στρέφουµε το βλέµµα µας στη νέα γενιά, για να στηρίξουµε τους
νέους ανθρώπους που είναι το µέλλον της κοινωνίας και της οι-
κονοµίας. Η νέα γενιά, λοιπόν, είναι το στοίχηµα για τη νέα χρο-
νιά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-

θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και
µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνάσιο
Ναυπλίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να σεβαστούµε τον χρόνο.
Είναι συνάδελφοι που θέλουν να φύγουν, άλλοι που θέλουν να
µιλήσουν, αλλά να µην παραβιάζουµε τον χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για ένα προσωπικό ζήτηµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Μπάρκα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη που

ζητάω τον λόγο, αλλά αν σας είναι εύκολο, θα µπορούσατε να
ανακοινώσετε από τον κατάλογο ποιοι Βουλευτές ακόµα πρόκει-
ται να µιλήσουν, διότι υπάρχει µια αδυναµία –µε συγχωρείτε που
το λέω- όσον αφορά και τον χρόνο και τη συµµετοχή των Βου-
λευτών; Αν είναι εύκολο, σας παρακαλώ να ανακοινώσετε από
την Έδρα ποιοι Βουλευτές αποµένουν να µιλήσουν, για να ξέ-
ρουµε. Δεν µπορείτε να µας αφήνετε στο όριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα ολοκληρωθεί
ο ένατος κύκλος, του οποίου τελευταίοι Βουλευτές είναι η κ. Κε-
φαλογιάννη και η κ. Σταµατάκη. Παρακαλούν και άλλοι συνάδελ-
φοι Βουλευτές να τελειώσουµε γρήγορα για να µιλήσουν και
αυτοί. Πρόκειται για έναν-δύο παραπάνω Βουλευτές. Είπα ότι
αυτό εξαρτάται από την παραβίαση του χρόνου. Εάν παραβιά-
ζεται ο χρόνος από όλους, αντιλαµβάνεστε ότι το πρόβληµα είναι
µεγάλο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα ήθελα να κάνω µια ερώτηση στην

κυρία Υφυπουργό.
Κυρία Υφυπουργέ, παίρνω τα στοιχεία από την εισηγητική έκ-

θεση του προϋπολογισµού του 2014. Βλέπω, όπως έχετε παρα-
δεχθεί και αναγράφεται στη σηµερινή εισηγητική έκθεση, ότι το
πιο ταξικό κοµµάτι –να το πούµε µε την κυριολεξία του όρου- των
άµεσων φόρων ήταν 46,5% τότε και οι έµµεσοι φόροι 53,5%.
Αυτή ήταν η σχέση. Από την εισηγητική έκθεση του σηµερινού
προϋπολογισµού διαβάζουµε ότι για το 2018 οι άµεσοι φόροι
είναι 40,8% και οι έµµεσοι φόροι είναι 59,02%. Για του χρόνου,
όπως προβλέπεται, οι άµεσοι είναι 40,2% και οι έµµεσοι 59,8%.
Αυτό πώς στηρίζει τα επιχειρήµατά σας;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Να κάνουµε διάλογο, κύριε Πρόεδρε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούστε µε.
Αυτό πώς στηρίζει τα επιχειρήµατά σας για µια πολιτική υπέρ

των ασθενέστερων τάξεων; Με συγχωρείτε πάρα πολύ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Τα εξήγησα στην οµιλία µου.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μη συγχύζεστε. Μια απλή ερώτηση

κάνω. Γιατί δεν καταθέτετε τους σχετικούς πίνακες µε τη δικαιο-

λογία ότι έχετε αλλάξει τη µεθοδολογία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Υπεβλήθη µια

ερώτηση. Παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί δεν καταθέτετε αυτόν τον πίνακα

για να είναι σε γνώση όλων των Βουλευτών; Γιατί αποφεύγετε να
καταθέσετε τον πίνακα αυτόν;

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Παπανά-
τσιου, να απαντήσετε, µε την προϋπόθεση να µην αρχίσει διάλο-
γος. Αυτό το λέω από τώρα για εσάς και για τον κύριο Λοβέρδο.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Για λίγα δευτερόλεπτα θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε.

Εξήγησα στην οµιλία µου ακριβώς για ποιον λόγο οι άµεσοι
φόροι είναι σε καλύτερο ποσοστό. Αυτό έχει να κάνει µε την ει-
σπραξιµότητα και όχι µε την επιβολή.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δεν φτάνει που πήγε στο 24%…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κουτσούκο,

παρακαλώ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Δεν το πήγαµε εµείς στο 24%. Εσείς το πήγατε στο 23%!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ψυχραιµία!
Η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μεγαλοοικονόµου έχει τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Σήµερα είναι µια ιδιαίτερη και σηµαντική ηµέρα για εµένα προ-

σωπικά. Πέρυσι τέτοιες µέρες ήµουν Ανεξάρτητη Βουλευτής και
πρέπει να σας οµολογήσω ότι ήµουν αρκετά επιφυλακτική να ψη-
φίσω τον προϋπολογισµό του 2018 µ’ αυτά που ισχυριζόταν η
Κυβέρνηση. Όµως η οµιλία του Πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα
και η απόλυτη δέσµευσή του ότι αυτός ήταν ο τελευταίος µνη-
µονιακός προϋπολογισµός που ψηφίζει η ελληνική Βουλή, µε
έπεισαν να ψηφίζω θετικά τον προϋπολογισµό του 2018, χωρίς
καν να ανήκω στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Τότε
εξήγησα τη θετική ψήφο µου, ότι είναι ψήφος εµπιστοσύνης στα
λόγια και το πρόσωπο του Πρωθυπουργού.

Σήµερα, έναν χρόνο µετά, όχι απλώς επιβεβαιώθηκα πλήρως
για την τότε θετική ψήφο µου, αλλά και µε µεγάλη µου χαρά
άκουσα στην οµιλία του ο συνάδελφος της Ένωσης Κεντρώων
κ. Γιάννης Σαρίδης, έστω και καθυστερηµένα, να λέει ότι θα ψη-
φίσει τον προϋπολογισµό και οφείλω να οµολογήσω ότι, έστω
και καθυστερηµένα, υπάρχουν ακόµη Βουλευτές που έχουν ανοι-
χτό µυαλό, νοηµοσύνη, δεν είναι προσηλωµένοι στις ιδεοληψίες
του παρελθόντος και αντιλαµβάνονται την µεγάλη επιτυχία της
σηµερινής Κυβέρνησης. 

Ο προϋπολογισµός του 2019 είναι ο πρώτος προϋπολογισµός,
µετά από µία δεκαετία, ο οποίος κατατέθηκε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση χωρίς τη δαµόκλειο σπάθη του Διεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου, των δανειστών και ήταν ισάξιος µε όλους τους προϋπο-
λογισµούς των ευρωπαϊκών κρατών. Μας έκανε πραγµατικά υπε-
ρήφανους το ότι είναι ο πρώτος προϋπολογισµός όπου είµαστε
ισάξιοι µε τα άλλα κράτη και δεν είµαστε οι «φτωχοί συγγενείς».
Αυτό και µόνο, κύριοι συνάδελφοι, είναι µία τεράστια νίκη της
Κυβέρνησης και είναι µεγάλη χαρά για όσους ανήκουµε στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι µπορούµε να κοιτάξουµε τις Ελληνίδες και τους Έλλη-
νες στα µάτια και να τους πούµε ότι όλοι οι κόποι των προη-
γούµενων χρόνων, όλες οι στερήσεις, όλα τα προβλήµατα, επι-
τέλους έπιασαν τόπο. 

Κι επειδή στην αρχή της οµιλίας µου αναφέρθηκα στα όσα είχε
πει ο Πρωθυπουργός πέρυσι, δεν θα µπορούσα να αφήσω απ’
έξω και τον Πρόεδρο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Μάλιστα
ο κ. Μητσοτάκης είχε πει επί λέξει: «Τα µεγαλύτερα θύµατα της
πολιτικής σας είναι οι οικονοµικά ασθενέστεροι, γιατί φτωχοποι-
ούνται καθηµερινά». Ακούστε το, «φτωχοποιούνται καθηµερινά»,
δηλαδή εννοούσε ότι οι φτωχοί γίνονται φτωχότεροι και οι πλού-
σιοι πλουσιότεροι. Δεν µπορέσαµε να το κάνουµε αυτό. Εµείς
βοηθήσαµε τους φτωχούς.

Θα συνεχίσω µε όσα έχει ισχυριστεί ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, ο οποίος χωρίς καµµία αιδώ, πριν από λίγες
µέρες στην Ολοµέλεια της Βουλής, είπε ότι η µη περικοπή των
συντάξεων είναι προϊόν συναλλαγής µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
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δηλαδή ότι δήθεν εµείς δώσαµε τη Μακεδονία για να πάρουµε
τις συντάξεις. Και µάλιστα η δικαιολογία που είπε η Πειραιώς, η
Νέα Δηµοκρατία, είναι ότι ο κόσµος το έχει τούµπανο κι εµείς
κρυφό καµάρι. Ακούστε σοβαρή απάντηση αντιπολίτευσης, να
πει ο κόσµος το έχει τούµπανο κι εµείς κρυφό καµάρι. Ούτε στις
λαϊκές γειτονιές! Έτσι δεν διαφέρουµε σε τίποτα από τις συζη-
τήσεις των καφενείων. Όχι να ακούγεται µέσα στην Ολοµέλεια
της Βουλής. 

Εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, αναφερόµαστε στα τεράστια σκάνδαλα δια-
πλοκής, στις µίζες, στο µεγάλο «φαγοπότι», που αποδεδειγµένα
έχουν συµβεί στις προηγούµενες κυβερνήσεις και της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Και παρ’ όλο που έχουµε στοιχεία και
γίνονται δικαστήρια και φυλακίζονται, παρ’ όλο που το αποδει-
κνύουµε, µας λέτε ότι µιλάµε χωρίς στοιχεία. Θα χρησιµοποιήσω
και εγώ τη φράση «ο κόσµος βουίζει ότι τα έχετε φάει». Αλλά
αυτό που σας πονάει είναι ότι δεν θα ξαναγίνετε ποτέ κυβέρνηση
κι έτσι έχετε οδηγηθεί, από απελπισία και µόνο, σε ακρότητες.
Όµως οι ακρότητες είναι εξαιρετικά επικίνδυνες. 

Είναι απαράδεκτο να µιλά για τέτοιου είδους συµφωνίες ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -και µάλιστα τόσες µέρες
πριν- και να µην έχει ανακαλέσει τις έωλες κατηγορίες του. 

Διότι δεν επιτρέπεται να αιωρούνται αµφιβολίες, να υπάρχουν
θολά νερά και ο ελληνικός λαός να αναρωτιέται αν υπάρχει έστω
κι ένα ψήγµα αλήθειας σε αυτά που ειπώθηκαν από τα χείλη του
Αντιπροέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Και µάλιστα σήµερα συνεχίστηκε το θέατρο του παραλόγου.
Η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βούλτεψη µίλησε για «µα-
κεδονική µειονότητα» και όταν ο Πρόεδρος της Βουλής προσπά-
θησε να την επαναφέρει στην τάξη και ζήτησε να µη γραφτούν
στα Πρακτικά, εκείνη αρνήθηκε, θεώρησε ότι έλεγε κάτι τεκµη-
ριωµένο.

Τώρα, ρωτάω τον εαυτό µου: Πώς θα αντιµετωπίσει ο κ. Μη-
τσοτάκης στο συνέδριό του το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και µά-
λιστα τον κύριο Βέµπερ που είναι επίσηµος προσκεκληµένος;
Εµένα ως Ελληνίδα πολίτη, πρώτα-πρώτα αλλά και ως εκπρό-
σωπο του λαού στο ελληνικό Κοινοβούλιο αυτά µε έχουν πειρά-
ξει πάρα πολύ. 

Για αυτό σας ανακοινώνω ότι καταθέτω στις 18-12-2018 µηνυ-
τήρια αναφορά προς τον αρµόδιο εισαγγελέα, για να διερευνη-
θούν όλα όσα είπε εντός του Κοινοβουλίου ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και το συνέχισε και η κ. Βούλτεψη.
Μάλιστα. 

Μη µε κοιτάτε µε το στόµα ανοιχτό. Θα σας µπει καµµία µύγα. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Σε εµάς µιλάτε;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι, µε κοιτάτε µε ένα

παράξενο ύφος. 
Εγώ θα καταθέσω τη µηνυτήρια αναφορά και ας πάει ο Αρχη-

γός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τα αποδεικτικά στοιχεία που
έχει στον αρµόδιο εισαγγελέα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ποια στοιχεία λέτε; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν είπε ο Αρχηγός της

Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι δώσαµε τη Μακεδονία για να πά-
ρουµε τις συντάξεις; Το είπε ή δεν το είπε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρία Μεγαλοοι-
κονόµου, µην κάνετε διαλογική συζήτηση. 

Παρακαλώ, συνεχίστε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν κάνω συζήτηση. 
Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω στις Ελληνίδες και τους Έλ-

ληνες που µε ακούν σήµερα ότι η σηµερινή Κυβέρνηση απέδειξε
µε τον καλύτερο τρόπο ότι ήταν η µόνη ικανή να βγάλει την Ελ-
λάδα από τα µνηµόνια µόλις σε τρία χρόνια διακυβέρνησης. Έχει
γίνει πια σαφές στη συνείδηση όλων ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
υπό τον Αλέξη Τσίπρα αποτελεί την καλύτερη εγγύηση για το
µέλλον της πατρίδας µας, απέναντι στην τροµολαγνεία την οποία
προωθεί µονίµως η Νέα Δηµοκρατία και ο Αρχηγός της ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης, καθώς και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη -ή
ΚΙΝΑΛ, πώς λέγεται- µε την κ. Γεννηµατά. 

Όµως ο λαός επέλεξε -και θα επιλέξει και στις επόµενες εκλο-
γές- εκείνους που εργάζονται υπεύθυνα και συστηµατικά για το
κοινό καλό και όχι για τα δικά του συµφέροντα, όπως αποδει-
κνύεται από τα πάµπολλα σκάνδαλα που έρχονται διαρκώς στην

επιφάνεια για το ΠΑΣΟΚ, τη Νέα Δηµοκρατία. 
Ο ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι συνάδελφοί, απέχει χιλιόµετρα από αυτές τις

λογικές και αυτό το αποδεικνύει καθηµερινά µε πράξεις και όχι
µε λόγια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος

Κασαπίδης, για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προσπαθούσα να καταλάβω και από την προλαλήσασα συνά-

δελφο, αλλά και από την κυρία Υπουργό που µίλησε πριν από την
κυρία Μεγαλοοικονόµου, το σχέδιο της Κυβέρνησης για τη νέα
οικονοµία που είπατε, αλλά το µόνο που κατάλαβα ήταν ένας αν-
τιπολιτευτικός λόγος προς τη Νέα Δηµοκρατία, χωρίς να υπάρχει
µία πρόταση από σας, η δική σας πρόταση.

Αυτό είναι το ζητούµενο, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να καταθέσετε κι εσείς, να καταθέσει και η Νέα Δηµο-
κρατία, να καταθέσουν και τα άλλα τα κόµµατα τη δικιά τους
πολιτική πρόταση εν όψει του προϋπολογισµού, εν όψει της νέας
οικονοµίας που και εσείς διατείνεστε, ώστε να καταλάβει ο κό-
σµος προς τα πού πρέπει να στραφεί για να µπορέσει να δώσει
λύση στα µεγάλα προβλήµατα που υπήρχαν -και δυστυχώς συ-
νεχίζονται- και από ό,τι φαίνεται θα διαιωνίζονται.

Διότι, κυρία Υπουργέ, σας άκουσα να κάνετε µία παράθεση δε-
δοµένων, στατιστικών κυρίως, αλλά δεν είδα να καταθέτετε προ-
τάσεις πολιτικής που να δίνουν µία διέξοδο ελπιδοφόρα, αισιό-
δοξη, που να λύνουν χρόνια προβλήµατα, τα οποία αντί να τα λύ-
νετε, µάλλον επιδεινώνονται µε τη δικιά σας πολιτική, είτε το θέ-
λετε είτε δεν το θέλετε, µέσω και της υπερφορολόγησης που
ασκείτε τα τελευταία χρόνια. 

Και αφού προέρχεστε από τον αγροτικό χώρο, ξέρετε πολύ
καλά ότι σήµερα ειδικά η αγροτική παραγωγή στενάζει. Μην απο-
ρείτε. Θα δώσω και ένα παράδειγµα. Διότι η πιο παραγωγική
τάξη της χώρας, ο µεγαλύτερος εργοδότης στην πατρίδα µας,
που είναι η ελληνική κτηνοτροφία, στενάζει. Ουδέποτε τις τελευ-
ταίες δεκαετίες έπεσαν οι τιµές του γάλακτος τόσο χαµηλά, εξαι-
τίας µιας ανικανότητας και µιας ανεπάρκειας χάραξης µιας
πολιτικής, αλλά και ελέγχων στα πολλά παράνοµα φαινόµενα,
που λαµβάνουν χώρα τα τελευταία χρόνια. Και φταίτε εσείς γι’
αυτό, διότι αυτό συµβαίνει τα τελευταία δύο µε τρία χρόνια. Είναι
ο τρίτος χρόνος που επιδεινώνεται η κατάσταση και δεν κάνετε
τίποτα. 

Ωστόσο θα ήθελα να κάνω κάποιες επισηµάνσεις για να προ-
βληµατιστούν, κυρίως, οι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, ώστε
να καταθέσουµε τις προτάσεις. Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Πρό-
εδρε, να θέσω και εγώ κάποια ερωτήµατα εν είδει προβληµατι-
σµού και κάποιες προτάσεις, για να προκύψει µια γόνιµη συζή-
τηση ενόψει και του προϋπολογισµού που συζητάµε.

Παίρνοντας κάποιες φράσεις από τον Χαλίλ Γκιµπράν, τον Λι-
βανέζο ποιητή του περασµένου αιώνα, είναι κάποια ερωτήµατα
τα οποία µπορούν να µας απασχολήσουν. Και τι λέει ο Λιβανέζος
ποιητής; Στο έργο του ο «Ο Κήπος του Προφήτη» γράφει: «Το
έθνος να λυπάστε αν φορεί ένδυµα που δεν το ύφανε. Ψωµί αν
τρώει αλλά όχι από τη σοδειά του. Κρασί αν πίνει, αλλά όχι από
το πατητήρι του». Και θα ήθελα να προσθέσω στους στίχους αυ-
τούς: που γερνάει και µειώνεται πληθυσµιακά και δεν αντιδρά
ουσιαστικά.

Αυτά τα ερωτήµατα, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, είναι καλό να τα
απαντήσουµε καταθέτοντας τις προτάσεις µας και τις πολιτικές
µας. Πόσοι γνωρίζουν άραγε ότι η Ελλάδα εισάγει το 80% του
ψωµιού που τρώει, το 90% του µοσχαρίσιου κρέατος που κατα-
ναλώνει, το 65% του χοιρινού κρέατος που καταναλώνει, το 50%
των γαλακτοκοµικών - τυροκοµικών προϊόντων που καταναλώ-
νουµε ετησίως; Συνολικά, η αξία αυτών των εισαγοµένων αγρο-
τοδιατροφικών προϊόντων ανέρχεται στα 7 δισεκατοµµύρια
ευρώ. 

Την ίδια στιγµή η Ελλάδα ξοδεύει περίπου 4 δισεκατοµµύρια
ευρώ κατ’ έτος για να εισάγει ρούχα. Για είδη πρώτης ανάγκης
δηλαδή, τρόφιµα και ρούχα, κατ’ έτος η χώρα µας δαπανά 10 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για να τα εισαγάγει. Όλα αυτά εις βάρος

1976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της εγχώριας παραγωγής. Εάν λάβουµε υπ’ όψιν και τις τερά-
στιες εισαγωγές, που γίνονται σε καύσιµα για να καλύψουµε τις
ενεργειακές µας ανάγκες -και µάλιστα είναι και το θέµα επίκαιρο
εν όψει και του µακρόχρονου ενεργειακού σχεδιασµού που ξεκί-
νησε να λαµβάνει χώρα-, αντιλαµβανόµαστε ότι είµαστε πλήρως
εξαρτηµένοι σε βασικά είδη διατροφής και σε σηµαντικούς πα-
ράγοντες της οικονοµίας µας, χωρίς να έχουµε να απαντήσουµε
σε αυτά τα ερωτήµατα µε συγκεκριµένες πολιτικές.

Εδώ λοιπόν, εκτός των χρονίων παθογενειών που σαφώς κλη-
ρονοµήσατε, κυρία Υπουργέ και κύριοι της Κυβέρνησης -δεν τα
δηµιουργήσατε εσείς όλα αυτά τα φαινόµενα-, ωστόσο µε τις πο-
λιτικές σας ειδικά στον πρωτογενή τοµέα δεν βελτιώνεται η κα-
τάσταση. Αντιθέτως, οι εισαγωγές στην τελευταία τριετία έχουν
µια σαφέστατη αυξητική τάση. Την ίδια στιγµή βέβαια αυξάνον-
ται, αλλά µε πολύ χαµηλότερο ρυθµό, και οι εξαγωγές µας.

Εδώ όµως παράµετροι, οι οποίες λειτουργούν ανασταλτικά
στην περιβόητη ανάπτυξη και µεγέθυνση του πρωτογενούς
τοµέα, είναι η αυξηµένη φορολόγηση, οι υπερβολικές ασφαλι-
στικές εισφορές, ο λάθος τρόπος φορολόγησης. Και, κυρία Πα-
πανάτσιου, επειδή προέρχεστε -το ξανατονίζω- από την αγροτική
οικονοµία γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι µέγα λάθος να εφαρµό-
ζεται η απλή λογιστική στη φορολόγηση των γεωργικών επιχει-
ρήσεων, σε σχέση µε τη γεωργική λογιστική που εφαρµόζεται σε
όλες τις προηγµένες χώρες του κόσµου, αλλά µόνο στην πα-
τρίδα µας δεν εφαρµόζεται αυτή η µέθοδος. 

Και αυτό σας το καταθέτω, ξεκίνησε από το 2011, δεν διορθώ-
θηκε ούτε από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά ούτε και
από τη δικιά σας. Είναι, λοιπόν, ένα στοιχείο που πρέπει να το
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν, ώστε να µπορέσετε να αλλάξετε αυτήν
την προοπτική για τον πρωτογενή τοµέα όπου µαζί µε τον κλάδο
της ένδυσης δαπανώνται για εισαγωγές 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ µε στοχευµένες πολιτικές µπορούµε να πετύχουµε τη
µεγιστοποίηση της αυτάρκειας στη χώρα µας, µε εγχώρια παρα-
γωγή. Μέσα σε µια πενταετία περίπου το 80% όλων αυτών των
προϊόντων, είδη πρώτης ανάγκης που τα εισάγουµε, µπορούµε
να τα παράγουµε στη χώρα µας. Αν το πετύχουµε αυτό µετά από
µια πενταετία, έξι χρόνια το πολύ -και αυτό είναι υπολογισµένο-
, για την επόµενη δεκαετία, µετά από το 2023 δηλαδή, µπορούµε
να ευελπιστούµε ότι θα εξοικονοµήσουµε 80 δισεκατοµµύρια
ευρώ, κύριε Πρόεδρε, στην πατρίδα µας δηµιουργώντας εκατον-
τάδες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας και σαφώς όλο αυτό το πλε-
όνασµα, το οποίο θα βοηθήσει να µειωθεί και το υπερπλεόνασµα
που δεσµευτήκατε να το πετυχαίνετε µέσα από την υπερφορο-
λόγηση.

Ταυτόχρονα, θα ήθελα να καταθέσω και την ανησυχία µου,
κύριε Πρόεδρε, µε την κατάσταση στο δηµογραφικό που επικρα-
τεί στη χώρα µας και ιδιαίτερα στην ιδιαίτερη πατρίδα µου -και
τελειώνω µε αυτό- στον Νοµό Κοζάνης και τη δυτική Μακεδονία
καταθέτοντας κάποια στοιχεία που σχετίζονται µε την πληθυ-
σµιακή πυκνότητα, όπου η δυτική Μακεδονία, δυστυχώς, είναι η
τελευταία µεταξύ των δεκατριών περιφερειών της χώρας µε
µόλις τριάντα κατοίκους ανά τετραγωνικό χιλιόµετρο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασαπίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν λάβουµε, δε, υπ’ όψιν ότι ο µεγαλύτερος εργοδότης στην
περιφέρεια αυτή, που είναι η ΔΕΗ και η κτηνοτροφία, είναι σε
συρρίκνωση και µάλιστα η κτηνοτροφία µπορεί να είναι τα τελευ-
ταία τρία χρόνια, αλλά η συρρίκνωση του λιγνίτη είναι προδιαγε-
γραµµένη στο 17% συµµετοχή στο ενεργειακό µείγµα µέχρι το
2030 και µε τα σοβαρά προβλήµατα που κλονίζουν τον άλλον µε-
γάλο εργοδότη της περιφέρειας αυτής, τον κλάδο της γούνας,
δεν βλέπω αισιόδοξο το µέλλον. 

Γιατί δεν υπάρχει το περιβόητο σχέδιο παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης µε το οποίο δεσµευτήκατε στον ελληνικό λαό πριν από
τις εκλογές του 2014 και υφαρπάξατε την ψήφο του. Αλλά ούτε
και τώρα, τέσσερα χρόνια µετά, υπάρχει αυτό το σχέδιο. Πολύ
δε περισσότερο όταν και ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός πέ-
ρασε απ’ όλες τις περιφέρειες της χώρας, ξεκινώντας από την
ακριτική Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας, υποσχόµενος

αυτό το περιβόητο σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης που
ακόµα το περιµένουµε και στη χώρα και στη δυτική Μακεδονία.

Όλα αυτά, δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, αποτυπώνονται και στον
παρόντα προϋπολογισµό και για αυτόν τον λόγο δεν τον ψηφίζω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Φιλιατρών Μεσση-
νίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Ξενογιαννακοπούλου, Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο προϋπολογισµός του 2019 έχει
ιδιαίτερη σηµασία και σηµατοδότηση. Είναι ο πρώτος προϋπο-
λογισµός της χώρας µας µετά από µία µακρά περίοδο κρίσης και
µνηµονίων, ένας προϋπολογισµός που έρχεται να σηµατοδοτή-
σει ότι σταδιακά ανακτούµε ως χώρα την κυριαρχία µας, ανα-
κτούµε τη δυνατότητα άσκησης πολιτικής και πολιτικών περιθω-
ρίων στις επιλογές µας.

Αυτό ακριβώς αποτυπώνει και ο προϋπολογισµός του 2019,
δηλαδή ένα διαφορετικό µείγµα πολιτικής, το οποίο ξεφεύγει
από τη λιτότητα και από µια σειρά υφεσιακές εκφράσεις πολιτι-
κής και έρχεται να αναδείξει µια νέα αναπτυξιακή δυναµική και
µία ενίσχυση του κοινωνικού κράτους.

Αυτό φαίνεται και ως δείγµα γραφής αυτής της διαφορετικής
στρατηγικής και πολιτικής που εφαρµόζεται από την Κυβέρνηση
µε τα σηµαντικά µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός τον
Σεπτέµβριο στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, τα οποία ήδη
έχουν ψηφιστεί και αποτυπώνονται δηµοσιονοµικά στον συγκε-
κριµένο προϋπολογισµό που σήµερα συζητάµε.

Η εξέλιξη αυτή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν ήταν φυσικά
ούτε αυτονόητη, ούτε εύκολη, ούτε δεδοµένη. Πρώτα απ’ όλα
οφείλεται στις µεγάλες, µακροχρόνιες και επώδυνες θυσίες του
ελληνικού λαού. Αλλά επίσης -και εδώ οφείλουµε να το αναγνω-
ρίσουµε- οφείλεται σε µία συγκεκριµένη πολιτική που ασκήθηκε
τα τελευταία τρία χρόνια, συγκεκριµένης στόχευσης και διεκδί-
κησης, προκειµένου να ολοκληρωθεί αυτός ο επώδυνος κύκλος
των µνηµονίων. Μία πολιτική και αποτελέσµατα που σήµερα
πλέον αναγνωρίζονται και από τους εταίρους µας. Ακούσαµε και
πρόσφατα, αυτήν την εβδοµάδα, και τις σχετικές δηλώσεις του
Επιτρόπου Μοσκοβισί, ο οποίος όχι µόνο αναγνώρισε αυτήν την
πορεία, αλλά είπε ότι χαιρετίζεται συνολικά σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο.

Σε αυτήν την προσπάθεια και σε αυτές τις θυσίες που έχουν
γίνει τα τελευταία χρόνια θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στον
χώρο της δηµόσιας διοίκησης. Γιατί η δηµόσια διοίκηση βρίσκε-
ται στην καρδιά της δηµοκρατικής λειτουργίας των θεσµών, στη
δυνατότητα να υπάρξει αναπτυξιακή δυναµική στη χώρα σε µια
δίκαιη αναπτυξιακή κατεύθυνση και φυσικά να λειτουργεί απο-
τελεσµατικά και για χάρη του πολίτη το κοινωνικό κράτος.

Η δηµόσια διοίκηση, όµως, τα τελευταία χρόνια στη χώρα µας,
όλη αυτήν τη δεκαετία, στοχοποιήθηκε, υπέστη µια οριζόντια µεί-
ωση, η οποία αγγίζει σχεδόν το 20% σε ανθρώπινο δυναµικό. 

Βεβαίως, αυτό δεν είναι φαινόµενο που αφορά µόνον την Ελ-
λάδα. Η στοχοποίηση των δηµοσίων υπηρεσιών είναι κάτι που το
είδαµε σε όλη την Ευρώπη. Το είδαµε ακόµα να χτυπά και την
ίδια την ευρωπαϊκή διοίκηση, που και αυτή είναι µία δηµόσια δι-
οίκηση σε ευρωπαϊκό επίπεδο, καθώς επικράτησε µέσα από τη
λογική αντιµετώπισης της κρίσης µία µονοδιάστατη, µονόπλευρη
πολιτική λιτότητας, µε καθαρά νεοφιλελεύθερο πρόσηµο σε όλη
την Ευρώπη, η οποία στον πυρήνα της είχε την απαξίωση της δη-
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µόσιας διοίκησης. 
Αυτό βέβαια σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει ότι η δηµόσια

διοίκηση στην Ελλάδα δεν αντιµετώπιζε διαχρονικά µεγάλα προ-
βλήµατα και παθογένειες. Οφείλουµε να το αναγνωρίσουµε και
οφείλουµε συνεχώς -και αυτό κάνουµε- να προσπαθούµε να το
αντιµετωπίσουµε. Ήδη τα τελευταία χρόνια -και ιδιαίτερα από το
2016- µε δύο σηµαντικούς θεσµικούς νόµους υλοποιούνται µια
σειρά από αλλαγές και µεταρρυθµίσεις στη δηµόσια διοίκηση
που ακριβώς στοχεύουν στην ανεξαρτησία της, στην αυτονοµία
της, στην αποτελεσµατικότητά της και στην αναβάθµιση της λει-
τουργίας της. 

Πρόκειται για µια συνεχή διαδικασία, γιατί και οι προκλήσεις
που η δηµόσια διοίκηση παγκοσµίως -και φυσικά και στη χώρα
µας- καλείται να αντιµετωπίσει µέσα από την ανάγκη ψηφιοποί-
ησης, µετασχηµατισµού της, είναι συνεχώς καινούριες και πρέπει
να προσαρµόζεται. Θα ήθελα να σηµειώσω όµως ότι σε καµµία
περίπτωση δεν µιλάµε για µία διογκωµένη δηµόσια διοίκηση.
Αυτό δεν αληθεύει και το επισηµαίνω επειδή γίνεται µία συνεχής
συζήτηση που αγγίζει πια την παραφιλολογία.

Και επειδή ακριβώς συζητούµε τον προϋπολογισµό του 2019
και επειδή, όπως ξέρετε, όλες οι διαδικασίες, που αφορούν τη
λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης πηγαίνουν χέρι χέρι µε το δη-
µοσιονοµικό πλαίσιο και κάτω από πολύ αυστηρούς ελέγχους
δηµοσιονοµικούς, θα ήθελα να καταθέσω για τα Πρακτικά τον
πλέον επικαιροποιηµένο πίνακα που έχουµε µε τα στοιχεία του
Σεπτεµβρίου, ο οποίος µε σαφήνεια δείχνει -και είναι στοιχεία
της απογραφής, που όπως γνωρίζετε τηρείται στο Υπουργείο Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και δεν έχει αµφισβητηθεί γιατί είναι
ένα εργαλείο πάρα πολύ επικαιροποιηµένο και χρήσιµο, µε ευ-
ρωπαϊκή αναγνώριση- ότι αυτά τα δέκα χρόνια της κρίσης, ξεκι-
νώντας από το 2009 µέχρι και τον Σεπτέµβρη του 2018, έχουµε
µία συνεχή µείωση των δηµοσίων υπαλλήλων και επίσης ότι όσον
αφορά τους συµβασιούχους του δηµοσίου, για τους οποίους επί-
σης γίνεται πολύ µεγάλη συζήτηση –και µιλάµε για τους συµβα-
σιούχους που αµείβονται από τον κρατικό προϋπολογισµό, γιατί
αυτοί είναι οι συµβασιούχοι της δηµόσιας διοίκησης, δεν µιλάµε
για συµβάσεις έργου, που αφορούν το ΕΣΠΑ ή ερευνητικά προ-
γράµµατα, που έχουν διαφορετική νοµική φύση και εργασιακές
σχέσεις-, που έπρεπε να καλύψουν κενά, εφόσον δεν υπήρχε η
δυνατότητα πρόσληψης µόνιµου προσωπικού και γι’ αυτό είδαµε
να υπάρχουν και αυτές οι συµβάσεις του κρατικού προϋπολογι-
σµού, σύµφωνα µε τα επίσηµα αυτά στοιχεία καταγραφής από
το 2015 µέχρι και σήµερα βλέπουµε ότι έχουµε έναν σταθερο-
ποιηµένο αριθµό, ο οποίος κυµαίνεται κάποιες φορές ανάλογα
µε τις εποχικές ανάγκες. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο
οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεπώς κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα καλούµαστε -
και αυτό συνδέεται απόλυτα µε τη συζήτηση, που κάνουµε για
τον προϋπολογισµό της επόµενης χρονιάς- να συζητήσουµε για
τη δηµόσια διοίκηση που έχει σήµερα ανάγκη η χώρα µας, ο
λαός µας και το δηµόσιο συµφέρον.

Γι’ αυτόν τον λόγο θέτουµε τρεις στόχους σε αυτήν τη νέα
εποχή που διανύει η χώρα µας µετά τα µνηµόνια:

Το πρώτο και κρίσιµο είναι ότι η δηµόσια διοίκηση πρέπει να
είναι µοχλός και να συµβαδίζει µε τη συνολική παραγωγική και
κοινωνική πορεία ανασυγκρότησης της χώρας, µε τη συνολική
στρατηγική µας για τη χώρα. 

Το δεύτερο είναι ότι φυσικά συνεχίζουµε τις αλλαγές και τις
µεταρρυθµίσεις. Πρέπει συνεχώς να τις ενισχύουµε, να αξιολο-
γούµε την πορεία τους µέσα σε ένα πλαίσιο στρατηγικής. 

Τρίτον, χρειάζεται σε αυτή τη νέα περίοδο της χώρας η δηµό-
σια διοίκηση να λειτουργεί για το δηµόσιο συµφέρον και την κα-
λύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών και κυρίως –και αυτό είναι και
θέµα δηµοκρατίας συνολικά και των θεσµών και της δηµόσιας
διοίκησης- αποκαθιστώντας την εµπιστοσύνη και του λαού για
τις δοµές και τις λειτουργίες της δηµόσιας διοίκησης, αλλά και
στο εσωτερικό της δηµόσιας διοίκησης που, όπως αναφέρθηκα
και πριν, οι δηµόσιοι υπάλληλοι πολλές φορές άδικα έχουν στο-

χοποιηθεί και έχουν απαξιωθεί. 
Με αυτά τα λόγια, θέλω να πω ότι έχω τη χαρά να ενηµερώσω

το Σώµα ότι ήδη έχουµε θέσει σε διαβούλευση –ήδη έκανα µια
πρώτη ενηµέρωση και θα έχουµε βέβαια και την ευκαιρία να συ-
ζητήσουµε και στο Κοινοβούλιο από την επόµενη χρονιά, όταν
έρθει η συναρµόδια επιτροπή- ένα σχέδιο νόµου που ακριβώς
έρχεται σε αυτή τη νέα περίοδο να αποτυπώσει αυτές τις προτε-
ραιότητες για τη δηµόσια διοίκηση, δηλαδή και να στηρίξει συ-
νολικά και να αναβαθµίσει τη λειτουργία της, αλλά και να στη-
ρίξει έναν θεσµό αξιοκρατίας και αξιοπιστίας, όπως είναι το
ΑΣΕΠ, το οποίο και αυτό πρέπει να µπορέσει να λειτουργήσει
κάτω από τα νέα δεδοµένα και έχει επιφορτιστεί µε τεράστιο
βάρος και λόγω των αρµοδιοτήτων του, αλλά και λόγω φυσικά
του ότι έχουν διευρυνθεί οι αρµοδιότητες του σε σχέση µε τη
συµµετοχή του στις κρίσεις προϊσταµένων της δηµόσιας διοίκη-
σης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Θα ήθελα ένα λεπτό επιπλέον του χρόνου που µου αναλογεί,
κύριε Πρόεδρε.

Θα κλείσω λέγοντας κάτι που πιστεύω ότι είναι σηµαντικό και
κρίσιµο. Στην περίοδο που ανακτούµε την κυριαρχία και τις πο-
λιτικές επιλογές αναδεικνύονται και οι πολιτικές και ιδεολογικές
διαφορές ξανά. Δεν υπάρχουν πια τα άλλοθι του µνηµονίου και
ενός επιβεβληµένου µονόδροµου στην πολιτική. Αυτό είναι υγιές
για τη δηµοκρατία, όπως είναι και η αντιπαράθεση των ιδεών και
της πολιτικής και ιδιαίτερα σε ένα Σώµα που αντανακλά και εκ-
φράζει τη λαϊκή κυριαρχία, όπως είναι η Βουλή. 

Θέλω όµως να πω ότι δεν µπορεί να µην γίνεται µια συγκεκρι-
µένη συζήτηση µε βάση την αποτύπωση των πραγµατικών αναγ-
κών της δηµόσιας διοίκησης και να γίνεται µια συνολική και
ισοπεδωτική αντικυβερνητική πολιτική όσον αφορά τη στήριξη
της δηµόσιας διοίκησης. 

Γιατί για να είµαστε σαφείς, όπως είπα πριν, δεν υπάρχει διόγ-
κωση του κράτους. Ίσα-ίσα µε τον κανόνα ένα προς ένα, που
πλέον ξεκινάµε από το Γενάρη επειδή είµαστε στην επόµενη
µέρα των µνηµονίων, δεν γίνεται διόγκωση, αλλά σταµατά η πε-
ραιτέρω συρρίκνωση του κράτους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ο µέσος όρος ηλικίας είναι πάνω των πενήντα ετών. Άνθρωποι
οι οποίοι σε λίγα χρόνια θα βγουν σε σύνταξη, οι οποίοι κράτη-
σαν στις πλάτες τους τις δηµόσιες υπηρεσίες, δεν µπορούν να
σηκώσουν το βάρος µιας ψηφιακής αναγέννησης, ενός ψηφια-
κού µετασχηµατισµού και των αναγκαίων υπηρεσιών που έχει το
δηµόσιο. 

Και εγώ θέτω ένα ερώτηµα, µε απόλυτα καλόπιστη κριτική
προς την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Όταν λέτε ότι αυτές οι ανάγ-
κες µπορούν να καλυφθούν µε εσωτερικές µόνο µετακινήσεις και
µε µια επιστροφή σε µια σκληρή µνηµονιακή πρόβλεψη του ένα
προς πέντε -και για να είµαστε σαφείς τώρα το Δεκέµβρη που
θα έχουµε περίπου οχτώ χιλιάδες αποχωρήσεις το οποίο σηµαί-
νει ότι µας δίνει τη δυνατότητα για οχτώ χιλιάδες προσλήψεις
την επόµενη χρονιά- το ένα προς πέντε θα σήµαινε, αν εφαρµο-
ζόταν, που φυσικά δεν θα εφαρµοστεί φέτος αλλά του χρόνου,
χίλιες πεντακόσιες προσλήψεις. Πρέπει να σας πω ότι οι χίλιες
πεντακόσιες προσλήψεις οριακά καλύπτουν τις ανελαστικές δα-
πάνες των παραγωγικών σχολών του Στρατού, των Σωµάτων
Ασφαλείας και του διπλωµατικού σώµατος.

Εσωτερικές µετακινήσεις. Ξέρετε ότι µε το νόµο του 2016
έχετε θεσµοθετηθεί η κινητικότητα, η οποία είναι ένας θεσµός
που τώρα έχει πάρει µπρος, τώρα που έχουµε τα οργανογράµ-
µατα. Ήδη τον Νοέµβριο εγκρίθηκαν πέντε χιλιάδες τετρακόσιες
ογδόντα µία θέσεις για κινητικότητα. Άρα, σωστά πρέπει να κά-
νουµε εσωτερικές µετακινήσεις. 

Εδώ το θεσµοθετήσαµε κιόλας για να µη γίνεται κατά το δο-
κούν και ανάλογα µε το τι θέλει ο εκάστοτε Υπουργός, αλλά µέσα
από θεσµικές ανάγκες των φορέων και από αυτά που επιθυµούν
οι ίδιοι οι δηµόσιοι υπάλληλοι, γιατί µπαίνουν και λόγοι και για το
προσόντα τους και οικογενειακοί πολλές φορές. Είναι απαραί-
τητο αυτή τη στιγµή να στελεχωθεί περαιτέρω η δηµόσια διοί-
κηση.

Κλείνω µε ένα ερώτηµα. Πώς θα καλύψουµε τους τρεις χιλιά-
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δες γιατρούς που θα έχουν συνταξιοδοτηθεί µέχρι το 2020,
επειδή είναι η τριακονταπενταετία από την ίδρυση του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας και συνταξιοδοτούνται; Δεν µπορούµε να κά-
νουµε µετακινήσεις διοικητικών σε θέσεις ιατρών. 

Πώς θα καλύψουµε τους αναπληρωτές καθηγητές; Μπορούµε
να κάνουµε εσωτερικές µετακινήσεις, όταν η Ελλάδα έχει 14%
αναπληρωτές καθηγητές και ο µέσος όρος πανευρωπαικά –για
να γίνουµε µια κανονική δηµόσια διοίκηση ευρωπαϊκή πιστεύω
ότι παλεύουµε όλοι όσοι είµαστε εδώ και εκπροσωπούµε το δη-
µοκρατικό τόξο της χώρας- είναι στο 4%; 

Άρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι θεµιτή η κριτική και
είναι φυσικό να έχουµε διαφορετικές απόψεις. Εµείς πρεσβεύου-
µε έναν άλλο ρόλο της δηµόσιας διοίκησης, κάποιοι άλλοι έχουν
µία νεοφιλελεύθερη προσέγγιση. Όµως, οι βασικές ανάγκες και
µια στρατηγική για να µπορέσει το δηµόσιο να επιτελέσει το
έργο του και να εξυπηρετήσει το δηµόσιο συµφέρον και τον ελ-
ληνικό λαό, πιστεύω ότι είναι πεδίο συναίνεσης και όχι στείρας
αντιπαράθεσης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριοι συνάδελ-
φοι, θα ήθελα να παρακαλέσω και τον κ. Γεωργαντά και τους
υπόλοιπους συναδέλφους, που θα πάρουν τον λόγο να σεβα-
στούν τον χρόνο, γιατί θα τελειώσουµε στις 15.30’ και να µην
χρειαστεί να παρατείνουµε τη συνεδρίαση, γιατί είναι εδώ άν-
θρωποι που περιµένουν να µιλήσουν. Άρα λοιπόν, να σεβα-
στούµε τον χρόνο, τα επτά λεπτά, για να µπορέσουν να µιλήσουν
όλοι.

Κύριε Γεωργαντά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, εάν δεν είχε κάποιος εικόνα και των νοµο-

θετικών πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης και των πρακτικών, οι
οποίες εφαρµόστηκαν τα τελευταία τέσσερα χρόνια, σ’ ένα επί-
πεδο ιδεατού ή σ’ ένα επίπεδο ενός περιγράµµατος σκοπιµότη-
τας του πώς θα πρέπει να λειτουργεί η δηµόσια διοίκηση, θα
µπορούσε να είχε συµφωνήσει µε την κυρία Υπουργό. Δυστυχώς,
όµως, τα πεπραγµένα αυτής της Κυβέρνησης δεν δίνουν, όχι
απλώς καµµία τέτοια δυνατότητα, αλλά αντιθέτως θέτουν και
αµείλικτα ερωτήµατα για το µέχρι πού θα φθάσει αυτή η Κυβέρ-
νηση στη διαχείριση των ζητηµάτων της δηµόσιας διοίκησης.

Να θυµίσω σε συναδέλφους ότι δύο είναι οι εµβληµατικοί
νόµοι αυτής της Κυβέρνησης για τη δηµόσια διοίκηση. Ο
ν.4369/2016 για το µητρώο επιτελικών στελεχών του δηµοσίου
και την αξιολόγηση και τις επιλογές προϊσταµένων και ο ν.4440/
2016 για την κινητικότητα. 

Ξέρετε, αυτοί οι δυο νόµοι, µεγάλο µέρος των οποίων ψηφί-
σαµε και εµείς, ιδίως στην κινητικότητα, ήταν µέσα στα προαπαι-
τούµενα, µέσα στις δεσµεύσεις της χώρας. Οπότε, σ’ ένα
επίπεδο νοµοθέτησης φάνηκε ότι υπάρχει µια βούληση από την
πλευρά της Κυβέρνησης, όχι µόνο να νοµοθετήσει, αλλά και να
υλοποιήσει το περιεχόµενο αυτών των νόµων.

Θα σας πω τι έγινε µε τον ν.4440/2016, πολύ απλά τον νόµο
της κινητικότητας. Αυτός ο νόµος για τις εσωτερικές µετακινή-
σεις στις υπηρεσίες, έτσι ώστε να µην είναι κάποιες υποστελε-
χωµένες και κάποιες υπερστελεχωµένες και συγχρόνως να
αντιµετωπιστούν και τα κοινωνικά ή προσωπικά κριτήρια των ερ-
γαζοµένων, είχε µια προϋπόθεση, για να εφαρµοστεί, µια πολύ
σηµαντική προϋπόθεση, την οποία υπερψηφίσαµε: τη σύνταξη
ψηφιακών οργανογραµµάτων και τα περιγράµµατα των θέσεων
στις υπηρεσίες. Γιατί όλο αυτό; Ακριβώς, για να είναι αποτυπω-
µένες οι ανάγκες της κάθε υπηρεσίας, το πραγµατικό προσωπικό
που υπηρετεί ανά πάσα στιγµή σ’ αυτές, έτσι ώστε να θεωρηθεί,
εάν όντως έχει τη δυνατότητα, το δικαίωµα, να ζητήσει επιπλέον
προσωπικό. 

Αυτή, λοιπόν, η απαραίτητη προϋπόθεση, η οποία έπρεπε να
υπάρχει, για να µπορέσει να µπει κάποιος στο σύστηµα κινητικό-
τητας, στις περισσότερες των περιπτώσεων δεν εφαρµόζεται και
ξέρετε γιατί; Γιατί έχει ψηφιστεί τροπολογία από την παρούσα
Κυβέρνηση τον Ιούνιο, η οποία αναστέλλει την υποχρέωση για
τη σύσταση των ψηφιακών οργανογραµµάτων, πλην όµως επι-
τρέπει την κινητικότητα. Δηλαδή, κάποιοι µπορούν και µετακι-

νούνται, χωρίς τα κριτήρια που έθετε ο ίδιος ο νόµος, χωρίς να
έχει γίνει η περιγραφή των θέσεων στις οποίες θα πάει. Αυτό,
εάν δεν δηµιουργεί τις υπόνοιες, τις ενδείξεις -πείτε το όπως θέ-
λετε- µιας πελατειακής διαχείρισης του δηµοσιοϋπαλληλικού
προσωπικού, το οποίο έχει την ανάγκη να µετακινηθεί, τότε τι
είναι; Με δική σας τροπολογία έχει ανασταλεί αυτό. 

Έρχοµαι στον ν.4369/2016. Με αυτόν τον νόµο έπρεπε όλα τα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όλες οι εταιρείες του δηµο-
σίου, τα διοικητικά συµβούλιά τους, οι διευθυντές τους και οι
πρόεδροι, των οποίων κενώνονται οι θέσεις τους, όποια θέση κε-
νώνεται από τον Οκτώβριο του 2016 να καλύπτεται µέσα απ’
αυτό το µητρώο στελεχών δηµοσίων υπαλλήλων, δηλαδή µε
ανώτερα προσόντα.

Εµείς υπερψηφίσαµε τη συγκεκριµένη διάταξη, το άρθρο 8.
Ξέρετε τι έχει γίνει από τον Οκτώβριο του 2016 µέχρι τον Δεκέµ-
βριο του 2018 που µιλάµε, κύριοι συνάδελφοι; Ούτε ένας δηµό-
σιος υπάλληλος δεν τοποθετήθηκε µέσα από τη διαδικασία του
άρθρου 8, για να καλύψει µια θέση νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου. Και όταν λέω νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, εννοώ
και νοσοκοµεία και άλλους οργανισµούς. Ξέρετε γιατί; Με τρο-
πολογία αυτής της Κυβέρνησης όλο αυτό, λέει, θα γίνει από το
2019. Το άφησαν για το 2019, για µια άλλη κυβέρνηση.

Γιατί αυτό; Γιατί υπήρχαν ακόµα πολλοί συγγενείς, πολλοί
φίλοι, πολλά στελέχη, ιδιοκτήτες βουλκανιζατέρ ίσως, οι οποίοι
δεν είχαν προλάβει οι άνθρωποι να δουν και τη δυνατότητα να
ασκείς διοίκηση. Έπρεπε, λοιπόν, να το δουν. Ο ίδιος, λοιπόν,
αυτός νόµος, δεν εφαρµόζεται από την ίδια Κυβέρνηση που την
ψήφισε. 

Θα ήθελα να πω και κάτι σχετικό για την αξιολόγηση.  Έχω
κάνει συνεχείς ερωτήσεις, σε όλους τους Υπουργούς Διοικητικής
Ανασυγκρότησης. Το 2016 έγινε αξιολόγηση. Το 2017 είναι σε
εξέλιξη. Για το 2016 ζήτησα να µου πουν πόσοι αξιολογήθηκαν
στο δηµόσιο ως µη επαρκείς. Με τον δικό τους νόµο, τον ν.4369,
υπήρχε συγκεκριµένη διαδικασία, που έλεγε ότι όποιοι αξιολο-
γούνται ως λιγότερο ή περισσότερο ανεπαρκείς υποχρεούνται,
υπό την παρακολούθηση του προϊσταµένου, σε συγκεκριµένο
πρόγραµµα βελτίωσης της απόδοσής τους. Συµφωνούµε απο-
λύτως. Σίγουρα, στις τριακόσιες, τετρακόσιες χιλιάδες δηµοσί-
ους υπαλλήλους που αξιολογήθηκαν, υπάρχουν κάποιοι, που
χρήζουν µιας τέτοιας στήριξης από τον προϊστάµενο.

Δεν µου έχει απαντήσει κανείς αν ένας δηµόσιος υπάλληλος
αξιολογήθηκε ως λίγο ανεπαρκής. Παρακαλώ, αν υπάρχει κάποια
απάντηση, να µου δοθεί. Έχω κάνει τρεις ερωτήσεις. Γιατί ξέρετε
τι γίνεται µέσα από όλο αυτό; Απαξιώνουµε τελικά όλο το δηµο-
σιοϋπαλληλικό σώµα. Και πράγµατι -σε αυτό θα συµφωνήσω-
υπάρχει ένας πολύ µεγάλος αριθµός καταρτισµένων και ευσυ-
νείδητων δηµοσίων υπαλλήλων οι οποίοι αυτά τα χρόνια που εί-
χαµε λιγότερο προσωπικό, αυτά τα χρόνια της κρίσης που ήταν
µειωµένοι οι µισθοί, που ήταν ο κόσµος πιο απαιτητικός, που
ήταν ο κόσµος πιο ταλαιπωρηµένος, µπόρεσαν και κράτησαν
αυτό που λέµε δηµόσια διοίκηση, ανταπεξήλθαν στις δοµές, κρά-
τησαν τις δοµές όρθιες και ανταπεξήλθαν στις υπηρεσίες που
έπρεπε να παράσχουν. 

Αυτοί, λοιπόν, οι δηµόσιοι υπάλληλοι δεν πρέπει να αισθαν-
θούν δικαιωµένοι µέσα από αυτήν τη διαδικασία αξιολόγησης
που συµφωνήσαµε όλα τα κόµµατα, που έχει συµφωνήσει όλη η
ελληνική κοινωνία ότι είναι αναγκαίο να γίνει; Είναι πραγµατικά
αναγκαίο να γίνει, όµως εγώ δεν βλέπω ότι αυτή η Κυβέρνηση
έχει την πρόθεση να το κάνει και γι’ αυτό δεν µου απαντάει στο
συγκεκριµένο αυτό ερώτηµα.

Βεβαίως, αυτή η Κυβέρνηση έχει επιτύχει κάτι το οποίο είναι
τροµερό. Αυτό οφείλω να το πω. Ενώ είχαµε τέσσερα χρόνια πε-
ριορισµών στις προσλήψεις και τις αποχωρήσεις, –είχαµε το
πέντε προς ένα, το τέσσερα προς ένα, το τρία προς ένα- αυτό
κανονικά σήµαινε ότι το δηµόσιο έπρεπε να περιοριστεί δρα-
στικά. Ο αριθµός των δηµοσίων υπαλλήλων πράγµατι είναι περί-
που στον ίδιο αριθµό µέσα στην τετραετία -είναι λίγο µειωµένος-,
όµως έχουµε για µεγάλη αύξηση των συµβασιούχων, µια µεγάλη
αύξηση των µετακλητών. Τη λογική της Υπουργού ότι θεωρούµε
συµβασιούχους αυτούς που πληρώνονται από τον προϋπολογι-
σµό, δεν την καταλαβαίνω. Αυτοί που είναι στα ανταποδοτικά,
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δηλαδή, δεν τους πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος όλους;
Εάν τους πληρώνει µέσα από τον προϋπολογισµό ή εάν τους
πληρώνει µέσα από τα δηµοτικά τέλη, δεν πληρώνονται από τον
Έλληνα φορολογούµενο, ακόµα και αυτοί οι χιλιάδες συµβασι-
ούχοι που µπορεί, για παράδειγµα, να υπηρετούν στην καθαριό-
τητα; 

Κατάφερε, λοιπόν, η Κυβέρνηση στα χρόνια αυτά των δήθεν
περιορισµών να αυξήσει το µισθολογικό κόστος του δηµοσίου.
Πώς αυξήθηκε το δηµοσιονοµικό κόστος του δηµοσίου κατά 600
εκατοµµύρια ευρώ, αν έχουµε τον ίδιο αριθµό ή λιγότερο αριθµό
δηµοσίων υπαλλήλων και συµβασιούχων και µετακλητών, όπως
έπρεπε να έχουµε; Πώς γίνεται να αυξάνει κατά 600 εκατοµµύρια
ευρώ το µισθολογικό κόστος του δηµοσίου κατά έτος; Αυτό µόνο
µια κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µπορούσε να το πετύχει. Είναι µαγικό να
έχουµε περιορισµό, αλλά να αυξάνεται το µισθολογικό κόστος.

Αυτά τα µαγικά κάποια στιγµή τελειώνουν και όταν τελειώνουν
έρχεται και η ώρα της πληρωµής. Σε λίγους µήνες θα την έχετε.

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Για ποιο θέµα θέ-
λετε να µιλήσετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για ένα θέµα τάξης, που αφορά τη
σύνθεση της Αίθουσας.

Χθες, ο κ. Τσακαλώτος, στα ξαφνικά, έκανε µια παρατήρηση
για την κατάσταση στην Αίθουσα και αναφέρθηκε στην Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση και σε εµάς. Είπε ότι έχουµε από έναν Βου-
λευτή εδώ και δεν είναι αυτό σωστό κ.λπ.. 

Πήρα τον λόγο και είπα στον κύριο Υπουργό ότι αναλογικά
εµείς και έχουµε µιλήσει πολύ σήµερα και εν πάση περιπτώσει
κάθε κόµµα, ανάλογα µε την κοινοβουλευτική οµάδα που διαθέ-
τει, έχει και παρουσία. 

Ρίξτε µια µατιά στην Αίθουσα, κύριε Πρόεδρε. Δείτε τις Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες. Δείτε την Πλειοψηφία. Σας παρακαλώ πο-
λύ, συντάξτε και ένα πρακτικό και στείλτε το στον κ. Τσακαλώτο
για να µην µας ξανακάνει πάλι τέτοιες παρατηρήσεις. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δέδες. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΔΕΣ: Κυρία Υπουργέ και κύριοι Υπουργοί, αγα-

πητές και αγαπητοί συνάδελφοι, καλούµαστε να πρωτοτυπή-
σουµε όχι για το φαίνεσθαι, αλλά για το είναι στη σηµερινή µας
συζήτηση επί του προϋπολογισµού, να πούµε τι είναι αυτός και
πώς επιµερίζει τις υποχρεώσεις του κράτους απέναντι στους πο-
λίτες.

Το λέω αυτό, διότι γίναµε µάρτυρες των τοποθετήσεων της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ περί περιορισµού του Προ-
γράµµατος των Δηµοσίων Επενδύσεων.

Το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του 2019 είναι το µε-
γαλύτερο της οκταετίας µε ύψος 6 δισεκατοµµυρίων 750 εκα-
τοµµυρίων σε τοµείς, όπως οι υποδοµές, η επιχειρηµατικότητα,
η απασχόληση, η υγεία και η παιδεία. Το ζήτηµα των δηµοσίων
επενδύσεων είναι παράµετρος υγιούς λειτουργίας µιας εθνικής
οικονοµίας και, όπως επιµένουµε σ’ αυτό εµπράκτως εθνικά, αν-
τίστοιχα επιµένουµε και ευρωπαϊκά. 

Όταν µιλάµε για προϋπολογισµούς, αγαπητοί συνάδελφοι,
όλων το µυαλό πηγαίνει σε αριθµούς, ποσοστιαίες αλλαγές, ισο-
ζύγια πληρωµών και µαθηµατικές καµπύλες και αυτό συµβαίνει
όχι µόνο µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά και σε όλη την ελληνική
κοινωνία.

Ο προϋπολογισµός, όµως, δεν στοιχειοθετείται µονάχα από
αριθµούς. Πρέπει να προσβλέπει κυρίως στις κοινωνικές ανάγκες
και να κρίνεται αν προσπαθεί να ικανοποιήσει όσο το δυνατόν µε-
γαλύτερο φάσµα του πληθυσµού και αν ανατάσσει παθογένειες
και ελλείµµατα.

Επειδή λόγω µνηµονίων και λιτότητας σε πολλές χώρες της
Ευρώπης και ιδιαίτερα στη χώρα µας συρρικνώθηκαν αφ’ ενός
οι κοινωνικές δοµές και αφ’ ετέρου η κοινωνική ασφάλιση και αυ-
ξήθηκε η ανεργία, έρχεται για πρώτη φορά η Κυβέρνησή µας µε

τον πρώτο µεταµνηµονιακό προϋπολογισµό να προσπαθήσει να
διορθώσει τα κακώς κείµενα όσο είναι δυνατόν σε πραγµατικές
συνθήκες. Με µια λέξη περιγράφουµε τον κοινωνικό προϋπολο-
γισµό στην πολιτική οικονοµία. Ενέχει, βέβαια, χαρακτήρα ανα-
διανοµής.

Αποτέλεσµα της συνέπειας στους δηµοσιονοµικούς µας στό-
χους και της βελτίωσης των δηµόσιων οικονοµικών µεγεθών, σή-
µερα κατακτούµε τον στόχο που θέσαµε το 2015 φτάνοντας στο
2018, να προϋπολογίσουµε το 2019 χωρίς νέους δηµοσιονοµι-
κούς περιορισµούς, χωρίς νέες περικοπές, χωρίς νέα διόγκωση
φόρων, αλλά µε αύξηση των κοινωνικών δαπανών και µε µείωση
φόρων και εισφορών.

Εµείς, λοιπόν, την εξαγγελία την πραγµατοποιούµε και την
πραγµατοποιήσαµε ως εξής:

Πρώτον, µε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά ανώτατο ποσοστό 30%
κλιµακωτά από το 2019, µε τη µείωση κατά 1/3 των ασφαλιστικών
εισφορών ελεύθερων επαγγελµατιών, αυτοαπασχολούµενων και
αγροτών, µε την επιδότηση 50% των εργοδοτικών ασφαλιστικών
εισφορών για νέους έως και είκοσι πέντε ετών, µε την επιδότηση
στέγασης τριακοσίων χιλιάδων νοικοκυριών, τα οποία διαµένουν
σε ενοικιαζόµενη κατοικία ή είναι δανειολήπτες µε εισοδηµατικά
και περιουσιακά κριτήρια, µε πρόσληψη επτάµισι χιλιάδων εργα-
ζοµένων στο πρόγραµµα «Βοήθεια για το Σπίτι», αλλά και στην
ειδική αγωγή συνολικά, µε την κατάργηση των µέτρων περικοπής
προσωπικής διαφοράς κύριων και επικουρικών συντάξεων, µε
την επιστροφή περικοπών σε ένστολους, δικαστικούς, πανεπι-
στηµιακούς και γιατρούς του ΕΣΥ, µέτρα δίκαια, µέτρα ανακού-
φισης, µέτρα αναπτυξιακής επέκτασης.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η υγειονοµική κάλυψη του πληθυσµού
είναι για εµάς βασική προϋπόθεση στη σχέση µας µε τον πολίτη.
Για τον λόγο αυτό συµπληρώσαµε τον ν.1397/1983 περί δηµιουρ-
γίας του ΕΣΥ. Τώρα, όµως, ήρθαµε εµείς να καλύψουµε εκείνο
το τεράστιο κενό που τόσα χρόνια ήταν απαιτητό απ’ όλον τον
υγειονοµικό κόσµο, να συµπληρώσουµε ολοκληρώνοντας το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε την πρωτοβάθµια περίθαλψη υγείας,
µε τις τοπικές µονάδες υγείας, τον οικογενειακό γιατρό, τον ηλε-
κτρονικό φάκελο του ασθενή.

Αναρωτιέται κάποιος: Τώρα είναι όλα τέλεια;  Όχι, βέβαια. Το
Υπουργείο Υγείας έχει ακόµα τα σχέδιά του να προχωρήσει
ακόµα περαιτέρω. Γι’ αυτό η κοινωνία θα δώσει στην Κυβέρνηση
χώρο και χρόνο για να ολοκληρώσει το έργο της.

Κορυφαία είναι, όµως, και η προσφορά των ιδρυµάτων «Σταύ-
ρος Νιάρχος» και «Αλέξανδρος Ωνάσης», τα οποία είδαν τις ειλι-
κρινείς προσπάθειες και τον πολιτικό σχεδιασµό του Υπουργείου
Υγείας και αποφάσισαν να επενδύσουν στο πρόγραµµα του
Υπουργείου εν είδει δωρεών µε 200 έως 250 εκατοµµύρια και 70
εκατοµµύρια ευρώ αντίστοιχα µε την κατασκευή νέου νοσοκο-
µείου στην Κοµοτηνή, µε την κατασκευή νοσοκοµείου παίδων
στην περιοχή της Θεσσαλονίκης, µε συµπληρωµατικές δοµές
στο Νοσοκοµείο «Ευαγγελισµός» και ιατροτεχνολογικό εξοπλι-
σµό, όπως, επίσης, µε την κατασκευή νέας πτέρυγας στο «Ωνά-
σειο» που θα στεγάσει µεταµοσχευτικό κέντρο και παιδοχειρουρ-
γικό κέντρο.

Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός
του 2019, όπως και οι προηγούµενοι προϋπολογισµοί της Κυβέρ-
νησής µας, είχαν στόχο την κοινωνική συνοχή.

Μέριµνά µας είναι ο κόσµος που για δεκαετίες είναι στο κοι-
νωνικό περιθώριο, τα νέα παιδιά εφοδιασµένα µε πτυχία που
αποζητούν ίσες ευκαιρίες απασχόλησης µέσα από αξιοκρατικές
µεθόδους και όχι από Μητρώα Στελεχών, την ενίσχυση της δη-
λωµένης εργασίας και την καταπολέµηση της αδήλωτης εργα-
σίας. 

Το Υπουργείο Εργασίας, λοιπόν, µε αιχµή του δόρατος τον
ΣΕΠΕ, που έχει περάσει σε άλλη εποχή διαρθρωτικής λειτουρ-
γίας και στελέχωσης εργάζεται για τη διασφάλιση των δικαιωµά-
των των εργαζοµένων. 

Παράλληλα, υλοποιεί έως το πρώτο τρίµηνο του 2019 έντεκα
νέα προγράµµατα συνολικού προϋπολογισµού 632 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ σε σύνολο ογδόντα εννέα χιλιάδες ωφελουµένων. Ει-
δικότερα για τους νέους και τις νέες υλοποιεί πρόγραµµα
απασχόλησης πεντέµισι χιλιάδων ανέργων πτυχιούχων ανώτατων
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εκπαιδευτικών και τεχνολογικών ιδρυµάτων ηλικίας µέχρι είκοσι
εννέα ετών, πρόγραµµα επιχορήγησης επιχειρήσεων για την
απασχόληση έξι χιλιάδων νέων ανέργων, αποφοίτων τριτοβάθ-
µιας εκπαίδευσης σε κλάδους εξειδίκευσης, παραγωγής και δρα-
στηριότητας. 

Παράλληλα, σχεδιάζεται η νέα γενιά ολοκληρωµένων παρεµ-
βάσεων για κατάρτιση, πιστοποίηση και πρακτική άσκηση όλα
συνδεδυασµένα µε κλάδους της παραγωγικής δραστηριότητας. 

Η κοινωνική ασφάλιση, λοιπόν, από ατραπούς στενές και δύ-
σβατες βαδίζει µέσω της δηµιουργίας του ΕΦΚΑ και στον πρώτο
χρόνο λειτουργίας του έχει µέχρι τώρα θετικό ισοζύγιο µε όφε-
λος περίπου 1,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Την ίδια ώρα ενισχύεται η κοινωνική αλληλεγγύη για την οποία
κατηγορηθήκαµε αρκετά, µε την επέκταση του Κοινωνικού Εισο-
δήµατος Αλληλεγγύης, συνολικά 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ οι
άλλες κυβερνήσεις από το 2010 µέχρι το 2015 δεν διέθεσαν ούτε
ένα ευρώ. Και όλο αυτό ηλεκτρονικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητέ, κύριε Πρόεδρε, την υποµονή σας για ένα λεπτό. 
Για να απαλλαγούµε από τις άδηλες πελατειακές σχέσεις. Θα

σας υπενθυµίσω τα σχολικά γεύµατα σε εκατόν πενήντα τρεις χι-
λιάδες µαθητές που έχουν επεκταθεί στους δήµους των πυρό-
πληκτων περιοχών, Μαραθώνα και Ραφήνας, και πληµµυροπα-
θών Μάνδρας και Μεγάρων. 

Επίσης, την αύξηση κατά 60% στην πρόσβαση των εκατόν εί-
κοσι επτά χιλιάδων παιδιών σε βρεφονηπιακούς σταθµούς. Με
την ίδρυση -και για πρώτη φορά- ειδικής γραµµατείας Ροµά για
την ανάπτυξη δράσεων κοινωνικής εντάξεως ειδικά των νέων µε
την πρόσβαση σε κλειστές για χρόνια κατασκηνώσεις, µε τον
νόµο για την αναδοχή και την υιοθεσία, µε εκατό κέντρα στήρι-
ξης οικογένειας και µε δράσεις για άτοµα µε αναπηρία. 

Αγαπητοί, κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας σας λέω ότι πα-
ραλάβαµε µια χώρα µε οικονοµική ασφυξία. Εργαστήκαµε απο-
τελεσµατικά και συστηµατικά και καταφέραµε να στηρίξουµε τα
νοικοκυριά, τον κόσµο της εργασίας και της καθαρής επιχειρη-
µατικότητας, ενώ αποδείξαµε, όµως, πως έχουµε τα ψυχικά απο-
θέµατα να αναδιατάξουµε την καθηµερινότητα και να αναβαθ-
µίσουµε τη ζωή των Ελλήνων µε προοδευτικές αλλαγές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ για την υποµονή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η
κυρία Χριστοφιλοπούλου, Βουλευτής της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ -ΔΗΜΑΡ.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω ετοιµαστεί να µιλήσω για
τον προϋπολογισµό. Όµως, θα µου επιτρέψετε, επειδή πριν λίγο
άκουσα την Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης των ΣΥΡΙΖΑ
και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου,
να αναφέρεται για ορισµένα θέµατα της δηµόσιας διοίκησης να
σχολιάσω λίγο. 

Άκουσα την κ. Ξενογιαννακοπούλου να µιλάει για διαχρονικά
προβλήµατα –το σηµείωσα µάλιστα- και παθογένειες οι οποίες –
ω, του θαύµατος!- αντιµετωπίστηκαν την τελευταία τριετία µε σο-
βαρές µεταρρυθµίσεις! 

Και ξέρετε, µου γεννήθηκε η απορία πώς δεν βρήκε σε όσα
λεπτά µίλησε λίγο χρόνο να αναφερθεί σε πολύ µεγάλες µεταρ-
ρυθµίσεις, που υπηρέτησε η ίδια από διαφορετικές θέσεις, όντας
στέλεχος του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος. Δεν ανα-
φέρθηκε στο ΑΣΕΠ, στα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών που τα
αγκάλιασε όλη η κοινωνία και ήµασταν και είµαστε ακόµα περή-
φανοι γιατί αυτές τις µεταρρυθµίσεις, τις αγκάλιασαν τελικά και
οι δυνάµεις που δεν τις ψήφισαν τότε, όπως και τις αλλαγές στην
αυτοδιοίκηση. 

Όµως, ούτε καν της γεννήθηκε η απορία…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο Συνήγορος του Πολίτη…
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ο Συνήγορος του Πο-

λίτη και πολλά άλλα, κύριε Λοβέρδο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ένα σωρό νοµοθετήµατα!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριοι συνάδελφοι, επι-

τρέψτε µου να συνεχίσω.
Η µεγαλύτερη, όµως, απορία µού γεννήθηκε -και δυστυχώς,

δεν είναι εδώ για να µου απαντήσει, γιατί είδα ότι έφυγε πριν από
λίγο- όταν δεν αναφέρθηκε σε µεγάλες µεταρρυθµίσεις που έγι-
ναν στην περίοδο που ήταν «µνηµονιακή» Υπουργός του ΠΑΣΟΚ
η κ. Ξενογιαννακοπούλου. Αναφέροµαι στον µεγάλο θεσµό, που
δεν ήταν µνηµόνιο, της «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», που τελικά και αυτός ο θε-
σµός της «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» έγινε καινοτοµία και κεκτηµένο και τον υπη-
ρέτησαν όλες οι δυνάµεις. Εντάξει, προσπαθείτε να τον αλλάξετε
λίγο τώρα.

Δεν βρήκε τίποτε να πει για την ηλεκτρονική συνταγογράφηση
που τη διαδέχτηκε, ως Υπουργός Υγείας, ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος σήµερα κ. Λοβέρδος ούτε για τον ΕΟΠΥΥ. Τί-
ποτε απολύτως. Άκουσα ότι κάτι ψέλλισε για την απογραφή. Απέ-
φυγε, όµως, επιµελώς να πει ότι η απογραφή των δηµοσίων
υπαλλήλων έγινε το 2010. «Ουαί υµίν Γραµµατείς και Φαρισαίοι»!
Τίποτε άλλο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Όµως, ας πάµε και σε δυο-τρία σηµερινά δεδοµένα, έτσι για
να της απαντήσουµε λίγο, όχι τίποτε άλλο, αλλά γιατί όλα καλά
τα βλέπει.

Είναι αλήθεια, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τον
Σεπτέµβριο του 2016, έτος που µνηµόνευσε η κ. Ξενογιαννακο-
πούλου, υπηρετούσαν ογδόντα µία χιλιάδες επτακόσιες είκοσι
επτά συµβασιούχοι στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα και αυτοί -ω,
του θαύµατος!- τον Μάιο του 2018 έγιναν εκατόν είκοσι τρεις χι-
λιάδες;

Είναι, επίσης, αλήθεια, κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ,
ότι σε ό,τι αφορά τους µετακλητούς υπαλλήλους -που θυµίζω τις
προγραµµατικές δηλώσεις εδώ και τέσσερα χρόνια του κ. Τσί-
πρα, που, όπως θα έσκιζε τα µνηµόνια, θα καταργούσε και τα µε-
γάλα γραφεία και τα µεγάλα Υπουργεία και έχουµε τη µεγα-
λύτερη Κυβέρνηση- και -ω, του θαύµατος!- οι µετακλητοί υπάλ-
ληλοι, οι οποίοι ήταν τον Δεκέµβρη του 2015 χίλιοι εννιακόσιοι
ένας, είναι σήµερα δύο χιλιάδες πεντακόσιοι τριάντα τρεις. Να
τους χαίρεστε και αυτούς και τις δήθεν µεταρρυθµίσεις σας! Το
µόνο που κάνετε είναι να υπακούετε στις εντολές των µεταρρυθ-
µίσεων που σας φέρνουν οι τροϊκανοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµενη τώρα στον προϋπο-
λογισµό, είναι ο τελευταίος, δήθεν, προϋπολογισµός της κρίσης,
γιατί, ναι, το µνηµόνιο τελείωσε, η κρίση όµως είναι εδώ και η
εποπτεία είναι εδώ και το υπερταµείο είναι εδώ και τα ενενήντα
εννιά χρόνια είναι εδώ, όλα είναι εδώ.

Ο τελευταίος, όµως, προϋπολογισµός αυτής της Κυβέρνησης
των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι και αυτός ένας προϋπολογισµός όπου
η φτωχοποίηση είναι προϊούσα, παρά τους µποναµάδες της επο-
χής, που και πέρυσι και φέτος από τα θηριώδη υπερπλεονά-
σµατα µοιράζετε. Διότι ήσασταν οι µόνοι που, αφού κάνατε και
την δήθεν αυτοκριτική σας για «αυταπάτες» και δεν αποτρέψατε
µέσω του τρίτου και αχρείαστου µνηµονίου τη χρεοκοπία της
χώρας και την επιστροφή στη δραχµή, τι κάνατε; Ήσασταν οι
µόνοι -σας τα είπε πριν από λίγο ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρό-
σωπος, ο κ. Λοβέρδος- που υποταχθήκατε στην εσωτερική υπο-
τίµηση, στην υποτίµηση της κοινωνίας, στην υποτίµηση της
οικονοµίας.

Βρισκόµαστε σήµερα σε έναν ακόµη προϋπολογισµό που πα-
νηγυρίζετε ότι είναι ο προϋπολογισµός της εξόδου. Με συγχω-
ρείτε, αλλά ο κοινωνικός προϋπολογισµός είναι µειωµένος κατά
1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πέρυσι ήταν 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ
και φέτος είναι 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερο. Οι επενδύ-
σεις είναι µόλις το 13% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος,
όταν στην Ευρώπη είναι στο 20%.

Πόσα χαµένα επενδυτικά δισεκατοµµύρια είναι αυτά, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Ένα µόνο δισεκατοµµύριο υπολείπεται η
αυτοδιοίκηση σε πόρους συνολικά, η αυτοδιοίκηση που στην
εποχή της κρίσης σήκωσε βάρη και βοήθησε τους πολίτες.

Βεβαίως, εξεπλάγην και εγώ, ακούγοντας την κυρία Υφυ-
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πουργό Οικονοµικών που ξέχασε -ω, του θαύµατος!- ότι οι φόροι
έχουν αυξηθεί κατά 600 εκατοµµύρια ευρώ, ότι οι ληξιπρόθεσµες
οφειλές του δηµοσίου είναι στα 2,62 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ
προβλεπόταν ο µηδενισµός τους. Βεβαίως, για τις επενδύσεις
δεν µίλησε. Ας θυµηθούµε ότι το ΠΔΕ έχει και αυτό περικοπές
της τάξεως των 550 εκατοµµυρίων ευρώ.

Για εµάς τρία είναι τα βασικά που χρειάζεται ο πολίτης από το
κοινωνικό κράτος, το αποκεντρωµένο, λέµε εµείς: την υγεία, την
παιδεία και την ασφάλεια. Τι ακριβώς, κάνατε για το τελευταίο; 

Εγώ θα τα θυµίσω γιατί στη «βάρδια» της κ. Δούρου και την
δική σας, κατά τα δικά σας λεγόµενα, έτυχε η µεγάλη τραγωδία
του Ματιού, αλλά και της Μάνδρας. Και είχαµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στις 9 Αυγούστου εδώ τον κύριο Τσίπρα να βγαίνει
και να λέει ότι θα αναβαθµίσει το σύστηµα της πολιτικής προ-
στασίας και θα φέρει αλλαγές και µεταρρυθµίσεις. Πού’ ν’ το; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ για ένα λεπτό, την ανοχή
σας, όπως και άλλοι συνάδελφοι.

Τελειώνω, λέγοντας ότι δεν είναι δυνατόν να συνεχίζεται η εγ-
κατάλειψη των Σωµάτων Ασφαλείας στον βαθµό που γίνεται σή-
µερα, όχι µόνο στον εξοπλισµό, όχι µόνο στις µισθολογικές
αδικίες που τις συνεχίζετε, αλλά και στον τρόπο µε τον οποίο δια-
χειρίζεστε το ανθρώπινο δυναµικό στα Σώµατα Ασφαλείας. Και
τι κάνετε; Συνεχίζετε, στη µετά Τόσκα εποχή, την ανοχή στη βία,
την ανοµία και την παραβατικότητα. Οι συλλογικότητες δηλαδή,
οι µπαχαλάκηδες, κάνουν ό,τι θέλουν και ο Υπουργός Παιδείας;
Προτείνει στους φοιτητές να αυτοδικήσουν. Οι πολίτες, κατά
68%, αισθάνονται ανυπεράσπιστοι και ανασφαλείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εάν, λοιπόν, όλα αυτά τα βάλει κάποιος µαζί, θα δει επενδυτική

ένδεια µε φτωχοποίηση, που είναι προϊούσα, διότι η µεσαία τάξη
που τσακίζεται πάει στους φτωχούς και περιµένει ένα µέρισµα
µόνο για να σας ψηφίσει λέτε. Με αυτές τις συνθήκες η εξίσωση
όχι µόνο δεν βγαίνει, αλλά είναι θανατηφόρος για το σπιράλ της
οικονοµίας και, κυρίως, θανατηφόρος για τις παραγωγικές και
ζωντανές δυνάµεις της κοινωνίας.

Εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, αντιστεκόµαστε µε προτάσεις νό-
µου συγκεκριµένες. Στο Κίνηµα Αλλαγής καταθέτουµε για το δη-
µογραφικό, για το ασφαλιστικό, για τα µέτρα υπερφορολόγησης,
όπου έχουµε ελαφρύνσεις συγκεκριµένα θεσµικά µέτρα και, βε-
βαίως, καταψηφίζουµε αυτόν τον προϋπολογισµό, που θα είναι
και ο τελευταίος σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Και προχωρούµε στον επόµενο οµιλητή, ο οποίος είναι ο κ.

Τσίρκας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Τσίρκα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΤΣΙΡΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά την περ-

σινή συζήτηση για τον προϋπολογισµό αντιµετωπίσαµε, είναι
αλήθεια, επιθέσεις, χλεύη και ειρωνεία από την πλευρά της Αν-
τιπολίτευσης όταν µιλούσαµε για τον τελευταίο κρατικό προϋπο-
λογισµό στο πλαίσιο του προγράµµατος µακροοικονοµικής
προσαρµογής.

Σήµερα, λοιπόν, είµαστε εδώ και συζητάµε τον προϋπολογισµό
του 2019, τη στιγµή που η χώρα έχει βγει οριστικά και αµετά-
κλητα από τα µνηµόνια και τη σκληρή επιτροπεία. Είναι ο πρώτος
προϋπολογισµός µετά από οκτώ χρόνια, που προβλέπει δηµο-
σιονοµική επέκταση, περιέχει σηµαντικές ελαφρύνσεις, µέτρα
ανακούφισης και αναπτυξιακά µέτρα, µε δεδοµένη την κάλυψη
των στόχων και τη θετική πορεία της οικονοµίας.

Πού είναι, λοιπόν, το τέταρτο µνηµόνιο; Το επιχείρηµα της Αν-
τιπολίτευσης για τις περικοπές των συντάξεων έχει χαθεί. Τώρα
µας λένε ότι δεν εφαρµόζονται οι περικοπές, γιατί η Κυβέρνηση
έδωσε ως αντάλλαγµα το µακεδονικό. Αν ο κ. Μητσοτάκης πι-
στεύει στα σοβαρά ότι η Κυβέρνηση παζάρεψε το µακεδονικό µε
τις συντάξεις, προφανώς θεωρεί ότι οι Ευρωπαίοι θέλουν να

λυθεί το µακεδονικό σε βάρος της Ελλάδας. Θα το καταγγείλει
αυτό, όταν πάει στην Ευρώπη; Και τέλος πάντων, γιατί ψήφισε η
Νέα Δηµοκρατία την άρση της περικοπής των συντάξεων;

Ο κ. Μητσοτάκης στρέφεται στην πατριδοκαπηλία, επειδή έχει
καταρρεύσει το αφήγηµα του περί τέταρτου µνηµονίου. Είναι
πραγµατικά, να απορεί κάποιος µε τη στάση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που όσο έβλεπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ πάλευε σοβαρά για την ακύ-
ρωση των περικοπών, αντί να αλλάξει τακτική, δούλεψε σκληρά
για την επιβολή του µέτρου. Το αποτέλεσµα ήταν να εκτεθεί ανε-
πανόρθωτα στα µάτια της κοινωνίας. 

Δεν έχει περάσει, βέβαια, πολύς καιρός που η Νέα Δηµοκρατία
είχε χαρακτηρίσει το πακέτο των µέτρων της ΔΕΘ «καταστρο-
φική παροχολογία». Τώρα, αναγκάζεται να ψηφίσει όλα αυτά τα
µέτρα, ένα προς ένα, στη Βουλή, διότι δεν µπορεί να κάνει δια-
φορετικά. Δεν σας έχουν µείνει επιχειρήµατα να στηρίξετε τον
αντιπολιτευτικό σας λόγο. Θυµάστε κάποια άλλη φορά να εφαρ-
µόζονται οι εξαγγελίες ενός Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ σε διά-
στηµα τριών µηνών; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή η Κυβέρνηση αντιµετώπισε
µια δύσκολη κατάσταση τα πρώτα χρόνια διακυβέρνησης, όπου
η οικονοµική κρίση, η δυσθεώρητη αύξηση της ανεργίας, οι ανύ-
παρκτοι ρυθµοί ανάπτυξης, η µείωση των µισθών και η χειροτέ-
ρευση των συνθηκών εργασίας ήταν δεδοµένα και κληροδο-
τούµενα από την πολιτική της λιτότητας και του κοινωνικού οι-
κονοµικού νεοφιλελευθερισµού, που εφαρµόστηκε από τις κυ-
βερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

Η χώρα άλλαξε σελίδα και ήδη µετράµε τις πρώτες µέρες της
µεταµνηµονιακής εποχής. Με επίπονες προσπάθειες, σωστό σχε-
διασµό, ρεαλιστική προσέγγιση των πραγµάτων, η Κυβέρνηση
κατάφερε να αναστρέψει το κλίµα και να βελτιώσει όλους τους
οικονοµικούς δείκτες. Καταφέραµε παρά τις δυσκολίες να κρα-
τήσουµε την κοινωνία όρθια και να σταθούµε δίπλα στους αδύ-
ναµους. Αυτή είναι η πολιτική που µας επιτρέπει σήµερα να
συζητάµε τον πρώτο µεταµνηµονιακό κρατικό προϋπολογισµό,
χωρίς καµµία µείωση, µε την ελληνική κυβέρνηση να αποφασίζει
το µείγµα της πολιτικής, µέσα από το οποίο θα πιάνουµε τους
στόχους.

Στους πολίτες έχει επιστρέψει η αισιοδοξία, αλλά και η εµπι-
στοσύνη προς τη σηµερινή Κυβέρνηση. Για τρίτη συνεχόµενη
χρονιά φέτος, διανέµουµε µε µορφή κοινωνικού µερίσµατος,
µέρος του υπερπλεονάσµατος που προέκυψε από την υπέρβαση
του δηµοσιονοµικού στόχου σε σχέση µε το πρωτογενές πλεό-
νασµα. Τριάµισι εκατοµµύρια συµπολιτών µας θα δουν σήµερα
και στις 28 του µήνα από 200 έως 1.200 ευρώ στον λογαριασµό
τους µέρισµα, από το συνολικό ποσό 710 εκατοµµυρίων ευρώ
που εξασφαλίσαµε χάρη στην υπεραπόδοση της οικονοµίας.

Η µείωση της ανεργίας κατά επτά ποσοστιαίες µονάδες και η
δηµιουργία τριακοσίων χιλιάδων θέσεων εργασίας είναι γεγονός.
Δεν λύνει βέβαια το πρόβληµα της ανεργίας, φανερώνει όµως
µία δυναµική που αναπτύσσεται και µας κάνει να αισιοδοξούµε
ότι µε την πολιτική που ακολουθούµε θα µειωθεί ακόµη περισ-
σότερο.

Οι πρωτοβουλίες που έχουµε λάβει, αµέσως µετά την έξοδο
της χώρας από τον βραχνά των µνηµονίων και τα µέτρα που
έχουν ψηφιστεί, αποτελούν ένα δείγµα γραφής για την πολιτική
που θέλουµε να ακολουθήσουµε. Πρόκειται για µέτρα ελάφρυν-
σης και στήριξης µεγάλης µερίδας των πολιτών, τα οποία παρά
τις κενού περιεχοµένου αντιδράσεις υπερψήφισε και µεγάλο
µέρος της Αντιπολίτευσης. Θα ήταν άλλωστε αδιανόητο να µην
το πράξει. Και βέβαια, έπεται και συνέχεια, γιατί χρωστάµε ακόµη
ως πολιτεία στους πολίτες που σήκωσαν το βάρος της κρίσης
και των µνηµονίων. 

Η επαναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, η µείωση
του ΕΝΦΙΑ, αλλά και η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών σε
ελεύθερους επαγγελµατίες και αγρότες δεν γίνονται βέβαια για
να κερδίσει πόντους ο ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία. Γί-
νονται γιατί το έχει ανάγκη η κοινωνία και η πραγµατική οικονο-
µία, µετά από µια δεκαετία σκληρού δηµοσιονοµικού καταναγκα-
σµού.

Έχουµε να κάνουµε, λοιπόν, µε ένα νέο µείγµα δηµοσιονοµι-
κής πολιτικής, που φανερώνει εκτός των άλλων την εκ διαµέτρου

1982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαφορετική πολιτική αντίληψη που έχουµε σε σχέση µε τη Νέα
Δηµοκρατία. Το νέο αυτό µείγµα, εκτός από τα παραπάνω, περι-
λαµβάνει την επιδότηση ασφαλιστικών εισφορών για νέους κάτω
των είκοσι τεσσάρων ετών, την εισαγωγή ενός νέου επιδόµατος
στέγασης στη βάση οικονοµικών και οικογενειακών κριτηρίων,
την ενίσχυση των σχολικών µονάδων ειδικής αγωγής και εκπαί-
δευσης, την ενίσχυση του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Η νέα δηµοσιονοµική πολιτική έχει διττή στόχευση: Από τη µια
την οικονοµική ελάφρυνση νοικοκυριών και επιχειρήσεων, µέσα
από τη µόνιµη µείωση φορολογικών βαρών και ασφαλιστικών ει-
σφορών, και από την άλλη την ενίσχυση της κοινωνικής προστα-
σίας και τη µείωση της ανεργίας των νέων, µέσα από τη δρο-
µολόγηση στοχευµένων δράσεων.

Η Νέα Δηµοκρατία του κ. Μητσοτάκη υπόσχεται µια ανάπτυξη
καθρέπτη των πολιτικών λιτότητας των τελευταίων οκτώ χρόνων
και της άγριας λεηλασίας στα θεµέλια της κοινωνίας. Το νεοφι-
λελεύθερο µοντέλο που ενστερνίζεται η Νέα Δηµοκρατία αδια-
φορεί για τις κοινωνικές δαπάνες και τις εργασιακές σχέσεις και
επιδιώκει να απαξιώσει δηµόσιους τοµείς, όπως είναι η υγεία και
η παιδεία, που µε πολύ µεγάλο αγώνα αυτή η Κυβέρνηση κατά-
φερε να στηρίξει σε πολύ δύσκολες συνθήκες.

Να είστε σίγουροι, λοιπόν, πως οι πολίτες στο τέλος της τε-
τραετίας θα κληθούν να αποφασίσουν, όχι στη βάση εξαγγελιών
και υποσχέσεων, αλλά µε δεδοµένες πολιτικές παρεµβάσεις, που
θα έχουν ήδη βελτιώσει την καθηµερινότητα τους. Και αυτοί που
έχουν επενδύσει στην καταστροφολογία και τα fake news θα ητ-
τηθούν. 

Από σήµερα προετοιµαζόµαστε για µια νέα τετραετία, γιατί ο
λαός δεν θα επιτρέψει την παλινόρθωση όσων οδήγησαν τη
χώρα στη χρεοκοπία και άνοιξαν τον δρόµο σε µνηµόνια. Ο λαός
δεν θα ξαναγυρίσει στα παλιά. Όραµά µας παραµένει και είναι η
Ελλάδα της δηµοκρατίας και της κοινωνικής δικαιοσύνης. Και
αυτήν την Ελλάδα, θα µας δώσει ξανά την εντολή ο ελληνικός
λαός να συνεχίσουµε να την οικοδοµούµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Καλαφάτης έχει τον

λόγο για επτά λεπτά.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περηφανεύεται η Κυβέρνηση

ότι ο προϋπολογισµός αυτός είναι ο πρώτος µετά τα µνηµόνια.
Εκείνο που παραλείπει να πει είναι ότι παραµένει η δέσµευση για
υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, παραµένει η αυστηρή επο-
πτεία, παραµένει και η υπαγωγή στο Υπερταµείο της δηµόσιας
περιουσίας ακόµα και µνηµείων του πολιτισµού µας. 

Περηφανεύεται η Κυβέρνηση ότι τελείωσε το πρόγραµµα στή-
ριξης. Ναι, τελείωσαν τα φθηνά δανεικά από τους εταίρους µας,
όµως η χώρα δεν µπορεί να βγει στις αγορές και τα επιτόκια δα-
νεισµού είναι σχεδόν στο ύψος που επέβαλε την προσφυγή στα
µνηµόνια. Είναι σταθερά πάνω από το 4%. Αυτό δεν είναι απλώς
και µόνο µια απόδειξη αποτυχίας. Είναι προπάντων µια δραµα-
τική προειδοποίηση. Είναι «καµπάνα» για τους κινδύνους που επι-
φυλάσσει η συνέχιση της ίδιας πολιτικής, της ίδιας αντίληψης,
της ίδιας νοοτροπίας. 

Περηφανεύεται ουσιαστικά η Κυβέρνηση ότι γίνεται τώρα
αυτό που µπορούσε να γίνει το 2015. Δεν λέει, όµως, ότι η χώρα
και οι πολίτες βρίσκονται ήδη σε πολύ χειρότερη κατάσταση, ότι
στα τέσσερα αυτά χρόνια επέβαλε τριάντα νέους φόρους, ότι
προχώρησε σε είκοσι περικοπές συντάξεων και αυξήσεις εισφο-
ρών, ότι έκοψε δραµατικά τις συντάξεις για όλους τους νέους
συνταξιούχους, ότι πετσόκοψε τις συντάξεις χηρείας, ότι έκοψε
βασικές κοινωνικές παροχές. Έκοψε το ΕΚΑΣ, έκοψε τα πολυτε-
κνικά επιδόµατα, έκοψε το επίδοµα για το πετρέλαιο θέρµανσης,
έκοψε ακόµα και την έκπτωση φόρου για ιατρικές δαπάνες. 

Περηφανεύεται η Κυβέρνηση ότι έβαλε ξανά την οικονοµία
στις ράγες. Προσποιείται, όµως, ότι ξεχνά τον εκτροχιασµό που
προκάλεσε. Αρνείται το κόστος που επέφερε το έγκληµα του
2015. Επαναστατεί όταν ο Κλάους Ρέγκλινγκ υπολογίζει τη ζηµιά
σε 100.000.000.000 ευρώ. 

Μη λέτε ψέµατα, κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης. Υπάρ-

χουν ακόµα και δικοί σας Βουλευτές που µιλούν για κόστος
35.000.000.000 ευρώ. Υπάρχουν επίσηµα στοιχεία που πιστοποι-
ούν την αλήθεια. Μόνο από το κλείσιµο των τραπεζών χάθηκαν
40.000.000.000. Έχασαν 15.000.000.000 ευρώ οι µικροµέτοχοι και
άλλα 25.000.000.000 το ελληνικό δηµόσιο. Το Χρηµατιστήριο Αθη-
νών απαξιώθηκε και έχασε το 45% της αξίας του. Η οικονοµία βυ-
θίστηκε ξανά στην ύφεση και µέσα σε τρία χρόνια χάθηκε εθνικό
εισόδηµα 26.000.000.000 ευρώ. Η Ελλάδα και ιδίως οι ασθενέστε-
ροι φορτώθηκαν επιπλέον µέτρα λιτότητας 10.000.000.000 ευρώ.

Το συµπέρασµα είναι ξεκάθαρο: Η Ελλάδα το 2015 υπέστη τε-
ράστια ζηµιά και η ζηµιά αυτή δεν προήλθε ούτε από λάθος ούτε
από αυταπάτη. Προήλθε από έγκληµα, προήλθε από αποφάσεις
που είχαν αναπόφευκτες συνέπειες και τις συνέπειες αυτές τις
γνώριζε καλά, πολύ καλά η Κυβέρνηση, όταν αποφάσιζε τη διε-
νέργεια δηµοψηφίσµατος. Είχε προειδοποιηθεί από τον διοικητή
της Τράπεζας της Ελλάδος, από τον επικεφαλής του Eurogroup,
από τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ακόµα και από
τον συντάκτη του Plan X. 

Μη ξεχνάµε ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, αµέσως µόλις απο-
φάσισε το δηµοψήφισµα, έστειλε τον Αντιπρόεδρό του στην Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για να συζητήσει το κλείσιµο των
τραπεζών και την επιβολή ελέγχων στην κίνηση κεφαλαίων. 

Περηφανεύεται ο Πρωθυπουργός ότι το καλοκαίρι του 2015
έσωσε την κατάσταση, διότι είχε καθαρό µυαλό. Και ποιος την
πήγε την κατάσταση ως εκεί; Ποιος πήγαινε τη χώρα εκτός Ευ-
ρωζώνης; Ποιος έλεγε στην Αγία Πετρούπολη ότι θα ανοιχτεί σε
καινούργιες θάλασσες για να φτάσει σε νέα λιµάνια; 

Γιατί τρεις µέρες πριν από το δηµοψήφισµα ο Υπουργός Άµυ-
νας διαβεβαίωνε τον Πρωθυπουργό ότι οι Ένοπλες Δυνάµεις δια-
σφαλίζουν τη σταθερότητα στο εσωτερικό; Γιατί δύο µέρες
αργότερα Βουλευτής των ΑΝΕΛ διακήρυσσε πως ο Στρατός είναι
έτοιµος να τροφοδοτήσει την αγορά µε τρόφιµα και φάρµακα; 

Τι σηµαίνει η οµολογία Λαφαζάνη ότι είχε καταθέσει σχέδιο
για την επιστροφή στη δραχµή; Τι σηµαίνει η δήλωση κορυφαίου
τότε Υπουργού ότι η πρόταση αυτή είχε συζητηθεί σε δύο
υπουργικά συµβούλια; Τι σηµαίνουν οι αποκαλύψεις του Γιάνη
Βαρουφάκη για τη συζήτηση της πρότασης δηµοψηφίσµατος και
εξόδου από το ευρώ, που έκανε ο Σόιµπλε; Τι σηµαίνουν οι απο-
καλύψεις του Αµερικανού συντονιστή του Plan X για προετοιµα-
σίες εξόδου από το ευρώ, για εµπλοκή του Στρατού, για τυπο-
γραφεία εκτύπωσης δραχµής; Τι σηµαίνει, προπάντων, η οµολο-
γία του Πρωθυπουργού ότι έψαχνε συναλλαγµατικά αποθέµατα,
που είναι, όπως έλεγε, αναγκαία για την επιστροφή στη δραχµή; 

Μπορεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την τελευταία στιγµή
να αποτράπηκε η έξοδος από το ευρώ. Μπορεί, όπως λέει ο Βα-
ρουφάκης, να επικράτησε ο φόβος για πιθανή εξέγερση και ανα-
τροπή της Κυβέρνησης. Μπορεί, όπως είπε πρόσφατα ο
Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης, να ήταν ο φόβος µιας χαοτικής
κατάστασης που δεν θα µπορούσε να ελεγχθεί µε δηµοκρατικά
µέσα. Το έγκληµα, όµως, είχε ήδη δροµολογηθεί και οι συνέπειες
του εγκλήµατος υπήρξαν επώδυνες. 

Χωρίς αυτό, ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός θα
ήταν το 2015. Χωρίς αυτό, η πατρίδα µας θα είχε ήδη σηκωθεί
ψηλότερα. Χωρίς αυτό, οι Έλληνες θα ζούσαµε ήδη καλύτερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, µην πανη-
γυρίζετε, λοιπόν. Μην προσπαθείτε φεύγοντας να κάψετε τα
σπαρτά και να τινάξετε τις γέφυρες. Μην κάνετε άλλο λάθος. Δεν
µπορείτε µε µια µονοκοντυλιά να διαγράψετε όσα διαπράξατε.
Δεν µπορείτε «µε νερό µισό δράµι να γλυκάνετε το πέλαγος». 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Λαµπρούλης, Αντιπρόεδρος της

Βουλής και Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
Παρακαλώ, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο λεγόµενος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός αποτελεί

άλλη µία επιτυχία δικαίωσης των µνηµονίων, δηλαδή, εφαρµογής
της βάρβαρης αντιλαϊκής και βαθύτατα ταξικής πολιτικής υπέρ
του κεφαλαίου της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Φέρει τη σφρα-
γίδα συνέχισης της λεηλασίας του λαϊκού εισοδήµατος, του σφα-
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γιασµού των κοινωνικών δαπανών, αλλά και ενίσχυσης των επι-
χειρηµατικών οµίλων. Αποτελεί µία ακόµα απόδειξη που επιβε-
βαιώνει ότι οι σύγχρονες εργατικές λαϊκές ανάγκες δεν χωράνε
στα στενά όρια της καπιταλιστικής κερδοφορίας και της ανάπτυ-
ξης για λογαριασµό του κεφαλαίου. 

Και ακριβώς αυτή η κατεύθυνση, µέσω του προϋπολογισµού,
σηµατοδοτεί πως η επιδείνωση των όρων παροχής, πρόληψης,
θεραπείας και ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης του λαού όχι
µόνο δεν είναι προσωρινή, αλλά έχει µόνιµο χαρακτήρα. 

Έτσι η καθαρή έξοδος της Ελλάδας από τα προγράµµατα οι-
κονοµικής προσαρµογής, που συνδέεται µε µεταρρυθµίσεις και
διαρθρωτικά µέτρα που έχουν ήδη υιοθετηθεί, όπως αναφέρεται
στην εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού, στον τοµέα της
υγείας αφορούν: 

Πρώτον, στη συνέχιση ανατροπής των εργασιακών σχέσεων
µε τη διατήρηση και ενίσχυση των κακοπληρωµένων και πρόσκαι-
ρων ευέλικτων µορφών εργασίας και όχι τη σταθερή και µόνιµη
εργασία. Ακόµα και η εφαρµογή στις προσλήψεις της αναλογίας
«ένα προς ένα» για την υγεία και την πρόνοια, την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, σηµαίνει τη διατήρηση και χειροτέρευση της
σηµερινής άθλιας κατάστασης, µε τις τεράστιες ελλείψεις σε
προσωπικό ενώ δεν είναι τυχαίο ότι στον προϋπολογισµό δεν
προβλέπονται κονδύλια για νέες προσλήψεις. 

Δεύτερον, στη συνέχιση λειτουργίας των δηµόσιων νοσοκο-
µείων µε ίδια έσοδα και µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, δηλαδή
ως επιχειρήσεις, και τις ιδιωτικές εταιρείες να αλωνίζουν στο
χώρο. 

Τρίτον, στη συνέχιση του πλαφόν στα φάρµακα και στις δια-
γνωστικές εξετάσεις. 

Τέταρτον, στη συνέχιση της δραστικής µείωσης των κρατικών
δαπανών. Για παράδειγµα, µειώνεται για το 2019 η επιχορήγηση
των νοσοκοµείων κατά 65.000.000 από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό και µετακυλίονται όλα αυτά στους εργαζόµενους είτε έµµεσα,
στα ασφαλιστικά ταµεία, είτε άµεσα, µε απευθείας πληρωµές.

Με βάση τα ανωτέρω, για παράδειγµα, κράτος και ασφαλι-
στικά ταµεία πληρώνουν για φάρµακα 57,7% λιγότερα ενώ οι
ασφαλισµένοι πληρώνουν κατά 43,1% περισσότερο σε σχέση µε
το 2009. Με τα στοιχεία του οκταµήνου το 2018, ο ΕΟΠΥΥ θα
έπρεπε να πληρώσει 85% της δαπάνης για τα φάρµακα της θε-
τικής λίστας, αυτών που αποζηµιώνει δηλαδή, και οι ασφαλισµέ-
νοι το 15%. Με τα κόλπα, όµως, της ασφαλιστικής τιµής και του
χαρατσιού του 1 ευρώ ανά συνταγή, η αναλογία έφτασε στο 66%
το κοµµάτι που αφορά στην αποζηµίωση του ΕΟΠΥΥ και 34% για
τους ασθενείς.

Συγχρόνως, αυξάνονται οι πληρωµές στον ιδιωτικό τοµέα για
εξετάσεις και θεραπείες ενώ αυξάνονται περαιτέρω οι προληπτι-
κές και θεραπευτικές πράξεις που δεν καλύπτονται από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό ή έχουµε την επιβολή συµµετοχής των
ασθενών, όπως για παράδειγµα, µε το 10% στις φυσιοθεραπείες
ή την ειδική αγωγή που αφορά στις λογοθεραπείες και άλλα.

Αλήθεια, κόβετε την επιδότηση των αποζηµειούµενων φαρµά-
κων όσων έπαιρναν το ΕΚΑΣ, το οποίο κόβεται και αυτό µέσα στο
2019, το τελευταίο µέρος του. Καταργείται αυτό. Προβλέπεται ή
δεν προβλέπεται στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα η µη εφαρµογή
-αν θέλετε- της µηδενικής συµµετοχής; Έχουµε 240 εκατοµµύρια
κατ’ έτος για την τετραετία 2019 έως και 2022. Ναι ή όχι; Και
αυτά τα µέτρα, όπως και άλλα, αποτελούν στόχο της πολιτικής
όλων των κυβερνήσεων, δηλαδή ο περιορισµός της κρατικής
χρηµατοδότησης σε ένα βασικό πακέτο ελάχιστων παροχών,
αναντίστοιχο των πραγµατικών και σύγχρονων αναγκών του
λαού, που θα πρέπει να πληρώνει και να ξαναπληρώνει ενώ θα
έπρεπε να τα απολαµβάνει δωρεάν.

Ενδεικτικό αυτής της κατεύθυνσης αποτελούν τα ευρήµατα
της ΕΛΣΤΑΤ που αφορούν στις δαπάνες υγείας των οικογενει-
ακών προϋπολογισµών για το 2017 που έφτασαν το 7,3% µε τη
µέση µηνιαία δαπάνη να φτάνει τα 102,44 ευρώ ενώ ακόµα µε-
γαλύτερη είναι η επιβάρυνση των µονοπρόσωπων νοικοκυριών,
ειδικά όσων έχουν χαµηλό εισόδηµα κάτω από 4.876 ευρώ, άνερ-
γοι, ανασφάλιστοι, συνταξιούχοι άνω των εξήντα πέντε χρόνων
µε την επιβάρυνσή τους να φτάνει στο 13,4% του εισοδήµατός
τους.

Συνεπώς, παραµένει και ενισχύεται το πρόβληµα, οι ασθενείς
να εξαναγκάζονται να πηγαίνουν στον ιδιωτικό τοµέα και να πλη-
ρώνουν εξετάσεις, θεραπείες κ.τ.λ., ενώ µεγάλο µέρος παροχών
µέσω του ΕΟΠΥΥ στην πράξη δεν ισχύει. Να πως µε την πολιτική
της και η σηµερινή Κυβέρνηση στρώνει το έδαφος για την αύ-
ξηση της κερδοφορίας των ιδιωτικών επιχειρήσεων υγείας, που
κατά τα άλλα κοµπορρηµονεί ότι στηρίζει τη δηµόσια υγεία και
τη δωρεάν περίθαλψη. 

Έτσι, µέσω του κρατικού προϋπολογισµού, όχι µόνο δεν ση-
µατοδοτείται αντιστροφή της πορείας της υγείας προς όφελος
του λαού, αλλά αντίθετα έχουµε συνέχιση της σηµερινής άθλιας
κατάστασης µε νέα κλιµάκωση και επιδείνωση της επίθεσης σε
βάρος των εργατικών και λαϊκών αναγκών. Και αυτή θα συνεχί-
ζεται και θα εντείνεται µε όποια κυβέρνηση υπηρετεί την ανά-
πτυξη µε ατµοµηχανή τους επιχειρηµατικούς οµίλους και την
κερδοφορία τους.

Διότι η αντιλαϊκή πολιτική και στην υγεία, την πρόνοια, το φάρ-
µακο δεν είναι κακή ή λαθεµένη επιλογή, είτε κυβερνήσεων είτε
Υπουργών είτε επιτελείων κ.ο.κ. ούτε στρέβλωση των αρχών και
αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά πηγάζει ακριβώς από τον
ίδιο τον χαρακτήρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως διακρατικής
ένωσης καπιταλιστικών κρατών, µε στόχο την προάσπιση των
συµφερόντων των ευρωπαϊκών µονοπωλίων. Σ’ αυτόν τον στρα-
τηγικό στόχο υπάρχει ταύτιση των αστικών κοµµάτων όλων σας,
ενώ οι όποιες διαφορές σας περιορίζονται στον τρόπο υλοποί-
ησης αυτού του στόχου, προσπαθώντας να εγκλωβίσετε τη λαϊκή
δυσαρέσκεια στα όρια της πιο αποτελεσµατικής διαχείρισης. Η
όποια αντιπαράθεση µεταξύ σας αφορά στην ικανότητα, στην
αποτελεσµατικότητα, στο καλύτερο σχέδιο στην υλοποίηση,
όµως, αυτής της αντιλαϊκής πολιτικής. 

Έτσι και τα ζητήµατα του εξορθολογισµού των δαπανών, το
νοικοκύρεµα, η καταπολέµηση της σπατάλης και της διαφθοράς
αποτελούν τον προπαγανδιστικό µανδύα, προκειµένου να ενο-
χοποιήσετε ακόµα και τις προηγούµενες παροχές και τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων, επιβάλλοντας επιπλέον περικοπές και
πληρωµές σε φάρµακα, ιατρικές, εργαστηριακές εξετάσεις, θε-
ραπείες, υγειονοµικό υλικό.

Αυτή την πολιτική δεν τη δεχόµαστε, αλλά την απορρίπτουµε.
Και αυτό καλούµε να πράξουν οι εργαζόµενοι, οι άνεργοι, οι συν-
ταξιούχοι, τα λαϊκά στρώµατα, να ενισχύσουν την πάλη τους για
ένα αποκλειστικά κρατικό σύστηµα υγείας, σύγχρονο, καθολικό
και απολύτως δωρεάν, χωρίς καµµία επιχειρηµατική δράση, έτσι
ώστε οι υπηρεσίες υγείας-πρόνοιας να αποτελούν κατοχυρω-
µένο κοινωνικό δικαίωµα και όχι ακριβοπληρωµένο εµπόρευµα.

Γιατί ρεαλιστικό σήµερα δεν είναι οι µειωµένες απαιτήσεις ή η
δηµιουργία ανεδαφικών ελπίδων και προσµονής ότι η επίτευξη
των στόχων για αναθέρµανση των επιχειρηµατικών κερδών θα
δώσει χώρο για σταδιακή βελτίωση των όρων ιατροφαρµακευτι-
κής περίθαλψης. 

Ρεαλιστικό δεν µπορεί να είναι οι τεράστιες ελλείψεις σε προ-
σωπικό, τεχνολογικά µέσα και δοµές, οι σχεδόν ανύπαρκτες κρα-
τικές υπηρεσίες εξωνοσοκοµειακής περίθαλψης, επείγουσας
βοήθειας, πρόληψης, υπηρεσίες για την υγιεινή και την ασφάλεια
των εργαζοµένων στους χώρους δουλειάς.

Ρεαλιστικό δεν είναι να πληρώνουν οι ασθενείς δεκάευρα για
µία συνταγή, να θρηνούµε νεκρούς από τα θανατηφόρα εργατικά
ατυχήµατα, να µην καταγράφονται οι επαγγελµατικές ασθένειες,
να είναι σπάνιο είδος οι παιδίατροι σε πολλές περιοχές της
χώρας, όπως και άλλες ειδικότητες.

Ρεαλιστικό για το ΚΚΕ από τη σκοπιά των λαϊκών αναγκών είναι
οι τεράστιες δυνατότητες της επιστήµης, της τεχνολογίας, της
παραγωγικότητας της εργασίας και του µεγάλου αριθµού υγει-
ονοµικού προσωπικού να µπουν σχεδιασµένα στην υπηρεσία για
την προάσπιση, βελτίωση και αποκατάσταση της υγείας του
λαού. 

Και η επίτευξη αυτού του στόχου προϋποθέτει η λαϊκή πάλη,
πέρα από τη διεκδίκηση µέτρων ανακούφισης και απόσπασης λύ-
σεων, να κατευθυνθεί στην προοπτική βαθύτερων πολιτικών, οι-
κονοµικών και κοινωνικών αλλαγών για µια ανάπτυξη που θα έχει
κριτήριο την ικανοποίηση των σύγχρονων και συνεχώς διευρυ-
νόµενων κοινωνικών αναγκών. Και η υλοποίηση αυτού του στό-
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χου µπορεί να πραγµατοποιηθεί µε ένα ισχυρό ΚΚΕ παντού.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Προχωρούµε µε τον κ. Μπάρκα, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, από

τους πλέον συνεπείς Βουλευτές, από το πρωί περιµένει τη σειρά
του µέσα στην Αίθουσα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αποτελεί ευ-

θύνη του Προεδρείου να προστατεύει τη διαδικασία όσον αφορά
τους οµιλητές, τους χρόνους των οµιλητών και τις τοποθετήσεις
και την υπεράσπιση των δικαιωµάτων των Βουλευτών, γιατί σ’
αυτήν την Αίθουσα κυρίαρχο ρόλο έχουν οι Βουλευτές και όχι οι
Υπουργοί. 

Και επειδή από το 2012 που εκπροσωπώ τον νοµό µου, τη Πρέ-
βεζα, σε αυτήν τη Βουλή συµβαίνει, θα ήθελα, σας παρακαλώ
πάρα πολύ, να µεταφέρετε στο Προεδρείο την αγωνία µου για
το γεγονός ότι αυτήν τη στιγµή βρίσκονται ελάχιστοι Βουλευτές
στην Αίθουσα. Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα δε του ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ είναι ένας βουλευτής εδώ πέρα, ο οποίος κάνει και ασ-
τεϊσµούς γι’ αυτό. Θα έπρεπε κατά την άποψή µου αυτά τα πράγ-
µατα να τα προστατεύουµε. 

Δεν µπορεί να µην δίνεται ο λόγος στους Βουλευτές, αλλά
όλοι να διεκδικούν να µιλήσουν, λες και επτά λεπτά είναι αρκετά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τι είπατε; Δεν κατάλαβα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Λέω ότι από την Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ ένας Βουλευτής βρίσκεται στην Αί-
θουσα, δεν είπα κάτι άσχηµο. Να ακούτε τι λέω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Από το ξεκίνηµα της συζήτησης

για τον προϋπολογισµό, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν δύο κατηγο-
ρίες Βουλευτών. Είναι αυτοί οι οποίοι συζητάνε για την ουσία του
νοµοσχεδίου, δηλαδή τον προϋπολογισµό του 2019 και το τι θα
συµβεί, αλλά υπάρχουν και αυτοί οι οποίοι θεωρούν ότι µπορούν
να χρησιµοποιήσουν ένα τέτοιο κορυφαίο κοινοβουλευτικό γε-
γονός για να ενισχύσουν τα εθνικιστικά τους αντανακλαστικά.

Και αναφέροµαι στο γεγονός ότι υπάρχουν Βουλευτές της
Συµπολίτευσης, οι οποίοι αναφέρονται στον προϋπολογισµό,
αλλά οι Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κυρίως είναι
αυτοί οι οποίοι αναφέρονται µόνο σε ένα ζήτηµα το οποίο θεω-
ρούν οι ίδιοι ότι θα τους βοηθήσει πολιτικά. Αυτή η αναφορά,
αυτή η πολιτική κατεύθυνση, αυτές οι τοποθετήσεις των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας, κατά την άποψή µου, αποτελούν την
αναγνώριση της πλήρους κατάρρευσης της πολιτικής γραµµής
της Νέας Δηµοκρατίας, διότι ο τελευταίος οµιλητής, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας, ήρθε εδώ και αναφέρθηκε στο 2015 και
προσπαθούσαµε όλοι µας να καταλάβουµε τι ακριβώς λέει, σε τι
αναφέρεται.

Ανέφερε διάφορους Υπουργούς, οι οποίοι όντως υπουργοποι-
ηθήκαν επί ΣΥΡΙΖΑ το 2015. Αυτήν τη στιγµή, όµως, µπροστά µας
έχουµε έναν προϋπολογισµό, ο οποίος θα ισχύσει για το 2019.

Και είναι, νοµίζω, άτολµο οι Βουλευτές να αναφέρονται σε ένα
ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής που, κατά την άποψή µου, είναι
αυτοί οι οποίοι δηµιούργησαν και έχουν απόλυτη ευθύνη για το
θέµα αυτό.

Τι κάνουν οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας; Οξύνουν τα
δεξιά αντανακλαστικά τους, θεωρώντας ότι µ’ αυτόν τον τρόπο
θα µπορέσουν να υπερβούν το ποσοστό στο οποίο έχουν κωλύ-
σει. Θα αναφερθώ και στις δηµοσκοπήσεις, τις οποίες οι ίδιοι
αγαπούν πολύ. Και είναι αυτοί οι οποίοι αγκαλιάζουν ό,τι πιο
ακροδεξιό υπάρχει αυτήν τη στιγµή στην πολιτική σκηνή της
χώρας. 

Ακόµα-ακόµα, δυστυχώς για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
κύριε Υπουργέ, φτάσαµε στο σηµείο ο χρυσαυγίτης, φασίστας,
αρχηγός της Χρυσής Αυγής να καλεί την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση και να λέει ότι «Ναι, µε αυτά που λέει έχουµε έναν κοινό
τόπο όσον αφορά στα εξωτερικά ζητήµατα της χώρας». Προ-
σέξτε, είναι πολύ σοβαρό αυτό το πράγµα και η Νέα Δηµοκρατία
ακόµα δεν το έχει απαντήσει.

Εγώ, όµως, επειδή δεν είµαι λωτοφάγος και θυµάµαι ορισµένα
πράγµατα, θα πω το εξής παρενθετικά. «Ο κύριος Πρόεδρος»,

αναφέρεται στον Πρόεδρο της Ένωσης Κεντρώων, «προφανώς
δεν θυµάται. Υπάρχει επίσηµη θέση της ελληνικής κυβέρνησης
επικυρωµένη δις από την Εθνική Αντιπροσωπεία για σύνθετη
ονοµασία µε γεωγραφικό προσδιορισµό για όλες τις χρήσεις
erga omnes. Αυτή είναι η επίσηµη θέση της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, όπως αυτή αποτυπώθηκε και στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της κυβέρνησης Καραµανλή το 2007, όπως επικυρώθηκε
αργότερα στις διαπραγµατεύσεις του Βουκουρεστίου», 1η Ιου-
λίου 2017, Κυριάκος Μητσοτάκης, ο οποίος απαντά στον κ. Κο-
τζιά. 

Αυτά, κύριοι Υπουργοί, και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ήταν
η επίσηµη θέση του κ. Μητσοτάκη µέχρι το 2017. Τι άλλαξε τότε;
Άλλαξε ότι ο κ. Μητσοτάκης, προφανώς, έχασε την πολιτική
γραµµή στο κόµµα του. Την κέρδισε το ΛΑΟΣ του 2008 και η Πο-
λιτική Άνοιξη του 1994, ο κ. Σαµαράς και ο κ. Καρατζαφέρης.

Αυτές είναι, λοιπόν, οι χυδαιότητες τις οποίες εκστοµίζει ο κ.
Μητσοτάκης από Βήµατος Βουλής, λέγοντας ότι η Κυβέρνηση
έχει δώσει το ονοµατολογικό σε σχέση µε τις συντάξεις.

Εγώ θα έλεγα να έχετε περισσότερη ευθύνη σ’ αυτά που λέτε,
γιατί θα πρέπει να ονοµάσετε το επόµενο διάστηµα και τους ηγέ-
τες της Ευρώπης οι οποίοι συµµετείχαν σε αυτήν τη συναλλαγή.

Πάµε τώρα στον προϋπολογισµό.
Υπάρχει µία παραδοχή την οποία όλοι αναγνωρίζουµε, ακόµη

και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι αυτός ο προϋπολογισµός
είναι ο πρώτος προϋπολογισµός εκτός µνηµονίων, είναι ο πρώ-
τος προϋπολογισµός ο οποίος εγγράφηκε από την ελληνική Κυ-
βέρνηση, ο οποίος στηρίχθηκε από την ελληνική Κυβέρνηση και
αναφέρεται µόνο σε εµάς. Δεν έχουµε κάποια δέσµευση να κά-
νουµε το επόµενο έτος όσον αφορά συζητήσεις µε τροϊκανούς
ή Ευρωπαίους. 

Με την έννοια αυτή, προφανώς και αυτός ο προϋπολογισµός
είναι απόλυτα ταξικός. Γιατί; Γιατί στην Κυβέρνηση είναι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µια ταξική πολιτική. Θεωρεί ότι πρέπει να
βάλει πάλι στο προσκήνιο όλους αυτούς τους οποίους εσείς την
περίοδο 2010-2015 αφήσατε στο περιθώριο, τις γυναίκες, τους
νέους, τους εργαζόµενους, τους συνταξιούχους. Γι’ αυτό πετύ-
χαµε τη µη περικοπή των συντάξεων το 2019. Διότι θα είστε µόνο
εσείς αυτοί οι οποίοι κόψατε δώδεκα φορές οριζοντίως τις συν-
τάξεις. 

Είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι στηρίζουµε τους εργαζόµενους
σ’ αυτήν τη χώρα. Γι’ αυτό επαναφέρουµε τις συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας, ακυρώσαµε τον νόµο του υποκατώτατου µι-
σθού, τον οποίο εσείς φέρατε στη Βουλή και τον ψηφίσατε, και
από 1-1-2019 αυξάνουµε κατά τι τον κατώτατο µισθό. Είναι ο
προϋπολογισµός ο οποίος έχει εγγραφεί στο Υπουργείο Οικονο-
µικών. Από εκεί απορρέει, εκεί αναφέρεται, εκεί στηρίζεται. 

Αν διαβάσει κάποιος οριζοντίως ή ακροθιγώς τον προϋπολο-
γισµό αυτό,  µπορεί µε πολλά πράγµατα να διαφωνήσει. Μπορεί
ακόµα-ακόµα, για να σας βοηθήσω, να βρει πολλά πράγµατα για
να ασκήσει κριτική. Σε αυτό, όµως, που δεν µπορεί κάποιος να
αµφιβάλλει είναι ότι είναι ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολο-
γισµός, ο µόνος ελεύθερος προϋπολογισµός.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να ολοκληρώσω, κύριε Πρό-
εδρε, η χώρα -είναι γεγονός, αναγνωρίζεται απ’ όλους- αλλάζει
σελίδα. Όχι, είναι βέβαιο ότι δεν τα κάναµε όλα καλά. Είναι βέ-
βαιο ότι δεν δώσαµε λύσεις σε όλα. Όµως η χώρα αλλάζει, γυρί-
ζει σε µια κανονικότητα. Προστατεύεται η κοινωνία, οι νέοι, οι
νέες, οι εργαζόµενοι, οι γυναίκες, τα παιδιά, οι συνταξιούχοι.

Γι’ αυτό καταθέτουµε και ψηφίζουµε αυτόν τον ταξικό προϋπο-
λογισµό. Ταξικό για εσάς που σας ενοχλεί πολύ. Όµως είναι υπέρ
του συµφέροντος του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Κύριε Μπάρκα, επειδή είπατε ορισµένα πράγµατα που µετα-
δίδονται και από την τηλεόραση και αναφερθήκατε στο Προ-
εδρείο γενικότερα, πρέπει να σας πω ότι η εφαρµογή του
Κανονισµού γίνεται ελαστικότερη, γιατί αυτό το θέλει η Βουλή.
Θα µπορούσε στα επτά λεπτά να σταµατάει αυτόµατα από τα
µηχανήµατα ο χρόνος και να έχουν όλοι το άγχος των επτά λε-
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πτών. Δεν το κάνουµε. Είδατε κάποιον αρχηγό κόµµατος να έχει
άγχος για τον χρόνο και να ζητάει εφαρµογή του Κανονισµού;
Όλοι παραβιάζουν τον χρόνο. Το ίδιο και οι Υπουργοί το ίδιο και
οι Βουλευτές. Εµείς, λοιπόν, εδώ έχουµε µια εφαρµογή του Κα-
νονισµού κατά το δυνατόν χαλαρή και όχι αυστηρή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου.
Το αντιλαµβάνοµαι. Είναι άλλο όµως το ένα λεπτό, είναι άλλο τα
τέσσερα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει. Ωραία.
Αυτό το καταλαβαίνω.

Τον λόγο έχει η κ. Καραµανλή, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έχει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τον φετινό προ-

ϋπολογισµό διεξάγεται µέσα σε ένα κλίµα τεχνητής αισιοδοξίας
και εντελώς παράταιρου ενθουσιασµού από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης. 

Μόνο που αυτό το πανηγυρικό κλίµα βρίσκεται σε απόλυτη δυ-
σαρµονία µε τα συναισθήµατα της συντριπτικής πλειονότητας
των Ελλήνων. Βρίσκεται σε πλήρη αναντιστοιχία µε όσα βιώνει
το κάθε νοικοκυριό και η κάθε επιχείρηση. Γι’ αυτό και δεν υπάρ-
χει πια ακροατήριο για το αφήγηµά σας. Κανείς δεν συγκινείται
από τις θριαµβολογίες σας, όταν η πραγµατικότητα είναι αδυσώ-
πητη. Και η πραγµατικότητα λέει ότι οι οφειλές των φορολογου-
µένων αυξήθηκαν τον Σεπτέµβριο κατά 1.400.000.000 ευρώ.
Ανήκει και αυτό στο µικρό θαύµα που πέτυχε ο κ. Τσίπρας στην
οικονοµία, µαζί µε τις ένα εκατοµµύριο κατασχέσεις λογαρια-
σµών και τα τέσσερα εκατοµµύρια Ελλήνων που χρωστούν στο
δηµόσιο; Και περιµένετε από τον κόσµο να σας εκφράσει την ευ-
γνωµοσύνη του και να σας πει και «ευχαριστώ», όταν του µοιρά-
ζετε ψίχουλα, που του τα έχετε ήδη πάρει στο πολλαπλάσιο. 

Ούτε όµως και στο εξωτερικό βρίσκει οπαδούς το «success
story» σας. Οι αγορές κρατούν αποστάσεις από τη χώρα µας και
τα επιτόκια παραµένουν στα ύψη, δείγµα και αυτό της αναποτε-
λεσµατικότητας και της αναξιοπιστίας σας. 

Στον φετινό προϋπολογισµό εµµένετε σε µία συνταγή που έχει
αποτύχει παταγωδώς, που δεν δίνει καµµία έµφαση στην ανά-
πτυξη και τις επενδύσεις, που τελικά φέρνει και άλλη φτώχεια
και µας βυθίζει στη στασιµότητα. Η εισηγητική έκθεση θέτει ως
προτεραιότητα αυτού του προϋπολογισµού την κοινωνική συ-
νοχή, µία επιδίωξη µάλλον αντιφατική σε σχέση µε τα πεπραγ-
µένα σας, γιατί είναι οξύµωρο να το υποστηρίζει αυτό µία
Κυβέρνηση που τα τελευταία τέσσερα χρόνια επέβαλε είκοσι
εννέα νέους φόρους και µετέτρεψε τη χώρα σε πρωταθλήτρια
στην υπερφορολόγηση, όπως δείχνουν και τα πρόσφατα στοι-
χεία του ΟΟΣΑ. Αυτός ο καταιγισµός φόρων, σε συνδυασµό µε
τις περικοπές των συντάξεων, ανέβασε τον λογαριασµό της λι-
τότητας στα 9.500.000.000 ευρώ από το 2015.

Αυτά τα επιτεύγµατα προσπαθεί να σβήσει από τις µνήµες
όλων ο Πρωθυπουργός, όταν µιλάει για Κυβέρνηση εκατό ηµε-
ρών. Πέρα από τη δυσανεξία σας στις ιδιωτικές επενδύσεις, κου-
τσουρεύετε και το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, το οποίο
επί των ηµερών σας βαίνει συνεχώς συρρικνούµενο, ακυρώνον-
τας ουσιαστικά ένα σηµαντικό επενδυτικό εργαλείο που θα επέ-
τρεπε σε µία οικονοµία που ξεψυχά να αποκτήσει ξανά σφυγµό.
Αγνοείτε την ευεργετική επίδραση που µπορεί να έχουν οι επεν-
δύσεις στην οικονοµία και την αγορά εργασίας και προτάσσετε
την επιδοµατική πολιτική που ουσιαστικά ανακυκλώνει τη φτώ-
χεια.

Τα στοιχεία της EUROSTAT µαρτυρούν ότι η Ελλάδα είναι ου-
ραγός στην αποτελεσµατικότητα των κοινωνικών µεταβιβάσεων.
Όλοι, δηλαδή, οι µποναµάδες που προσφέρετε χωρίς καµµία
στόχευση έχουν µηδαµινό αποτέλεσµα και εξυπηρετούν µόνο
την ψηφοθηρική σας λογική. Τα θηριώδη υπερπλεονάσµατα που
δηµιουργείτε δεν λύνουν κανένα ζωτικό πρόβληµα της κοινωνίας
και δεν δηµιουργούν καµµία προοπτική. Χρησιµεύουν για να συν-
τηρείται το πελατειακό κράτος και να γίνονται κοµµατικοί διορι-
σµοί. Οι συµβασιούχοι στο δηµόσιο και οι στρατιές µετακλητών
είναι ο βασικός άξονας της πολιτικής σας για την απασχόληση.
Η µερική απασχόληση και οι µισθοί µέχρι 500 ευρώ τείνουν να
γίνουν ο κανόνας στην αγορά εργασίας.

Υπάρχουν βεβαίως και φωτεινές εξαιρέσεις που είδαν την κα-
ριέρα τους να εκτοξεύεται. Μιλάω για τους κολλητούς φίλους.
Αυτά, βλέπετε, πετυχαίνει κανείς όταν έχει το «ηθικό πλεονέκτη-
µα της Αριστεράς». 

Το κοµµάτι του αθλητισµού, που είµαι η αρµόδια τοµεάρχης,
δεν θα µπορούσε να µείνει αλώβητο από τις πολιτικές σας, µε το
σχετικό κονδύλι που αφορά στη ΓΓΑ να µειώνεται, µε το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων να χρησιµοποιείται κατά κανόνα
για πασαλείµµατα και µπαλώµατα, µε γνώµονα όχι την ανάπτυξη
του αθλητισµού.

Και βλέπουµε τον Υφυπουργό Αθλητισµού ως άλλο «Μαυρο-
γιαλούρο» να υπογράφει ανά την Ελλάδα προγραµµατικές συµ-
βάσεις που δεν µπορεί και δεν θα κληθεί να υλοποιήσει, όταν για
παράδειγµα το καταδυτήριο του ΟΑΚΑ έµεινε για µήνες ολόκλη-
ρους χωρίς βατήρες. Παρ’ όλα αυτά, ακούσαµε νωρίτερα τον κ.
Βασιλειάδη να αυτοπροβάλλεται περίπου ως ο µεγάλος ευεργέ-
της του ελληνικού αθλητισµού, να κάνει τον απολογισµό του και
ελάχιστα να αναφέρει το τι θα πράξει. 

Καµµία έµφαση στα προγράµµατα «Άθληση για όλους». Καµ-
µία µέριµνα για τον σχολικό αθλητισµό. Από πού να πιάσει όµως
κανείς και τα πεπραγµένα σας στον αθλητισµό; Από τον πολυ-
διαφηµισµένο και χιλιοταλαιπωρηµένο αθλητικό νόµο, ο οποίος,
αφού εξαγγέλθηκε καµιά δεκαριά φορές, παραπέµφθηκε τελικά
στις καλένδες, για να θέσει τελικά πρόσφατα ο κ. Βασιλειάδης
σε διαβούλευση ένα νοµοθετικό συνονθύλευµα που στρέφεται
ευθέως κατά του ερασιτεχνικού και σωµατειακού αθλητισµού,
που κλείνει το µάτι σε µικρά και µεγάλα συµφέροντα αγνοώντας
την αθλητική κοινότητα. 

Από το θέµα του σχολικού αθλητισµού; Ο κ. Βασιλειάδης µας
είπε για τη διδασκαλία του µαθήµατος της κολύµβησης, όταν
αυτή η Κυβέρνηση ανέθεσε τη διδασκαλία της Φυσικής Αγωγής
σε δασκάλους, απαξιώνοντας τους γυµναστές και όταν έρχεται
µε το νέο νοµοθέτηµα να εξισώσει τους γυµναστές µε εµπειρι-
κούς εκπαιδευτές. 

Από το θέµα της χρηστής διοίκησης για το οποίο µας µίλησε
ο κ. Υφυπουργός, µε τους εκλεκτούς της Κυβέρνησης διορισµέ-
νους στη διοίκηση του ΣΕΦ να στήνουν σκανδαλώδεις δουλίτσες
και να αναλαµβάνουν την εκµετάλλευση εγκαταστάσεων του
σταδίου προσωπικές τους εταιρείες; Ποιο είναι το δόγµα της
χρηστής σας διαχείρισης; «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». 

Από τους διακριθέντες αθλητές και την επιβράβευσή τους,
που µας είπε ο κ. Βασιλειάδης; Αν ήθελε να τους κοιτάζει στα
µάτια, θα έπρεπε να τηρήσει τη δέσµευσή του και να νοµοθετή-
σει για τη µοριοδότηση των αθλητών, µετά τη σχετική απόφαση
του Σ.τ.Ε.. Αυτό είναι ουσιαστικό κίνητρο για τους αθλητές. 

Να το πιάσουµε από το θέµα της βίας; Θυµόµαστε τον κ. Βα-
σιλειάδη τον περασµένο Μάρτιο, µε την απειλή του ποδοσφαιρι-
κού Grexit να αιωρείται, να κάνει ποµπώδεις εξαγγελίες για την
πάταξη της βίας και να ζητά από όλες τις οµάδες να συµφωνή-
σουν. Περιµένουµε ακόµα να θεσµοθετηθούν και να εφαρµο-
στούν και µάλλον θα περιµένουµε για πολύ. Την ίδια στιγµή η
χώρα παραµένει ξέφραγο αµπέλι σε θέµατα αθλητικής βίας και
εσχάτως εισάγει και χούλιγκαν από κάθε γωνιά της Ευρώπης. 

Συνοψίζοντας, η ηγεσία του Υφυπουργείου Αθλητισµού απο-
δεικνύεται συνεχώς «ακριβή στα πίτουρα και φθηνή στο αλεύρι».
Υπόσχεται πυρηνικά όπλα και εµφανίζει νεροπίστολα και µε νε-
ροπίστολα, ως γνωστόν, κανείς δεν κέρδισε καµµία µάχη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, ο τελευταίος προ-
ϋπολογισµός αυτής της Κυβέρνησης, όσο και αν πασχίζετε να
εξωραΐσετε την κατάσταση, έχει καθαρό το αποτύπωµα των κα-
ταστροφικών σας πολιτικών που στέρησαν από την πατρίδα µας
την ανάπτυξη που µπορούσε να έχει. 

Οι πολίτες δεν αξίζουν και δεν αντέχουν άλλα χαµένα χρόνια.
Γι’ αυτό και αναζητούν προοπτική και ελπίδα. Γι’ αυτό και εµπι-
στεύονται την κυβερνητική πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας και
τον Κυριάκο Μητσοτάκη. Γι’ αυτό και σας γυρίζουν µαζικά την
πλάτη. 

Δεν ξέρω αν η µέθη της εξουσίας σάς επιτρέπει να δείτε ότι
βρίσκεστε στην πόρτα της εξόδου. Σύντοµα θα διαβείτε το κα-
τώφλι της και θα αποτελέσετε µια θλιβερή ανάµνηση για την ελ-
ληνική κοινωνία. 

1986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Σταµατάκη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι είµαι η τελευταία οµιλήτρια, γι’ αυτό εκ των προτέ-

ρων ζητώ την ανοχή σας. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Δεν είστε τελευταία. Υπάρχουν κι άλλοι

οµιλητές. 
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Α, δεν είµαι η τελευταία; Συγγνώµη. 
Εκ των προτέρων ζητώ κάποια ανοχή από τον κύριο Πρόεδρο,

αν χρειαστεί να µου δώσει λίγο παραπάνω χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και εγώ από το Βήµα

της Βουλής να αναφερθώ στο ψήφισµα που κατέθεσε η συνά-
δελφος κ. Θελερίτη, το οποίο καταδικάζει την έµφυλη βία, τη βία
ενάντια στις γυναίκες, τη βία ενάντια σε κάθε διαφορετικό, τη
ρατσιστική βία και το διασυρµό από µέρους των µέσων µαζικής
ενηµέρωσης των θυµάτων αυτής της βίας. 

Θα ήθελα να υιοθετηθεί αυτό το ψήφισµα από τη Βουλή και
να βγει ως ψήφισµα της πλειοψηφίας των Κοινοβουλευτικών Ο-
µάδων και καταλαβαίνετε ποιες Κοινοβουλευτικές Οµάδες εν-
νοώ. 

Επίσης, θα ήθελα να συµµετέχουµε όσοι περισσότεροι γίνεται
από εµάς στην πορεία που γίνεται σε λίγη ώρα και την οργανώ-
νουν γυναικείες οργανώσεις και η Γενική Γραµµατεία Ισότητας
στη µνήµη αυτών των θυµάτων, µε την ελπίδα να µην έχουµε
πλέον τέτοιους θανάτους.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο τώρα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µπορούµε να νιώθουµε

αισιόδοξοι και να µιλάµε, κοιτώντας τους πολίτες στα µάτια. Σή-
µερα µπορούµε να µιλάµε για το µεγάλο στοίχηµα που βάλαµε
και µε τους εαυτούς µας και µε τους πολίτες της χώρας και µε
τους θεσµούς. Το µεγάλο στοίχηµα ήταν ότι το 2018 θα ήταν η
χρονιά της εξόδου από τα µνηµόνια και ο προϋπολογισµός του
2019 θα ήταν ο πρώτος µεταµνηµονιακός προϋπολογισµός. Και
το κερδίσαµε αυτό το στοίχηµα. 

Επίσης, κερδίσαµε το στοίχηµα της ρύθµισης του δηµόσιου
χρέους, το στοίχηµα της ανάπτυξης, το στοίχηµα της µακροχρό-
νιας βιωσιµότητας του ασφαλιστικού συστήµατος. Κερδίσαµε το
στοίχηµα και διαψεύσαµε τις Κασσάνδρες που έλεγαν για περι-
κοπές συντάξεων. Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ είχαν επι-
δοθεί σ’ ένα ρεσιτάλ παραπληροφόρησης, κινδυνολογίας και
τροµοκρατίας των συνταξιούχων, παρ’ όλο που εξακόσιες είκοσι
χιλιάδες συνταξιούχοι θα δουν έστω και µικρή αύξηση στις συν-
τάξεις τους.

Εγώ, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν θα πω για το τι
κάνατε εσείς και φέρατε τη χώρα στα πρόθυρα της χρεοκοπίας.
Αυτά τα έχουµε δει, τα έχουµε πει, τα έχει βιώσει ο ελληνικός
λαός στο πετσί του. Θα πω τι κάναµε εµείς και σήµερα νιώθουµε
υπερήφανοι, ναι υπερήφανοι, όσο και αν σας ενοχλεί αυτό, για
τον προϋπολογισµό που θα ψηφίσουµε.

Ήδη ψηφίσαµε τον νόµο για την κατάργηση των διατάξεων
που περικόπτουν τις συντάξεις, κάτι το οποίο δέχτηκαν µε πολύ
µεγάλη ανακούφιση όλοι οι συνταξιούχοι, που όλο αυτόν τον
καιρό τους είχατε τροµοκρατήσει. 

Έχουν ψηφιστεί, επίσης, η καταβολή των αναδροµικών στους
ενστόλους, στους πανεπιστηµιακούς, στους δικαστικούς, στους
γιατρούς του ΕΣΥ. Έχει ψηφιστεί η µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών σε διακόσιους πενήντα χιλιάδες ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, σε αυτοαπασχολούµενους, σε αγρότες και επιστήµονες.
Έχουν ψηφιστεί η επιδότηση των ασφαλιστικών εισφορών για
τους νέους, η µείωση του ΕΝΦΙΑ για µεσαία και χαµηλά εισοδή-
µατα, η καταβολή του µερίσµατος στους χαµηλοσυνταξιούχους,
στους χαµηλόµισθους και στους άνεργους. Καταργήσαµε το
τέλος επιτηδεύµατος για τους συνεταιρισµούς, για τους συνε-
ταιρισµένους αγρότες, για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς,
τους σχολικούς συνεταιρισµούς, τις κοινωνικές συνεταιριστικές
επιχειρήσεις, τα φυσικά νοµικά πρόσωπα που ήταν σε αδράνεια
και έπεται συνέχεια. 

Δεν είναι προεκλογικές παροχές αυτά που θεσµοθετήσαµε και
που υλοποιούνται µε αυτόν τον προϋπολογισµό. Είναι µόνιµα και

νόµιµα µέτρα για τη συγκρότηση ενός σύγχρονου και διαφανούς
κοινωνικού κράτους, που έρχεται να αντικαταστήσει σιγά-σιγά,
αλλά σταθερά το σύστηµα πολυνοµίας και κακονοµίας που επι-
κρατούσε µέχρι πρότινος. 

Και αφού ναυάγησε το επιχείρηµα των περικοπών των συντά-
ξεων, αρχίσατε να λέτε και να αναρωτιέστε εάν θα βγούµε στις
αγορές. Στις αγορές, θα βγούµε, κυρίες και κύριοι, βάσει συγκε-
κριµένου σχεδίου και µε ψηλά το κεφάλι, µε εντιµότητα και δια-
φάνεια.

Ο ΣΥΡΙΖΑ ανέλαβε τη διακυβέρνηση σε πολύ δύσκολες συν-
θήκες. Ο πρώτος νόµος που φέραµε ήταν ο νόµος για την αντι-
µετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης. Αυτό πρέπει να το θυµί-
ζουµε, γιατί δεν πρέπει να ξεχάσουµε ποιες πολιτικές έφτασαν
τον κόσµο σ’ αυτήν την κατάσταση που ήταν το 2014, τη µεγάλη
τραγωδία φτωχοποίησης του ελληνικού λαού, που µέχρι το 2015
έχασε έως το 40% των εισοδηµάτων του. 

Με τους νόµους για την ανθρωπιστική κρίση, το ΚΕΑ και το
κοινωνικό µέρισµα δαπανήθηκαν συνολικά 3.055.000.000 ευρώ
µέσα σε µία τριετία, όταν από το 2010 έως ο 2015 και για µία πεν-
ταετία οι προηγούµενες κυβερνήσεις δεν είχαν δώσει ούτε ένα
ευρώ. 

Η επιτυχηµένη εφαρµογή του ΚΕΑ και ειδικά η πλατφόρµα ενι-
σχύουν τη διαφάνεια και δίνουν τη δυνατότητα, µαζί µε τον
Εθνικό Μηχανισµό Συντονισµού, µιας ολιστικής αντιµετώπισης
των αναγκών των συµπολιτών µας. 

Υιοθετήσαµε ένα νέο σχέδιο δράσης για το παιδί, το οποίο όχι
µόνο θα συµβάλει στην καλύτερη προστασία αυτής της ευάλω-
της οµάδας, αλλά για πρώτη φορά το παιδί αντιµετωπίζεται ως
νεαρός πολίτης και όχι ως παρακολούθηµα των γονιών του. Επε-
κτείναµε τα σχολικά γεύµατα σε όλα τα σχολεία. Ιδρύσαµε τις
υπόλοιπες τριάντα χιλιάδες θέσεις που χρειάζονται για τους βρε-
φονηπιακούς σταθµούς, για να µη µείνει κανένα παιδί εκτός. 

Υλοποιούµε ένα πολύ µεγάλο πρόγραµµα αποϊδρυµατοποί-
ησης για όλα τα παιδιά σε µια αγκαλιά. Ενισχύουµε την Ειδική
Αγωγή µε τις προσλήψεις µόνιµων καθηγητών γι’ αυτήν την ευά-
λωτη οµάδα. Συνολικά, τη διετία 2019 - 2021 θα προσληφθούν
έως δεκαπέντε χιλιάδες µόνιµοι καθηγητές. Ενισχύουµε τους ηλι-
κιωµένους µε 200 εκατοµµύρια ευρώ στο Πρόγραµµα Ολιστικής
Φροντίδας Ηλικιωµένων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο παραπάνω. 
Με την πρόσληψη τριών χιλιάδων διακοσίων πενήντα επτά µό-

νιµων εργαζοµένων βελτιώσαµε το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι» και στηρίζουµε τα Κέντρα Εξυπηρέτησης των Πολιτών.

Με µία σειρά νόµους και χρηµατοδοτικά εργαλεία, καθώς και
µε προσλήψεις ειδικών επιστηµόνων καλύπτουµε τις αυξηµένες
ανάγκες των δήµων και των περιφερειών. Την τριετία 2015 - 2018
σχεδόν διπλασιάσαµε σε σχέση µε την προηγούµενη περίοδο τις
χρηµατοδοτήσεις στην τοπική αυτοδιοίκηση για την αντιµετώ-
πιση των φυσικών καταστροφών και της λειψυδρίας και για
πρώτη φορά δόθηκε µία ειδική ενίσχυση χρηµατοδότησης στους
δήµους. Πάνω από 512 εκατοµµύρια ευρώ δόθηκαν στους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης µε το πρόγραµµα «Φιλόδη-
µος», εκ των οποίων τα 11 εκατοµµύρια ευρώ στην Περιφερειακή
Ενότητα Νήσων. Το περασµένο καλοκαίρι ψηφίστηκε το µέτρο
του µεταφορικού ισοδύναµου που από 1-1-2019 θα ισχύσει για
όλα τα νησιά. 

Επειδή, µάλιστα, προέρχοµαι από µια εκλογική περιφέρεια
που περιλαµβάνει και τα νησιά του Αργοσαρωνικού, πρέπει να
πω ότι πρώτη φορά το µέτρο αυτό για τη νησιωτική πολιτική δεν
αφορά µόνο τις γόνιµες γραµµές, αλλά όλα τα νησιά. Θα ισχύσει
και για την περιφέρεια και για τα νησιά του Αργοσαρωνικού που
ήταν στην περιφέρεια της Αττικής και είχαν εξαιρεθεί από όλες
τις πολιτικές για τα νησιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπαµε, βρεθήκαµε µέσα
σε µία πολύ µεγάλη προσφυγική κρίση, µε ένα νεοσύστατο Υ-
πουργείο που έπρεπε να διαχειριστεί πολύ µεγάλα προβλήµατα
και καταφέραµε η Ελλάδα να γίνει θεµατοφύλακας των αξιών της
αλληλεγγύης και της εθνικής συνύπαρξης για όλη την Ευρώπη. 

Όλα αυτά τα προηγούµενα είναι θεσµοθετηµένα µέτρα και πε-
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ριλαµβάνονται στον σηµερινό προϋπολογισµό που θα ψηφί-
σουµε. Το πολιτικό κλίµα έχει αλλάξει. Η χώρα έχει αρχίσει να
ξανακερδίζει φερεγγυότητα στο διεθνές πολιτικό επενδυτικό πε-
ριβάλλον και µία νότα αισιοδοξίας διαφαίνεται για την ελληνική
κοινωνία. 

Δεν σας αρέσει, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, αλλά
αυτή είναι η πραγµατικότητα, την οποία µε βαριά καρδιά θα πρέ-
πει να αποδεχθείτε. 

Ευχαριστώ και το Προεδρείο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αµαλιάδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η κ. Κεφαλογιάννη, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει
τώρα τον λόγο. 

Ακολουθούν ο κ. Γκιουλέκας –που είναι από το πρωί εδώ- και
ο κ. Φωτήλας, προκειµένου να ολοκληρώσουµε. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο

πρώτος προϋπολογισµός µετά την λήξη του τρίτου αριστερού
µνηµονίου σφραγίζει και το τέλος µιας απόλυτα αποτυχηµένης
κυβερνητικής θητείας. Το ψέµα και οι αυταπάτες κόστισαν πάρα
πολύ ακριβά στους πολίτες της χώρας.

Σήµερα συζητάµε για έναν ακόµα αντιαναπτυξιακό προϋπολο-
γισµό, σκληρής λιτότητας, που προδιαγράφει άλλη µία χρονιά
οικονοµικής ασφυξίας. Συνοδεύεται, βέβαια, από τους γνωστούς
παραπλανητικούς σας προεκλογικούς βερµπαλισµούς. Άλλωστε,
έτσι σκοπεύετε να πορευτείτε µέχρι τις εκλογές, µε τον ελληνικό
λαό εξουθενωµένο από τα δυσβάσταχτα οικονοµικά βάρη που
του φορτώσατε µε το τρίτο και αχρείαστο µνηµόνιο, αφού πρώτα
διαλύσατε τις τράπεζες, επιβάλλατε capital controls και εξαπα-
τήσετε τους Έλληνες µε ένα αντισυνταγµατικό και παραπλανη-
τικό δηµοψήφισµα.

Στην πράξη επιβάλατε 10 δισεκατοµµύρια ευρώ πρόσθετα
µέτρα και καθηλώσατε τη χώρα σε πρωτογενή πλεονάσµατα µα-
µούθ για πολλά χρόνια. Διαλύσατε τη µεσαία τάξη και κάνατε
τους φτωχούς, φτωχότερους, σε συνθήκες πρωτοφανούς υπερ-
φορολόγησης. Υποθηκεύσατε τη δηµόσια περιουσία για ενε-
νήντα εννιά χρόνια και η χώρα εξακολουθεί να βρίσκεται εκτός
αγορών, µε αποκλειστική ευθύνη σας. Και τώρα θέλετε να τα ξε-
χάσουµε όλα. 

Αποπειράστε και πάλι να παραπλανήσετε τους Έλληνες µε την
άκρατη προεκλογική σας παροχολογία, που στηρίζεται σε αδιέ-
ξοδες, επιδοµατικές πολιτικές, θυσιάζοντας την ανάπτυξη. Σπεύ-
δετε προεκλογικά να ακυρώσετε αυτά που οι ίδιοι ψηφίζατε τα
τέσσερα χρόνια που κυβερνάτε, στη λογική µιας κοντόφθαλµης
πολιτικής και κοµµατικού καιροσκοπισµού, όσο σας επιτρέπεται
φυσικά, διότι η πολιτική σας έχει επιβάλει τη χώρα σε καθεστώς
ενισχυµένης εποπτείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προϋπολογισµός εξα-
κολουθεί να καθηλώνει τη χώρα σε σκληρή µνηµονιακή γραµµή.
Συγκεκριµένα, προβλέπει δεκαεπτά περικοπές συντάξεων, είκοσι
εννέα αυξήσεις φόρων, µόνιµα µέτρα λιτότητας 9,5 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, ανάπτυξη κοντά στο 2% µε πλεόνασµα κοντά στο
4%. Και η Κυβέρνηση πανηγυρίζει ότι δήθεν µας έβγαλε από τα
µνηµόνια;

Να τονίσουµε εδώ ότι από τις αρχές του 2016 µέχρι και σή-
µερα το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων είναι κάτω από τον
στόχο των 2,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή στο χαµηλότερο
ύψος της τελευταίας δεκαετίας. Τα µισά από τα µέτρα τα οποία
δίνετε ως επεκτατική δηµοσιονοµική πολιτική το 2019 είναι το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο περικόπτετε κατά
550 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η ανάπτυξη που θα φέρετε;
Δεν µπορείτε να βαπτίζετε επιτυχία το γεγονός ότι παίρνετε 10

δισεκατοµµύρια ευρώ από τον ελληνικό λαό και του επιστρέφετε
µόλις 1 ευρώ, ούτε φυσικά τις προβλέψεις ότι το 2018 ο ρυθµός
ανεργίας προβλέπεται να φτάσει στο 19,6%. 

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας µετά από τέσ-
σερα χρόνια. Είναι ένας ακόµα αντιαναπτυξιακός προϋπολογι-
σµός που στηρίζεται σε υπερπλεονάσµατα, τα οποία θα παρα-
τείνουν την ύφεση και την υποαπασχόληση, που επισφραγίζει
την εµµονή σας σε φοροεισπρακτικές λογικές. Είναι µια πολιτική
που κατέστρεψε τη µεσαία τάξη και δηµιούργησε συνθήκες κα-
τάρρευσης των επενδύσεων και υποχώρησης της ανταγωνιστι-
κότητας, γεγονός που επηρεάζει ολόκληρη την ελληνική κοινω-
νία και σύντοµα το µέλλον του ελληνικού τουρισµού, του µεγά-
λου συγκριτικού πλεονεκτήµατος της χώρας. Το 2015 αφήσαµε
παρακαταθήκη την αύξηση της ανταγωνιστικότητας του ελληνι-
κού τουριστικού προϊόντος µέσα από ένα στοχευµένο µίγµα ανα-
πτυξιακής πολιτικής.

Η παρούσα Κυβέρνηση, όµως, αρκέστηκε µόνο να απολαµβά-
νει τα οφέλη αυτής της επιτυχηµένης πορείας, χωρίς ουσιαστικά
να έχει µια εθνική στρατηγική για τον τουρισµό. Εξελίξεις, όπως
το Brexit ή η τουριστική επάνοδος της Τουρκίας, σε συνδυασµό
µε το καθεστώς υπερφορολόγησης που επιβάλλεται διά του
ΦΠΑ, του φόρου διανυκτέρευσης, επηρεάζουν αρνητικά την αν-
ταγωνιστικότητα του εγχώριου τουριστικού προϊόντος. Η επικοι-
νωνιακή διαχείριση των αφίξεων δεν συνιστά στρατηγική για τον
τουρισµό, ούτε αποτελεί απάντηση στα προβλήµατα που ήδη
συσσωρεύονται. 

Την ίδια εικόνα απραξίας παρουσιάζει η Κυβέρνηση και στον
χώρο του πολιτισµού. Απέτυχε να αξιοποιήσει το ΕΣΠΑ για την
ένταξη ή την ολοκλήρωση ενταγµένων έργων πολιτισµού. Απέ-
τυχε στον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας ιστορικών και αρχαι-
ολογικών χώρων και µουσείων.

Στο ζήτηµα των πνευµατικών δικαιωµάτων οι χειρισµοί σας όχι
µόνο δεν έλυσαν, αλλά δηµιούργησαν περισσότερα προβλήµατα
µέσα σε ένα πλαίσιο αναξιοκρατίας και αδιαφάνειας. 

Τέλος, η ανεύθυνη ολιγωρία της ηγεσίας του Υπουργείου Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού οδήγησε στην ένταξη µνηµείων και αρ-
χαιολογικών χώρων της ελληνικής πολιτιστικής κληρονοµιάς στη
λίστα του υπερταµείου ιδιωτικοποιήσεων.

Το µόνο που κάνετε είναι να εκδίδετε δελτία τύπου, που απλώς
επιβεβαιώνουν ότι αδυνατείτε να επιλύσετε τα προβλήµατα που
συνεχώς δηµιουργείτε στον χώρο του πολιτισµού.

Τέσσερα χρόνια δεν υπήρξε κανένας σχεδιασµός για την ανά-
πτυξη και αξιοποίηση της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, µόνο
αποσπασµατικές παρεµβάσεις και αυτές µε µεγάλη καθυστέ-
ρηση. Ο µύθος της σχέσης Αριστεράς και πολιτισµού κατέρ-
ρευσε παταγωδώς. Αφήνει πίσω του συντρίµµια και βαθιά απο-
γοήτευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προεκλογικός προϋπολογι-
σµός του 2019 σηµατοδοτεί το τέλος µιας διακυβέρνησης που
πόνταρε στην εξαπάτηση του ελληνικού λαού, που προτάσσει το
κοµµατικό και όχι το εθνικό συµφέρον, που δεν µπόρεσε και δεν
µπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας.

Η Ελλάδα, όµως, πρέπει να γυρίσει σελίδα. Χρειάζεται µία νέα
ώθηση που να δίνει προοπτικές και ευκαιρίες προόδου, ένα νέο
σταθερό περιβάλλον ανάπτυξης ως αντίβαρο της δηµοσιονοµι-
κής ασφυξίας, που θα σταµατήσει την αιµορραγία της χώρας σε
ανθρώπινο κεφάλαιο.

Πρέπει να προχωρήσουµε σε καινοτόµες και ουσιαστικές µε-
ταρρυθµίσεις που θα ενισχύσουν την ανταγωνιστικότητα της οι-
κονοµίας µας σε όλους τους τοµείς, να χαράξουµε µία νέα πολι-
τική ενίσχυσης των θεσµών που θα θέτει τις βάσεις για ένα νέο,
αποτελεσµατικότερο κράτος, αρωγό του πολίτη.

Γι’ αυτό και εµείς καταψηφίζουµε τον αντιαναπτυξιακό προ-
ϋπολογισµό σας.

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία
Κεφαλογιάννη, ιδιαίτερα για τον σεβασµό του χρόνου.

Ο κ. Γκιουλέκας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον
λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
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φοι, συζητούµε τον τελευταίο προϋπολογισµό αυτής της Κυβέρ-
νησης. 

Αυτή η Κυβέρνηση µας ήρθε πανηγυρικά µε ένα πρόγραµµα
Θεσσαλονίκης και στον πρώτο προϋπολογισµό περιελάµβανε τα
πάντα. Δεν έκανε τίποτα. Στον δεύτερο προϋπολογισµό έφερε
το παράλληλο πρόγραµµα. Ο τρίτος προϋπολογισµός είχε έρθει
µαζί µε τα µνηµόνια και τώρα επαίρεται ότι ο υπό συζήτηση είναι
ένας προϋπολογισµός χωρίς δεσµεύσεις που για πρώτη φορά
µπορεί να καταρτίσουµε στον ο τόπος µας µετά τα προγράµ-
µατα, τα µνηµόνια δηλαδή, που εσείς τα βαφτίζετε προγράµ-
µατα, όπως την τρόικα θεσµούς κ.λπ.. Τώρα αυτή είναι η νέα
ορολογία του ΣΥΡΙΖΑ.

Ερωτώ: Τι έχετε κάνει; Έχετε περάσει τη θηλειά στον ελληνικό
λαό, κύριε Υπουργέ, και την ώρα που είναι έτοιµος να πνιγεί.
Τώρα που η κατάσταση έχει φτάσει στο απροχώρητο, του αφή-
νετε ένα περιθώριο να αναπνεύσει και του λέτε: Δεν είστε ευχα-
ριστηµένοι για όλα αυτά;

Παρακολουθώ έκπληκτος το θράσος πραγµατικά πολλών οµι-
λητών από τον κυβερνητικό συνασπισµό, οι οποίοι κάνουν κριτική
στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά και σε όλα τα υπόλοιπα κόµµατα.
Τους φταίνε όλοι οι υπόλοιποι, φταίει ο ελληνικός λαός που δεν
καταλαβαίνει το καλό που του κάνουν. Μόνο εσείς δεν φταίτε για
τίποτα.

Να θυµηθούµε πολύ γρήγορα τα έργα και τις ηµέρες σας,
επειδή µε τον προϋπολογισµό επαίρεστε ότι αλλάζουν πολλά;

Ο ΦΠΑ από το 13% που πήγε στο 23% και µετά στο 24% στην
εστίαση αλλάζει, κύριε Υπουργέ; Όχι. 

Η κατάργηση του µειωµένου ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου, που
εσείς ψηφίσατε για πρώτη φορά -αυτό που διατηρούσε η Ελλάδα
από την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση- αλλάζει, κύριε
Υπουργέ; Όχι.

Αλλάζει η µείωση του αφορολόγητου ορίου που θα πλήξει χα-
µηλόµισθους, χαµηλοσυνταξιούχους, ακόµη και τους ανέργυς,
γιατί µε το τεκµαρτό θα πρέπει να πληρώνουν για πρώτη φορά
φόρο; Όχι! Ξέρουν οι Έλληνες συνταξιούχοι ότι εσείς ψηφίσατε
να πάτε το αφορολόγητο από τα 8.600 στα 5.600. Η µείωσή του
αφορολόγητου είναι δικό σας µέτρο, αχρείαστο µέτρο και τώρα
πρέπει να ξέρουν ότι θα χάσουν µία σύνταξη οι Έλληνες συντα-
ξιούχοι, θα χάσουν έναν µισθό οι χαµηλόµισθοι. Και οι άνεργοι
θα πληρώσουν, για πρώτη φορά ,500 και 600 ευρώ φόρο στην
πατρίδα µας.

Εσείς τα κάνατε αυτά, η Κυβέρνηση της κοινωνικής ευαισθη-
σίας, η Κυβέρνηση της Αριστεράς.

Προχωρώ. Η αύξηση της προκαταβολής του φόρου και για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες και για τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις στο 100%. Τίνος µέτρο ήταν; Δικό σας. Αλλάζει; Όχι.

Η επιβολή του φόρου στην τηλεόραση, στην τηλεφωνία, στο
διαδίκτυο, στα τσιγάρα, στην αµόλυβδη βενζίνη, στον καφέ, στα
ντίζελ, στα καύσιµα αλλάζει; Όχι.

Δεν καταλαβαίνω γιατί επαίρεστε. Τι κάνετε µε αυτόν τον προ-
ϋπολογισµό τον «αναπτυξιακό» όπως λέτε; Μήπως βγαίνουµε
στις αγορές; Μπορούµε να δανειστούµε µε φθηνά επιτόκια.
Έστω να πούµε ότι, καταφέρατε αυτό; Όχι. Με τέτοια επιτόκια
δεν µπορεί να δανειστεί κανένας. 

Η Ιρλανδία ήταν στα µνηµόνια και η Πορτογαλία ήταν στα µνη-
µόνια και η Κύπρος, βγήκαν και δανείζονται µε πολύ λογικά επι-
τόκια. Η Ελλάδα µε ποιο επιτόκιο µπορεί να δανειστεί; Με 4,5%;
Αν είναι δυνατόν!

Να πω άλλα έργα και ηµέρες της κυβέρνησής σας. Λέτε: « δεν
περικόπτουµε τις συντάξεις.» δεν περικόπτουµε τις συντάξεις.
Είναι φοβερό! Αφού περικόψατε δεκαεπτά φορές τις συντάξεις,
αφού πετσοκόψατε τους νέους συνταξιούχους, γιατί τους µει-
ώσατε µεσοσταθµικά κατά 30%-35% την σύνταξη και σε µερικές
περιπτώσεις και 45% σ’ αυτούς που βγήκαν στην σύνταξη από
τον Μάιο του 2016 και µετά, αφού φέρατε τις εισφορές υγείας
για πρώτη φορά από το 0% στο 6% στις επικουρικές συντάξεις
και από το 4% στο 6% στις κύριες συντάξεις, αφού πετσοκόψατε
τις συντάξεις χηρείας, αφού, αφού, αφού… Έρχεστε πλέον και
επαίρεστε ότι φέρνετε την ανάπτυξη! Είστε πολύ περήφανοι γιατί
πραγµατικά για ένα µέτρο που το ψηφίσατε δυο φορές και ήταν
αχρείαστο, αυτό της περαιτέρω περικοπής των συντάξεων, και

τελικά το παίρνετε πίσω. Και πανηγυρίζετε γι’ αυτό! 
Και όταν εµείς εδώ µέσα φωνάζαµε και σας λέγαµε «αφού

είστε εθνικά υπερήφανοι για την περικοπή, ελάτε να την ψηφί-
σουµε όλοι µαζί! Φέραµε τροπολογία», γιατί δεν την ψηφίσατε;
Όλος ο πολιτικός κόσµος συµφωνούσε.

Εσείς τώρα έρχεστε να µας πείτε ότι για πρώτη φορά κατα-
φέρνει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να δώσει µια ανάσα. Για πρώτη
φορά ειλικρινά η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ καταφέρνει πάρα πολλά
πράγµατα που θα σας τα πω παρακάτω, γιατί είναι πολύ σηµαν-
τικά. Και σήµερα ειδικά γίνονται ακόµη πιο σηµαντικά, γιατί τώρα
που µιλάµε ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Τσίπρας, ταξιδεύει
για τη Θεσσαλονίκη, για την πρωτεύουσα της Μακεδονίας. Όχι
της … νότιας Μακεδονίας, αλλά της µίας Μακεδονίας, της ελλη-
νικής. Γιατί µας έχετε µπερδέψει και σε αυτό. 

Όµως, δεν ταξιδεύει µόνος του. Μαζί µε τον Πρωθυπουργό
ταξιδεύουν και είκοσι εννιά-τριάντα διµοιρίες των ΜΑΤ από την
υπόλοιπη βόρεια Ελλάδα, όπως ταξιδεύει και το ειδικό όχηµα της
Αστυνοµίας, η «ΑΥΡΑ», που εκτοξεύει νερό στους διαδηλωτές. 

Ο «λαοπρόβλητος» Αλέξης Τσίπρας για να εµφανιστεί στη
Θεσσαλονίκη χρειάζεται να επιστρατεύσει όλες τις δυνάµεις των
ΜΑΤ γύρω-γύρω από τον χώρο που θα µιλήσει. Χρειάζεται να
κουβαλούν τους µεταφερόµενους οπαδούς µε πούλµαν -τα είπε
ο κ. Παναγούλης εδώ- δείχνοντας τα µηνύµατα του ΣΥΡΙΖΑ,
«Ελάτε, σας βάζουµε δωρεάν πούλµαν να σας πάµε στη Θεσσα-
λονίκη γιατί πρέπει να κάνουµε µια µεγάλη συγκέντρωση». Και
γι’ αυτό είστε «εθνικά υπερήφανοι»; Καλά κάνετε.

Πάµε να δούµε τι καταφέρατε. Λέτε ότι µειώνετε τις ασφαλι-
στικές εισφορές. Για ποιους; Μόνο για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και όχι για τους υπόλοιπους. Πόσο τις µειώνετε; Ελά-
χιστα. 

Από την άλλη, επαίρεστε ότι µειώνετε τον φόρο εισοδήµατος.
Μα, εσείς, δεν τον πήρατε στο 26% και τον πήγατε στο 29% το
2015 όταν ήρθατε; Εσείς δεν λέγατε ότι θα τον πάτε στο 26%
από το 29%; Τελικά χαίρεστε γιατί δεν τον πάτε στο 26%, που
τον πήρατε, αλλά θα τον πάτε στο 28% και µέχρι –λέτε- το 2021
θα το φτάσετε εκεί που ήταν επί Κυβέρνησης Σαµαρά το 2014.
Και πανηγυρίζετε και γι’ αυτό! Αιδώς Αργείοι! Λίγη ντροπή! Δεν
ξέρω ο κόσµος τι πρέπει να πει για όλα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα µιλήσω πολύ.
Βυθισµένοι στην ιδεοληψία σας κάνετε έναν προϋπολογισµό

ο οποίος βασίζεται στην υπερφορολόγηση από τη µία, στα υπερ-
πλεονάσµατα από την άλλη.

Να µην µιλήσω για τις δηµόσιες επενδύσεις. Περικοπή και εκεί.
Να µην µιλήσω γενικά για το κλίµα των επενδύσεων. Κολλάµε
στις ιδεοληψίες σας. Στο Ελληνικό ανακαλύψατε ότι υπάρχουν
δάση εκεί που προσγειώνονταν αεροπλάνα. Ξαφνικά, εµφανίστη-
καν δάση, εµφανίστηκαν αρχαιολογικοί χώροι, τα πάντα, αρκεί
να µην προχωρήσει η επένδυση. Τίποτα να µην προχωρήσει. Να
υπάρχει µόνον ένα κράτος το οποίο θα διανέµει την φτώχεια.
Αυτό είναι το όραµά σας. Καλά κάνετε. 

Όσο για τους οικονοµικά ασθενέστερους- επειδή ακούω ότι
ενδιαφέρεσθε πολύ για τους αδύναµους- να πω ένα πράγµα: Σ’
αυτούς τους οικονοµικά πιο αδύναµους επιφυλάξατε να εξασφα-
λίσετε τον µισθό των 360 ευρώ. Γιατί η γενιά των 360 ευρώ είναι
η γενιά του Αλέξη Τσίπρα και της «για πρώτη φορά» στην Ελλάδα
«αριστερής κυβέρνησής» του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Κλείνω, λοιπόν, µε αυτό το οποίο ανέφερα προηγουµένως. Σή-

µερα είναι µία σηµαδιακή µέρα. Ο Έλληνας Πρωθυπουργός κ.
Τσίπρας ανεβαίνει στη Θεσσαλονίκη. Και ανεβαίνει να πει τι; Ότι
είναι εθνικά υπερήφανος; Οι µόνοι που πανηγυρίζουν για τη Συµ-
φωνία των Ψαράδων, όχι των Πρεσπών -µε τέτοια ιδεοληψία. Πή-
γατε στους Ψαράδες, εκεί που κάποτε επιχειρήθηκε η αυτονό-
µηση της Μακεδονίας, εκεί πήγατε να υπογράψετε τη συµφωνία-
οι µόνοι που πανηγυρίζουν είναι ο Τσίπρας και ο Ζάεφ.

Όλος ο πολιτικός κόσµος είναι αντίθετος. Δεν έχει σηµασία. Η
συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού είναι αντίθετη. Δεν
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έχει καµµία σηµασία. Μόνο εσείς είστε υπερήφανοι. Και παρα-
δώσατε τι; Παραδώσατε στους Σκοπιανούς αυτό που όλες οι ελ-
ληνικές κυβερνήσεις αρνούνταν να κάνουν: Τους δώσατε ταυτό-
τητα, εθνότητα, µακεδονική τους δώσατε γλώσσα δήθεν µακε-
δονική και σήµερα έχουµε πλέον, δυστυχώς, φτάσει στο σηµείο
ακόµα και Έλληνες Βουλευτές -λυπάµαι που το λέω ενώπιον της
Εθνικής Αντιπροσωπείας- να λένε ότι πρέπει να γίνουν και κά-
ποιες ΜΚΟ για να διδάσκεται η «µακεδονική» γλώσσα στην Ελ-
λάδα. Στην Ελλάδα σε ποιους; Στους «Μακεδόνες του Αιγαίου»,
που λέει ο Ζάεφ;

Θα έλεγα ότι µε όλα αυτά µόνο περήφανοι δεν µπορεί να
είστε. Εν πάση περιπτώσει, αν θέλετε να προσφέρετε µία υπη-
ρεσία στον τόπο, επισπεύστε τις εξελίξεις. Και στην δηµοκρατία
η µόνη επίσπευση των εξελίξεων είναι το να στήσετε τις κάλπες.
Όσο γρηγορότερα τόσο θα πάρετε και πιο γρήγορα, πιο άµεσα
την απάντηση του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
Ο επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ιάσονας Φωτήλας από τη Νέα

Δηµοκρατία.
Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Τελευταίος και τυχερός, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, αν και δεν

υπάρχει ούτε ένας -θα άξιζε µία πανοραµική της κάµερας να
δούµε στο Κοινοβούλιο ποιος είναι και ποιος δεν είναι, ποια πο-
λιτική δύναµη απουσιάζει- όσο λοιπόν και να προσπαθείτε να βα-
φτίσετε το κρέας ψάρι, ο ελληνικός λαός γνωρίζει ποια είναι η
πραγµατικότητα. Τη βιώνει καθηµερινά. Και η πραγµατικότητα
ξεπερνάει κάθε φαντασία.

Η πραγµατικότητα είναι ότι µε ό,τι καταπιάστηκε αυτή η Κυ-
βέρνηση, το κατέστρεψε. Καταπιάστηκε µε το σκοπιανό και προ-
ωθεί µία Συµφωνία που, πέρα από το αν την πιστεύει πραγµατικά
ή την προωθεί για άλλους λόγους, σε κάθε περίπτωση αυτό που
είναι πραγµατικά εντυπωσιακό, είναι ότι στις ακραίες εθνικιστικές
κορώνες του κ. Ζάεφ -κορώνες που προκάλεσαν την αντίδραση
των πάντων, από τους βόρειους γείτονές µας µέχρι τον «κουµ-
πάρο» της συµφωνίας, τον κ. Νίµιτς- ο µόνος που έµεινε άφωνος,
που δεν είχε µία κουβέντα να πει, ήταν ο κ. Τσίπρας.

Καταπιάστηκε µε την Εκκλησία, αφ’ ενός για να πετάξει την
µπάλα στην εξέδρα από τα φλέγοντα ζητήµατα και αφ’ ετέρου
για να τάξει χιλιάδες διορισµούς στο δηµόσιο. Και τι κατάφερε;
Να προκαλέσει στους κόλπους της Εκκλησίας τέτοια διχόνοια
και τέτοιον διχασµό, που τους έβαλε όλους να τσακωθούν µε
όλους: ο Αρχιεπίσκοπος µε τους Μητροπολίτες, οι Μητροπολίτες
µε τον Κλήρο, ο Αρχιεπίσκοπος µε τον Κλήρο, η Ελλαδική Εκκλη-
σία µε το Φανάρι, η Κρήτη, όλοι τσακώθηκαν µε όλους.

Καταπιάστηκε µε την ασφάλεια των πολιτών. Και τι έκανε για
να εξασφαλίσει την ασφάλεια των πολιτών; Ψήφισε έναν νόµο
που -όποιος δεν το ξέρει ας το ακούσει, µας ακούει και ο ελλη-
νικός λαός- όταν η αστυνοµική αρχή διαπιστώσει ότι µέσα σε πα-
νεπιστηµιακό χώρο διαπράττονται εγκλήµατα, όπως µικρή
διακίνηση και χρήση ναρκωτικών, κλοπές, καταστροφή δηµόσιας
ή ιδιωτικής περιουσίας, τι µπορεί να κάνει η αστυνοµική αρχή;
Μπορεί να επέµβει; Όχι, δεν µπορεί να επέµβει.

Μήπως ο πρύτανης του πανεπιστηµίου που διαπιστώνει τα ίδια
ως άνω εγκλήµατα µπορεί να ζητήσει την άµεση επέµβαση της
αστυνοµικής αρχής; Όχι, δεν µπορεί να τη ζητήσει. Τι πρέπει να
κάνει; Να καλέσει τη Σύγκλητο -κάτι για το οποίο όλοι γνωρί-
ζουµε ότι σε κάποιες των περιπτώσεων χρειάζεται µέρες- και η
Σύγκλητος να αποφασίσει, όλοι µαζί, ότι πρέπει να καλέσουν την
αστυνοµική αρχή να επέµβει. Δεν ξέρω αν είναι για γέλια ή για
κλάµατα.

Όσο για τους µπαχαλάκηδες, που τους χαϊδεύει από το πρωί
µέχρι το βράδυ, µε ρωτούν: Γιατί το κάνει; Προσδοκά την ψήφο
τους; Όχι, βέβαια. Αυτή τη θεωρεί εξασφαλισµένη. Αυτό που
θέλει απ’ αυτούς είναι αύριο που αυτός θα είναι στην Αντιπολί-
τευση, αυτοί να είναι ρωµαλέοι, δυνατοί, ζωντανοί, στα πεζοδρό-
µια, στις πλατείες, στα κάγκελα, να καίνε την Αθήνα. Αυτό θέλει
απ’ αυτούς και γι’ αυτό τους χαϊδολογάει νυχθηµερόν ο κ. Τσί-

πρας.
Καταπιάστηκε µε την οικονοµία και τι κατάφερε; Πείτε µου

έναν λόγο για τον οποίον θα έπρεπε να του πούµε ένα «µπράβο».
Μήπως γιατί µείωσε τις συντάξεις παλαιών και νέων συνταξιού-
χων κατά 40% µέσο όρο; Γι’ αυτό να του πούµε «µπράβο»; Μή-
πως γιατί δηµιούργησε πολλαπλές κατηγορίες συνταξιούχων, τι-
µωρώντας πρωτίστως αυτούς που εργάστηκαν περισσότερο και
που πλήρωσαν περισσότερα; Μήπως πρέπει να του πούµε
«µπράβο», γιατί, όπως λέει, θα µειώσει όλους τους φορολογι-
κούς συντελεστές και υπόσχεται ότι σε βάθος τετραετίας θα
τους επαναφέρει εκεί που τους βρήκε το 2014; Δηλαδή, οµολο-
γεί πόσο κακό έκανε τέσσερα χρόνια στη χώρα.

Μήπως για τα υπερπλεονάσµατα; Αυτό το υπερπλεόνασµα
είναι πιο ψεύτικο και από τις µεγαλύτερες περιπέτειες του Βα-
ρόνου Μινχάουζεν. 

Μα πώς µπορείς να έχεις το θράσος να µιλάς για πλεόνασµα
όταν έχεις χιλιάδες καθαρίστριες, που είναι καθηµερινά στα κα-
νάλια και ζητάνε τα δεδουλευµένα τους δέκα µηνών και δέκα
µήνες µένουν απλήρωτες και τους λέει ο ΟΑΕΔ ότι για να πλη-
ρωθούν πρέπει να κάνουν ασφαλιστικά µέτρα; Και εσύ έχεις το
θράσος να µιλάς για πλεόνασµα; Πώς µπορείς από τη στιγµή που
έχεις χιλιάδες εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα, προσληφθέν-
τες σε µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε επιδοτούµενα ευρωπαϊκά
προγράµµατα, όπου η Κυβέρνηση έχει πάρει τα κονδύλια και εδώ
και έναν χρόνο δεν τα αποδίδει στις επιχειρήσεις και αυτές µε τη
σειρά τους δεν τα αποδίδουν στους εργαζόµενους, οι οποίοι για
έναν χρόνο εργάζονται και δεν πληρώνονται; Και έχεις το θράσος
να µιλάς για πλεονάσµατα όταν έχεις χιλιάδες γιατρούς που τους
χρωστάς αµέτρητες υπερωρίες και ρεπό, που είναι αυτοί που
σου κρατούν το σύστηµα υγείας όρθιο -δεν είναι οι καταχραστές,
που λέει ο κ. Πολάκης, είναι οι ήρωες της κατάστασης- και τους
λες ότι δεν θα σας δώσω εκείνα που σας χρωστάω, αλλά θα τα
πάρω και θα πάω να τα κάνω ό,τι γουστάρω, θα τα δώσω εκεί
που εµένα µε βολεύει; Τέτοιο είναι το θράσος τους! 

Για το τέλος αφήνω το µεγάλο, το δυνατό χαρτί της Κυβέρνη-
σης, το «ηθικό πλεονέκτηµα». Ήρθατε για να φέρετε την κά-
θαρση και µιλήσατε για το µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστά-
σεως κράτους, τη «NOVARTIS». Και τελικά, άνθρακες ο θησαυ-
ρός! Και δεν το λέω εγώ ότι είναι άνθρακες ο θησαυρός, εσείς
το είπατε στο πόρισµα, το οποίο έχει την πλειοψηφία του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου. Εσείς είστε η πλειοψηφία του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου, εσείς λοιπόν λέτε ότι δεν βρήκατε τίποτε και ξανα-
στέλνετε τον φάκελο πίσω. 

Μιλάτε για ένα σκάνδαλο στο ΚΕΕΛΠΝΟ, αυτούς τους περι-
βόητους είκοσι τρεις, και προσπαθείτε να σταυρώσετε τον Γε-
ωργιάδη, για  τον οποίο -παρεµπιπτόντως- για το συγκεκριµένο
σκάνδαλο ο ανακριτής το έχει βάλει στο αρχείο. Όµως σε κάθε
περίπτωση, µιλάµε για είκοσι τρεις ανθρώπους οι οποίοι προσε-
λήφθησαν για να δουλέψουν οκτώ µήνες στο ΚΕΕΛΠΝΟ, δούλε-
ψαν αυτούς τους οκτώ µήνες και όλη αυτή η ιστορία είναι 170
χιλιάδες ευρώ. Σιγά τα ωά! 

Εγώ ξέρω κάτι άλλους που από σερβιτόροι έγιναν εκατοµµυ-
ριούχοι και µένουν σε βίλες µε πισίνες. Εγώ ξέρω µία κυρία που
προσελήφθη ως καθαρίστρια και δούλεψε ως γραµµατέας και
τώρα την έχουµε Υπουργό και µας λέει ότι είναι περήφανη που
προσελήφθη σαν καθαρίστρια. Όχι, κυρία µου! Περήφανη θα
ήσασταν εάν είχατε προσληφθεί σαν καθαρίστρια και δουλεύατε
σαν καθαρίστρια. Περήφανη δεν µπορεί να είστε που προσλη-
φθήκατε σαν καθαρίστρια και δουλεύετε σαν κάτι άλλο. Αντί-
θετα, θα έπρεπε να ντρέπεστε για αυτό. 

Και τα σκάνδαλα; Πάνε και έρχονται. Για εκείνο το «Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος» µάς έστειλαν πίσω οι Ευρωπαίοι τη σύµβαση,
γιατί λένε: τι λέτε ρε παιδιά; Αυτή είναι επιζήµια. Και την επόµενη
ηµέρα ο µειοδότης από 300 εκατοµµύρια πήγε την προσφορά
στο 1.300.000.000. Καταλαβαίνετε, δηλαδή, 1.000.000.000! Δεν
είχαµε πάρει χαµπάρι. Ή είχαµε πάρει χαµπάρι, δεν ξέρω, θα
δούµε.

Αγοράζουµε φαλιρισµένες εταιρείες, η ΔΕΗ, δύο µήνες πριν
τη Συµφωνία των Πρεσπών. Καλά, εκεί στη ΔΕΠΑ πλέον το «πάρ-
τι» είναι υπουργικό, δεν είναι ένας, δύο, τρεις, είναι πολλοί οι
Υπουργοί. Είναι µεγάλο το «πάρτι».

1990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, λίγο την ανοχή σας, παρακαλώ. 
Την ίδια καταστροφική πολιτική ακολουθείτε και στην υγεία,

για να πω και δύο λόγια για την υγεία. Φτιάξατε µία δήθεν µεταρ-
ρύθµιση, τα ΤΟΜΥ, για να σώσετε την Πρωτοβάθµια, µία µεταρ-
ρύθµιση την οποία καταδίκασαν από την αρχή της όλοι οι αρ-
µόδιοι φορείς. Ήρθαν στην επιτροπή και µας µίλησαν, ούτε ένας
δεν είπε κάτι υπέρ. Την καταδίκασαν οι ίδιοι οι γιατροί και την κα-
ταδίκασαν οι ίδιοι οι πολίτες. Και ποιο το αποτέλεσµα; Σήµερα,
ενάµιση χρόνο µετά, καλούνται λιγότεροι από χίλιοι γιατροί να
καλύψουν περίπου 11 εκατοµµύρια ασθενείς. Στην Αχαΐα, όπου
εκλέγοµαι εγώ, είναι τριάντα δύο γιατροί για 280 χιλιάδες ασθε-
νείς. Κάντε τη διαίρεση, να δείτε πόσους πρέπει να κοιτάζει ο κα-
θένας. Αυτή είναι η µεγάλη µεταρρύθµιση!

Όσο δε για την προληπτική υγείας, γιατί είδα έκτακτες δαπά-
νες για τον προϋπολογισµό, ακούστε. Είµαστε η µόνη δυτική
χώρα που το 2018 είχαµε θανάτους από ιλαρά, χιλιάδες κρού-
σµατα, -εκατοντάδες γιατροί και νοσηλευτές- και νεκρούς από
ιλαρά. Μετράµε σαράντα επτά νεκρούς από τον ιό του Δυτικού
Νείλου. Και όταν ρώτησα τον κύριο Υπουργό, µου λέει: «τυχαίο,
γιατί το 2015 και το 2016 δεν είχαµε». Ε βέβαια, κύριε, δεν είχαµε,
γιατί προληπτικά το 2013 και το 2014 είχαµε κάνει εκείνο που
έπρεπε, γι’ αυτό το 2015 και το 2016 δεν είχαµε. Όταν εσύ το
2015 και το 2016 πήρες τα λεφτά να τα κάνεις πλεόνασµα αντί
να κάνεις προληπτική πολιτική, το 2018 έχουµε σαράντα επτά νε-

κρούς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κακά τα ψέµατα. Αυτή η Κυβέρ-

νηση δεν επιθυµεί ανάπτυξη. Δεν συνάδει οποιαδήποτε µορφή
ανάπτυξης µε το όραµα του κ. Τσίπρα και της παρέας του. Ο κ.
Τσίπρας δεν θέλει Έλληνες εργαζόµενους σε καλές και καλο-
πληρωµένες εργασίες, θέλει Έλληνες άεργους, οι οποίοι θα ζη-
τιανεύουν το επίδοµα των 300 ευρώ και αυτός θα µπορεί να τους
κάνει ό,τι θέλει. Άρα µην περιµένετε καµµία ανάπτυξη. 

Ζήστε και απολαύστε τις τελευταίες µέρες της εξουσίας σας,
γιατί πολύ σύντοµα ο ελληνικός λαός θα σας τοποθετήσει εκεί
που πραγµατικά σας αξίζει, στο «χρονοντούλαπο της Ιστορίας».
Ο κ. Κρεµαστινός ξέρει τη φράση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.32’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Δευτέρα 17 Δεκεµβρίου και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της
συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών
«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους
2019».
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